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χώρας. Παροχή κινήτρων επιστροφής καταθέσεων από τρά-
πεζες του εξωτερικού", σελ. 7815

3. Κατάθεση σχεδίου νόµου:
Οι Υπουργοί Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτι-

λίας, Οικονοµικών, Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρο-
νικής Διακυβέρνησης, Εσωτερικών, Εξωτερικών, Εθνικής
Άµυνας, Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής,
Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων, Υποδοµών,
Μεταφορών και Δικτύων, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
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Αθήνα, σήµερα στις 22 Μαρτίου 2012, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
09.49’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
της Ε’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΒΕΡΑΣ ΝΙΚΟΛΑΪΔΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 21-3-2012
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΙΑ’ συνεδριάσεώς του, της 21ης Μαρ-
τίου 2012, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο των σχεδίων
νόµων:

1.«Διαχείριση και προστασία ακινήτων Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων – Ρύθµιση εµπράγµατων δικαιωµάτων
και λοιπές διατάξεις»

2.«Παροχή υπηρεσιών ασφαλείας από ένοπλους φρουρούς σε
εµπορικά πλοία και άλλες διατάξεις»

3.«Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης µεταξύ του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών της Οµοσπονδιακής Δηµοκρατίας της Βραζι-
λίας για συνεργασία µεταξύ της Διπλωµατικής Ακαδηµίας του
Υπουργείου Εξωτερικών της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Ιν-
στιτούτου Rio Branco του Υπουργείου Εξωτερικών της Οµοσπον-
διακής Δηµοκρατίας της Βραζιλίας»)

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από την κ. Μαρία Κυριακοπού-
λου, Βουλευτή Αχαΐας, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ 

1) Ο Βουλευτής Ευβοίας κ. ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Ένωση Οργανώσεων Πτη-
νοτρόφων Παραγωγών  αιτείται την υιοθέτηση προτάσεών της
που αφορούν την επιβίωση της πτηνοτροφίας.

2) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Εταιρεία Κοινωνικής Πολιτικής
Αυτοδιοικήσεων Κρήτης και το Σωµατείο Εργαζοµένων Κοινωνι-
κής Φροντίδας Ευπαθών Οµάδων αιτούνται την επίλυση θέµα-
τος, που αφορά τη χρηµατοδότηση των  Κέντρων Ηµερήσιας
Φροντίδας Ηλικιωµένων - ΑΜΕΑ στην Κρήτη.

3) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Εταιρεία Κοινωνικής Πολιτικής
Αυτοδιοικήσεων Κρήτης και το Σωµατείο Εργαζοµένων Κοινωνι-
κής Φροντίδας Ευπαθών Οµάδων αιτούνται την επίλυση θέµατος

που αφορά τη χρηµατοδότηση των  Κέντρων Ηµερήσιας Φρον-
τίδας Ηλικιωµένων - ΑΜΕΑ στην Κρήτη.

4) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  η κ. Φωτεινή Γεωργακοπούλου εκ-
φράζει την αντίθεσή της στα άρθρα 55 και 59 του ν.3918/2011.

5) Ο Βουλευτής Γρεβενών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΝΤΑΒΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµος Δεσκάτης, η ΕΑΣ Γρεβενών
και ο Σύλλογος Βιοκαλλιεργητών Γρεβενών αιτούνται την άµεση
προκήρυξη του µέτρου της εκτατικοποίησης της κτηνοτροφίας,
καθώς και του µέτρου της βιολογικής κτηνοτροφίας µε διετή πα-
ράταση για τους παλαιούς δικαιούχους. 

6) Η Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  η Οµοσπονδία Βιοτεχνών Υδραυλικών Ελ-
λάδας αιτείται να µην καταργηθεί ο ουσιαστικός έλεγχος των
υδραυλικών εγκαταστάσεων, που πραγµατοποιούν εδώ και χρό-
νια τα σωµατεία υδραυλικών.

7) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΕΞΑΡΧΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Πανελλήνιος Σύλλογος Φυσικοθερα-
πευτών - Περιφερειακό Τµήµα Λάρισας διαµαρτύρεται για την
καθυστέρηση στην πληρωµή των εκκρεµών οφειλών των ασφα-
λιστικών ταµείων προς τους φυσικοθεραπευτές.

8) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά, µε την οποία  η Αναπτυξιακή Ανώνυµη Εταιρεία ΟΤΑ
αιτείται την έγκριση πρότασης χρηµατοδότησης του έργου µε
τίτλο: «Δίκτυο Αναπτυξιακής και Κοινωνικής Συνεργασίας για
ίσες ευκαιρίες απασχόλησης και άρση του κοινωνικού αποκλει-
σµού» της Αναπτυξιακής Σύµπραξης µε την επωνυµία «Συνεργα-
σία».

9) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Δήµος Σητείας Νοµού Λασιθίου αιτείται
την υιοθέτηση προτάσεών του επί του Ειδικού Πλαισίου Χωρο-
ταξικού Σχεδιασµού και Αειφόρου Ανάπτυξης για τον Τουρισµό
το οποίο έχει τεθεί προς διαβούλευση.

10) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο κ. Γεώργιος Κοντογεώργος αιτείται να
εκδοθεί νέα εγκύκλιος για ρύθµιση  θεµάτων που αφορούν το
πρόγραµµα «Εξοικονοµώ κατ’ Οίκον».

11) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ κατέθεσε

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΓ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Γ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΒ’

Πέµπτη 22 Μαρτίου 2012 (πρωί)



αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Βόλου αιτείται την άρση της
αδικίας σε βάρος της οµάδας του Ολυµπιακού Βόλου, που το πε-
ρασµένο καλοκαίρι παρανόµως τιµωρήθηκε από την Επιτροπή
Επαγγελµατικού Αθλητισµού.

12) Ο Βουλευτής Πιερίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Οµοσπονδία Ιδιο-
κτητών Κέντρων Ξένων Γλωσσών αιτείται την προώθηση θεµά-
των που αφορούν τη λειτουργία των κέντρων ξένων γλωσσών. 

13) Οι Βουλευτές Α’ Πειραιώς κ. ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ, Α’ Θεσ-
σαλονίκης κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ, Ηρακλείου κ. ΜΙΧΑΗΛ
ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία  η Εταιρεία
Νόσου Κοιλιοκάκη αιτείται την ένταξη των πασχόντων από τη
νόσο κοιλιοκάκη φοιτητών στις ειδικές κατηγορίες εισαγωγής σε
ΑΕΙ και ΑΤΕΙ.

14) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στην έλλειψη υπο-
δοµών ηλεκτρονικής συνταγογράφησης των αγροτικών ιατρείων
της Αιτωλοακαρνανίας.

15) Ο Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία αιτείται την άµεση εκτέλεση της υπ’αριθµ.
1569/2010 απόφασης του Συµβουλίου της Επικρατείας, σχετική
µε υπόθεση του κ. Γεωργίου Μπακαγιάννη.

16) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Δήµος Οροπεδίου Λασιθίου εκφράζει
τη δυσαρέσκειά του για την απόρριψη αιτήµατος, που αφορά
µικρή παραχώρηση προσόδου από το Δικταίο Άντρον στο Δήµο.

17) Οι Βουλευτές, Α’ Θεσσαλονίκης κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ, Λα-
ρίσης κ. ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ και Α’ Πειραιώς κ. ΔΙΑΜΑΝΤΩ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία  η Οµοσπονδία
Συλλόγων Αµβυκούχων Αµπελοκαλλιεργητών Ελλάδος αιτείται
την στήριξη της πολιτείας για την αµπελοκαλλιέργεια και τα πα-
τροπαράδοτα ποτά τσίπουρο και τσικουδιά.

18) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Περιφερειάρχης Κρήτης εκφρά-
ζει τη δυσαρέσκεια των παραγωγών της Κρήτης για τον παρά-
νοµο αποκλεισµό των µεγάλων λιµανιών της χώρας από τους
ναυτεργάτες.

19) Ο Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Οµοσπονδία Αστυνο-
µικών Υπαλλήλων και η Πανελλήνια Οµοσπονδία Αξιωµατικών
Αστυνοµίας αιτούνται την καταβολή του εκλογικού επιδόµατος.

20) Οι Βουλευτές, Α’ Πειραιώς κ. ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ και Β’
Πειραιώς κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε
την οποία  ο Σύλλογος Εκπαιδευτικών Π.Ε. Νίκαιας - Πειραιά  αι-
τείται την άµεση καταβολή των δεδουλευµένων σε τέσσερις εκ-
παιδευτικούς στο Σχολείο  Αρµενοπαίδων Νίκαιας.

21) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία  η εταιρεία «Ιχθυοτροφεία Σελόντα» αιτείται
την επίσπευση των διαδικασιών επιστροφής του ΦΠΑ στις εξα-
γωγικές επιχειρήσεις τροφίµων.

22) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αφορά σε διαπίστωση του Συν-
δέσµου Εξαγωγέων Βορείου Ελλάδος µιας αρνητικής τάσης στις
ελληνικές εξαγωγές.

23) Οι Βουλευτές, Λαρίσης κ. ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ, Μαγνη-
σίας κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΝΑΝΟΣ και Α’ Πειραιώς κ. ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑ-
ΝΩΛΑΚΟΥ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία
Αγροτικών Συλλόγων Νοµού Τρικάλων «Η Άνοιξη» αιτείται τη δια-
γραφή των χρεών και των τόκων των αγροτοκτηνοτρόφων,

καθώς και την κατάργηση των ανατοκισµού των δανείων τους.

24) Οι Βουλευτές, Β’ Αθηνών κ. ΦΩΤΙΟΣ - ΦΑΝΟΥΡΙΟΣ ΚΟΥ-
ΒΕΛΗΣ, Νοµού Αττικής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ, Αχαΐας κ. ΝΙ-
ΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ και Β’ Αθηνών κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ
κατέθεσαν αναφορά µε την οποία  οι εργαζόµενοι στα Κέντρα
Διάγνωσης, Διαφοροδιάγνωσης και Υποστήριξης αιτούνται να
µην καταργηθούν τα εν λόγω κέντρα,  καθώς  και η Διεύθυνση
Ειδικής Αγωγής του Υπουργείου Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και
Θρησκευµάτων.

25) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην κοινή απόφαση
των φορέων ΚΕΕΕ, ΕΒΕΑ, ΕΣΕΕ και ΕΣΑ για τη διατήρηση της
διαφάνειας που εξασφαλίζει η δηµοσίευση των ισολογισµών
στον τύπο.  

26) Οι Βουλευτές, Β’ Αθηνών κ. ΦΩΤΙΟΣ - ΦΑΝΟΥΡΙΟΣ ΚΟΥ-
ΒΕΛΗΣ και Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία  συµβασιούχοι πυροσβέστες, επιλαχόντες σε
σχετικό διαγωνισµό αιτούνται να απορροφηθεί άµεσα το 10% επί
του συνόλου των επιλαχόντων, ώστε σε βάθος τριετίας να εκ-
πληρωθεί και η απορρόφηση του συνόλου των επιλαχόντων,
όπως αυτή ορίζεται στο ν.3938/2011.

27) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στις νέες περικοπές,
όχι µόνο σε µισθούς και συντάξεις, αλλά  και στο επίδοµα ανερ-
γίας.

28) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στο νέο κανονισµό
του ΕΟΠΥΥ, σύµφωνα µε τον οποίο σταµατά κάθε ιατροφαρµα-
κευτική βοήθεια όταν το παιδί συµπληρώσει το δέκατο όγδοο
έτος της ηλικίας του.

29) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στη µη εύρεση λύσης από
τους αρµόδιους φορείς ως προς την ένταξη της σταφίδας και
των εσπεριδοειδών  στο πρόγραµµα επιδοτούµενων βιολογικών
προϊόντων.

30) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στην ανάγκη άµεσης υλο-
ποίησης των εργασιών  αποκατάστασης της λωρίδας νησίδας
που υπάρχει µεταξύ της θάλασσας και της λιµνοθάλασσας στο
Κοτύχι.

31) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά τη διαµαρτυρία οινοποιών
και αµπελουργών για την επιβολή ειδικού φόρου κατανάλωσης
στο ελληνικό κρασί.

32) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στη µη κα-
ταβολή του προβλεπόµενου ΦΠΑ από τους Γερµανούς µετόχους
του Διεθνούς Αερολιµένα Αθηνών.

33) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην επιστολή δια-
µαρτυρίας του Πανελλήνιου Συλλόγου Παραπληγικών - Παράρ-
τηµα Αχαΐας, για τις σοβαρές ελλείψεις στην οργάνωση και λει-
τουργία των Κέντρων Πιστοποίησης Αναπηρίας (ΚΕΠΑ).

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 2598/09-12-2011 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Νικολόπουλου Νικολάου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Φ.80000/3539/
745/24-02-2012 έγγραφο  από τον Υπουργό Εργασίας και Κοινω-
νικής Ασφάλισης  η ακόλουθη απάντηση:

7760 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7762 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



2. Στην µε αριθµό 4952/25-01-2012 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Καρασµάνη Γεωργίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 218/24-02-2012

έγγραφο  από τον Υπουργό Εσωτερικών η ακόλουθη απάντηση:
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3. Στην µε αριθµό 5025/26-01-2012 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Κουράκη Αναστάσιου (Τάσου), Σακοράφα Σοφία και Δρί-
τσα Θεοδώρου δόθηκε µε το υπ αριθµ. ΓΚΕ 1034644 ΕΞ 2012

1563/24-02-2012 έγγραφο  από τον Αναπληρωτή Υπουργό Οικο-
νοµικών  η ακόλουθη απάντηση:

7764 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7766 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



4. Στην µε αριθµό 5136/30-01-2012 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Μαρκάκη Παύλου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Φ.90022/3048/424/24-

02-2012 έγγραφο  από τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης  η ακόλουθη απάντηση:
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7768 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5. Στην µε αριθµό 5176/31-01-2012 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Οικονόµου Βασιλείου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Φ.90022/3411/483/

24-02-2012 έγγραφο  από τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης  η ακόλουθη απάντηση:

7770 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7772 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



6. Στην µε αριθµό 5193/31-01-2012 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Νικολόπουλου Νικολάου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΓΚΕ 1034651

ΕΞ 2012 1623/24-02-2012 έγγραφο  από τον Αναπληρωτή
Υπουργό Οικονοµικών  η ακόλουθη απάντηση:
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7774 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



7. Στην µε αριθµό 5197/31-01-2012 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Νικολόπουλου Νικολάου, Καριπίδη Αναστάσιου και Κα-
ράογλου Θεόδωρου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Φ.90022/4039/292/

24-02-2012 έγγραφο από τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης  η ακόλουθη απάντηση:
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7776 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



8. Στην µε αριθµό 5212/31-01-2012 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Παπανδρέου - Παπαδάκη Ουρανίας δόθηκε µε το υπ’ αριθµ.

Δ14Α 1033738 ΕΞ 2012/24-02-2012 έγγραφο  από τον Αναπλη-
ρωτή Υπουργό Οικονοµικών  η ακόλουθη απάντηση:
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7778 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



9. Στην µε αριθµό 5224/31-01-2012 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Κολοκοτρώνη Άγγελου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Φ.90022/3700/

136/24-02-2012 έγγραφο από τον Υπουργό Εργασίας και Κοινω-
νικής Ασφάλισης  η ακόλουθη απάντηση:
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7780 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



10. Στην µε αριθµό 5415/06-02-2012 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Λαφαζάνη Παναγιώτη δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΓΚΕ 1032140

ΕΞ 2012 1713/24-02-2012 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουρ-
γό Οικονοµικών  η ακόλουθη απάντηση:
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7782 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Σηµ. Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της Δ/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων)



11. Στην µε αριθµό 5576/08-02-2012 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Σκυλλάκου Αντωνίου και Νάνου Αποστόλου δόθηκε µε το

υπ’ αριθµ. 750/24-02-2012 έγγραφο  από τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων η ακόλουθη απάντηση:
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7784 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
της πρότασης νόµου προς το Υπουργείο Διοικητικής Μεταρρύθ-
µισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης: «Τροποποίηση του
ν.3213/2003 «Δήλωση και έλεγχος περιουσιακής κατάστασης
βουλευτών, δηµοσίων λειτουργών, ιδιοκτητών ΜΜΕ και άλλων
κατηγοριών προσώπων».

Στη σηµερινή συνεδρίαση η πρόταση νόµου θα συζητηθεί και
επί της αρχής και επί των άρθρων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας ενηµερώνω ότι από το
Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό ορίζεται ως ειδικός αγορητής ο κ.
Αϊβαλιώτης Κωνσταντίνος και από το ΣΥΡΙΖΑ ως ειδικός αγορη-
τής ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Μουλόπουλος και ως κοινοβου-
λευτικός εκπρόσωπος ο Βουλευτής κ. Θεόδωρος Δρίτσας.

Το λόγο έχει ο εισηγητής του ΠΑΣΟΚ κ. Δηµήτριος Παπου-
τσής.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα µπορούσα
να έχω το λόγο για τρία λεπτά, αν θέλετε εσείς και ο κ. Παπου-
τσής;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Εννοείται, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ο πρώην Πρόεδρος

της Βουλής κ. Κακλαµάνης έχει το λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

επιτρέψτε µου να θεωρήσω αυτήν τη συνεδρίαση ιστορική. Επί
τριάντα οκτώ ολόκληρα χρόνια το Σύνταγµα ορίζει ρητώς ότι τη
νοµοθετική πρωτοβουλία έχει η Βουλή και η κυβέρνηση, όπως
επίσης, ότι η άσκηση της εκτελεστικής εξουσίας ανήκει στην κυ-
βέρνηση και στον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας. Διακρίνει, επίσης,
την τρίτη λειτουργία του κράτους, της δηµοκρατίας, τη δικαιο-
σύνη.

Εάν σήµερα η χώρα βρίσκεται σε αυτήν την οξύτατη οικονο-
µική -και όχι µόνο οικονοµική- και βαθύτατα πολιτική και ηθική
κρίση, πιστεύω ότι ένας παράγων είναι ότι δεν λειτουργεί καθαρά
και σταθερά η διάκριση αυτή των τριών εξουσιών.

Έτσι τα πλήθη του λαού καταγγέλλουν τους θεσµούς, το σύ-
στηµα –που δεν είναι βέβαια οι θεσµοί της δηµοκρατίας, όπως
πρέπει να είναι- που είναι η αντιπροσωπευτική, κοινοβουλευτική,
πολιτική, κοινωνική και οικονοµική δηµοκρατία. Αυτό είναι το σύ-
στηµά µας. Ο λαός στην πικρία του, στην απογοήτευσή του κα-
ταγγέλλει γενικώς και αορίστως το σύστηµα. Θα πρέπει να
εξηγούµε στο λαό ότι δεν είναι το σύστηµα, αλλά παράγοντες
του συστήµατος που διαστρέφουν τη λειτουργία των θεσµών. 

Γιατί λέω ότι είναι ιστορική αυτή η συνεδρίαση; Από το 1974,
που θητεύω σε αυτήν την Αίθουσα, δεν έχει ψηφιστεί ούτε µία
πρόταση νόµου µε ουσιαστικό περιεχόµενο. Έχει ψηφιστεί µία
πρόταση νόµου για τον καθορισµό της 3ης του Δεκέµβρη ως
ηµέρας των ατόµων τρίτης ηλικίας, µία πρόταση νόµου για το
Ίδρυµα της Παναγίας της Τήνου και δύο προτάσεις νόµου για
την αναγνώριση της γενοκτονίας των Ποντίων και των Αρµενίων.

Αυτή η συνεδρίαση σήµερα, όπως διαβλέπω από τις τοποθε-
τήσεις όλων των κοµµάτων και όλων των Βουλευτών µέχρι τώρα,
πιστεύω ότι θα ολοκληρωθεί µε την από κοινού, εντός αυτής της
Αιθούσης, επεξεργασία αυτής της πρότασης νόµου, µε απόψεις
που έχουν διατυπωθεί από τη µία ως την άλλη άκρη της Βουλής,
ώστε να προκύψει ένας νόµος για το περίφηµο «πόθεν έσχες»,
που δεν θα λειτουργεί µόνο για την καλλιέργεια του όποιου λαϊ-
κισµού, αλλά της διαφάνειας στο δηµόσιο βίο. Η διαφάνεια στο
δηµόσιο βίο προϋποθέτει όχι απλώς τη διερεύνηση του «πόθεν»,
γιατί όπως επί χρόνια τονίζω, κανένας απατεώνας, κανένας κα-
ταχραστής του δηµοσίου χρήµατος δεν θα καταγράψει στη δή-
λωση «πόθεν έσχες» το προϊόν αυτών των εγκληµατικών του
δράσεων. Άρα, λοιπόν –και αυτό κάνει αυτή η πρόταση νόµου-
πρέπει να δώσουµε έµφαση στο «έσχες», τι έχεις και δεν το κα-
ταγράφεις. 

Δεύτερον, το ζήτηµα δεν αφορά µόνο το λεγόµενο πολιτικό
κόσµο. Αφορά όλους τους παράγοντες, κρατικούς λειτουργούς,
αλλά και όλους εκείνους τους παράγοντες της οικονοµικής και

κοινωνικής ζωής της χώρας. Δεν είναι δυνατόν να µην είναι
σαφής και διαφανέστατη η λειτουργία των τραπεζιτών. Δεν το
λέω µε καµµία αρνητική διάθεση, αλλά όταν µία τράπεζα παίρνει
δισεκατοµµύρια και τα διαχειρίζεται, πρέπει να είναι σαφές ότι η
διοίκηση, τα ανώτατα στελέχη πρέπει να παρουσιάζουν το
«έσχες» και να ελέγχονται γι’ αυτό. Το ίδιο πρέπει να γίνει και µε
τους δικαστικούς λειτουργούς, τους εισαγγελικούς λειτουργούς,
οµοίως και µε τους ιδιοκτήτες Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης, ιδι-
αίτερα στην εποχή µας που η τηλεόραση έχει εισβάλει, όχι µόνο
στην πολιτική και στο δηµόσιο βίο γενικότερα, αλλά και στην
προσωπική και οικογενειακή ζωή καθενός. Όλα αυτά πρέπει να
γίνουν διαφανέστατα. 

Πιστεύω ότι οι πλείστοι και των εργαζοµένων στα µέσα δηλαδή
των δηµοσιογράφων δεν θα ενοχληθούν εάν καταγράφεται και
ελέγχεται και αυτών η δήλωση «πόθεν έσχες». Μέχρι τώρα, όπως
ξέρετε, αναρτώνται στο διαδίκτυο ή στον Τύπο µόνο οι δηλώσεις
των Βουλευτών.

Πρέπει να υπάρχει, λοιπόν, αυστηρότερος έλεγχος, επέκταση
σε όλους όσους έχουν ρόλο στη ζωή αυτής της χώρας, την πο-
λιτική, την κοινωνική, την οικονοµική. Θα είναι ένα πρώτο βήµα,
που δεν προέρχεται από ένα κόµµα, από µία πλευρά. Αυτό το δη-
λώνω ευθύς εξ αρχής. Ξεκινάει από µία πρόταση που µαζί µε
εβδοµήντα τέσσερις συναδέλφους υποβάλαµε. Πρέπει να το-
νίσω, όµως, ότι δεν συνάντησε αρνητική, αλλά αντίθετα συνάν-
τησε θετική συµπεριφορά και τοποθέτηση όλων των
συναδέλφων, όλων των κοµµάτων. Κι όπου υπήρξε η οποιαδή-
ποτε επιφύλαξη, ήταν για να διατυπωθεί καλύτερα κάθε διάταξη
αυτής της πρότασης νόµου. 

Θέλω, λοιπόν, απ’ αυτή τη θέση να ευχαριστήσω όλα τα κόµ-
µατα, όλους τους συναδέλφους και ελπίζω κλείνοντας µετά από
µερικές ώρες τη συζήτηση, να δώσουµε στον ελληνικό λαό ένα
δείγµα γραφής σ’ αυτήν την Αίθουσα, ανάµεσα στους εκπροσώ-
πους του έθνους, όπως ορίζει το Σύνταγµα. Μπορεί να υπάρξουν
και περιπτώσεις ανάξιων εκφραστών της λαϊκής εντολής, όµως
εµείς έχουµε καθήκον να το κάνουµε αυτό, χάριν και εκείνων που
δεν ζουν πλέον, που είναι στα νεκροταφεία και οι οποίοι και για
τα λάθη όσων ηµών επιγενοµένων ενδεχοµένως σφάλαµε, περιυ-
βρίζονται αυτή τη στιγµή. Είναι άδικο για την ίδια τη δηµοκρατία
στην οποία ελπίσαµε πολλοί.

Κλείνω, αγαπητοί συνάδελφοι. Όταν µετά το ’74 έγινε η πρώτη
συνεδρίαση της Βουλής από αυτά τα σκαλιά, από εκείνη την εί-
σοδο και την άλλη έµπαιναν τριακόσιοι Βουλευτές, από τους
οποίους οι πλείστοι έκλαιγαν, αγκαλιάζονταν. Σε βαθύτατη συγ-
κίνηση ήταν όλοι και αυτό κράτησε µε µία παρουσία οµόθυµη
εδώ, και των τριακοσίων, τουλάχιστον µέχρι το ’77. 

Ελπίζω όλα τα παθήµατα αυτά να γίνουν µαθήµατα σε όλους
µας και να αναστραφεί το κλίµα, ώστε να αναστραφεί γενικότερα
και η πορεία της πατρίδας µας προς ό,τι όλοι πρέπει να ελπί-
ζουµε. Και οφείλουµε να συµβάλουµε σε αυτό. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εµείς ευχαριστούµε
τον πρώην Πρόεδρο της Βουλής κ. Κακλαµάνη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας ενηµερώνω ότι από το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας ορίζεται ως ειδικός αγορητής ο Βου-
λευτής κ. Αντώνιος Σκυλλάκος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα µαθητές και µαθήτριες και τρεις συ-
νοδοί-εκπαιδευτικοί από το 57ο Γενικό Λύκειο Αθήνας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, είναι προφα-
νές -και το παρέλειψα κακώς- ότι η θετική στάση του παρόντος
Υπουργού και στις επιτροπές οπωσδήποτε συνέβαλε, αλλά ση-
µαντική είναι και η παρουσία του εδώ, η οποία ελπίζουµε ότι δεν
θα διακοπεί λόγω Υπουργικού Συµβουλίου, όπως και η παρουσία
του παρακειµένου Υφυπουργού. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Θα µας τα πει σε λίγο
ο Υπουργός ίσως. 

Το λόγο έχει ο εισηγητής του ΠΑΣΟΚ κ. Δηµήτριος Παπουτσής
για δεκαπέντε λεπτά. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποτελεί για µένα ιδιαίτερη τιµή

να διαδέχοµαι στο Βήµα τον Απόστολο Κακλαµάνη, τον επί σειρά
ετών Πρόεδρο της Βουλής και µία ιδιαίτερα εξέχουσα πολιτική
προσωπικότητα της πατρίδας µας, που µε τη δράση του, τόσο
προδικτατορικά, όσο και –κυρίως- σε αυτήν τη µακροβιότερη πε-
ρίοδο ειρήνης και δηµοκρατίας στον τόπο µας, της Μεταπολί-
τευσης, έβαλε ανάγλυφα τη δική του σφραγίδα σε µία σειρά
ιδιαίτερα σηµαντικών έργων και δράσεων, που είναι η καλή
πλευρά του πολιτικού κόσµου. Άρα, περιττεύει να πω, όπως και
όλοι µας φαντάζοµαι, ότι µε βάση τα όσα είπε, καλυπτόµεθα από-
λυτα και για την ουσία και για το σκοπό αυτής της τόσο σηµαν-
τικής νοµοθετικής πρωτοβουλίας. 

Μου έχει ανατεθεί το καθήκον από την πλευρά της Κοινοβου-
λευτικής µας Οµάδας και λόγω του ότι είµαι µεταξύ των εβδο-
µήντα πέντε συνυπογραψάντων µετά τον κύριο Κακλαµάνη
αυτήν τη σηµαντική νοµοθετική πρωτοβουλία, να εισηγηθώ την
επί της αρχής και επί των άρθρων θέση, αναφορικά µε αυτό το
σηµαντικό σχέδιο νόµου. 

Πρέπει να παρατηρήσω επίσης ότι είναι ιδιαίτερα σηµαντική
για εµάς, από πλευράς συµβολισµού, η αξία αυτής της συζήτη-
σης και το ότι την παρακολουθούν αυτά τα µικρά παιδιά, τα νέα
παιδιά της πατρίδας µας από τα θεωρεία, που στο όνοµά τους
και στο πρόσωπό τους θα πρέπει να έχουµε στο µυαλό µας αυτή
τη γενιά της πατρίδας µας. 

Με την υπό συζήτηση πρόταση νόµου, λοιπόν, η οποία έρχεται
οµολογουµένως σε µια πολύ δύσκολη συγκυρία για το πολιτικό
µας σύστηµα, το ίδιο το Σώµα της Βουλής επιχειρεί να συµβάλει
στην εν γένει προσπάθεια αποκατάστασης της τιµής του πολιτι-
κού κόσµου της χώρας. Η συγκεκριµένη νοµοθετική πρωτοβου-
λία έρχεται σήµερα, τροποποιώντας άλλες προηγούµενες, στην
προσπάθεια µιας µεγάλης µερίδας Βουλευτών από πολλές συµ-
µετέχουσες στην παρούσα κοινοβουλευτική περίοδο εκπροσω-
πούσες, θα έλεγα µετά τη διεξοδική συζήτηση στην επιτροπή,
από το σύνολο των κοινοβουλευτικών εκπροσωπήσεων. Και αυτό
είναι ιδιαίτερα σηµαντικό και πρέπει να το κρατήσουµε ως πολύ-
τιµη αξία. Αυτή, λοιπόν, η κοινή προσπάθεια στοχεύει στην πα-
ραπέρα θωράκιση του δηµοκρατικού πολιτεύµατος και στην
πρόσδοση όσο το δυνατόν περισσότερης διαφάνειας στο δηµό-
σιο βίο της χώρας.

Έτσι, λοιπόν, παρά το γεγονός ότι η µεγάλη πλειοψηφία των
συνυπογραφόντων Βουλευτών προέρχεται από την Κοινοβου-
λευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ, είναι βέβαιο ότι σήµερα στην Ολο-
µέλεια αυτή η προσπάθεια στηρίζεται από όλους και θεωρούµε
εν τοις πράγµασι, ότι θα συνυπογραφεί αυτή η νοµοθετική πρω-
τοβουλία από το σύνολο των συναδέλφων στη σηµερινή Βουλή.
Θα προσθέσω ακόµη ότι η βούληση όλων όσων συµµετέχουµε
σε αυτή την κοινοβουλευτική διαδικασία είναι ο συγκεκριµένος
νόµος, έτσι όπως βάσιµα πλέον θα ψηφιστεί από όλες τις πτέρυ-
γες, να είναι προϊόν πραγµατικής, ουσιαστικής και ειλικρινούς
σύγκλισης, όπως κάτι τέτοιο προκύπτει ήδη. Όπως είπε προ-
ηγουµένως και ο κ. Κακλαµάνης, αλλά και ο αρµόδιος Υπουργός,
ο κ. Ρέππας, στο πλαίσιο των συζητήσεων στην αρµόδια επι-
τροπή, είναι προφανές ότι µέχρι και αυτή την ώρα, αλλά και µέχρι
το τέλος είναι ανοιχτή από όλους αυτή η διαδικασία, ώστε να ενι-
σχυθεί ακόµα περισσότερο στην ίδια φιλοσοφία και στην ίδια
στόχευση αυτό το σχέδιο νόµου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρατηρούµε καθηµερινά ότι ο
πολιτικός κόσµος µπαίνει στο στόχαστρο µιας µεγάλης µερίδας
και των µέσων επικοινωνίας και των πολιτών, που επιδιώκουν να
καταστήσουν τους πολιτικούς, αλλά και την πολιτική γενικότερα
-και στο σύνολό της πολλές φορές- αποδιοποµπαίους τράγους
της σηµερινής κατάστασης στη χώρα µας, κάτι που δεν αφορά
µόνο την οικονοµική κρίση, αλλά γενικότερα την κρίση, έτσι όπως
στις διάφορες µορφές της µαστίζει σήµερα την ελληνική κοινω-
νία. Μιας κρίσης που, όπως αποδεικνύεται, µεταβάλλεται και σε
κρίση αξιακή και πολιτική. Μιας κρίσης που ξεκίνησε ως κρίση

χρέους και τώρα τείνει ή άρχισε να διαρρηγνύει, τόσο τον κοι-
νωνικό ιστό της χώρας, όσο και τα θεµέλια του ίδιου του δηµο-
κρατικού µας πολιτεύµατος. 

Επιπλέον, παρατηρούµε έναν πρωτόγνωρο µεταπολιτευτικά
κοινωνικό αναβρασµό, που µε τη σειρά του οδηγεί σε έναν ιδιό-
τυπο κοινωνικό αυτοµατισµό, ο οποίος λίγο ή πολύ συνίσταται
στο εξής: Όλοι στρέφονται εναντίον όλων, αλλά στο τέλος «για
όλα πάντα φταίει ο πολιτικός κόσµος της χώρας». Η φράση «όλοι
ίδιοι είναι» για τους πολιτικούς επαναλαµβάνεται συνεχώς, ακόµη
και από στόµατα πολιτών, που δεν έχουν την αντίστοιχη εµπειρία
ζωής, για να κρίνουν αν η παραπάνω ρήση είναι αληθινή ή όχι.
Επιπρόσθετα, ολοένα και ανησυχητικά αυξανόµενος αριθµός πο-
λιτών φαίνεται να απολαµβάνει το θέαµα κυνηγηµένων ή και λιν-
τσαρισµένων Βουλευτών ή συνδικαλιστών ή άλλων προσώπων
της πολιτικής και της δηµόσιας ζωής, οι οποίοι στοχοποιούνται
σαν αποκλειστικά υπεύθυνοι όλων των παθογενειών της ελληνι-
κής κοινωνίας. Ωστόσο, η άποψή µου είναι ότι η κάθε είδους γε-
νίκευση και ισοπέδωση αποτελεί από µόνη της µία ακραία
αντιδηµοκρατική στάση. 

Ο προπηλακισµός και η δαιµονοποίηση ανθρώπων που έχουν
συµµετάσχει στη δηµοκρατική, στη δηµόσια ζωή του τόπου,
τόσο στον πολιτικό όσο και στον επαγγελµατικό ή συνδικαλιστικό
στίβο, είναι µία ακρότατη, βάναυση και επιθετική συµπεριφορά.
Άνθρωποι που πολλές φορές είναι νέοι Βουλευτές και δεν έχουν
πάρει ποτέ κυβερνητική θέση κατηγορούνται και προπηλακίζον-
ται, µόνο και µόνο λόγω της συµµετοχής τους στο Κοινοβούλιο,
χωρίς να υπάρχει κανένας άλλος λόγος να τους διακρίνει κανείς
µε αρνητικό τρόπο. 

Συνεπακόλουθα, όλες αυτές οι ακραίες και φασίζουσες πολ-
λές φορές καταστάσεις και συµπεριφορές προκαλούν ασφαλώς
θλίψη, αλλά και ζοφερά προαισθήµατα για το µέλλον. Και αυτό,
παρά το γεγονός ότι η συντριπτική πλειονότητα των Ελλήνων πο-
λιτικών, κατά την προσωπική µου άποψη δεν είναι διεφθαρµένη.
Αντιθέτως, είναι και έντιµη και ακέραιη. Και σ’ αυτό νοµίζω πως
συµφωνούµε όλοι. Φοβάµαι, επίσης, ότι αυτές οι ισοπεδωτικές
αντιλήψεις µε έναν άδικο, άκριτο και πολλές φορές γενικευµένο
τρόπο διαπερνούν το σύνολο, όχι µόνο του πολιτικού κόσµου ή
του πολιτικού συστήµατος, αλλά στοχεύουν και στην ίδια την
υπόσταση της κοινοβουλευτικής µας δηµοκρατίας. 

Από την άλλη πλευρά, αυτό που µπορεί κάποιος να καταλογί-
σει στον πολιτικό κόσµο της χώρας, που ασφαλώς φέρει σηµαν-
τικότατο µερίδιο ευθυνών, είναι η έλλειψη αποφασιστικότητας,
η έλλειψη βούλησης και γρήγορων αντανακλαστικών για το ξε-
καθάρισµα των κακώς κειµένων αναφορικά µε το µικρό σχετικά
αριθµό των πολιτικών που καταχράστηκαν τη θέση τους και προ-
σπόρισαν στους ίδιους, στις οικογένειές τους ή στους πολιτικούς
τους φίλους βρώµικο χρήµα. Σκάνδαλα, αλλά και αθέµιτα απο-
κτηθείσες περιουσίες είναι αυτά τα συµπτώµατα, τα οποία αν και
πολλές φορές έχουν διαγνωστεί σε όλη την πορεία του πολιτεύ-
µατος από γεννήσεως του ελληνικού κράτους έως τις µέρες µας
-γιατί το φαινόµενο ασφαλώς δεν είναι πρωτοεµφανιζόµενο ούτε
προσδιορίζεται τοπικά µόνο στην Ελλάδα, αλλά χαρακτηρίζει
όλο το σύγχρονο κόσµο- σπάνια εν τούτοις αντιµετωπίζεται γρή-
γορα και αποτελεσµατικά.

Στη δηµοκρατία ωστόσο, εκεί που υπάρχει άσκηση πολιτικής
αρµοδιότητας, εκεί θα πρέπει να υπάρχει και υποχρέωση, τόσο
για λογοδοσία, όσο και για γρήγορη και ισότιµη ενώπιον του
νόµου απόδοση ευθυνών. Σε αυτήν την προσπάθεια, λοιπόν, για
την υπεράσπιση της ίδιας της πολιτικής, αλλά και όλων όσοι ανι-
διοτελώς ασχολούνται µε τα κοινά και εκπροσωπούν τον κυ-
ρίαρχο λαό στο εθνικό Κοινοβούλιο από τις συστηµατικές
ενέργειες απαξίωσης τους, εντάσσεται και η συζητούµενη πρό-
ταση νόµου. 

Με την παρούσα πρόταση νόµου, λοιπόν, τροποποιείται ο βα-
σικός ν. 3213/2003 για τη δήλωση και τον έλεγχο της περιουσια-
κής κατάστασης των Βουλευτών, των δηµοσίων λειτουργών, των
ιδιοκτητών µέσων επικοινωνίας και άλλων κατηγοριών προσώ-
πων. Είναι ένας νόµος ο οποίος είναι προφανές ότι υπερψηφί-
στηκε καλόπιστα τότε, ωστόσο γίνεται ακόµη πιο προφανές ότι
κατέστη ήδη σήµερα απηρχαιωµένος και για το λόγο αυτό χρει-
άζεται τροποποίηση. Από το 2003 οπότε και ψηφίστηκε, έχουν
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γίνει αρκετές τροποποιήσεις. 
Μεταξύ άλλων, είµαι υποχρεωµένος να θυµίσω –και εδώ φαν-

τάζοµαι συµφωνούµε όλοι- ότι και κατά τα τελευταία δύο έτη από
την πλευρά του Υπουργείου Δικαιοσύνης και του κ. Καστανίδη,
όπως και του κ. Παπαϊωάννου, υπήρξε σειρά νοµοθετικών πρω-
τοβουλιών που στόχευαν στην όσο το δυνατόν µεγαλύτερης δια-
φάνειας και στην ενίσχυση των θεσµών γύρω από την ανάγκη
διαφύλαξης όσων διαχειρίζονται δηµόσιο χρήµα, αλλά και στο
να υπάρξει η καλύτερη δυνατή θωράκιση όλων αυτών των σύν-
θετων σήµερα οικονοµικών δραστηριοτήτων.

Παράλληλα, το χρηµατοπιστωτικό σύστηµα, όπως είναι προ-
φανές, εξελίσσεται, µε αποτέλεσµα οι έλεγχοι να καθίστανται
ανεπαρκείς, όσο κι αν διενεργούνται καλόπιστα πάντοτε. Κοινός
τόπος για όλους όσους γνωρίζουν ότι η µεγαλύτερη αδυναµία
του ν. 3213/2003 έγκειται όχι τόσο στο «πόθεν», όσο στο «έσχες»,
γιατί προφανώς κανένας καταχραστής δεν πρόκειται να κατα-
γράψει στη δήλωσή του τα προϊόντα των εγκληµατικών του δρα-
στηριοτήτων. Συνεπακόλουθα, το ζητούµενο -κι αυτό επιδιώκεται
µε αυτήν την πρόταση νόµου- είναι να θεσπιστούν αποτελεσµα-
τικότερα µέσα διακρίβωσης τόσο του «έσχες», όσο και του
«πόθεν», µε σκοπό να αποθαρρυνθεί το οποιοδήποτε πολιτικό
πρόσωπο από τη διαφθορά και την συνεπακόλουθη ψευδή ή ελ-
λιπή υποβολή δήλωση «πόθεν έσχες».

Θα αναφερθώ στο αρχικό κείµενο της πρότασης νόµου, έτσι
όπως συνυπογράφεται µετά τον κ. Κακλαµάνη από όλους τους
εβδοµήντα τέσσερις Βουλευτές και βέβαια, είναι σαφές ότι είναι
ανοιχτό στην τροποποίηση, ώστε να βελτιωθεί ακόµη περισσό-
τερο, αποδεχόµενοι στο Σώµα και προτάσεις από την πλευρά της
Νέας Δηµοκρατίας, όσο και του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας και άλλων κοινοβουλευτικών εκπροσωπήσεων και του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, που έχουν ήδη κατατεθεί και είναι βέβαιο ότι στο τέλος θα
γίνουν αποδεκτές. 

Πιο συγκεκριµένα, µε το άρθρο 1 προτείνεται ότι οι δηλώσεις
περιουσιακής κατάστασης Πρωθυπουργών, Αρχηγών πολιτικών
κοµµάτων που εκπροσωπούνται ή εκπροσωπήθηκαν στο Ελλη-
νικό Κοινοβούλιο, Υπουργών ή Αναπληρωτών Υπουργών ή Υφυ-
πουργών, Κυβερνήσεων και όσων διετέλεσαν από το έτος 1974
και εντεύθεν από το έτος ανάληψης των καθηκόντων τους και
για κάθε έτος έως και το έτος 2010, θα πρέπει να υποβάλλονται
εντός προθεσµίας εκατόν είκοσι ηµερών από την έναρξη ισχύος
του παρόντος. Στην παραπάνω διάταξη θα πρέπει να συµπερι-
λαµβάνονται και οι δηλώσεις των συζύγων, των τέκνων και των
αδελφών των παραπάνω προσώπων, προκειµένου να είναι δυ-
νατή η συγκριτική ανάλυση των οικονοµικών στοιχείων.

Το άρθρο 2 προβλέπει ότι οι δηλώσεις όλων των ανωτέρω υπο-
χρέων προσώπων θα υπόκεινται σε ηλεκτρονική επεξεργασία
από αυτοτελή ειδική βάση δεδοµένων, που εγκαθίσταται για το
σκοπό αυτό, ώστε να προκύπτει ευκρινώς και µε σαφήνεια το σύ-
νολο των περιουσιακών στοιχείων και η αξία τους ανά κατηγορία
περιουσιακών στοιχείων.

Με το άρθρο 3 ορίζεται ότι εφεξής όλες οι δηλώσεις περιου-
σιακής κατάστασης των προσώπων που ορίζονται στο άρθρο 1
παράγραφος 1 του παρόντος αναρτώνται στο διαδικτυακό τόπο
της Βουλής µε µέριµνα του Προέδρου της Επιτροπής του άρ-
θρου 21 του ν. 3023/2002.

Με το άρθρο 4 ορίζεται ότι οι υπόχρεοι σε δήλωση περιουσια-
κής κατάστασης Βουλευτές, δηµόσιοι λειτουργοί, ιδιοκτήτες
ΜΜΕ κ.λπ. µπορούν, οικειοθελώς, µε την υποβολή της -ή εντός
της προθεσµίας υποβολής της- να συνυποβάλουν ειδική δήλωση,
µε την οποία παραιτούνται ρητώς και ανεκκλήτως υπέρ του ελ-
ληνικού δηµοσίου από κάθε ενοχικό ή εµπράγµατο δικαίωµα επί
οποιουδήποτε ακινήτου ή κινητού πράγµατος ή οποιουδήποτε
χρηµατικού ποσού ή άυλου τίτλου ή οποιουδήποτε άλλου περι-
ουσιακού στοιχείου, που δεν έχει περιληφθεί στις ανωτέρω δη-
λώσεις περιουσιακής κατάστασης, συνιστώντας επί της ουσίας
δωρεά εν τοις πράγµασι υπέρ του δηµοσίου οποιουδήποτε πε-
ριουσιακού στοιχείου, που δεν έχει περιληφθεί στις δηλώσεις
αυτές.

Σε άλλο σηµείο επίσης του ιδίου άρθρου ορίζεται ότι κατά πα-
ρέκκλιση της ισχύουσας νοµοθεσίας, κάµπτεται οποιοδήποτε
επαγγελµατικό απόρρητο και δεν παράγουν έννοµες συνέπειες

οποιεσδήποτε συµβατικές ή νόµιµες υποχρεώσεις εχεµύθειας ή
εµπιστευτικότητας οποιουδήποτε έναντι του υπόχρεου, οι οποίες
αφορούν σε µη δηλωθέντα περιουσιακά στοιχεία του.

Θα παρατήρησε και το πανελλήνιο και το Σώµα βέβαια, ότι στο
όνοµα της εχεµύθειας και της εµπιστευτικότητας διεσύρετο επί
δύο εβδοµάδες, περίπου, το σύνολο της Βουλής σε σχέση µε γε-
γονότα που προηγήθηκαν στο πρόσφατο παρελθόν.

Στο άρθρο 5 προβλέπεται ότι εφόσον, κατά τον έλεγχο της δή-
λωσης περιουσιακής κατάστασης διαπιστωθεί περίπτωση ενερ-
γοποίησης της πρότασης δωρεάς του άρθρου 2 της παραγρά-
φου 5α, συντάσσεται έκθεση που αποστέλλεται στον Υπουργό
Οικονοµικών. Εφόσον διαπιστωθεί ανάγκη διερεύνησης άλλων
θεµάτων, ενηµερώνονται οι αρµόδιες αρχές.

Με το άρθρο 6 προτείνεται ότι τα αναφερόµενα στο άρθρο 5
του ν.3691/2008 πρόσωπα -πιστωτικά ιδρύµατα, χρηµατοπιστω-
τικοί οργανισµοί, εταιρείες κεφαλαίου επιχειρηµατικών συµµετο-
χών, εταιρείες παροχής επιχειρηµατικού κεφαλαίου, ορκωτοί
ελεγκτές-λογιστές, εταιρείες ορκωτών ελεγκτών-λογιστών, ιδιώ-
τες ελεγκτές, φορολογικοί ή φοροτεχνικοί σύµβουλοι κ.λπ.-
έχουν υποχρέωση να ενηµερώνουν αµελλητί τις αρχές, όταν
γνωρίζουν ή έχουν σοβαρές ενδείξεις ότι διαπράττεται οποιαδή-
ποτε παράβαση των υποχρεώσεων των ελεγχόµενων προσώπων.

Με το άρθρο 7 προβλέπονται ποινικές κυρώσεις για όσους
συµπράττουν στην υποβολή ανακριβούς δήλωσης και για όσους
παραβιάζουν την ανωτέρω υποχρέωση γνωστοποίησης. 

Τέλος, µε το άρθρο 8 ορίζεται ότι στην περίπτωση των αδικη-
µάτων της µη υποβολής ή υποβολής ανακριβούς δήλωσης, τα
περιουσιακά στοιχεία που δεν δηλώθηκαν, δηµεύονται µε την κα-
ταδικαστική απόφαση, εφόσον δεν έχει προηγηθεί εφαρµογή της
παραγράφου 5 του άρθρου 2 περί παραίτησης και δωρεάς υπέρ
του ελληνικού δηµοσίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ανωτέρω πρόταση νόµου
αποτελεί µία σηµαντική και αναγκαία επικαιροποίηση του ν.
3213/2003. Είναι µία νοµοθετική πρωτοβουλία-τοµή µε βάση τα
όσα συµβαίνουν στη χώρα µας τα τελευταία χρόνια. Μία τροπο-
ποίηση η οποία, όπως προείπα, συνάντησε την ανυπόκριτη συµ-
µετοχή µεγάλου µέρους των ίδιων των Βουλευτών και στην οποία
αµέσως προέβησαν στην υπογραφή της.

Είναι γνωστό στους παροικούντες την Ιερουσαλήµ ότι η απο-
φασιστικότητα αυτών που καλούνται να εφαρµόσουν ένα νόµο,
είναι πολλές φορές µεγαλύτερης αξίας και από την ίδια τη δια-
τύπωση αυτού του νοµικού κειµένου ή ότι η αποφασιστικότητα
αυτή, σε κάθε περίπτωση, µπορεί να εγγυηθεί εξίσου καλά απο-
τελέσµατα µε έναν αψεγάδιαστο νόµο.

Οι νόµοι είµαστε εµείς οι ίδιοι και µόνο εµείς µπορούµε να
τους κάνουµε ενεργά στοιχεία της πολιτικής ζωής του τόπου
µας. Είµαι βέβαιος ότι ως αντιπρόσωποι του ελληνικού λαού θα
το πράξουµε. Το πρώτο βήµα ξεκινά από µία ψήφιση του παρόν-
τος απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής. Σε αυτήν την εύληπτη
οµοφωνία της Βουλής θα πρέπει να προσθέσω και την µέχρι
τώρα ουσιαστική συµφωνία της Κυβέρνησης, έτσι όπως στις επι-
τροπές έχει εκφραστεί, διά του αρµοδίου Υπουργού Διοικητικής
Μεταρρύθµισης κ. Ρέππα.

Σας καλώ, λοιπόν, από την πλευρά µου να το πράξουµε σή-
µερα όλοι.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου):  Και εµείς σας ευχαρι-
στούµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα το δελτίο Επικαίρων Ερωτήσεων της Δευτέρας 26
Μαρτίου 2012.

«Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ  Πρώτου Κύκλου ( Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 4 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 664/20-3-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Ευτύχιου Δαµια-
νάκη προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων,
σχετικά µε την εταιρεία «Υποδοµές Κρήτης Α.Ε.».

2. Η µε αριθµό 677/20-3-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σίµου Κεδίκογλου προς τον Υπουργό
Οικονοµικών, σχετικά µε την παραµονή στο ελληνικό Χρηµατι-
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στήριο των ΔΕΚΟ που αποκρατικοποιούνται.
3. Η µε αριθµό 674/20-3-2012 επίκαιρη ερώτηση της Ε’ Αντι-

προέδρου της Βουλής και Βουλευτού του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Βέρας Νικολαΐδου προς τους Υπουργούς
Εσωτερικών και Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλα-
γής, σχετικά µε τη διαχείριση των απορριµµάτων της Αττικής.

4. Η µε αριθµό 665/20-3-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Αλέξανδρου Χρυσανθα-
κόπουλου προς τον Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε τις δηλώ-
σεις Τούρκων Υπουργών περί «συνεκµετάλλευσης» του Αιγαίου.

5. Η µε αριθµό 670/20-3-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Θεόδωρου Δρίτσα
προς την Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτι-
λίας, σχετικά µε το νόµο που επιτρέπει τις «ειδικές συνθέσεις»
στα πληρώµατα των πλοίων.  

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ  Δεύτερου Κύκλου ( Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 4 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 669/20-3-2012 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Αθανασίας Με-
ρεντίτη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
σχετικά µε τη λήψη µέτρων ενίσχυσης της παραγωγικής διαδι-
κασίας.

2. Η µε αριθµό 675/20-3-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Μωραΐτη
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την αντιµετώπιση
των προβληµάτων των µικροµεσαίων αγροτών όσον αφορά την
προµήθεια των καλλιεργητικών εφοδίων.

3. Η µε αριθµό 676/20-3-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Γεωργίου Ανατολάκη
προς τους Υπουργούς Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και
Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, σχετικά µε τη
συγχώνευση του Οίκου Ναύτου µε τον ΕΟΠΥΥ.

4. Η µε αριθµό 671/20-3-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Μιχαήλ Κριτσω-
τάκη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατι-
κής Αλλαγής, σχετικά µε την εγκατάσταση συστοιχιών αιολικών
πάρκων στην Κρήτη.»

Το λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταν-
τίνος Τζαβάρας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Πράγµατι σήµερα έχουµε την ξεχωριστή εµπειρία µε πρόταση

εβδοµήντα πέντε Βουλευτών να φέρετε ενώπιον της Εθνικής Αν-
τιπροσωπείας µια πρόταση νόµου, που αφορά τη ρύθµιση ζητη-
µάτων, που πλέον τα επιβάλλει η ευταξία στο χώρο της δηµόσιας
ζωής, αλλά κυρίως η στοιχειώδης ηθική αντιµετώπιση κάποιων
ζητηµάτων, που για πολύ καιρό πια τώρα σέρνονται και αποτε-
λούν αντικείµενο ποικίλων σχολιασµών, εκεί όπου καθηµερινά η
δηµόσια ζωή ανατέµνεται ή και κακοποιείται κάποιες φορές. Εκεί
όπου πραγµατικά ο δηµόσιος λόγος εκπέµπεται µε έναν τρόπο
που -αξίζει να το υπενθυµίσω- δεν είναι πάντα εύστοχος και κυ-
ρίως δεν είναι πάντα ανιδιοτελής. 

Οφείλω, λοιπόν, εν πρώτοις να υπογραµµίσω µε τα πιο επαι-
νετικά λόγια την πρωτοβουλία του πρώην Προέδρου της Βουλής,
κ. Κακλαµάνη, ο οποίος στην Αίθουσα αυτή, όσο τουλάχιστον
εγώ έχω τη δυνατότητα να παρακολουθώ τις εργασίες και να
συµµετέχω σ’ αυτή, έχει δώσει πράγµατι, δείγµατα µιας στάσης,
η οποία δεν κάµπτεται µπροστά σε πιέσεις, που εκπορεύονται
από εξωθεσµικά κέντρα εξουσίας. Από κέντρα, δηλαδή, που
υπάρχουν µέσα στην πολιτική ζωή, χωρίς να είναι δηµοκρατικά
νοµιµοποιηµένα και παρ’ όλα αυτά –αυτή άλλωστε είναι και η θε-
σµική συγκρότηση της ζωής µας στο επίπεδο της αντιµετώπισης
των προβληµάτων αυτών- επιβάλλουν  και το λόγο τους και τον
τρόπο τους.

Είναι, λοιπόν, αγαθή η τύχη σήµερα να συζητάµε για ζητήµατα
που άπτονται της διαφάνειας, των περιουσιακών στοιχείων
αυτών των προσώπων, που η παρουσία τους στην δηµόσια ζωή
ενδιαφέρει τον ελληνικό λαό. Και αυτά τα πρόσωπα είναι όσοι
από το 1974 µέχρι σήµερα υπήρξαν Πρωθυπουργοί, υπήρξαν αρ-
χηγοί κοµµάτων, που είχαν κοινοβουλευτική εκπροσώπηση,
υπήρξαν Υπουργοί, Αναπληρωτές Υπουργοί, Υφυπουργοί, άλλοι
κρατικοί λειτουργοί, αλλά και πρόσωπα, τα οποία είναι ιδιοκτήτες

µέσων µαζικής ενηµέρωσης. 
Ο λαός ενδιαφέρεται -και δικαιολογηµένα- για το τι έχουν στην

περιουσία τους τα πρόσωπα αυτά. Γιατί αναµφίβολα το τι έχει
κάποιος και πως το απέκτησε έχει πολύ σηµαντική επίδραση
στην κρίση που µπορεί να συγκροτήσει ο λαός για το τι λογής,
για το τι ποιότητας άνθρωπος είναι ο ελεγχόµενος. Δηλαδή,
αυτήν τη στιγµή στην Εθνική Αντιπροσωπεία εισάγεται µια πρό-
ταση νόµου, η οποία µε τον πιο ορθό τρόπο δηµιουργεί τις θε-
σµικές προϋποθέσεις, για να ελέγχεται η περιουσιακή κατάστα-
ση δηµοσίων και κρατικών λειτουργών, σε τέτοιο βαθµό και σε
τέτοια έκταση, ώστε τα συµπεράσµατα, που  µπορεί να βγάλει ο
λαός από την περιουσιακή κατάσταση κάποιου, να έχουν πράγ-
µατι αναφορά και επιρροή στην απόφασή του για το πώς θα αξιο-
λογήσει αυτούς τους ανθρώπους, όταν θα έρθει εκείνη η ώρα
της κρίσης. 

Και βέβαια, η κρίση δεν είναι µόνο οι εκλογές. Η κρίση δεν είναι
µόνο η στιγµή που ο λαός προσέρχεται για να αποφασίσει σε
ποιους θα εµπιστευτεί τη διακυβέρνηση του τόπου. Η κρίση πρέ-
πει να γίνεται καθηµερινά και θα πρέπει να γίνεται µε τέτοιου εί-
δους κριτήρια και γνώµονα, που να οδηγούν σε ασφαλή συµπε-
ράσµατα. 

Γιατί επιτέλους, µέσα απ’ αυτήν τη σηµερινή πρωτοβουλία,
αυτό που τελικά αναβιώνει, όσον αφορά τουλάχιστον τους πολι-
τικούς, είναι αυτό το διαρκές ερώτηµα που απασχολεί τους πάν-
τες που ασχολούνται µε τη δηµοκρατία από τότε που για πρώτη
φορά ο Μαξ Βέµπερ έθεσε το ερώτηµα: «Ο πολιτικός πρέπει να
ζει για την πολιτική ή από την πολιτική;» Βεβαίως, µ’ αυτήν την
πρόταση νόµου η λύση δίνεται πιο πολύ υπέρ της πρώτης εκδο-
χής. Θα πρέπει, δηλαδή, ο πολιτικός, θα πρέπει αυτός στον
οποίο ο λαός αναθέτει καθήκοντα διακυβέρνησης, να είναι σε
θέση, πάνω απ’ όλα, να µπορεί να λογοδοτεί και για την ποιότητα
του είναι του, αλλά κυρίως και για την προέλευση των αποκτη-
µάτων του, αφού, όπως είπα, αυτά τα δύο συνδέονται. Και συν-
δέονται γιατί ένας άρπαγας ή ένας πλεονέκτης, όταν εισέρχεται
στην πολιτική, δεν θα κάνει τίποτα άλλο από το αποθησαυρίζει
γύρω του αγαθά, τα οποία προφανώς τα αποκτά µε κατάχρηση
του αξιώµατος, που του εµπιστεύτηκε ο λαός. 

Αυτήν ακριβώς την κατάχρηση, αυτήν ακριβώς την παθογέ-
νεια, που δεν είναι άλλωστε και σπάνια κατά τη διάρκεια της Με-
ταπολίτευσης, θα πρέπει να την εξαλείψουµε, στο µέτρο βέβαια
που µας προσφέρονται τέτοιες θεσµικές δυνατότητες. Και όπως
πολύ ορθά ανέφερε ο πρώην Πρόεδρος της Βουλής, δεν είναι
κανένας τόσο ευήθης ώστε να εκθέτει την εγκληµατικότητα του
εαυτού του ως προς την απόκτηση περιουσιακών στοιχείων µε
αθέµιτο τρόπο στον έλεγχο, ο οποίος είναι και δεδοµένος και έχει
συγκεκριµένη απόδοση. Είναι, δηλαδή, προφανές ότι όσοι του-
λάχιστον έχουν διαπρέψει σ’ αυτήν τη δραστηριότητα της απο-
θησαύρισης αγαθών µε αθέµιτο τρόπο, µε αφορµή την ενασχό-
ληση τους µε την πολιτική, ξέρουν και πως µπορούν να τα κρύ-
ψουν, ξέρουν και πως µπορούν να τα ασφαλίσουν.

Το φαινόµενο των υπεράκτιων εταιρειών, αυτών που λέγονται
offshore και που µονίµως στις συζητήσεις που γίνονται για τα αν-
τίστοιχα ζητήµατα σ’ αυτήν την Αίθουσα έχει λεχθεί ότι αποτε-
λούν οχήµατα απόκρυψης παράνοµου πλουτισµού, αυτό επανα-
λαµβάνω το φαινόµενο, δυστυχώς δεν έχουµε καταφέρει µέχρι
σήµερα να το προσπελάσουµε, να το προσεγγίσουµε και κυρίως
να το εξαφανίσουµε από την πολύ µεγάλη λειτουργικότητα που
έχει, όσον αφορά τον παράνοµο πλουτισµό των πολιτικών προ-
σώπων.

Αυτό το συγκεκριµένο νοµοθέτηµα, που σε λίγο θα είναι η πρό-
ταση νόµου που συζητάµε, ασφαλώς δεν απαντάει σ’ αυτήν την
ανάγκη. Απαντάει όµως, όπως ελέχθη, στο ότι η περιουσιακή κα-
τάσταση των προσώπων που αναφέρονται στο συγκεκριµένο νο-
µοθέτηµα θα πρέπει να είναι δεδοµένη και προσιτή στο λαό. Θα
πρέπει, δηλαδή, ο λαός να γνωρίζει τις πηγές της απόκτησης του
πλούτου των συγκεκριµένων προσώπων και επάνω σ’ αυτές τις
συγκεκριµένες διαπιστώσεις να στηρίζει την αξιολόγησή του και
να στηρίζει βέβαια σε συγκεκριµένα στοιχεία όλο αυτόν το σχο-
λιασµό στον οποίο επιδίδονται οι πάντες -και δικαίωµα τους είναι
να το κάνουν- αναφορικά µε τα πολιτικά πρόσωπα. 

Αρκεί όµως -και αυτό είναι κάτι το οποίο προβάλλω σ’ αυτήν
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τη συζήτηση σαν µια ένσταση, σαν µια επιφύλαξη- ένας πολιτικός
να φαίνεται ότι είναι τίµιος, αρκεί ένας ιδιοκτήτης µέσων µαζικής
ενηµέρωσης που έχει και διαχειρίζεται µια εξωθεσµική εξουσία
πολύ µεγάλης αποτελεσµατικότητας να φαίνεται ότι δεν διαθέτει
offshore εταιρείες ή υπεράκτιες, για να λειτουργεί καλά το πολί-
τευµα της δηµοκρατίας; Ασφαλώς και όχι. Ασφαλώς χρειαζόµα-
στε και άλλα θεσµικά αντίβαρα σ’ αυτήν την υπερβολική
απόκτηση εξουσίας από εκείνους, οι οποίοι συσσώρευσαν µε
τρόπο παράνοµο και αθέµιτο πλούτο, που πράγµατι τους δίνει
τη δύναµη να συναγωνίζονται άνισα τους συναδέλφους τους σ’
όλους τους τοµείς της δηµόσιας ζωής.

Διότι είναι προφανές –και κοντά στο νου- ότι αυτός που κατά-
φερε να συσσωρεύσει πλούτο αθέµιτο, άκοπο, αφορολόγητο,
µαύρο έχει και τη δύναµη και την εξουσία να ελέγχει πολύ καλύ-
τερα από εκείνον τον απλό, το φιλόδοξο, το ροµαντικό που ει-
σέρχεται στον ίδιο στίβο για να αγωνιστεί για το καλό της
πατρίδας. Και απ’ αυτό το συναγωνισµό, πράγµατι, δεν βγαίνει
ωφεληµένη ούτε η δηµοκρατία ούτε η πατρίδα. 

Σήµερα, όµως, κάνουµε ένα πρώτο  βήµα. Και αυτό το βήµα
είναι άξιο επαίνου. Και είναι πολύ παρήγορο και ελπιδοφόρο ότι
αυτό το βήµα που κάνουµε, πράγµατι, συγκεντρώνει την οµοθυ-
µία και την οµοφωνία όλων των πτερύγων της Βουλής. 

Υπό αυτή, λοιπόν, την έννοια, και η Νέα Δηµοκρατία, παρ’ όλο
που έχει καταθέσει πρόταση νόµου που αφορά, όπως επανειληµ-
µένως ο Πρόεδρος ο Αντώνης Σαµαράς έχει πει, έναν έλεγχο
που πρέπει να γίνει και ο οποίος θα πρέπει να έχει σαν στόχο τη
συµφωνία µεταξύ των αποκτηµάτων και των εισοδηµάτων κάτω
από µια άλλη προοπτική και κυρίως µε µια στόχευση, η οποία πη-
γαίνει πιο βαθειά και πιο µακριά, παρά ταύτα, συµφωνούµε µε το
περιεχόµενο της πρότασης νόµου, την στηρίζουµε και την ψηφί-
ζουµε. Και πιστεύουµε ότι από αυτή ακριβώς τη συγκεκριµένη
πρωτοβουλία µόνο καλό µπορεί να προκύψει για την εύρυθµη
λειτουργία του πολιτεύµατος, ενός πολιτεύµατος που σε αυτόν
το τόπο έχει δώσει και στην κοινωνία και στην οικονοµία και στον
πολιτισµό πολύ µεγάλα και σεβαστά έργα. 

Κυρίως, όµως, θα πρέπει να έχουµε στο νου µας ότι σε συν-
θήκες έντονης κρίσης, όπως είναι η σηµερινή -αυτή η κρίση που
όλοι την προσεγγίζουµε µε όρους, βέβαια, οικονοµικούς, αλλά
όλοι γνωρίζουµε ότι ταυτόχρονα αφορά και τους θεσµούς και
την πολιτική και µπορώ να πω ότι αφορά ακόµα και την πολιτι-
στική ζωή του τόπου µας- προσφέρεται η ευκαιρία για τέτοιες
πρωτοβουλίες, για πρωτοβουλίες δηλαδή, που έχουν τη δύναµη
και τη φιλοδοξία να συνδέουν τα συµβάντα, τα γεγονότα, δηλαδή
που για πρώτη φορά εµφανίζονται σε αυτήν την εξέλιξη της κρί-
σης και που πράγµατι το νόηµα τους δεν είναι πλήρως αποσα-
φηνισµένο και πολλές φορές µας κάνουν να στεκόµαστε άφωνοι
και αµήχανοι µπροστά τους. Αυτά τα ιστορικά συµβάντα θα πρέ-
πει να έχουµε τη δύναµη να τα συνδέουµε µε τις αλήθειες επάνω
στις οποίες έχει οικοδοµηθεί η δηµοκρατία µας και γενικά ο πο-
λιτισµός µας. 

Θεωρώ ότι δεν υπάρχει στο αντικείµενο που πραγµατεύεται η
συγκεκριµένη πρόταση καλύτερος τρόπος για να συνδεθεί αυτή
η κρίση του θεσµικού στερεώµατος που έχει προκύψει, αυτό το
ιστορικό συµβάν από τη χρηµατοπιστωτική αναστάτωση, στην
οποία σήµερα βρισκόµαστε,  µε µια αλήθεια. Και η αλήθεια είναι
ότι θα πρέπει καθένας που προσέρχεται στη δηµόσια ζωή είτε
ως Βουλευτής είτε ως πολιτικός είτε ως ιδιοκτήτης Μέσων Μαζι-
κής Ενηµέρωσης, κυρίως και πάνω απ’ όλα να περιφρουρεί, να
προσέχει και να εφαρµόζει απαρεγκλίτως τους κανόνες που ορί-
ζουν το πώς θα συµπεριφέρεται και πως θα ζει το ρόλο του και
τον τίτλο του, µε τη µεγαλύτερη δυνατή ευπρέπεια και αξιοπρέ-
πεια. Αυτό θεωρώ ότι είναι ένα µάθηµα, ένα δίδαγµα που βγαίνει
απ’ αυτή την πρωτοβουλία. 

Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, να σας το αναγνωρίσω αυτό.
Ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Το λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµα-

τος Ελλάδας κ. Αντώνης Σκυλλάκος.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Έχουµε συζητήσει πολλές φορές το

πρόβληµα του «πόθεν έσχες», της διαπλοκής και της διαφθοράς
στην ελληνική κοινωνία και ειδικότερα σε ότι αφορά τους πολιτι-
κούς. Παρά τις προτάσεις, τις τροποποιήσεις, τις παρεµβάσεις
που έχουν γίνει, αποτελέσµατα δεν υπήρξαν. 

Πώς εξηγείται; Θα επαναλάβω πράγµατα που έχουµε ξαναπεί.
Η λειτουργία του ίδιου του συστήµατος, όπως θα αποδείξω πα-
ρακάτω, γεννά αυτά τα φαινόµενα και µε απλές νοµοθετικές ρυθ-
µίσεις στα όρια του συστήµατος δεν µπορεί να αντιµετωπιστεί
αυτό το πρόβληµα. 

Θα µου πείτε: Σε άλλες χώρες που υπήρχε υπαρκτός σοσιαλι-
σµός, δεν υπήρχαν και φαινόµενα διαφθοράς; Υπήρχαν, αλλά
δεν οφείλονταν, δεν γεννιόνταν από το κυνηγητό του κέρδους ή
µέσω των συναλλαγών, διότι είχαν αλλάξει οι παραγωγικές σχέ-
σεις και δεν υπήρχαν αυτού του είδους οι συναλλαγές, ούτε η
ελεύθερη εξαγωγή συναλλάγµατος ούτε οι µετοχές. Δεν υπήρχε,
δηλαδή, όλη αυτή η λειτουργία. 

Βεβαίως, σε κάθε περίπτωση χρειάζεται και µηχανισµός ελέγ-
χου. Όπου δεν  υπάρχει µηχανισµός ελέγχου, εκεί δηµιουργούν-
ται τέτοια ζητήµατα. 

Με την πρόταση νόµου γίνεται µια προσπάθεια να αντιµετωπι-
στούν κάποιες πλευρές του ζητήµατος. Όµως, κατά τη γνώµη
µας, αυτές οι προτάσεις έχουν περιορισµένο χαρακτήρα. Γι’
αυτό και δεν θα υπάρξουν σοβαρά αποτελέσµατα στην αντιµε-
τώπιση της διαπλοκής. 

Εµείς έχουµε τις δικές µας προτάσεις –θα τις αναφέρω- που
θα έπρεπε να θεσµοθετηθούν, οι οποίες δεν θα εξάλειφαν τε-
λείως το πρόβληµα, αλλά θα έφερναν πολύ µεγαλύτερα εµπόδια
σε αυτούς οι οποίοι διαπλέκονται, σε αυτούς που εκµεταλλεύον-
ται τη θέση τους για να πλουτίσουν. 

Δυστυχώς, οι προτάσεις µας µέχρι σήµερα δεν έχουν γίνει δε-
κτές. Όµως, είµαστε υποχρεωµένοι να τις επαναλάβουµε. Ακρι-
βώς επειδή θεωρούµε ότι έχει περιορισµένο χαρακτήρα αυτή η
πρόταση νόµου και δεν θα αλλάξει ριζικά την κατάσταση, γι’ αυτό
θα ψηφίσουµε «παρών» επί της αρχής, αν και θα ψηφίσουµε τις
περισσότερες διατάξεις. 

Ποιες είναι οι δικές µας σκέψεις και προτάσεις; Πρώτον, η κα-
τάργηση κάθε απόρρητου, τραπεζικού, φορολογικού και όχι
µόνο όπως µπαίνει ειδικά σε αυτήν την περίπτωση στο νοµοσχέ-
διο απέναντι σε ορισµένες αρχές. Μιλάµε για κάθε είδους απόρ-
ρητο, φορολογικό, τραπεζικό, ακόµα και λεγόµενο εµπορικό
απόρρητο, που είναι το επιχειρηµατικό απόρρητο. Ως εκεί, διότι
η διαπλοκή στην πολιτική έχει δύο σκέλη. Ένα του επιχειρηµατία,
αυτού που θέλει να ωφεληθεί, και ένα του Υπουργού. Πρέπει και
εκεί να αίρεται το απόρρητο και να αίρεται απέναντι στην κοινω-
νία συνολικά και όχι µόνο απέναντι στις αρχές και όχι µόνο αν θα
υπάρξει κάποια καταγγελία, για να επιληφθεί κάποια επιτροπή
για το µαύρο χρήµα. Θα πρέπει απέναντι στην κοινωνία να είναι
όλα στο φως. 

Το δεύτερο έχει να κάνει µε τους τίτλους του δηµοσίου και µε
τις µετοχές. Βεβαίως, η πρότασή µας είναι ριζοσπαστική. Γιατί,
τι είδους ανώνυµες εταιρείες θα είναι, αν έχουν ονοµαστικές µε-
τοχές; Είναι περιορισµένες οι εταιρείες που έχουν ονοµαστικές
µετοχές. Από τις πέντε χιλιάδες και πλέον ανώνυµες εταιρείες,
στις περισσότερες υπάρχει ανωνυµία και µπορεί να κρύβεται ο
οποιοσδήποτε από πίσω. Άλλος αγοράζει τις µετοχές, άλλος
πουλάει τις µετοχές και βρίσκεται άλλο πρόσωπο από πίσω στην
πραγµατικότητα. Όσο δεν αντιµετωπίζεται όλη αυτή η κατά-
σταση, µπορεί η µετοχή ή ο τίτλος του δηµοσίου, που δεν είναι
ονοµαστικοί, να υποκρύπτουν πολιτικό πρόσωπο ή δικαστή ή δη-
µοσιογράφο ή δεν ξέρω ποιος άλλος είναι υπόχρεος να κάνει δή-
λωση «πόθεν έσχες». 

Το τρίτο και κυριότερο είναι ό,τι έχει να κάνει µε την εξαγωγή
των κεφαλαίων. 

Λέει η εισηγητική έκθεση ότι πριν µπούµε στο ευρώ η Τράπεζα
της Ελλάδος ενέκρινε την εξαγωγή των κεφαλαίων. Αυτό καταρ-
γήθηκε. Είναι η λογική της ελεύθερης αγοράς. Όσοι ασπάζονται
την ελεύθερη αγορά, όσοι συµφωνούν µε το Μάαστριχτ επικα-
λούνται «τι να κάνουµε, δεν µπορεί να γίνει αλλιώς». Θεωρητικά,
από τη µια µεριά θέλουµε να µην υπάρχει διαπλοκή και από την
άλλη υπάρχει ελεύθερη εξαγωγή συναλλάγµατος, κατά τρόπο
που να µπορούν να πηγαίνουν σε offshore εταιρίες και να µην
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µπορούµε να βγάλουµε άκρη. Έχω πολλά χρόνια στην Επιτροπή
Οικονοµικού Ελέγχου των Κοµµάτων του «πόθεν έσχες» των Βου-
λευτών. Όσον αφορά το εξωτερικό, δεν µπορούµε να κάνουµε
σχεδόν τίποτα και ειδικά για τους φορολογικούς παραδείσους,
που η νοµοθεσία των χωρών αυτών απαγορεύει να δοθούν στοι-
χεία για το ποιοι βρίσκονται πίσω από τις offshore εταιρίες.

Εµείς, εκεί που πάµε να τα προτείνουµε αυτά,  µας λέτε:
«Εσείς που δεν είστε µε την ελεύθερη αγορά, εύκολα τα λέτε
αυτά». Ε, βέβαια, δεν συµβιβάζονται ελεύθερη αγορά και νοµι-
µότητα. Όσο υπάρχει ελεύθερη αγορά, θα υπάρχει και δια-
φθορά, θα υπάρχει και διαπλοκή.

Δεύτερον. Μας λέτε για τις προτάσεις µας ότι αυτό θα εµπο-
δίσει τις επενδύσεις. Εάν είναι ονοµαστικές οι µετοχές, δεν θα
αγοράζει ο άλλος µετοχές στο Χρηµατιστήριο ή δεν θα γίνεται
εισαγωγή συναλλάγµατος. «Κάνουµε τα στραβά µάτια» όλοι µας
και ουσιαστικά ξεπλένεται µαύρο χρήµα από διάφορους οι οποίοι
κάνουν επενδύσεις. Στο όνοµα των επενδύσεων δεν εξετάζουµε
τα ζητήµατα της παρανοµίας ή είµαστε χαλαροί στην αντιµετώ-
πισή τους και θα υπάρχουν πιθανώς περιπτώσεις που εµπλέκον-
ται και πολιτικά πρόσωπα. 

Τώρα, ως προς το να µη µαθευτούν τα µυστικά της επιχείρη-
σης, αν αίρεται το απόρρητο, θέλω να σας πω  ότι υπάρχουν µυ-
στικά και µυστικά διαφόρων µελών της επιχείρησης. Όταν κάνει
δηλαδή υπερτιµολόγηση ή υποτιµολόγηση για να κερδίσει, όταν
παραβιάζει τη νοµοθεσία, πρέπει να υπάρχουν µόνο αποχρώσες
ενδείξεις, για να παρέµβει ο εισαγγελέας και να αρθεί το απόρ-
ρητο; Γενικά, ό,τι προτείνουµε θα µπορούσε να συζητηθεί, αλλά
σε µεγάλο βαθµό θεωρείται ότι βγαίνει εκτός του υπάρχοντος
συστήµατος των αγορών και γι’ αυτό δεν γίνονται βήµατα προς
αυτή την κατεύθυνση. 

Για τους λόγους αυτούς θεωρούµε ότι δεν είναι επαρκής η
πρόταση νόµου, παρόλο που έχει θετικές διατάξεις και γι’ αυτό
θα ψηφίσουµε «παρών».

Όσον αφορά τις διατάξεις και τις τροπολογίες µαζί, δεν είµα-
στε αντίθετοι δηλαδή να γίνει ένας επανέλεγχος για τα πρόσωπα
που είχαν εξουσία από το 1974 µέχρι σήµερα είτε ήταν Υπουργοί,
Υφυπουργοί, Αρχηγοί κ.λπ. Είµαστε σύµφωνοι. Το µόνο µεγάλο
ερωτηµατικό είναι ποιο όργανο θα κάνει τον επανέλεγχο. Εµείς
θεωρούµε ότι η υπάρχουσα επιτροπή του άρθρου 21 του σχετι-
κού νόµου επαρκεί.

Πρώτα-πρώτα δειγµατοληπτικό έλεγχο κάνει η ίδια. Όλον τον
έλεγχο τον κάνουν ορκωτοί λογιστές, επιστήµονες δηλαδή που
έχουν σπουδάσει αυτή τη δουλειά. Το ίδιο θα γίνει και µε µια
άλλη επιτροπή. Πάλι σε ορκωτούς λογιστές θα απευθυνθούν. Και
µπαίνει ένα ερώτηµα σε σχέση µε την αξιοπιστία. Δεν είναι αξιό-
πιστη η επιτροπή, επειδή η πλειοψηφία της είναι Βουλευτές;
Υπήρξε κάποια περίπτωση που δεν έπαιξε το έργο της; Δεν νο-
µίζω. Δεν έχει ακουστεί ούτε υπήρχε τίποτα µέχρι τώρα. Ενώ αν-
τιθέτως το να µπαίνουν εξωκοινοβουλευτικά πρόσωπα επιπλέον
είτε ως επιπλέον είτε αποκλειστικά η επιτροπή να αποτελείται
από εξωκοινοβουλευτικά πρόσωπα, από δικαστές είτε να προ-
στίθενται πρόσωπα, όπως ειπώθηκε στην Επιτροπή Διαφάνειας,
εγνωσµένου κύρους, λες και είναι ακοµµάτιστα, καµµιά φορά το
κύρος δεν είναι αρκετό –το δηµόσιο κύρος- σε σχέση µε το πώς
αντιµετωπίζει τα συγκεκριµένα ζητήµατα.

Και επειδή έχω χρόνια σε αυτήν την επιτροπή, είµαι γνώστης
των υπερβολών που υπάρχουν σε ορισµένες προτάσεις. Υπάρ-
χουν µεγάλες υπερβολές και η οποιαδήποτε επιτροπή θα τα βρει
δύσκολα µπροστά της, εάν κάνουµε βήµατα τα οποία δεν είναι
λελογισµένα. Γι’ αυτό θα πρέπει να επανεξεταστεί το θέµα. Εµείς
θεωρούµε ότι είναι αρκετή η επιτροπή του άρθρου 21 για να
κάνει τον επανέλεγχο. Εάν θέλετε, να χρησιµοποιήσει ορκωτούς
λογιστές που δεν είχαν χρησιµοποιηθεί εκείνη την εποχή που εξε-
τάστηκαν, για να είναι καινούργια τα πρόσωπα και να µην είναι
τα ίδια, αυτό µπορεί να γίνει. 

Θα µπορούσε να προστεθεί εδώ πέρα ότι, αφού δηµοσιεύον-
ται σε δύο εφηµερίδες οι εκθέσεις αυτής της επιτροπής που θα
κάνει τον έλεγχο, θα πρέπει να αποτυπώνονται και στο διαδίκτυο.
Θα µπορούσε, λέω σαν σκέψη, να προστεθεί αυτό, µιας και σε
άλλες περιπτώσεις, εδώ και µερικά χρόνια δηµοσιοποιούνται στο
διαδίκτυο τα «πόθεν έσχες» των Βουλευτών.

Στο άρθρο 2, αν και φάνηκε ότι γίνονταν δεκτές κάποιες πα-
ρατηρήσεις βελτίωσης για το πώς θα εγγράφει ο υπόχρεος για
το «πόθεν έσχες» στη δήλωσή του τα περιουσιακά του στοιχεία,
δηµιουργούνται κάποιοι κίνδυνοι µε ορισµένες ασάφειες που
υπάρχουν, σε σχέση µε την αξία των ακινήτων και σε σχέση µε
την αξία των µετοχών και των τίτλων. Λέει ότι µε βάση την
ισχύουσα φορολογική νοµοθεσία θα καθορίζεται η αξία. 

Εγώ οφείλω να σας πω -και το ξέρετε όλοι σας- ότι οι αντικει-
µενικές αξίες υπάρχουν µόνο στις πόλεις. Στην ύπαιθρο δεν
υπάρχουν αντικειµενικές αξίες, οπότε είναι ατελής η διάταξη.
Διότι θα υπάρχει ένα ερωτηµατικό, όταν ο Βουλευτής έχει ένα
σπίτι σε χωριό και µάλιστα, σε τουριστική περιοχή που αξίζει πιο
πολλά, σε κάποιο νησί που δεν υπάρχουν αντικειµενικές αξίες
και είναι τουριστικό το µέρος, για το πώς θα βάζει την αξία του.
Θα είναι υποκειµενικό το στοιχείο της αξίας, γιατί δεν θα έχει
στοιχεία αντικειµενικά. Ούτε η εφορία µπορεί να δίνει τους δεί-
κτες που έχει για δικό της λογαριασµό. Άρα, λοιπόν, πρέπει να
διατυπωθεί µε διαφορετικό τρόπο, ώστε να καλύπτει και αυτόν
τον κίνδυνο. 

Το δεύτερο έχει σχέση µε την αξία των µετοχών και των τίτλων.
Είχε ειπωθεί τότε ότι δεν µπορεί να καταγράφεται υποκειµενικά
η αξία. Δηλαδή, αυτήν τη στιγµή, αν πουλήσει κάποιος ένα οµό-
λογο που έχει στα χέρια του, είναι κουρεµένο και δεν θα είναι
στην ονοµαστική του αξία. Το ίδιο ισχύει και µε τη µετοχή. Θα
βάζει την αξία της µετοχής, τη στιγµή που κάνει τη δήλωση
«πόθεν έσχες»; Και πώς θα το κρίνει αυτό;

Το σωστό είναι να βάζει την αξία κτήσης, κύριε Πρόεδρε. Δη-
λαδή, όταν απέκτησε…

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Αυτό βάζουµε.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Δεν έχει διορθωθεί.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Αυτό που είπατε βάζουµε: την

αξία και το χρόνο κτήσης.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Δεν έχει διατυπωθεί ούτε στις τρο-

πολογίες, αλλιώς δεν θα έκανα παρατήρηση.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Γι’ αυτό σας ακούω τώρα.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Πρέπει να προστεθεί, γιατί θυµάµαι

ότι τις είχατε κάνει δεκτές αυτές τις παρατηρήσεις.
Εγώ περίµενα να υπάρχει µια έκθεση της αρµόδιας επιστηµο-

νικής επιτροπής της Βουλής και το είχα ζητήσει µάλιστα, γιατί
υπάρχουν ερωτηµατικά νοµικού χαρακτήρα από πολλές πλευ-
ρές. Διότι η µεταβίβαση του ακινήτου για κάποιον ο οποίος δεν
τα έγραψε στο «πόθεν έσχες», στο δηµόσιο, ξεφεύγει από τους
κανόνες του εµπράγµατου δικαίου και ορισµένοι βάζουν ζητή-
µατα συνταγµατικότητας σε σχέση µε το άρθρο 17 κ.λπ.. Καλό
θα ήταν να υπήρχε για να µην µπλέξουµε, δηλαδή, µε νοµικά ζη-
τήµατα.

Τώρα απλώς ένα σχόλιο κάνω, ότι η δήλωση µεταβίβασης και
η αποδοχή από το δηµόσιο θα οδηγεί στην πράξη στο ίδιο απο-
τέλεσµα µε το τελευταίο άρθρο µε τη δήµευση. Διότι και στις δύο
περιπτώσεις -και σωστό είναι- πρέπει να χάσει κάποιος την περι-
ουσία που παράνοµα απέκτησε, όχι και αυτήν που την απέκτησε
νόµιµα, αλλά έκανε προσπάθεια να την κρύψει ή εκ παραδροµής
κ.λπ.. 

Στο άρθρο 4 παράγραφος στ’ προστίθεται µε βάση και µια
τροπολογία, την µε ειδικό αριθµό 3 νοµίζω -δεν θυµάµαι τώρα το
νούµερο- να εξουσιοδοτεί ο Βουλευτής την αρµόδια επιτροπή,
ώστε να ζητάει πληροφορίες για το λογαριασµό και το περιεχό-
µενο του λογαριασµού σε όλες τις τράπεζες του εξωτερικού. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Όχι µόνο ο Βουλευτής. 
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Ο υπόχρεος.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Επιτρέψτε µου, κύριε Σκυλ-

λάκο, τη διακοπή, µε την άδεια της Προέδρου, επειδή και άλλοι
συνάδελφοι έθεσαν αυτό το θέµα. Αυτός ο νόµος αφορά Βου-
λευτές, αφορά όµως, όπως είπα πριν, και τους διοικητές και στε-
λέχη των τραπεζών, τους ιδιοκτήτες των µέσων ενηµέρωσης,
όλους όσους συµµετέχουν στην πολιτική, οικονοµική, κοινωνική
ζωή και το δηµόσιο βίο της χώρας.

ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Για συντοµία το έλεγα έτσι. Το γνω-
ρίζω. Αφορά πολύ περισσότερα πρόσωπα. 

Αυτός, λοιπόν, εξουσιοδοτεί την επιτροπή να αναζητά λογα-
ριασµούς απ’ όλες τις τράπεζες του εξωτερικού. Αυτό που δεν
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καταλαβαίνω είναι αν είναι λειτουργική η διάταξη, έτσι όπως δια-
τυπώνεται, µε την εξής έννοια: Κάθε χρόνο η επιτροπή θα ζητά
για το σύνολο των προσώπων αυτών, Βουλευτών και άλλων υπό-
χρεων, εκατοντάδων προσώπων, µέσω της Διεθνούς Ένωσης
Τραπεζών στοιχεία για λογαριασµούς απ’ όλες τις τράπεζες στην
υφήλιο;

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Προφανώς όχι.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Δεν µπορώ να καταλάβω. Θα γίνεται

εφάπαξ για µία χρονιά; Και τις επόµενες χρονιές; Αν θέλουµε να
ελέγξουµε τι γίνεται µε τις τράπεζες του εξωτερικού, πρέπει κάθε
χρόνο να έρχονται χαρτιά απ’ όλες τις τράπεζες του εξωτερικού
στην αρµόδια επιτροπή και στον υπόχρεο µέσω της επιτροπής,
που να φαίνονται οι λογαριασµοί. Αυτό δεν ξέρω αν µπορεί να
πραγµατοποιηθεί από τον όγκο της δουλειάς, γιατί µιλάµε για χι-
λιάδες τράπεζες.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Δεν θα γίνει έτσι, κύριε συνά-
δελφε. 

ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Δεν το έχω καταλάβει αλλιώς.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Θα έχετε τη δυνατότητα και

εσείς και ο Υπουργός Οικονοµικών, εφ’ όσον ο υπόχρεος θα σας
βεβαιώνει: Εγώ αυτά έχω. Από εκεί και πέρα, αν τυχόν υπάρχει
οτιδήποτε, δεν το θέλω εγώ, ανήκει στο κράτος. Όταν θα έχετε,
λοιπόν, µία καταγγελία εσείς ή το Υπουργείο Οικονοµικών ή κάτι
που θα θέτει υπό αµφισβήτηση την ειλικρίνεια αυτής της δήλω-
σης, τότε θα έχετε τη δυνατότητα από πριν να αναζητήσετε στοι-
χεία, αν και αυτό αφορά ….

ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Άρα, είναι κατά περίπτωση, όταν
υπάρχει καταγγελία ή υποψία.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Εξαρτάται. Είµαστε -γύρω στις
πενήντα χιλιάδες λιγότεροι- στελέχη αυτού του κράτους, που
άλλοι είναι γενικοί διευθυντές, η Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας, η
Επιτροπή Ανταγωνισµού, οι Διοικήσεις των ΔΕΚΟ οι µεγάλες, οι
Γενικοί Διευθυντές των Περιφερειών, όλοι αυτοί. Όλοι οφείλουµε
να είµαστε διαφανείς και σε απόδειξη αυτού λέµε: Όποτε νοµί-
ζεις εσύ, η πολιτεία, η Βουλή, το Υπουργείο Οικονοµικών, ψάξε.
Εγώ σε εξουσιοδοτώ. Απλό είναι νοµίζω. 

ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Άρα, περιορίζεται µόνο στις περι-
πτώσεις καταγγελιών ή υποψίας. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Όχι, δεν το περιορίζω. Έχετε
εσείς, η επιτροπή την ελευθερία …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριε Πρόεδρε, θα πά-
ρετε το λόγο.

Αφήστε τον κ. Σκυλλάκο να ολοκληρώσει. 
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατάλαβα τις εξηγήσεις που δώ-

σατε. Απλώς αυτές οι εξηγήσεις πρέπει να διατυπωθούν στο κεί-
µενο ακόµα πιο καλά, γιατί το διάβασα επανειληµµένα και λέω
«χαρτοµάνι θα µαζεύουµε από όλον τον κόσµο για όλους;». Μου
δηµιουργήθηκε αυτή η εντύπωση. Αυτό που λέτε είναι σωστό και
πρέπει σε συγκεκριµένες περιπτώσεις, όταν το χρειάζεται η επι-
τροπή για οποιονδήποτε λόγο, να υπάρχει αυτή η εξουσιοδό-
τηση. Ίσως χρειάζεται να ξαναδείτε τη διάταξη, µήπως πρέπει
να είναι πιο σαφής πάνω σε αυτήν την υπόθεση.

Εµείς θα ψηφίσουµε και τα άρθρα και τις τροπολογίες.
Έχουµε ένα ερωτηµατικό στο άρθρο 1, όχι γιατί δεν θέλουµε να
εξεταστούν οι Υπουργοί, οι Πρωθυπουργοί κ.λπ. –είµαστε υπέρ
του να γίνει επανεκτίµηση- αλλά όσον αφορά το να βάλετε δύο
εισαγγελείς ή δύο πρόσωπα εγνωσµένης αξίας και πολύ περισ-
σότερο στην τροπολογία που λέει να φύγουµε από την επιτροπή
της Βουλής και να πάµε σε επιτροπή δικαστών. Να µην ανοί-
γουµε τέτοιους δρόµους. Δεν είναι καλό για το πολιτικό µας σύ-
στηµα. Για σκεφτείτε το. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ευχαριστούµε τον ει-
δικό αγορητή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Σκυλ-
λάκο.

Το λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του ΛΑΟΣ, κ. Αϊβαλιώτης. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Όλοι γνωρίζουµε ότι η πρωτοβουλία των εβδοµήντα πέντε

Βουλευτών, δηλαδή του κ. Κακλαµάνη, πρώην Προέδρου της
Βουλής, αλλά και των υπολοίπων εβδοµήντα τεσσάρων Βουλευ-
τών και αγαθές προθέσεις µαρτυρά και προφανώς είναι προς τη
θετική κατεύθυνση. 

Μονότονα επισηµαίνω –το είπα και δυο φορές κατά τη συζή-
τηση στην επιτροπή- ότι συνεχίζουµε να βιώνουµε µια ατµό-
σφαιρα καχυποψίας, λαϊκισµού και περίεργων εξελίξεων και
βέβαια, καλλιέργειας εχθρότητας κατά των εκλεγµένων εκπρο-
σώπων του ελληνικού λαού. Τι να κάνουµε; Στις κοινοβουλευτι-
κές δηµοκρατίες έτσι είναι. Υπάρχουν εκλεγµένοι εκπρόσωποι
των λαών, που κάνουν αυτό που µπορούν στα πλαίσια των καθη-
κόντων τους, πάντα µε πίστη στο Σύνταγµα και στο δηµοκρατικό
πολίτευµα µέσω του Κοινοβουλίου. Όλες αυτές οι ακρότητες
καλλιεργούνται στα µέσα ενηµέρωσης και έχει οδηγηθεί ο πολι-
τικός κόσµος στη θέση του απολογούµενου, προς µεγάλη τέρψη
φυσικά των τηλε-εισαγγελέων και των διαµορφωτών κοινής γνώ-
µης, µε τις ηγεµονικές αµοιβές –ας πούµε µερικές αλήθειες- και
τη µηδενική δηµοκρατική νοµιµοποίηση. Εδώ όµως είναι η δηµο-
κρατική νοµιµοποίηση, εδώ είναι οι εκλεγµένοι εκπρόσωποι του
ελληνικού λαού, εδώ είναι οι άνθρωποι που βγήκαν µε την ψήφο
και πολλοί από εµάς κατ’ επανάληψη. 

Αυτή, λοιπόν, η κατάσταση και δυσωδία αναδύει και φυσικά
«πληρώνουµε τα σπασµένα» ενός κάρου πολιτικών «λαµόγιων»,
οι οποίοι έµειναν ατιµώρητοι και οι περιουσίες τους δεν δηµεύ-
θηκαν. Αυτή είναι η αλήθεια. Ο κόσµος έχει δίκιο να αντιδρά στο
σκέλος της ατιµωρησίας. Και όσοι ήµασταν στις εξεταστικές και
ο κ. Πολατίδης και εγώ και άλλοι συνάδελφοι, όπως ο κ. Αποστο-
λάκος και ο κ. Γρηγοράκος που τους οποίους βλέπω, είδαµε τι
γινόταν εκεί. Ο κόσµος αντιδρά επειδή υπάρχει ατιµωρησία. Και
ατιµωρησία υπάρχει επειδή τα δύο παλιά κόµµατα δεν τα βάζουν
µε τα εντόσθιά τους. Έχουν αφήσει όλους αυτούς που ήταν
εξουσιαστές, που καλοκάθισαν σε καρέκλες Υπουργών και Πρω-
θυπουργών ατιµώρητους και πέραν πάσης έρευνας.

Οι Πρωθυπουργοί είναι οι «ιερές αγελάδες» του πολιτικού συ-
στήµατος. Οι Πρωθυπουργοί δεν µπορούν να κληθούν ποτέ σε
εξεταστική. Στην Εξεταστική για τη «SIEMENS» είκοσι δύο φορές
το έθεσα προφορικώς και γραπτώς. Δεν µπορούσαν να µας κά-
νουν την τιµή οι τρεις πρώην Πρωθυπουργοί, που είναι εν ζωή
και ξέρουν κάποια πράγµατα για την υπόθεση «SIEMENS», να
έρθουν στην εξεταστική. Ούτε ο κ. Καραµανλής ούτε ο κ. Μη-
τσοτάκης ούτε ο κ. Σηµίτης. Αυτά είναι πράγµατα ασύλληπτα,
απίστευτα για οποιοδήποτε δηµοκρατικό πολίτευµα.

Είµαστε, λοιπόν, εκλεγµένοι εκπρόσωποι του ελληνικού λαού,
ενώ κάποιοι άλλοι δεν είναι. Έχω πει δεκάδες φορές από το
Βήµα της Βουλής και από τηλεοπτικές εκποµπές –και οµολογώ
σε αυτό το ζήτηµα νιώθω αρκετά µόνος- ότι στην εποχή µας που
είναι τόσο εύκολες οι κατάρες, ακόµα και αν δεν παίρναµε ούτε
ένα ευρώ αποζηµίωση, ακόµα και αν οι Βουλευτές πλήρωναν από
πάνω για να είναι Βουλευτές, πάλι στο στόχαστρο των λαϊκιστών
θα ήµασταν. 

Γι’ αυτό να είµαστε απολύτως σίγουροι. Πάλι στο στόχαστρο
των λαϊκιστών θα ήµασταν, ακόµα κι αν πληρώναµε για να είµα-
στε εδώ. Αυτό γίνεται γιατί είµαστε ο εύκολος στόχος, γιατί οι
Βουλευτές ούτε διαφήµιση δίνουν ούτε δουλίτσες αναθέτουν.
Δεν δίνουµε διαφήµιση, δεν δίνουµε δουλίτσες, δεν δίνουµε
έργο, γιατί αν δίναµε δουλίτσες, διαφήµιση σε µέσα ενηµέρωσης
και έργα θα είχαµε και τον ανάλογο σεβασµό. 

Δείτε αν τα µέσα ενηµέρωσης ασχολούνται µε τις ηγεµονικές
αµοιβές κάποιων προέδρων ή διευθυνόντων συµβούλων σε
ΔΕΚΟ. Πόσα λεφτά παίρνουν αυτοί οι κύριοι; Πόσες φορές έχω
πει από το Βήµα της Βουλής για τις αµοιβές του Προέδρου και
του Διευθύνοντος Συµβούλου των ΕΛΠΕ, των Ελληνικών Πετρε-
λαίων; Πόσες φορές µεταδόθηκαν αυτά που είπα από κάποιο
µέσο ενηµέρωσης; Ποτέ. Κατέθεσα τις αµοιβές τους, τις έγραψε
η εφηµερίδα «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ» µαζί µε τις φωτογραφίες τους. 

Υπάρχει Βουλευτής που να βγάζει 17.000 ευρώ; Το ξαναλέω
και τώρα. Υπάρχει Βουλευτής που βγάζει, όπως κάποιος Πρό-
εδρος Ανεξάρτητης Αρχής, 90.313 ευρώ; Υπάρχει; Δεν θα το
ακούσετε πουθενά αυτό, σε κανένα µέσο ενηµέρωσης. 

Δεν δίνουµε διαφήµιση, δουλίτσες και έργα. Απόλυτη σιγή
υπάρχει στα µέσα ενηµέρωσης. Απ’ την άλλη µεριά, για τους
Βουλευτές κάθε είδους διαστροφή µπορεί να ακουστεί άνετα.
Ανέφερα και στην επιτροπή κάτι εµετικό, που άκουσα µέσα σε
ένα ταξί, από το ραδιόφωνο, για το οποίο το ΕΣΡ δεν επενέβη.
Μιλούσε για εκλεγµένους συλλήβδην και τους τριακόσιους, τους
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σηµερινούς τριακόσιους, που πολλοί από εµάς «έχουµε τραβήξει
τα ζόρια της αρκούδας» και το ξέρουµε και δεν έχουµε καµµία
ευθύνη για τα χάλια της Ελλάδας, όπως ούτε για ένα ευρώ από
τα δάνεια που έχει πάρει. Πολλοί από εµάς εδώ µέσα ούτε ανα-
θέσαµε σε κανέναν τίποτα ούτε αποφάσεις πήραµε ούτε αδική-
σαµε κανέναν. Κι όµως ακούγονται εξωφρενικά πράγµατα και το
ΕΣΡ βρίσκεται κάπου άλλου. 

Είδαµε τη γελοιότητα µε τον λεγόµενο Βουλευτή µε το
1.000.000. Επί δέκα µέρες έβραζε η Ελλάδα. Ή κάνω λάθος;
Ήρθε ο επικεφαλής µιας αυτοαποκαλούµενης ανεξάρτητης
αρχής, «πέταξε τη ρουκέτα» του και µετά άρχισε «το κρυφτούλι»
και «την κολοκυθιά»: Δεν είπα το Μάρτιο, είπα τον Απρίλιο, όχι
δεν είπα τον Απρίλιο, είπα το Μάιο, όχι δεν είπα τον Μάιο, είπα
ότι δεν είναι Βουλευτής. Όχι δεν είναι Βουλευτής, είναι πολιτικός,
όχι δεν είπα πολιτικός, είναι ένας από τους τριακόσιους που
ήλεγξα. 

Δικαίως, λοιπόν, η κ. Τζάκρη είπε: Ποιους τριακόσιους ήλεγ-
ξες; Του Λεωνίδα τους τριακόσιους; Ποιοι είναι αυτοί οι τριακό-
σιοι που ήλεγξες; Ήρθες µέσα στη Βουλή δύο φορές, είπες αυτό
που είπες, έβρασε το σύµπαν. Τα µέσα ενηµέρωσης µιλούσαν
για το Βουλευτή µε το 1.000.000, κοιµόµασταν και ξυπνούσαµε
µε το ερώτηµα για το ποιος είναι ο Βουλευτής µε το 1.000.000.
Τι έγινε µε αυτό;

Κυρία Πρόεδρε, µετέχετε στο Προεδρείο. Δεν ζητάω ευθύνες
από εσάς προσωπικά. Το Προεδρείο όµως βούτηξε αυτόν τον
κύριο, που ήρθε µέσα στη Βουλή δύο φορές, αυτόν τον κύριο
της αυτοαποκαλούµενης ανεξάρτητης αρχής για το ξέπλυµα
βρώµικου χρήµατος να τον ρωτήσει: Τι ήρθες και είπες στη
Βουλή; Ποιος είναι ο Βουλευτής µε το 1.000.000;. 

Δεν έπρεπε να ελέγξει το Προεδρείο της Βουλής τι είπε ο άν-
θρωπος αυτός την πρώτη και τη δεύτερη φορά που ήρθε; Γιατί
η Ελλάδα ασχολιόταν για δέκα µέρες µε το Βουλευτή µε το
1.000.000, ο οποίος ήταν τελικά µία µαγική εικόνα; Δεν έπρεπε
το Προεδρείο της Βουλής να τον καλέσει και να του πει: Έβλα-
ψες τους σηµερινούς τριακόσιους της Βουλής, οι οποίοι προφα-
νώς δεν έχουν να κάνουν µε κάποιους άλλους Βουλευτές και
άλλους εξουσιαστές Υπουργούς και Πρωθυπουργούς άλλων
εποχών που βούλιαξαν την Ελλάδα στα σκάνδαλα και τα δάνεια,
ντροπιάζοντας µας διεθνώς;

Είµασταν στην Εξεταστική για τη «SIEMENS». Είδαµε και ακού-
σαµε πολλά και κατανοήσαµε ποιοι κρύβονται πίσω από τους
πρωταίτιους της πραγµατικής καταστροφής. 

Αγαπητέ συνάδελφε, κύριε Αποστολάκο, που σας βλέπω εδώ,
2% δεν ήταν η µίζα για τους πολιτικούς; Η «SIEMENS» οµολό-
γησε 2%. Όσον αφορά τους υπηρεσιακούς παράγοντες µιλού-
σαν για 8%. Έτσι δεν µας έλεγαν όποιοι έρχονταν; Παρήλαυναν
τα διάφορα «λαµόγια» και άλλοι που ήρθαν στην επιτροπή. Χά-
σαµε ένα χρόνο, χίλιες ώρες εργασίας. Είδαµε εκατόν πενήντα
µάρτυρες, τρία εκατοµµύρια σελίδες δικογραφίας και ακούγαµε
ότι 2% ήταν η µίζα για τους πολιτικούς και 8% προς τους υπηρε-
σιακούς παράγοντες.

Έρχεται, λοιπόν, εδώ αυτός ο κύριος της ανεξάρτητης αρχής,
που έχει και ελάχιστο έργο –όπως και άλλες ανεξάρτητες αρχές,
όπως οι περισσότερες ή µάλλον όλες θα έλεγα- µας πετάει τη
ρουκέτα και φεύγει και δεν ασχολείται κανείς πλέον µε τον κύριο
αυτό. Ήρθε, είπε, έπαιξε το κρυφτούλι και έφυγε. Μόνο αυτή η
αρχή υπάρχει; 

Ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός είναι η µόνη πολιτική δύ-
ναµη που λέει ότι το έργο αυτών των ανεξάρτητων αρχών είναι
µηδενικό, όταν δεν είναι αρνητικό και µας στοιχίζουν ένα σωρό
λεφτά. Και είναι παντελώς άχρηστες οι ανεξάρτητες αρχές και
από πουθενά, πλην του ΛΑΟΣ, δεν ακούγεται η παραµικρή κρι-
τική για τα απίστευτα χρήµατα που µας στοιχίζουν αυτές οι ανε-
ξάρτητες Αρχές και το µηδενικό έργο που παράγουν.

Πέντε φορές από το Βήµα της Βουλής έχω µιλήσει για την αυ-
τοαποκαλούµενη Αρχή Προστασίας Προσωπικών Δεδοµένων.
Μία φορά ακούστηκε, το 2000, όταν ήθελε να κάνει αντιπολί-
τευση αυτή η Αρχή στον αείµνηστο Αρχιεπίσκοπο Χριστόδουλο
για  τη διαγραφή του θρησκεύµατος από τις ταυτότητες. Ύστερα
ήρθε και η Νέα Δηµοκρατία. Έκανα πέντε ερωτήσεις σε Υπουρ-
γούς. Η προαιρετική αναγραφή του θρησκεύµατος δεν επανήλθε

ποτέ στις ταυτότητες. Πήγαιναν µόνο τα στελέχη της Νέας Δη-
µοκρατίας µε τις κάµερες και υπέγραφαν στις ενορίες, «για τα
µάτια του κόσµου». Όταν έγιναν κυβέρνηση δεν επανέφεραν την
προαιρετική αναγραφή του θρησκεύµατος, που είναι κι η µόνη
δηµοκρατική λύση. Κλείνω εδώ αυτήν την παρένθεση. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα  καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ)

Αυτή η Αρχή Προστασίας Προσωπικών Δεδοµένων, λοιπόν,
µάς έχει στοιχίσει ως τώρα το «ευτελές» ποσό των 27,5 εκατοµ-
µυρίων ευρώ για αµοιβές, για νοίκια, για λούσα, για χλίδα, για
γραφεία, για τηλέφωνα. Τι έχει κάνει αυτή η αρχή για την προ-
στασία των προσωπικών δεδοµένων; 

Είµαστε, λοιπόν, εδώ όλοι εµείς οι Βουλευτές οι οποίοι εξελέ-
γηµεν στη χειρότερη περίοδο της µεταπολιτευτικής ιστορίας της
Ελλάδας κι έχουµε µία ακατανόητη, φοβική και αµυντική συµπε-
ριφορά, λες κι έχουµε κάτι να κρύψουµε. Εντάξει, αυτοί «που
έχουν λερωµένη τη φωλιά τους» είναι λογικό να έχουν τα φοβικά
αντανακλαστικά. Εµείς όµως, που δεν φοβόµαστε και εκλεγή-
καµε µε σταυρό κι ορισµένοι κατ’ επανάληψη µάλιστα; 

Βλέπω εδώ τον κ. Κακλαµάνη, ο οποίος επί τριάντα οκτώ χρό-
νια είναι Βουλευτής, από το 1974. Ο κόσµος ψηφίζει στις δηµο-
κρατίες. Το είπα και στην επιτροπή. 

Ο κ. Χατζηγάκης είναι Βουλευτής επίσης από το 1974. Μιλώ
για τον κ. Χατζηγάκη. Διότι στα Πρακτικά είδα το όνοµα γραµ-
µένο µε «δ». Δεν µιλώ για τον κ. Χατζηδάκη,  τον πρώην Υπουργό
της Νέας Δηµοκρατίας. Μιλώ για τον κ.  Χατζηγάκη, ο οποίος
είναι Βουλευτής από το 1974. Προέκυψαν από κλήρωση αυτοί οι
άνθρωποι, από το ΛΟΤΤΟ ή από το Λαϊκό Λαχείο; Δεν τους ψή-
φισε ο κόσµος; Εµάς δεν µας ψήφισε ο κόσµος; Γιατί, λοιπόν, να
έχουµε αυτή την αµυντική και φοβική αντιµετώπιση, λες και πρέ-
πει να δείχνουµε ότι φοβόµαστε; Εκλεγήκαµε µε σταυρό, δεν µας
διόρισε κανείς. Ούτε εκατοµµύρια βγάλαµε έξω ούτε τηλεµαϊν-
τανοί είµαστε πουθενά ούτε «γλείψαµε» κάποιον για να έχουµε
στασίδια σε τηλεοπτικούς σταθµούς ούτε διαφηµιστικές εκποµ-
πές είχαµε ούτε πήραµε αποφάσεις που αβαντάρισαν µεγαλο-
συµφέροντα ούτε εξαρτήµατα µεγάλων συγκροτηµάτων Τύπου
ήµασταν ούτε εκδότες και καναλάρχες αβαντάραµε. Γιατί πρέπει
δηλαδή να είµαστε κατηγορούµενοι; Επίσης, ούτε από «τζάκι»
ήµασταν ούτε µπαµπάδες Βουλευτές ή Υπουργούς είχαµε ούτε
µας προσέφερε κανείς καµµία βουλευτική έδρα ούτε σε πελα-
τειακές σχέσεις βασιστήκαµε ούτε διορίσαµε κανέναν. Εκλεγή-
καµε «µε το σπαθί µας», βγήκαµε µε σταυρό και ορισµένοι
–επαναλαµβάνω- κατ’ επανάληψη.

Εµείς, λοιπόν, που µιλάµε δηµοσίως καταγγέλλοντας το σύ-
στηµα και -το ξαναλέω- τις παχυλές αµοιβές διευθυνόντων συµ-
βούλων και προέδρων ΔΕΚΟ που είναι διορισµένοι -εµείς είµαστε
εκλεγµένοι, ενώ αυτοί είναι διορισµένοι κι έχουν παχυλές αµοι-
βές- είµαστε για χρόνια κοµµένοι από συγκεκριµένες τηλεοπτικές
εκποµπές της κρατικής τηλεόρασης. Γιατί; Διότι καταγγείλαµε
ηγεµονικές αµοιβές κάποιων, όπως επίσης καταγγείλαµε και
αµοιβές µέσω offshore εταιρειών. Αυτή είναι η αλήθεια. Υπάρ-
χουν αµοιβές που πληρώνονται µέσω offshore εταιρειών. 

Γι’ αυτό το λόγο είπα και στην επιτροπή ότι είναι απολύτως
ορθή η πρωτοβουλία που συζητούµε, αλλά χρειάζεται να είναι
ολοκληρωµένη και να µην ξεφεύγει κανένα δηµόσιο πρόσωπο
που ασκεί µε τον ένα ή µε τον άλλο τρόπο εξουσία. Ξέρω τι θα
µου πει ο πρώην Πρόεδρος της Βουλής, ότι δεν ξεφεύγει κανέ-
νας. Το διευκρινίσατε πιο πριν. 

Δεν πρέπει, λοιπόν, να ξεφεύγει κανείς. Και θα γίνω πιο συγ-
κεκριµένος. Αναφέροµαι σε όλους αυτούς τους διορισµένους
από τις κυβερνήσεις, µε τις παχυλές αµοιβές, που είναι πολύ µε-
γαλύτερες από την αποζηµίωση του οποιουδήποτε  Βουλευτή, ο
οποίος τα ακούει κάθε µέρα και υφίσταται κι όσα υφίσταται. Θυ-
µάµαι τα χρήµατα που δίνονταν –το είπα και πιο πριν- για κάποι-
ους προέδρους και διευθύνοντες συµβούλους κρατικών οργα-
νισµών ή του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, µε τους οποίους δεν
ασχολείται κανείς. Γιατί είπαµε: Όποιος έχει το µαχαίρι έχει και
το πεπόνι. Όποιος δίνει τη διαφήµιση είναι στο απυρόβλητο,
όποιος δίνει έργα είναι στο απυρόβλητο! 

Κανείς, λοιπόν, δεν πρέπει να εξαιρείται: ούτε οι Πρόεδροι της
Δηµοκρατίας ούτε οι Πρόεδροι της Βουλής ούτε οι επικεφαλής
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οποιασδήποτε αυτοαποκαλούµενης «ανεξάρτητης Αρχής» ούτε
οι διοικητές πάσης φύσεως τραπεζών ούτε οι δήµαρχοι ούτε οι
νοµάρχες, ούτε οι περιφερειάρχες και οι αντιπεριφερειάρχες
ούτε οι γενικοί και ειδικοί γραµµατείς. Η λίστα πρέπει να είναι
εξαντλητική και πλήρης, για να µην στοχοθετείται µόνο το πολι-
τικό προσωπικό, ιδιαίτερα σ’ αυτούς τους δύσκολους καιρούς
που ζούµε. 

Όσο για τις ανεξάρτητες αρχές -το ξαναλέω γιατί θεωρώ
ντροπή για τη δηµοκρατία πράγµατα που συµβαίνουν- το ΕΣΡ θα
περίµενα να έχει πιο γρήγορα αντανακλαστικά, όταν διασύρεται
συλλήβδην ο πολιτικός κόσµος και να µην σπεύδει να κοπανάει
πρόστιµα, όταν ακούγεται µια κουβέντα παραπάνω για τη Μέρ-
κελ. Και ξέρετε τι εννοώ. Γιατί είδα γρήγορα αντανακλαστικά και
αντιµετώπιση, όταν ειπώθηκε κάτι για τη Μέρκελ, αλλά όχι για
τους τριακόσιους της Βουλής, οι οποίοι µπορεί να διασύρονται
και να λέγεται όποια διαστροφή µπορεί να φανταστεί κανείς, σε
οποιοδήποτε µέσο ενηµέρωσης.

Και ήθελα να µάθω επ’ ευκαιρία αν στη δηµοκρατική Γερµανία
υπήρξε οποιαδήποτε κύρωση ή οποιαδήποτε ανεξάρτητη αρχή
πήρε από το αυτί γι’ αυτούς τους «χαµένους» που βγάζουν αυτό
το χυδαίο περιοδικό, που παρουσίαζε την Αφροδίτη της Μήλου
να κάνει τη γνωστή χειρονοµία µε το δάκτυλο και αν είχαν οποι-
αδήποτε κύρωση αυτοί οι τύποι που βγάζουν αυτό το περιοδικό,
οι οποίοι κατ’ επανάληψη χυδαιολογούν κατά της Ελλάδος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Υπήρξε κάποια κύρωση σε καµµία ανεξάρτητη αρχή στη Γερ-
µανία; Υπήρξε κανείς που να ασχολήθηκε µ’ αυτό σε αυτή τη δη-
µοκρατική χώρα, που µας κάνει µαθήµατα διαφάνειας και έχει
γεµίσει την Ελλάδα µε εταιρείες που «λαδώνουν»; Και τα είδαµε
στις εξεταστικές επιτροπές. Υπήρξε κάποια κύρωση εκεί για όλα
αυτά που έγιναν; 

Ας µη γινόµαστε, λοιπόν, εµείς «βασιλικότεροι του βασιλέως»
και να µην κάνουµε επίδειξη ευαισθησίας για την κάθε Μέρκελ.
Γιατί κάθε µέρα, όποιος θέλει, λέει ό,τι διεστραµµένο θέλει κατά
όλων των πολιτικών και όχι κατά των πραγµατικά επίορκων. Δεν
γίνεται διαχωρισµός. «Στο τσουβάλι» µπαίνουν όλοι οι πολιτικοί.
Και δεν ανοίγει και µύτη. Και κανείς δεν είναι υπεράνω κριτικής
και όλοι κρίνονται. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και αυτοί που κατ’ εξοχήν έχουν το δικαίωµα να µιλούν είναι
οι εκλεγµένοι εκπρόσωποι ενός πονεµένου λαού, που πέφτει
θύµα και των λαϊκιστών, αλλά και των πραγµατικών πρωταιτίων
της καταστροφής που ζούµε σήµερα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕ-
ΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής των Ελλήνων, σα-
ράντα επτά  µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις εκπαιδευτικοί
τους, από το 23ο Δηµοτικό Σχολείο Νίκαιας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοι-
νώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα
άνω δυτικά θεωρεία, αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρό-
γραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της
Βουλής, δέκα επτά µαθητές και µαθήτριες και ένας εκπαιδευτι-
κός από το 3ο Δηµοτικό Σχολείο Χολαργού.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του ΣΥΡΙΖΑ  κ. Βασίλειος
Μουλόπουλος.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο πολιτικός κόσµος και το πο-

λιτικό σύστηµα δεν πάσχουν από την έλλειψη νόµων κυρίως ή
από κακούς νόµους. Για την αναξιοπιστία, τη διαφθορά ή την
κρίση των θεσµών πρωτίστως απουσιάζει η πολιτική βούληση, οι

ρήξεις µε το παρελθόν και η απόδοση ευθυνών. Πρέπει να απο-
δοθούν ευθύνες και να καταλογιστούν πράξεις και ποινές στα
πολιτικά πρόσωπα και τους υπόλοιπους εµπλεκόµενους στις
υποθέσεις σκανδάλων, που ταλάνισαν στο πρόσφατο παρελθόν
τη δηµόσια ζωή.

Το «πόθεν έσχες» είναι ένας από τους πυλώνες, οι οποίοι θα
µπορούσαν να στηρίξουν αποτελεσµατικά την αξιοπιστία και τη
διαφάνεια στο πολιτικό σύστηµα και τη δηµόσια ζωή του τόπου. 

Οι άλλοι δύο, είναι ο νόµος «περί ευθύνης Υπουργών» και ένας
ουσιαστικός και σε βάθος έλεγχος των ροών πολιτικού χρήµατος
σε κόµµατα και σε πολιτικούς.

Το πρόβληµα της αξιοπιστίας, της χαµένης τιµής της πολιτι-
κής, ξέρουµε πολύ καλά τις τελευταίες δεκαετίες ότι είναι η λε-
γόµενη διαπλοκή. Τι είναι η διαπλοκή; Χρήµα για παραγωγή
ενηµέρωσης, ενηµέρωση για παραγωγή πολιτικής και πολιτική
για παραγωγή χρήµατος. Χρήµα επενδύεται στην παραγωγή
ελεγχόµενης και κατευθυνόµενης ενηµέρωσης από τα Μέσα Μα-
ζικής Ενηµέρωσης. Αυτή η ενηµέρωση προσανατολίζεται στην
παραγωγή µιας συγκεκριµένης πολιτικής, η οποία εξυπηρετεί τα
συµφέροντα τραπεζιτών, µεγαλοεργολάβων, εφοπλιστών και
ιδιοκτητών Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης, για την παραγωγή στη
συνέχεια χρήµατος.

Ο φαύλος αυτός κύκλος ποδηγετεί τις εξελίξεις στη χώρα,
ερήµην του λαϊκού παράγοντα και εναντίον των αρχών της δη-
µοκρατίας, της ισότητας και της διαφάνειας.

Οι συγκρούσεις στο προσκήνιο και το παρασκήνιο παύουν να
είναι ιδεολογικές. Η πολιτική και οι πολιτικοί παραδόθηκαν στα
διαπλεκόµενα συµφέροντα. Οι µάχες για την εξουσία δεν δίνον-
ταν µε τη λογική της πολιτικής αντιπαράθεσης ούτε καν µε τη λο-
γική της προσωπικής πολιτικής ανέλιξης, αλλά µε τη λογική
αυτών των ιδιωτικών συµφερόντων.

Το άλλοτε κράτος λάφυρο του δικοµµατισµού, του ρουσφε-
τιού µετατράπηκε σε µία κερδοσκοπική εταιρεία µε τα κόµµατα
εξουσίας να εκπίπτουν σε επιχειρήσεις οριζόµενες από συγκε-
κριµένους µάνατζερ, που επεδίωκαν τη διαχείριση µιας κερδο-
σκοπικής εταιρείας, που µπορεί να την ονοµάσουµε «ΚΡΑΤΟΣ
ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ», για λογαριασµό και για την εξυπηρέτηση
των εκάστοτε παρασκηνιακών ιδιωτικών συµφερόντων.

Η παρούσα νοµοθετική πρωτοβουλία η οποία συζητείται σή-
µερα αποπειράται να θεραπεύσει εν µέρει το νοµοθετικό πλαίσιο
για το «πόθεν έσχες» και τους υπόχρεους για την κατάθεση τέ-
τοιας δήλωσης. Για να µην µείνει γράµµα κενό, προαπαιτεί την
πολιτική βούληση και τη θέληση εφαρµογής των νόµων και του
καταλογισµού ευθυνών.

Πιστεύω ότι στις προτεινόµενες ρυθµίσεις πρέπει να υπάρχουν
συµπληρώσεις και κατοχυρώσεις. Παραδείγµατος χάριν να
υπάρξει ονοµαστικοποίηση του µετοχικού κεφαλαίου όλων των
εταιρειών και ειδικά εκείνων, συµπεριλαµβανοµένων των εται-
ρειών Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης, που εµπλέκονται µε τον
έναν ή τον άλλο τρόπο µε συναλλαγές µε το δηµόσιο και τα δη-
µόσια έργα.

Επίσης, να δηµιουργηθεί αυτοτελής ηλεκτρονική βάση δεδο-
µένων όπου θα αναρτώνται διαρκώς και αδιάλειπτα όλα τα
«πόθεν έσχες» για όλους τους υπόχρεους και για όλο το διά-
στηµα υποχρέωσης κατάθεσης, προκειµένου οι δηλώσεις να
είναι προσιτές και συγκρίσιµες για κάθε ενδιαφερόµενο διαρκώς
χωρίς χρονικούς περιορισµούς και προαπαιτούµενα. Και αυτό να
µην αφορά µόνο τους πολιτικούς –επαναλαµβάνω- αλλά όλους
τους υπόχρεους δήλωσης πόθεν έσχες.

Ακόµη, να επεκταθεί η υποχρέωση υποβολής πόθεν έσχες και
η καθιέρωση περιουσιολογίου στα κόµµατα. 

Διαφάνεια και λογοδοσία, όπως επίσης και φορολογική από-
δοση, προκύπτει και από την καθιέρωση ρητής απαγόρευσης
συµµετοχής πολιτικού προσώπου και συγγενών του στη σύ-
σταση, τη συµµετοχή και τις συναλλαγές µε υπεράκτιες εταιρείες
και η έµµεση συµµετοχή µε τη χρησιµοποίηση παρένθετων προ-
σώπων τα οποία έχουν το ρόλο «αχυρανθρώπων» εµπίπτει και
στην άρση επαγγελµατικού απορρήτου που εισάγουν οι τροπο-
ποιήσεις που συζητούµε. Αυτό, γιατί συνήθως η διοίκηση και η
συµµετοχή σε offshore εταιρείες γίνεται µέσω δικηγόρων ή λογι-
στών ή των νοµικών προσώπων που υποτίθεται ότι δεσµεύονται
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από το επαγγελµατικό απόρρητο να µην αποκαλύπτουν τους
πραγµατικούς δικαιούχους των υπεράκτιων εταιρειών και τα πε-
ριουσιακά στοιχεία τα οποία ανήκουν στις εταιρείες αυτές.

Εδώ, βέβαια, βρισκόµαστε στην περίφηµη πολιτική βούληση.
Χρειάζεται πολιτική βούληση για αυτό και συντονισµός µε τις διε-
θνείς προσπάθειες να αρθεί η οµερτά που καλύπτει τα κατ’ επί-
φαση νόµιµα αλλά καθόλου ηθικά, της φοροδιαφυγής και του
πλυντηρίου µαύρου χρήµατος, όπως αυτά συντελούνται µέσα
από αυτές τις εταιρείες. 

Μόνο µε έναν τέτοιο συνδυασµό, ένα τέτοιο πλέγµα θεσµών
και νόµων, που θα αποτελούσαν ικανό οπλοστάσιο προστασίας
της δηµόσιας ζωής, θα µπορούσαµε να ατενίζουµε µε κάποια αι-
σιοδοξία την αποκατάσταση της χαµένης τιµής της πολιτικής.

Ως προς τα επιµέρους άρθρα της παρούσας πρότασης νόµου
θέλω να επισηµάνω ότι στο άρθρο 1 ο όγκος δεδοµένων που θα
συγκεντρωθεί απαιτεί έγκαιρη χρονική, σύντοµη και αποτελεσµα-
τική διασταύρωση και επαλήθευση. Αλλιώς, θα µείνει ένα κενό
γράµµα.

Στο άρθρο 2 ζητούµε να προστεθεί η υποχρέωση ονοµαστικής
δήλωσης της µετοχικής σύνθεσης Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης
και των εταιρειών που συναλλάσσονται µε το κράτος.

Στο άρθρο 3 η βάση δεδοµένων να περιλαµβάνει τις δηλώσεις
πόθεν έσχες όλων των υπόχρεων και όχι µόνο των πολιτικών προ-
σώπων. 

Στο άρθρο 4 πιστεύω ότι είναι προβληµατική η δήλωση παραί-
τησης από περιουσιακά δικαιώµατα, καθώς, όπως διατυπώνεται,
είναι ουσιαστικός όρος υποβολής του «πόθεν έσχες». Προκύ-
πτουν προβλήµατα συνταγµατικότητας αλλά και συνεπειών σε
περίπτωση άρνησης υποβολής της. Τι θα γίνει σε αυτήν την πε-
ρίπτωση; Θα είναι και ουσιαστική έλλειψη της δήλωσης «πόθεν
έσχες», άρα η δήλωση θα είναι ελλιπής και θα ενεργοποιούνται
νόµιµες συνέπειες.

Αυτή η ρύθµιση είναι λίγο προβληµατική. Στο ίδιο άρθρο, στην
περίπτωση η’, ορθά κάµπτεται η αρχή της εχεµύθειας, καθώς
υπερτερεί το δηµόσιο συµφέρον και η απόδοση ευθυνών.

Σε κάθε περίπτωση, η δήλωση «πόθεν έσχες» όπως γίνεται έως
σήµερα πρέπει να επανεξεταστεί και να διευρυνθεί και ο κύκλος
προσώπων υπόχρεων για την υποβολή της και των συνεπειών για
ενδεχόµενη ψευδή ή αποσπασµατική δήλωση.

Επίσης, υπάρχουν ορισµένες αντιφάσεις οι οποίες θα πρέπει
να αρθούν, όπως ότι, ενώ η βάση του «πόθεν έσχες» -κύριε Πρό-
εδρε, κύριε Κακλαµάνη, αυτό θέλω να το προσέξετε- είναι η φο-
ρολογική δήλωση του προηγουµένου οικονοµικού έτους και µαζί
µε αυτό συνυποβάλλονται βεβαιώσεις καταθέσεων ως την παρα-
µονή της ηµέρας υποβολής τους, εκεί υπάρχει ένα κενό το οποίο
µπορεί να είναι µια σπέκουλα και από τη µεριά των υπόχρεων,
αλλά και από τη µεριά των Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης ή όσων
θέλουν να σπεκουλάρουν πάνω στα εισοδήµατα των Βουλευτών.
Υπάρχει ένα κενό το οποίο είναι δύσκολο να γεφυρωθεί. Δεν
ξέρω νοµικά, δεν είµαι νοµικός, δεν ξέρω πώς µπορεί να γίνει,
αλλά, νοµίζω, πως το πρόσφατο επεισόδιο µε το ένα εκατοµµύ-
ριο ευρώ οφείλεται σε αυτήν την κακή λειτουργία, δηλαδή, σε
αυτό το κενό του «πόθεν έσχες».

Θέλω, αν µπορείτε, να το δείτε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Μουλόπουλε, µε

συγχωρείτε. Επιτρέπετε από τον Πρόεδρο µια διακοπή;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Νοµίζω ότι υπάρχει

ένα κενό εδώ. Δεν ταυτίζεται το φορολογικό έτος µε το έτος
«πόθεν έσχες». Έχουµε, δηλαδή, το φορολογικό έτος, που πάει
από 1η Ιανουαρίου µέχρι 31η Δεκεµβρίου και το έτος «πόθεν
έσχες», το οποίο είναι µέχρι 30 Ιουνίου.

Εκτιµώ ότι πρέπει αυτή τη φορά και για να γίνεται καλύτερη
διασταύρωση, να ταυτοποιηθεί απόλυτα το φορολογικό έτος µε
το έτος «πόθεν έσχες», από 1ης Ιανουαρίου µέχρι 31ης Δεκεµ-
βρίου, για να µην έχουµε αυτό το επόµενο εξάµηνο το οποίο επι-
καλύπτεται από την επόµενη χρονιά.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέ-
πετε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ορίστε, κύριε Κακλα-
µάνη.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχετε και την
εµπειρία της επιτροπής. Εγώ λέω πάντοτε εδώ πέρα ότι εν οίδα
ότι ουδέν οίδα. Διότι όποιος δηλώνει ότι τα ξέρει όλα και δεν
κάνει και λάθη, είναι εκ προοιµίου…

Κάντε µου τη χάρη, λοιπόν…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Είναι και πρόταση της

επιτροπής.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Διατυπώστε µου, να το δω εγώ

πώς το εντάσσουµε. Πείτε στο γραφείο σας και διατυπώστε µου,
διότι και αυτό που είπε ο κ. Μουλόπουλος είναι σηµαντικό.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Διότι έχουµε µεταβολές περι-
ουσιακής κατάστασης και σε ακίνητα και σε µετοχές και έτσι
έχουµε µια δυσχέρεια αντιπαραβολής και ελέγχου.

Τελειώνοντας, θέλω να δηλώσω ότι υπερψηφίζουµε τις τρο-
ποποιήσεις που προτείνονται. Ευελπιστούµε ότι ο νόµος θα πε-
ράσει τις «συµπληγάδες» της µεµψιµοιρίας και της αόρατης
χειρός της έλλειψης πολιτικής βούλησης και σε κάθε περίπτωση
επιµένουµε σε ένα αυστηρό πλαίσιο, µε τα χαρακτηριστικά που
αναφέραµε νωρίτερα.

Επαναλαµβάνω ότι το ψηφίζουµε και επί της αρχής και επί των
άρθρων.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Εισερχόµαστε στον
κατάλογο των συναδέλφων αγορητών.

Το λόγο έχει η κ. Αικατερίνη Περλεπέ-Σηφουνάκη.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΕΡΛΕΠΕ-ΣΗΦΟΥΝΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν, όπως λέγεται, τελειώνει στις

µέρες µας η εποχή της Μεταπολίτευσης, τότε η νοµοθετική πα-
ρέµβαση που συζητάµε σήµερα ενισχύει µια τέτοια προσέγγιση
και σφραγίζει ένα µεγάλο κοµµάτι της σύγχρονης κοινοβουλευ-
τικής µας ιστορίας µε πολύ χαρακτηριστικό τρόπο.

Υπό µία έννοια, ο πολιτικός κόσµος διά της πρωτοβουλίας του
Προέδρου, του κ. Κακλαµάνη, βάζει τέλος σε κενά και αδράνειες
που υπονόµευσαν το κύρος και της πολιτικής και των πολιτικών
στην περίοδο των τριάντα οκτώ ετών που πέρασαν από το 1974.

Με τις ρυθµίσεις που θα ψηφίσουµε, συναινετικά µάλιστα,
αυτά τα κενά κλείνουν και δίνουν πλέον τη δυνατότητα να απο-
δοθούν σε µεγάλο βαθµό ευθύνες εκεί που υπάρχουν, σε όσους
και σε όποιους υπάρχουν. Κυρίως, όµως, επιτέλους δεν θα υπάρ-
χουν υπόνοιες για κάλυψη όσων κατείχαν υψηλά αξιώµατα και
παρανόµησαν.

Όσο δε αφορά το µέλλον, δεν θα µπορεί πλέον εύκολα να κα-
τηγορούνται συλλήβδην όλοι οι µετέχοντες στην πολιτική που
αποκτούν κάποιο υψηλό αξίωµα στη διαχείριση του δηµόσιου
βίου. 

Η πρόταση νόµου αυτή ζητά από όλους εµάς που καλούµαστε
να την υπερασπιστούµε και να την ψηφίσουµε να υπερβούµε
αναστολές και αµφιβολίες σε σχέση µε αντιτιθέµενες αξίες και
δικαιώµατα. Με άλλα λόγια, το πνεύµα της πρότασης την οποία
στηρίζουµε είναι η πρόκριση της διαφάνειας και η αξιοπιστία πο-
λιτικής και πολιτικών. Αυτό πρέπει να γίνει έστω και αν σε κάποιες
περιπτώσεις µπορεί να χρειαστεί να υποχωρήσουν ορισµένα δι-
καιώµατα, τα οποία, όµως, δεν είναι υπέρτερα του δηµόσιου συµ-
φέροντος, όπως το προσωπικό απόρρητο ή οι δεσµεύσεις
εχεµύθειας. 

Παίρνουµε µέτρα, λοιπόν, επ’ ονόµατι της όσο το δυνατόν µε-
γαλύτερης διαύγειας για αυτούς που άσκησαν εξουσία από το
1974. Ίσως, βέβαια, χρειαστεί να τεθούν στο µέλλον και άλλες
επιπρόσθετες δικλίδες προστασίας του δηµόσιου βίου από ατα-
σθαλίες. Όµως, σήµερα γίνεται ένα µεγάλο βήµα µε συγκλί-
νουσα αντίληψη των πολιτικών κοµµάτων µετά το ν. 3213/2003. 

Οι ρυθµίσεις περί αναδροµικού «πόθεν έσχες» όσων και
όποιων προβλέπονται στην πρόταση αυτή και των συγγενών
τους, όπως επίσης και η δυνατότητα δήλωσης παραίτησης υπέρ
του ελληνικού δηµοσίου από εµπράγµατα ή ενοχικά δικαιώµατα
για µη δικαιολογηµένα περιουσιακά στοιχεία δείχνουν κάτι
ακόµα. Ότι δηλαδή το βήµα αυτό έπρεπε ήδη να έχει γίνει από
καιρό. Έστω και τώρα, όµως, επιδιορθώνουµε αναδροµικά πα-
ραλείψεις, η σηµασία των οποίων δεν είχε εκτιµηθεί όσο έπρεπε. 
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Εµείς που αναλαµβάνουµε την ευθύνη να υπάρξει ξεκαθάρι-
σµα µε το παρελθόν, για να αποδοθεί ακριβώς στην ιστορία,
χωρίς µεγάλες σκιές, αυτό το ζήτηµα, παραδίδουµε ταυτόχρονα
και στους πολιτικούς µετά από εµάς ένα φορτίο λιγότερο στη δύ-
σκολη αυτή στάση ζωής που λέγεται πολιτική δράση. 

Θα έλεγα, ακόµα, ότι το πεδίο ελέγχου για πρόσωπα µπορεί
να διευρυνθεί και σε άλλα χαµηλότερα επίπεδα της Δηµόσιας Δι-
οίκησης µε την ευρύτερη έννοια. Ο αναδροµικός έλεγχος τέ-
τοιων στελεχών και των συγγενικών τους προσώπων και οι
αντίστοιχες δηλώσεις παραίτησης δικαιωµάτων γίνεται αίτηµα
της ευρύτερης κοινωνίας, ιδιαίτερα όταν προκύπτουν φαινόµενα,
όπως αυτά των τελευταίων ηµερών στο ΙΚΑ ή στο Υπουργείο
Ανάπτυξης. 

Χρειάζεται, επίσης, η ανάληψη της ευθύνης από το πολιτικό
σύστηµα για το γεγονός ότι δεν είχαν θεσµοθετηθεί µέχρι τώρα
αυστηρότερα στεγανά για να αποκλείονταν παρόµοια φαινόµενα
και τέτοια πρόσωπα από τη δηµόσια ζωή στο χώρο της λειτουρ-
γίας του κράτους. 

Η σηµερινή πρόταση νόµου είναι παρέµβαση ουσίας και όχι
εντυπώσεων. Δεν αφήνει αµφισβητήσεις µέσω γενικεύσεων,
αλλά επιβάλλει συγκεκριµένα µέτρα ελέγχου για συγκεκριµένα
πρόσωπα. Το µη δηλούµενο «έσχες», δηλαδή αυτό που δεν δη-
λώνεται, είναι το σηµαντικό κεντρικό ζητούµενο και η ουσία
αυτής της πρότασης. Αυτό στοχεύουµε να αποκαλύψουµε όταν,
όπου και σε όσους υπάρχει. 

Εκείνο που χρειάζεται παράλληλα να υπογραµµίσει και να το-
νίσει κάποιος είναι ότι αποδίδεται µε αυτήν την πρωτοβουλία η
οφειλόµενη τιµή στους πολλούς της πολιτικής, στη συντριπτική
πλειοψηφία των ανθρώπων που αφιέρωσαν τη ζωή τους στον πο-
λιτικό αγώνα για το κοινό καλό µε ήθος και εντιµότητα. 

Με τους αναδροµικούς ελέγχους τίποτα δεν θα µπορεί να
σκιάζει τη συντριπτικά, µεγάλη οµάδα των ανιδιοτελών και έντι-
µων της πολιτικής µας ζωής. Επιτέλους, οι γενικεύσεις του επι-
µέρους και του µεµονωµένου δεν θα µπορούν να «βρωµίζουν»
–συγγνώµη για τη λέξη- το σύνολο, δηλαδή την καθεµιά και τον
καθένα µας που λειτουργούµε στο πολιτικό προσκήνιο. 

Με τη νοµοθέτηση της πρότασης αυτής αντιστεκόµαστε στις
λογικές της ισοπέδωσης των πάντων και της διάχυσης της προ-
σωπικής ευθύνης πέρα και έξω από κάθε πολιτικό, αλλά και νο-
µικό πολιτισµό. 

Έχοντας υπογράψει και εγώ και άλλες προτάσεις για τον
έλεγχο και τη διαφάνεια των πολιτικών κατά το παρελθόν, σή-
µερα ως, επίσης, συνυπογράφουσα αυτήν την πρόταση αισθά-
νοµαι δικαίωση και θέλω να ευχαριστήσω τον Πρόεδρο κ.
Απόστολο Κακλαµάνη για την πρωτοβουλία του αυτή. Όσοι
έχουµε επιλέξει ως στάση ζωής το δύσκολο δρόµο της ενασχό-
λησης µε τα κοινά νιώθουµε σήµερα ότι και διά της ψήφου µας
σε αυτήν την πρόταση νόµου εκτελούµε ένα καθήκον και µία
υποχρέωση για εµάς, για τους προηγούµενους, αλλά και για
όσους ακολουθούν, για όλους όσους πιστεύουν στην ανιδιοτελή
προσφορά στους συνανθρώπους και στον τόπο µας. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Βου-
λευτής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Γρηγόριος Αποστολάκος.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
θεωρώ υποχρέωσή µου να καταγράψω από αυτό το Βήµα ότι
θεωρώ τον εαυτό µου ευτυχή γιατί συµµετέχω στη σηµερινή συ-
νεδρίαση της Εθνικής Αντιπροσωπείας. Συµµετέχω εκπροσω-
πώντας τους συµπολίτες µου από τη Λακωνία, γιατί σήµερα
συζητάµε ένα µείζον νοµοσχέδιο, το οποίο έχει να κάνει µε τη
λειτουργία της Κοινοβουλευτικής Δηµοκρατίας, ένα νοµοσχέδιο
το οποίο είναι όντως αυτό που ανέφερε νωρίτερα στην πρωτο-
λογία του ο κ. Κακλαµάνης, ένα σοβαρότατο νοµοσχέδιο σε µία
ιστορική συνεδρίαση. 

Ειλικρινά σας τιµά το γεγονός ότι είχατε, όπως γνωρίζουµε
όλοι, την πρωτοβουλία για να έλθει αυτή η πρόταση νόµου, η
οποία δεν είναι αποτέλεσµα µιας κυβερνητικής επιµέλειας αλλά
είναι πρωτοβουλία Ελλήνων Βουλευτών. 

Οφείλω εδώ να υπενθυµίσω, βέβαια, ότι έχουν προηγηθεί δύο
άλλες απόπειρες: η µία ήταν µία τροπολογία, την οποία υπέβα-

λαν ενενήντα Βουλευτές του ελληνικού Κοινοβουλίου σε ό,τι
αφορά την κάµψη της εχεµυθείας αναφορικά για πολιτικά πρό-
σωπα που εξήγαγαν χρήµατα και είναι ευχής έργο που έγινε απο-
δεκτή -θα µιλήσω γι’ αυτό αργότερα- και το γεγονός ακόµα ότι
έχει προηγηθεί µία πρόταση νόµου της Νέας Δηµοκρατίας πριν
ένα χρόνο περίπου, που σχετίζεται µε τον αναδροµικό έλεγχο
όλων εκείνων των οποίων άσκησαν την εξουσία από το 1974
µέχρι σήµερα.

Έγινε, λοιπόν, µία προσπάθεια σύνθεσης των απόψεων και
σύγκλισης των προτεινοµένων λύσεων και καταλήγουµε, ευτυ-
χώς, σήµερα σε ένα νοµοθέτηµα, το οποίο κατά το µάλλον ή
ήττον καλύπτει τις απαιτήσεις των πολιτών και την ευθύνη τη δική
µας.

Όµως, θα πρέπει να επισηµάνω, αγαπητέ κύριε Υπουργέ, ότι
αυτό το νοµοθέτηµα θα έπρεπε να έχει έλθει µε πρωτοβουλία
της Κυβέρνησης, όχι µόνο της σηµερινής, αλλά και της προηγου-
µένης. Δεν στέκοµαι όµως εδώ, γιατί θυµήθηκα από την οµιλία
του εισηγητού του Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός την οµόφωνη
πρόταση των δεκαεννέα µελών που συγκροτούσαν την εξετα-
στική επιτροπή για τη «SIEMENS», οι οποίοι είχαν ζητήσει κάτι
ανάλογο, να ελεγχθούν όλοι εκείνοι οι εκπρόσωποι της εκτελε-
στικής εξουσίας -δεν τους αναφέρω ποιοι είναι- οι οποίοι είχαν
διαχρονικά συµµετοχή σε ό,τι αφορά τη διαχείριση της δηµοσίας
εξουσίας και των δηµοσίων προµηθειών.

Εν πάση περιπτώσει, φθάσαµε στο πλήρωµα του χρόνου να
έλθει αυτή η πρόταση νόµου, η οποία συνδέεται µε αυτήν καθ’
αυτήν την αξιοπιστία της πολιτικής και της Κοινοβουλευτικής Δη-
µοκρατίας.

Η πολιτική δεν είναι ιδιωτικό αγαθό. Η πολιτική είναι δηµόσιο
αγαθό, το οποίο ανήκει στους πολίτες. Είναι ο µηχανισµός της
δηµοκρατίας που επιτρέπει στους πολίτες να ελπίζουν ότι µέσα
από τη ρύθµιση των κοινών πραγµάτων θα επιτύχουν αυτό το
οποίο επιδιώκουν όλοι, την κοινωνική ευηµερία και ό,τι άλλο έχει
να κάνει µε το συµφέρον των πολιτών.

Βλέπουµε, όµως, σήµερα, ότι αυτή η πολιτική ως δηµόσιο
αγαθό, ως απόλυτη προσέγγιση της δηµοκρατίας, βάλλεται βά-
ναυσα απ’ όλους αυτούς οι οποίοι –αν θέλετε- έχουν µύχιους
στόχους σε ό,τι αφορά την απαξίωση της ελληνικής πολιτικής.
Και είναι πάρα πολλοί αυτοί,οι οποίοι µε τον τρόπο τους έχουν
καταφέρει να συγχέουν τις αρµοδιότητες, να συγχέουν τις ευ-
θύνες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υποστηρίζω από αυτό το Βήµα
της ευθύνης ότι τα αποτελέσµατα της διαφθοράς, τα αποτελέ-
σµατα της αδιαφάνειας, είναι σε µέγα βαθµό αποκλειστική ευ-
θύνη της εκτελεστικής εξουσίας, η οποία έχει χρεοκοπήσει
διαχρονικά. Η ταύτιση της νοµοθετικής λειτουργίας της ελληνι-
κής πολιτείας, µε τις όποιες ευθύνες τις κυβερνητικές υπάρχουν
από το παρελθόν µέχρι και σήµερα, δεν έχει καµµία σχέση µε
την πραγµατικότητα. Η χρεοκοπία της εκτελεστικής εξουσίας
είναι αυτή η οποία µας οδήγησε εδώ που µας οδήγησε σήµερα.
Η µη σωστή λειτουργία των τριών λειτουργιών του πολιτεύµατος
σύµφωνα µε το Σύνταγµα και η νόθευση, η οποία έχει επέλθει
είναι αυτή η οποία µας οδήγησε εδώ που έχουµε φτάσει σήµερα.

Εν πάση περιπτώσει, από αυτό το Βήµα θα πρέπει να κάνουµε
και κάποιες άλλες προσεγγίσεις.

Βάλλεται σήµερα η ελληνική δηµοκρατία, βάλλεται από όλους
εκείνους οι οποίοι ελέγχουν το χρηµατοπιστωτικό σύστηµα και
από αυτούς που ελέγχουν το σύστηµα ενηµέρωσης του ελληνι-
κού λαού.

Αγαπητέ κύριε Πρόεδρε, που είχατε την πρωτοβουλία να φέ-
ρετε αυτή τη ρύθµιση, διερωτώµαι αν αυτή η µείζων πρωτοβου-
λία ακούστηκε από κανένα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης. Πουθενά
δεν ακούστηκε. Μόνο Έλληνες Βουλευτές συµµετέχουν σήµερα
εδώ και στηρίζουν αυτήν την πρωτοβουλία. 

Κι εκείνο το ερώτηµα το οποίο τίθεται και η αγωνία την οποία
έχουµε δεν είναι αυτή καθαυτή η ρύθµιση αλλά η εφαρµογή της
ρύθµισης. Η εφαρµογή της ρύθµισης για το πόθεν έσχες αυτών
που διαχειρίζονται τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης και τους εκ-
δοτικούς οίκους έχει να κάνει µε την εφαρµογή του νόµου και µε
την εφαρµογή της νοµιµότητας, σε ό,τι αφορά τον τρόπο λει-
τουργίας τους. Διότι όλοι γνωρίζουµε στην Αίθουσα αυτή, κύριε
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Υπουργέ, ότι κανείς από αυτούς δεν έχει νόµιµη άδεια λειτουρ-
γίας. 

Θεωρώ έκπτωση δηµοκρατική το γεγονός ότι ακόµα και σή-
µερα έχει δοθεί παράταση εν όψει του ψηφιακού σήµατος στον
πληµµελή τρόπο λειτουργίας των Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης.
Ξεκάθαρες κουβέντες. Και µιλάει ένας Έλληνας Βουλευτής ο
οποίος δεν εξαρτάται από την εύνοια αυτών των µέσων, µιλάει
ένας Έλληνας Βουλευτής ο οποίος δεν είναι προνοµιούχος συ-
νοµιλητής των Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης. Βλέπω ότι σήµερα
απουσιάζουν πάρα πολλοί Βουλευτές από αυτούς οι οποίοι είναι
µόνιµοι επισκέπτες στις τηλεοπτικές εκποµπές και σταµατώ εδώ.

Θεωρώ απαράδεκτο το γεγονός να έρχεται η διεθνής διαφά-
νεια και να στοχοποιεί τη Βουλή των Ελλήνων. Ποιος; Η διεθνής
διαφάνεια. Για ακούστε κάτι. Στοχοποιεί τους Έλληνες Βουλευ-
τές οι οποίοι δεν ασκούν κυβερνητική εξουσία. Ποιοι; Όταν επι-
κεφαλής της διεθνούς διαφάνειας επί ικανό χρονικό διάστηµα
ήταν ο υπεύθυνος διαχείρισης κρίσεων της «SIEMENS». Και βρέ-
θηκε µετά µε ευθύνη της κυβέρνησης να είναι επικεφαλής και
του οργανισµού του «Invest in Greece», του «Επενδύστε στην Ελ-
λάδα». Σε αυτό το σηµείο παραλογισµού έχουµε φτάσει. 

Θα ήθελα να πω και κάτι άλλο. Σήµερα περνάµε µία βαθιά
κρίση. Πάνω στα ερείπια και τα συντρίµµια της οικονοµικής ζωής
του τόπου, πάνω στα ερείπια και τα συντρίµµια της διάλυσης του
κοινωνικού ιστού, υπάρχουν φωνές οι οποίες αµφισβητούν αυτή
καθαυτή τη λειτουργία της κοινοβουλευτικής δηµοκρατίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μπορώ να ολοκληρώσω το συλλογισµό µου, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεχίστε, κύριε συ-

νάδελφε. 
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

εναλλακτικές µορφές δηµοκρατίας δεν υπάρχουν. Όσοι θέλουν
να µας οδηγήσουν στον υπαρκτό σοσιαλισµό, µε τον τρόπο τους
να το πουν, όσοι θέλουν να µας πάνε στη δικτατορία να µας το
πουν, όσοι θέλουν να υποστηρίξουν τη βασιλεία των αρίστων,
που λέει ο Αριστοτέλης, να µας το πουν. Δεν υπάρχει άλλος τρό-
πος λειτουργίας της κοινοβουλευτικής δηµοκρατίας πλην της δη-
µοκρατίας την οποία οφείλουµε να στηρίξουµε.

Θέλω να κλείσω µε µία παρατήρηση για την τροποποίηση του
άρθρου 2 παράγραφος 5 περίπτωση η, σε ό,τι αφορά την κάµψη
του απορρήτου. Δεν µπορεί να λοιδορείτε καθοιονδήποτε τρόπο
ο οποιοσδήποτε Βουλευτής να µπαίνουν στο ίδιο τσουβάλι όλοι
αυτοί οι οποίοι λειτούργησαν νόµιµα ή ηθικά, ή αυτοί που λει-
τούργησαν νόµιµα και ανήθικα και έβγαλαν τα λεφτά τους έξω
σε µία περίοδο που µαστίζεται ο ελληνικός λαός. Είναι σωστή η
ρύθµιση αυτή η οποία περνάει για την κάµψη του απορρήτου. 

Κι έχετε κι εσείς, κύριε αγαπητέ Αντιπρόεδρε, που προεδρεύ-
ετε αυτήν τη στιγµή, την ευθύνη µετά την ψήφιση του νόµου, να
δηµοσιοποιήσετε όλα τα ονόµατα εκείνων, τα είκοσι τέσσερα
ονόµατα, όχι κατ’ επιλογήν τα επτά, τα οποία σε αυτήν την κρί-
σιµη περίοδο για τον τόπο µας, την εθνική, κοινωνική και οικονο-
µική κρίση κρύβονται. Να δώσετε τα ονόµατα στους Έλληνες
πολίτες. Σας το επιτρέπει πια η διάταξη του άρθρου 2 παράγρα-
φος 5 περίπτωση η.  Τα είκοσι τέσσερα ονόµατα που ο Πρό-
εδρος του ΠΑΣΟΚ µε την ιδιότητα του Αντιπροέδρου της Κυβέρ-
νησης έστειλε στην επιτροπή του πόθεν έσχες της Βουλής να
δηµοσιοποιηθούν.

Κάποτε, λοιπόν, θα πρέπει να ξεκαθαρίσει η ήρα από το στάρι.
Κάποτε θα πρέπει να υποστηρίξουµε όλοι αυτήν την υποχρέωση
την οποία έχουµε απέναντι στον ελληνικό λαό, ότι δεν είµαστε
όλοι ίδιοι. Σύντοµα θα κριθούµε όλοι και κόµµατα και πρόσωπα. 

Όµως θεωρώ τον εαυτό µου –και κλείνω µε αυτό, αγαπητέ
κύριε Πρόεδρε, ευτυχή- που µε την πρωτοβουλία του Προέδρου
κ. Κακλαµάνη καταφέραµε να συνθέσουµε απόψεις και να συγ-
κλίνουµε δράσεις και να καταγράψουµε ρυθµίσεις τέτοιες, που
θα επιτρέψουν στην Κυβέρνηση τη σηµερινή και την αυριανή να
κάνει πράξη αυτά που λέµε εδώ. Διότι σε τελική ανάλυση αυτό
το οποίο περισσεύει κάθε φορά είναι η εφαρµογή του νόµου.
Θέλει ισχυρή πολιτική βούληση και είµαι βέβαιος ότι αυτήν τη
φορά όλοι µαζί θα καταφέρουµε να δώσουµε αυτή τη διέξοδο
αξιοπρέπειας και εµπιστοσύνης που οφείλει να έχει ο ελληνικός

λαός απέναντι στους θεσµικούς του εκπροσώπους. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριοι συνάδελφοι,
κάθε φορά θα προκαλούµαι να λέω και κάτι; 

Νοµίζω, όµως, ότι η λίστα των είκοσι τεσσάρων υπόχρεων
πόθεν έσχες δεν ήταν εξαγωγή χρηµάτων στο εξωτερικό. Ήταν
εµβάσµατα για διάφορους λόγους. Τα εµβάσµατα αυτά τα ταυ-
τοποιήσαµε µε τα φυσικά πρόσωπα υπόχρεων πόθεν έσχες, τα
δώσαµε στους ορκωτούς ελεγκτές και ελέγχθηκε το σύνολο της
δήλωσης των είκοσι τεσσάρων. Προηγήθηκε, δηλαδή, ο έλεγχος
της χρονιάς αυτής για τον έλεγχο του «πόθεν έσχες». Δηµοσιο-
ποιήθηκαν τυχόν παραβάσεις περί «πόθεν έσχες» του νόµου και
αυτές πήγαν στον εισαγγελέα. Αλλά και από αυτές που πήγαν
στον εισαγγελέα εφετών καµµία δεν είχε επαύξηση περιουσια-
κής κατάστασης. Πρέπει να είµαστε σαφείς.

Και θέλω να κάνω από εδώ µία δήλωση ακόµα: Εάν ελέγχονταν
όλοι οι Έλληνες πολίτες, όπως ελέγχονται τα πόθεν έσχες των
πολιτικών, δεν θα υπήρχε κανένα πρόβληµα. Να το κατανοή-
σουµε καλά αυτό. Και το λέω µε κάθε λόγο γνώσης της σηµασίας
που έχει αυτό. Να το ακούσουν όλοι. Εγώ δέχοµαι να πάρει η
επιτροπή του «πόθεν έσχες» των πολιτικών στην τύχη εκατό
«πόθεν έσχες», που τα έχουν στοιβαγµένα στα υπόγεια της Ει-
σαγγελίας του Αρείου Πάγου, να τα ελέγξει και να πάρουν και
αυτοί τα πεντακόσια είκοσι υπόχρεα πόθεν έσχες που υπάρχουν
στην επιτροπή του «πόθεν έσχες», να τα ελέγξουν όσοι εισαγγε-
λείς θέλουν και να βγάλουµε τα πορίσµατα. Τότε θα καταλά-
βουµε ακριβώς ποιοι ελέγχουν και πώς ελέγχονται, για να
σταµατήσει αυτή η σπέκουλα περί των πολιτικών. Και από τους
πεντακόσιους εβδοµήντα πολιτικούς, οι πεντακόσιες δεν είχαν
καν διαδικασία χρήσης δηµόσιου χρήµατος, δεν διαχειρίστηκαν
δηµόσιο χρήµα. Δεν ήταν εκτελεστική εξουσία και οι πεντακόσιοι
σαράντα υπόχρεοι πόθεν έσχες. Γιατί οι απλοί Βουλευτές δεν
έκαναν χρήση καµµίας εκτελεστικής εξουσίας. Ένα ποσοστό
είναι αυτό που συµµετείχε στην εκτελεστική εξουσία. Για να στα-
µατήσει, λοιπόν, αυτό.

Και απαντάω και σε αυτό που ρωτήσατε για τη δηµοσιοποίηση
της λίστας.

Να δηµοσιοποιήσουµε τι; Ότι κάποιος είχε εµβάσµατα στο
εξωτερικό, που µπορεί να είναι για λόγους υγείας, για λόγους
σπουδών, για λόγους επαγγελµατικούς; Ό, τι υπήρξε µε πρό-
βληµα παρατυπίας, παράλειψης, δόθηκε. Μπορεί να µας δώσει
κανένας άλλος από έλεγχο πόθεν έσχες κάτι αντίστοιχο από
αυτό που έχει να πει η επιτροπή ελέγχου του «πόθεν έσχες» των
πολιτικών; Αν έχουν κάτι άλλο, ας µας το πουν.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το
λόγο επί προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ειπώθηκε κάτι σχετικά
µε εσάς, κύριε συνάδελφε; Να ακούσω το λόγο επί προσωπικού.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Επειδή αισθανθήκατε την ανάγκη να κάνετε αυτές τις διευκρι-
νίσεις µετά την τοποθέτηση τη δική µου στο Βήµα της Ολοµέ-
λειας, θα πρέπει να ξεκαθαρίσω κάτι: Ουδέποτε αµφισβήτησα
τον τρόπο δουλειάς που κάνει η επιτροπή της Βουλής, της
οποίας προϊστασθε. Εκτιµώ ότι έχει κάνει πάρα πολύ σοβαρό
έργο. Και συµµερίζοµαι όλα όσα είπατε.

Εγώ αναφέρθηκα σε κάτι συγκεκριµένο, κύριε Πρόεδρε: Στο
γεγονός ότι σας δίνεται η δυνατότητα πια µε βάση τη ρύθµιση,
η οποία προήλθε κατόπιν πρωτοβουλίας ενενήντα Βουλευτών,
να δηµοσιοποιείτε -ακόµα και αν δεν υπάρχει κανένα µεµπτό
στοιχείο- όλους εκείνους, οι οποίοι ακόµα και για λόγους υγείας
έχουν βγάλει τα λεφτά τους έξω αυτήν την κρίσιµη περίοδο. Αυτή
ήταν και η έννοια της αιτιολογικής έκθεσης της πρότασης που
έκαναν ενενήντα Βουλευτές και την απεδέχθη και η Κυβέρνηση
και ο έχων την επιµέλεια αυτής της εισηγητικής προσπάθειας, ο
κ. Κακλαµάνης και η Βουλή. Αυτό ανέφερα εγώ. Διότι στη σηµε-
ρινή εποχή που ζούµε θα υποστούµε όλοι αυτό που ανέφερε νω-
ρίτερα και ο εισηγητής του ΛΑΟΣ ο κ. Αϊβαλιώτης, όπου ψάχναµε
να βρούµε το Βουλευτή µε το 1 εκατοµµύριο.

Τι έχει να φοβηθεί κάποιος, αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, όταν έχει
βγάλει για οποιονδήποτε λόγο νόµιµα έξω τα λεφτά του; Θα κρι-
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θεί, βέβαια, αν αυτό ήταν ηθικό ή αν ήταν ανήθικο. Γιατί σήµερα
όσοι είναι ταγοί της ελληνικής πολιτείας και συµµετέχουν στην
πολιτική διαδικασία, έχουν χρέος όχι µόνο να είναι, αλλά και να
φαίνονται τίµιοι.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Βου-

λευτής του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Ηλίας Πολατίδης.
ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όλες οι εξουσίες που υπάρχουν σήµερα ανά την Ελλάδα το

µέγιστο πρόβληµα που αντιµετωπίζουν είναι αυτό της αξιοπι-
στίας. Και πώς να έχει αξιοπιστία ο ελληνικός λαός σε όλες τις
εξουσίες, όταν βλέπουµε και τώρα να γίνεται προσπάθεια από
τον κ. Χρυσοχοΐδη, τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, να
λύσει το πρόβληµα των λαθροµεταναστών ακριβώς µε τον ίδιο
τρόπο που πήγαινε να το λύσει και η κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας. 

Λίγο πριν αποχωρήσει από την εξουσία, αν ενθυµείστε, το κα-
λοκαίρι του 2009, τα ίδια γνωστά θέµατα υπήρχαν, δηλαδή να
πάρουµε τους λαθροµετανάστες που τους φέραµε ΠΑΣΟΚ και
Νέα Δηµοκρατία και µε την ευγενική χορηγία της Αριστεράς στο
κέντρο των Αθηνών και να τους πετάξουµε, να τους ξεφορτω-
θούµε στην επαρχία. Δηλαδή, η επαρχία είναι ο κάδος απορριµ-
µάτων του κέντρου των Αθηνών. Όχι, κύριοι, αυτό δεν πρόκειται
να γίνει. Ο ελληνικός λαός θα αντιδράσει.

Έρχεται, λοιπόν, το παρόν αυτό νοµοσχέδιο και µας λέει ότι
πρέπει να υποβάλουν «πόθεν έσχες» -και σωστά- αλλά πάλι οι
ίδιοι. Βλέπουµε αυτό να χρησιµοποιείται, δηλαδή να βάζουµε
τους ίδιους και τους ίδιους, να βάζουµε τους µαθητές των σχο-
λών της Αστυνοµίας να υποβάλουν «πόθεν έσχες» και να τους
έρχονται και εισαγγελικές κλήσεις για τα 300 ευρώ το έτος που
παίρνουν, ενώ είναι µέσα στη σχολή της Αστυνοµίας, για να απο-
λογηθούν και την ίδια ώρα οι µεγαλοδηµοσιογράφοι να είναι απ’
έξω, έξω και από την παρούσα πρόταση νόµου. 

Γιατί µένουν απ’ έξω απ’ όλους αυτούς που το προτείνουν; Δεν
γνωρίζουν ότι υπάρχουν µεγαλοδηµοσιογράφοι που στην πραγ-
µατικότητα παίρνουν 1 εκατοµµύριο ευρώ και τα έχει βρει το
ΣΔΟΕ και κάνουν δήλωση 50.000 ευρώ; Υπάρχουν ή δεν υπάρ-
χουν; Έγινε πολύ µεγάλος ντόρος να βρουν ποιος είναι ο Βου-
λευτής του 1 εκατοµµυρίου ευρώ. Με ρωτούσαν ακόµα και σε
χωριά στην εκλογική µου περιφέρεια αν κάπου µέσα στη Βουλή
το γνωρίζω.

Τους σαράντα δηµοσιογράφους που τα άρπαζαν από τη
«SIEMENS» κ. Αϊβαλιώτη, γιατί δεν υπάρχει αυτή η πρεµούρα να
τους µάθουµε; Σαράντα δηµοσιογράφοι βγήκε ότι ήταν. Μπορεί
να τα έπαιρναν δικαίως από τη «SIEMENS», να έκαναν το βράδυ
που κοιµόταν κάποια δουλειά για τη «SIEMENS» και να έπρεπε
να πάρουν το κατιτίς τους. Γιατί να µην το µάθει ο ελληνικός
λαός; Δεν έχει το δικαίωµα ο ελληνικός λαός όταν έχει απέναντι
του κάποιον να ξέρει αν λέει την πραγµατική του γνώµη ή αν είναι
πληρωµένη η γραφίδα και το µικρόφωνό του; Απλά πράγµατα.
Να τους βάλουµε µέσα. Να έρθουν και οι κύριοι µεγαλοδηµοσιο-
γράφοι. Δεν µπορεί ο Βουλευτής επαρχίας µόλις εξελέγη και ολί-
γον ηµερών να έχει υποχρεώσεις και ο κύριος τάδε που είναι επί
δέκα και είκοσι χρόνια κάθε βράδυ διαµορφωτής της κοινής γνώ-
µης του ελληνικού λαού να µην έχει την παραµικρή υποχρέωση.

Εδώ έχουµε και το ζήτηµα των ανεξαρτήτων αρχών που έθεσε
και ο εισηγητής µας. Τι θα γίνει επιτέλους µε τις ανεξάρτητες
αρχές; Δεν θα λογοδοτούν; Δεν έχουν τη δυνατότητα αυτοί των
ανεξαρτήτων αρχών εκ διαχειρίσεως εξουσίας και µάλιστα ανε-
ξέλεγκτης; Γιατί αυτό έχει µπει µέσα στο Σύνταγµά µας και κά-
ποτε νοµίζω στην συνταγµατική αναθεώρηση πρέπει να
τελειώσουµε µε αυτό το παραµύθι των ανεξαρτήτων αρχών. Απέ-
τυχαν οι ανεξάρτητες αρχές, κοστίζουν πάρα πολύ, δεν κάνουν
τίποτα, δεν προσέφεραν τίποτα. Να πάνε στο σπίτι τους. Δεν
χρειάζεται η δηµοκρατική νοµιµοποίηση που έχει το Κοινοβούλιο,
που έχει η Κυβέρνηση, τον «µπαµπούλα» των ανεξαρτήτων
αρχών να κρίνουν αν αυτά που κάνουν οι εκλεγµένοι εκπρόσωποι
του ελληνικού λαού είναι σωστά ή λάθος. Δεν τους είδαµε στο
κάτω-κάτω να δουλεύουν.

Πρέπει εδώ να υπάρξει και µία λύση και στο πρόβληµα της δυ-
νατότητας χρησιµοποιήσεως του αποτελέσµατος που προκύπτει

από την πραγµατική ή υποθετική παρανοµία. Όταν έχουµε µία
λειτουργία οικονοµίας η οποία βασίζεται στα διαφόρων ειδών
φορολογικά, τραπεζικά και οτιδήποτε άλλου είδους απόρρητα,
τα οποία ακόµα και όταν υπάρχει ισχυρή υπόνοια από πλευράς
δικαστικής εξουσίας δεν µπορούν να αρθούν, διότι δεν υπάρχει
η συνεργασία των αρµοδίων φορέων, τραπεζών, εφοριών ή οποι-
ουδήποτε άλλου, ανά πάσα στιγµή όποιος περάσει απ’ αυτό το
σύστηµα µε τον όποιο βαθµό αξιοπιστίας έχει, µπορεί µετά να
χρησιµοποιήσει το αποτέλεσµα της δωροδοκίας τους ή του οποι-
ουδήποτε αποτελέσµατος αυτός είχε. Άρα, νοµίζω ότι χρειάζον-
ται πολύ ουσιαστικότερα πράγµατα για τη λειτουργία σε όλους.

Στη Γερµανία ή σε άλλες χώρες –το γνωρίζουµε όλοι από την
προσωπική µας εµπειρία- αυτή η µανία που υπάρχει µε το απόρ-
ρητο και ό,τι αυτό δηµιουργεί, δεν υπάρχει. Και παρ’ όλα αυτά
λειτουργούν µια χαρά οι οικονοµίες τους. Εδώ µπήκε το απόρ-
ρητο για ιστορικούς, παραδοσιακούς λόγους και τώρα πρέπει να
σταµατήσει να ισχύει.

Το απόρρητο πρέπει να σταµατήσει να ισχύει και για τους δι-
καστές και για τους αστυνοµικούς και ιδιαιτέρως, για τους υψη-
λόβαθµους όπως και για τους πολιτικούς. Δικαστές στήνουν
δικαστικές αποφάσεις µε τον άλφα ή βήτα τρόπο και όταν πάµε
να βρούµε την αλήθεια, αυτοί επικαλούνται το απόρρητο και ότι
δεν πρέπει να έχουν την παραµικρή δίωξη. 

Θα πρέπει όποιος αναλαµβάνει τέτοιες ευθύνες θέσης και
εξουσίας –και είναι σωστό αυτό που προβλέπει η πρόταση
νόµου, αν και ο τρόπος εφαρµογής του είναι λίγο δύσκολος, πως
ό,τι δεν δηλώνεται, να θεωρείται ότι εκχωρείται απευθείας στο
ελληνικό δηµόσιο- να δηλώνει ότι παραιτείται από το απόρρητο
και από τις ασυλίες που προβλέπει το Σύνταγµα ή που προβλέ-
πουν άλλοι νόµοι. Αυτό θα επιφέρει µία αξιοπιστία στα µάτια του
ελληνικού λαού. Δεν µπορεί ο πολίτης όταν ταλαιπωρείται για
κάποιους λόγους και για κάποιες ιδιαίτερες αιτίες, ο οποιοσδή-
ποτε δηµόσιος λειτουργός να επικαλείται την ασυλία του, τα
απόρρητά του κ.λπ.

Η αξιοπιστία µας, η αξιοπιστία όλων των συµµετεχόντων στα
δηµόσια πολιτικά πράγµατα καλώς ή κακώς, έχει τρωθεί και γι’
αυτό πρέπει να αλλάξουν κάποια πράγµατα. Δεν είναι και οι
πλέον ανιδιοτελείς αυτοί που έχουν κάνει τα πάντα για να τρωθεί
αυτή η αξιοπιστία. Οφείλουµε να δείξουµε ότι επιτέλους ο πολί-
της εξισώνεται µε το πεδίο στο οποίο παίζουµε όλοι και µπορεί
να αµυνθεί απέναντι σε αυτούς που τον κατατρέχουν. 

Νοµίζω πως είναι προς τη σωστή κατεύθυνση –πολύ αργά
όµως- η συγκεκριµένη πρόταση νόµου. Θα έπρεπε να έχει γίνει
νωρίτερα, όταν οι συνθήκες ήταν καλύτερες…

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Από το 1994 κάνω αυτήν την
πρόταση.

ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙΔΗΣ: Κακώς ήρθε τώρα στη Βουλή, κύριε Πρό-
εδρε. Όλες οι προηγούµενες καταστάσεις δείχνουν πως είµαστε
στην ουσία µε την πλάτη στον τοίχο. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Συνήθως σε αυτήν την Αίθουσα
πυροβολούµε στον αέρα, αγαπητέ συνάδελφε, αλλά στην πράξη
ο καθένας παίρνει το δρόµο του. Τα έχω ζήσει όλα εδώ µέσα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει η Ανεξάρ-
τητη Βουλευτής κ. Μαρία Κυριακοπούλου.

ΜΑΡΙΑ ΚΥΡΙΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο πρώην Πρόεδρος της Βουλής

κ. Απόστολος Κακλαµάνης έδωσε το στίγµα και το αποτέλεσµα
αυτής της συζήτησης.

Η διαφθορά είναι δυστυχώς φαινόµενο διαχρονικό και παγκό-
σµιο. Οταν µάλιστα εµφανίζεται στους κύκλους των ασκούντων
εξουσία το ζήτηµα διογκώνεται, καθώς πλέον το πρόβληµα δεν
είναι αυτή καθεαυτή η διαφθορά και η απαξία της πράξης, αλλά
η απαξίωση ολόκληρου του πολιτικού συστήµατος και σταδιακά
και του ίδιου του θεσµού της Δηµοκρατίας.

Γι’ αυτό όπως αναφέρει και ο Αριστοτέλης στα «Πολιτικά», «µέ-
γιστο θέµα για κάθε πολιτεία είναι να επιτευχθεί δια της νοµοθε-
σίας και της λοιπής ρύθµισης της οικονοµίας να µην µπορούν οι
άρχοντες να πλουτίσουν από τα αξιώµατά τους».

Στο σύγχρονο Ελληνικό Κράτος ο πρώτος νόµος περί του
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«πόθεν έσχες» των δηµοσίων ανδρών είναι γνωστό ότι ψηφίστηκε
από τη Βουλή το 1964 και τον έφερε προς ψήφιση η κυβέρνηση
του Γεωργίου Παπανδρέου, µόλις έξι µήνες από την ανάληψη
των καθηκόντων του. Ο Γεώργιος Παπανδρέου, λάτρης της αρ-
χαίας ελληνικής γραµµατείας και βαθύς γνώστης των θεσµών
της αρχαίας Δηµοκρατίας, ενσωµατώνει θεσµούς της Αθηναϊκής
Δηµοκρατίας στο νόµο αυτό. 

Με το νόµο αυτό επανήλθε το απαράγραπτο της υποχρέωσης
των δηµοσίων ανδρών για δήλωση «πόθεν έσχες» και το δι-
καίωµα του κάθε πολίτη να υποβάλει µήνυση εναντίον των παρα-
βατών δηµοσίων ανδρών σε αντιστοιχία µε το θεσµό της «εισαγ-
γελίας» των πολιτών της Αθηναϊκής Δηµοκρατίας. 

Σήµερα είναι γνωστό ότι ισχύει ο ν. 3213/2003 ο οποίος πρέπει
να εκσυγχρονιστεί και να βελτιωθεί, ώστε να ανταποκρίνεται στις
σύγχρονες απαιτήσεις και ιδίως, στις νέες συνθήκες που δηµι-
ουργούνται από το διαρκώς εξελισσόµενο χρηµατοπιστωτικό σύ-
στηµα. 

Τα κενά των νόµων και  η ανυπαρξία ελεγκτικών µηχανι- σµών
για την τήρησή τους συντηρούν και αυξάνουν τη διαφθορά. Ιδι-
αίτερα σήµερα που οι µηχανισµοί της παγκόσµιας διαφθοράς
είναι εξελιγµένοι και πανίσχυροι µε offshore εταιρείες και εξωχώ-
ριους λογαριασµούς παρένθετα πρόσωπα, δηλαδή αχυρανθρώ-
πους και χρηµατιστές είναι ανάγκη να βελτιωθεί τόσο το
σύστηµα ελέγχου όσο και να γίνουν πιο αυστηρές οι κυρώσεις
για όσους υποκρύπτουν περιουσιακά στοιχεία υποβάλλοντας
ανακριβείς ή ψευδείς δηλώσεις, ώστε η απειλή και µόνο των κυ-
ρώσεων να λειτουργεί αποτρεπτικά. 

Για να µη µηδενίζουµε όµως τις προσπάθειες που έχουν γίνει,
οφείλουµε να αναφέρουµε και τις σηµαντικές µεταβολές που
επέφερε ο ν. 3849/2010 µε τη µετατροπή του αδικήµατος του
παράνοµου πλουτισµού σε κακούργηµα και άρα και την επιµή-
κυνση του χρόνου παραγραφής µε την έκπτωση του υπαιτίου
από το αιρετό αξίωµα και την παραποµπή σε εισαγγελέα των πο-
λιτικών που αποκρύπτουν περιουσιακά στοιχεία. Ήδη έχουµε πα-
ραποµπές δυο πρώην Υπουργών. 

Η ανάγκη βέβαια πλήρους και εξονυχιστικού ελέγχου καθίστα-
ται ολοένα και πιο επιτακτική ειδικά σήµερα που το πολιτικό σύ-
στηµα αµφισβητείται εντονότατα και απαξιώνονται συνεχώς τα
πρόσωπα που το αποτελούν. 

Είναι γεγονός ότι όσο µειώνονται οι µισθοί και οι συντάξεις,
αυξάνεται η ανεργία και υποβαθµίζεται, δυστυχώς, το βιοτικό επί-
πεδο των πολιτών, τόσο πιο προκλητικά φαντάζουν τα σκάνδαλα
και ο παράνοµος πλουτισµός και τόσο πιο επιτακτική γίνεται η
ανάγκη για απόλυτη διαφάνεια στο δηµόσιο βίο. 

Άλλωστε, ένα αυστηρό σύστηµα ελέγχου και τιµωρίας θα είναι
η ασπίδα και όλων όσων ουδέποτε καταχράστηκαν χρήµατα,
ούτε πλούτισαν παράνοµα σε βάρος της χώρας αλλά µε απόλυτη
ειλικρίνεια υποβάλλουν κάθε φορά τις περιουσιακές δηλώσεις. 

Πρέπει, επιτέλους, να µπει ένα τέλος στη γενικευµένη απα-
ξίωση, στο µηδενισµό, στην άποψη ότι «όλοι ίδιοι είµαστε». Φτά-
σαµε στο σηµείο να επιζητούµε οι ίδιοι οι Βουλευτές τον πλήρη
έλεγχο των περιουσιακών µας στοιχείων για να προστατευθούµε
από τη γενικευµένη κατακραυγή. Γίναµε, δυστυχώς, ο εύκολος
στόχος και υφιστάµεθα όλοι αδιακρίτως επικρίσεις και µοµφές,
λες και ευθυνόµαστε εµείς -και µάλιστα οι σηµερινοί Βουλευτές-
για την επί πολλών ετών κατασπατάληση του δηµοσίου χρήµα-
τος. Πρέπει να αποδείξουµε την εντιµότητά µας η οποία όχι
απλώς δε θεωρείται δεδοµένη, αντιθέτως και µόνο η ιδιότητα του
πολιτικού µας καθιστά εξαρχής ύποπτους. 

Θεωρώ ότι πέρασε µισός αιώνας, σαράντα οκτώ ακριβώς χρό-
νια –καταγράφεται και στην αιτιολογική έκθεση της πρότασης-
από το νόµο για την τιµή και την προστασία του πολιτικού κό-
σµου από το Γεώργιο Παπανδρέου. Πολλά έχουν ειπωθεί. Αλλά
µετά από τόσα χρόνια δεν έχει καθιερωθεί ένα καθολικό πόθεν
έσχες. Βάλλεται αυστηρά και µόνο το στενό κοµµάτι του πολιτι-
κού κόσµου. Αλλά δυστυχώς, δεν βλέπουν το φως της δηµοσιό-
τητας στοιχεία για όσους έρχονται σε απ’ ευθείας συνεννοήσεις
µε  επιχειρηµατίες και εργολάβους και εµπλέκονται σε απ’ ευ-
θείας αναθέσεις. Είναι γνωστό ότι τα συρτάρια πολλών φορέων
και υπηρεσιών του Δηµοσίου και του ευρύτερου Δηµόσιου τοµέα
είναι γεµάτα από µελέτες και απ’ ευθείας αναθέσεις. Τώρα βέ-

βαια δε γνωρίζω µε αφορµή και τις µνηµονιακές υποχρεώσεις
πόσες απ’ ευθείας αναθέσεις  υπάρχουν και αν έχουν τηρηθεί οι
όροι διαφάνειας. 

Άρα, λοιπόν, πόσο µεγάλη ανάγκη έχουµε  από ένα καθολικό
πόθεν έσχες αλλά και ανάγκη για διαφάνεια στην εξέλιξη οποι-
ασδήποτε υπόθεσης αφού διαπιστώνεται δηλαδή, η όποια παρά-
βαση να γνωρίζουµε την εξέλιξή της. Μέχρι σήµερα δεν είναι
γνωστό σε παραβάσεις που έχουν διαπιστωθεί ποιο είναι το τε-
λικό αποτέλεσµα, ποια είναι η εξέλιξη. Αποδόθηκαν τα χρήµατα; 

Πιστεύω ότι έστω και την υστάτη ώρα θα πρέπει να στέρξουµε
προς αυτήν την κατεύθυνση διότι ο χρόνος  µας υποχρεώνει να
δώσουµε στον καθένα την ευθύνη που του αναλογεί. 

Η σηµερινή πρόταση νόµου που κατατέθηκε µε πρωτοβουλία
του πρώην Προέδρου της Βουλής κ. Κακλαµάνη, είναι σηµαντικό
ότι έτυχε της άµεσης ανταπόκρισης µεγάλου αριθµού Βουλευ-
τών, οι οποίοι τη συνυπογράψαµε και τη στηρίζουµε, πιστεύον-
τας ότι είναι ένα ακόµη βήµα στην κάθαρση του δηµόσιου βίου. 

Είναι µάλιστα πολύ σηµαντικό ότι ελήφθησαν σοβαρά υπ’ όψιν
οι παρατηρήσεις όλων των κοµµάτων στην επιτροπή, προκειµέ-
νου το τελικό σχέδιο πρότασης νόµου να λάβει αρτιότερη
µορφή.

Οι σηµαντικές τοµές που εισάγει είναι τρεις: 
Πρώτον, η ανάρτηση στο διαδίκτυο των δηλώσεων περιουσια-

κής κατάστασης όλων των υπόχρεων σε υποβολή δήλωσης προ-
σώπων, όχι δηλαδή µόνο των Υπουργών, των Βουλευτών, αλλά
και των γενικών και ειδικών γραµµατέων των δηµάρχων, αντιδη-
µάρχων, Προέδρων και διευθυντών νοµικών προσώπων δηµο-
σίου δικαίου, δηµοτικών και δηµοσίων επιχειρήσεων και οργα-
νισµών, δικαστών, διοικητών πιστωτικών ιδρυµάτων, κλπ. 

Δεύτερον, η ηλεκτρονική επεξεργασία των δηλώσεων ώστε να
αποτιµάται και να προκύπτει και η χρηµατική αξία κινητής και ακί-
νητης περιουσίας. Και τρίτον, η δήλωση παραίτησης από κάθε
ενοχικό ή εµπράγµατο δικαίωµα σε ακίνητα ή κινητά, χρήµατα
που δεν έχουν δηλωθεί στη δήλωση «πόθεν έσχες» και περιέλευ-
σης της κυριότητας αυτών στο Ελληνικό Δηµόσιο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ήδη βέβαια µε το ν.3849/2010 είχε θεσµοθετηθεί η δήµευση

περιουσιακών στοιχείων που δεν δικαιολογούνται από το «πόθεν
έσχες», διάταξη που συνεχίζει να ισχύει. 

Δυστυχώς, όµως, η διάταξη αυτή παραµένει ίσως ανεφάρµο-
στη όσο οι έλεγχοι δεν αναβαθµίζονται. Και αυτό είναι ένα βασικό
σηµείο που πρέπει να προσέξουµε. Όσο και αν εξελίσσεται και
βελτιώνεται το θεσµικό πλαίσιο δεν έχει καµία σηµασία αν δεν
τυγχάνει ορθής και απόλυτης εφαρµογής. Στην προκειµένη πε-
ρίπτωση αυτό εναπόκειται στη σωστή λειτουργία των ελεγκτικών
µηχανισµών. 

Οι αλλαγές που εισάγει αυτή η πρόταση νόµου στον έλεγχο
του «πόθεν έσχες» είναι αναντίρρητα ουσιώδεις. Είναι µια προ-
σπάθεια για να εδραιωθεί και στη συνείδηση των πολιτών ότι και
κρινόµαστε και ελεγχόµαστε. 

Πρέπει, βέβαια, να έχουµε κατά νου ότι η εµπιστοσύνη των πο-
λιτών στους Αντιπροσώπους του έχει εν πολλοίς χαθεί. Η αξιο-
πιστία του πολιτικού κόσµου έχει τρωθεί και αυτό είναι η ρίζα του
προβλήµατος. Είναι ο λόγος της µαζικής απαξίωσης και δεν
αφορά µόνο τον έλεγχο των οικονοµικών µας στοιχείων, αφορά
τις πράξεις µας και τη συνολική µας στάση στο να αναδείξουµε
ότι υπάρχει πίστη και ηθική στις αποφάσεις και στις ενέργειές
µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κατάληψη δηµοσίων αξιωµά-
των πρέπει να είναι η προέκταση των πολιτικών και κοινωνικών
αγώνων του καθενός για το καλό του τόπου και όχι η ικανοποί-
ηση προσωπικών φιλοδοξιών και ο αθέµιτος πλουτισµός. Είναι
καιρός ο καθένας να αναλάβει την ευθύνη του και να υποστεί τις
θεσµοθετηµένες κυρώσεις, διότι θεµελιώδες πια στοιχείο είναι η
ηθική της πολιτικής και αυτό δεν είναι µια φράση κενού περιεχο-
µένου, αλλά είναι όλη η ουσία της πολιτικής.

Μ’ αυτές τις σκέψεις στηρίζω και υπερψηφίζω την πρόταση
νόµου.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε και ευχαριστώ για την ανοχή

7798 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει η κ. Αι-
κατερίνη Φαρµάκη - Γκέκη, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΦΑΡΜΑΚΗ - ΓΚΕΚΗ: Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, το αίτηµα να γνωρίζει η κοινωνία το «πόθεν έσχες» των
πολιτικών σίγουρα δεν προέκυψε σήµερα. Υπήρξε διαχρονική
απαίτηση της κοινωνίας και του πολιτικού κόσµου, ώστε να είναι
φανερό σ’ όλους ποιοι πολιτικοί βλέπουν την πολιτική ως ένα
αθέµιτο και παράνοµο µέσο πλουτισµού και ποιοι όχι.

Στους ψιθύρους για την ηθική απαξία των Βουλευτών που
πλουτίζουν µέσα από τις προσβάσεις τους στην κεντρική εξουσία
και που βολεύονται απάντησε το 1964 ο Γεώργιος Παπανδρέου.
Τότε εισήχθη για πρώτη φορά ο νόµος περί προστασίας της
τιµής του πολιτικού κόσµου. Ο νόµος αυτός στόχευε στην απο-
κατάσταση της διαφάνειας µε τη γνωστοποίηση των περιουσια-
κών στοιχείων των Βουλευτών, Υπουργών και λοιπών παραγό-
ντων του πολιτικού βίου. Τότε, οι γενικότερες συνθήκες ευνοού-
σαν τη διεξαγωγή ενός έγκυρου και αξιόπιστου ελέγχου στην πε-
ριουσιακή κατάσταση των συγκεκριµένων προσώπων και αυτό
γιατί λόγω της νοµοθεσίας και του συστήµατος των συναλλαγ-
µατικών ισοτιµιών των εθνικών νοµισµάτων η Τράπεζα της Ελλά-
δας είχε αυξηµένο έλεγχο στις διατραπεζικές συναλλαγές και
την εξαγωγή συναλλάγµατος.

Σήµερα οι συνθήκες έχουν αλλάξει άρδην. Είµαστε µέλη µιας
ισχυρής Νοµισµατικής Ένωσης µε κοινό νόµισµα, οι διατραπεζι-
κές και οι εµπορικές συναλλαγές γίνονται στιγµιαία µέσω διαδι-
κτύου, το χρηµατοπιστωτικό σύστηµα έχει παγκοσµιοποιηθεί, οι
φορολογικοί παράδεισοι και οι εξωχώριες εταιρείες χρησιµοποι-
ούνται σε µεγάλη κλίµακα από τους έχοντες και κατέχοντες για
να παραπλανήσουν τις φορολογικές αρχές για τα εισοδήµατα
και πως τα απέκτησαν.

Σε αυτό το περιβάλλον που δίνει τη δυνατότητα σε κάθε πο-
λίτη, όχι µόνο Βουλευτή, να χρησιµοποιήσει τα υπάρχοντα χρη-
µατοπιστωτικά εργαλεία για να αποκρύψει εισοδήµατα και
δραστηριότητες, ο πραγµατικός έλεγχος των δηλώσεων του
«πόθεν έσχες» αποκτά µεγάλη και σηµαντική σηµασία.

Ιδίως σήµερα που λόγω των καταστάσεων που επικρατούν
στην ελληνική κοινωνία, οι Βουλευτές κρίνονται πιο αυστηρά και
ίσως πιο άδικα από τους υπόλοιπους πολίτες, οφείλουµε εµείς
οι ίδιοι να θεσπίσουµε αποτελεσµατικά και εφαρµόσιµα µέτρα,
ώστε να διακριβώνεται και να ελέγχεται και το «πόθεν» και το
«έσχες». 

Με αυτό το νοµοσχέδιο µε τη πρωτοβουλία που είχε ο κ. Από-
στολος Κακλαµάνης προτείνονται: Επέκταση το «πόθεν έσχες»
και σε όσους διετέλεσαν από το 1974 και µετά Πρωθυπουργοί,
Αρχηγοί πολιτικών κοµµάτων, Υπουργοί, Αναπληρωτές Υπουργοί
και Υφυπουργοί µέχρι το 2010. Ηλεκτρονική επεξεργασία όλων
των δηλώσεων. Υποχρεωτική ανάρτηση των δηλώσεων στο δια-
δίκτυο. Η εκ µέρους των υπόχρεων προαιρετική υποβολή δήλω-
σης παραίτησης υπέρ του ελληνικού δηµοσίου από κάθε
περιουσιακό στοιχείο που δεν έχει συµπεριληφθεί στις δηλώσεις.
Η παρέκκλιση κάθε επαγγελµατικού απορρήτου έναντι του υπό-
χρεου που αφορά µη δηλωθέντα περιουσιακά στοιχεία. 

Πιστεύω, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι η διολίσθηση στη δια-
φθορά είναι προσωπικό ζήτηµα του καθενός. Από τη στιγµή,
όµως, που επιλέγουµε να εκτεθούµε στον πολιτικό στίβο, δεν
πρέπει κανένα περιουσιακό στοιχείο να µένει κρυφό. Με αυτόν
τον τρόπο θα προκύπτει ποιος µπαίνει στην πολιτική χορτασµέ-
νος για να προσφέρει στην πατρίδα και ποιος τη χρησιµοποιεί µε
ιδιοτέλεια. Φυσικά, µε αυτόν τον τρόπο θα µπορούν να διαπιστώ-
νουν πιο εύκολα οι πολίτες, ποιοι είναι ειλικρινείς στις δηλώσεις
τους και στις προθέσεις τους και ποιοι αντιµετωπίζουν την πολι-
τική µε τρόπο τυχοδιωκτικό. 

Αυτό δεν αποτελεί µόνο χρέος µας για να αποκαταστήσουµε
την προσωπική µας αξιοπρέπεια και εντιµότητα. Είναι ακόµη
χρέος µας προς τη δηµοκρατία που πλήττεται από τις γενικεύ-
σεις και την ισοπέδωση όλων όσων εργάστηκαν έντιµα πριν γί-
νουν Βουλευτές και απέκτησαν περιουσία από τους επαγγελµα-
τικούς κόπους µιας ζωής. 

Δεν µπαίνουµε όλοι στο ίδιο καλάθι. Δεν είναι δυνατόν να στη-

λιτεύεται η περιουσία που µπορεί να δηµιουργήσει κάποιος µε
την επαγγελµατική του ιδιότητα όσο δεν ήταν πολιτικός και την
οποία δηλώνει µε ειλικρίνεια στη δήλωση του «πόθεν έσχες» του. 

Γι’ αυτό, αγαπητοί συνάδελφοι, πιστεύω ότι η πρωτοβουλία η
σηµερινή είναι πάρα πολύ σηµαντική και έρχεται να συµπληρώ-
σει νοµοθετική πρωτοβουλία που έγινε το 2010 για το νόµο περί
ευθύνης Υπουργών, όσο µπορούσε να γίνει µέσα στη συνταγµα-
τική πρόβλεψη που υπάρχει αυτή τη στιγµή. 

Σήµερα περισσότερο από ποτέ η αποκατάσταση του κύρους
του πολιτικού κόσµου πρέπει να γίνει. Αυτή είναι µια δύσκολη
αποστολή σίγουρα. Ακόµα και η πολιτική βούληση που υπάρχει
απ’ όλους µας για τη διαφάνεια και για την καθιέρωση ευθυνών
για κάθε ψευδή ή ανακριβή δήλωση δεν είναι αρκετή για τους
πολίτες. Άλλωστε, τα λάθη του παρελθόντος, δηµόσιες δηλώσεις
«το παν νόµιµο ίσον και ηθικό», ο αποδεδειγµένα υπερβολικός
πλουτισµός ορισµένων πολιτικών δεν σβήνονται εύκολα από το
συλλογικό υποσυνείδητο. 

Τουλάχιστον, όµως, αγαπητοί συνάδελφοι, η σηµερινή προ-
σπάθεια είναι έντιµη και ειλικρινής και έχει την υπογραφή πάρα
πολλών Βουλευτών µέσα σε αυτήν την Αίθουσα. Πιστεύω ότι
εφόσον ενταχθεί σε ένα πλαίσιο ευρύτερων πρωτοβουλιών για
την αποκατάσταση του πολιτικού κόσµου θα κλείσει τις πόρτες
και στους κακόπιστους κριτές και στους γενικόλογους και ισο-
πεδωτικούς αφορισµούς.

Για όλους αυτούς τους λόγους σας καλώ να υπερψηφίσουµε
την πρόταση νόµου.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς σας ευχα-
ριστούµε.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Προκόπης
Παυλόπουλος. 

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την εντύπωση ότι δύο είναι

τα στοιχεία της σηµαντικής πρωτοτυπίας που ενέχει η σηµερινή
συζήτηση. Το πρώτο είναι ότι συνήθως, όταν είχαµε προτάσεις
νόµων µετά το 1974, ήταν ήσσονος σηµασίας. Είναι η πρώτη
φορά που ένα τέτοιο αντικείµενο τεράστιας σηµασίας, όπως
είναι ουσιαστικά το θέµα του «πόθεν έσχες», έρχεται να συζητη-
θεί και να αποφασιστεί στη Βουλή των Ελλήνων ύστερα από πρό-
ταση, συναδέλφων του ΠΑΣΟΚ, µε πρωτοβουλία του κ. Απόστο-
λου Κακλαµάνη, µετά όµως από µία γόνιµη συζήτηση που συνέ-
θεσε προτάσεις, οι οποίες γίνονται σχεδόν οµόφωνα δεκτές.
Τούτη την κρίσιµη ώρα έχουµε ένα πολύ καλό σηµάδι του πώς
µπορεί και πρέπει να λειτουργεί η κοινοβουλευτική διαδικασία
για τόσο σηµαντικά θέµατα. Αυτό είναι το πρώτο.

Το δεύτερο έγκειται στο ότι µε αυτόν τον τρόπο, µε αυτήν τη
νοµοθετική πρωτοβουλία, θεσπίζεται ένας πρωτόγνωρος έλεγ-
χος, σε ό,τι αφορά το «πόθεν έσχες» των πολιτικών οι οποίοι
έχουν διαχειρισθεί την εκτελεστική εξουσία. Θέλω εδώ να θυ-
µίσω, κύριοι συνάδελφοι, πρώτον, ότι για τους Βουλευτές και
ιδίως για τους πολιτικούς που ασκούν εκτελεστική εξουσία υπάρ-
χει το «πόθεν έσχες», το οποίο ούτως ή άλλως είναι ιδιαίτερα αυ-
στηρό. 

Δεύτερον, µην ξεχνάτε ότι υπήρξε αναδροµικός επανέλεγχος
γι’ αυτό το ζήτηµα, που άρχισε επί εποχής Κακλαµάνη και είχε
λήξει µε επιτροπή, της οποίας προήδρευε ο κ. Τραγάκης. Δεν
είναι η πρώτη φορά, λοιπόν, που γίνεται αυτός ο επανέλεγχος.
Ξανακάνουµε, όµως, µε αυτό το νοµοσχέδιο δεύτερο επανέ-
λεγχο από το 1974 και επέκεινα. Πείτε µου, σας παρακαλώ, και
αναλογιστείτε -έστω ένας από εσάς ας αναλογιστεί- εάν υπάρχει
άλλη κοινωνική τάξη, πέραν εκείνων που αναφέρονται σε αυτήν
την πρόταση νόµου, που να έχει υποστεί τέτοιου είδους εξονυ-
χιστικό έλεγχο. Μπορεί να µου βρει κάποιος κάποια άλλη κοινω-
νική τάξη; Το λέω προς εκείνους που ασκούν την κριτική απ’ έξω. 

Άρα, λοιπόν, για να είµαστε ειλικρινείς, νοµοθετούµε υπό δρα-
κόντειους όρους κάτι το οποίο δεν ήταν απαραίτητο, εάν ξανά
εφαρµόζαµε αυτές τις διατάξεις οι οποίες ισύχουν µέχρι σήµερα.
Το κάνουµε, γιατί δυστυχώς µας υποχρεώνει η συγκυρία. Γιατί
δυστυχώς µας υποχρεώνει η ισοπεδωτική κριτική ότι «όλοι ίδιοι
είναι». Δυστυχώς, το κάνουµε, γιατί µας αναγκάζει η νοοτροπία
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εκείνων που επένδυσαν πολύ πάνω στο σύνθηµα έξω από τη
Βουλή «κάτω οι κλέφτες», γιατί ενδώσαµε πολλοί σε δηµοσιο-
γραφικά συνθήµατα όπως «φέρτε πίσω τα κλεµµένα».

Και εδώ είναι αυτό που θέλω να τονίσω περισσότερο. Το κλίµα
το οποίο ζούµε ιδίως τα τελευταία χρόνια, βεβαίως, δηµιουργή-
θηκε στοχευµένα εναντίον του πολιτικού κόσµου. Μακριά από
εµένα η άποψη ότι όλοι στον πολιτικό κόσµο είναι αναµάρτητοι.
Υπάρχουν και αµαρτωλοί και φταίχτες. Είναι εύκολο, όµως, να
τους βρει κανείς και σε αρκετές περιπτώσεις έχουν βρεθεί. Η γε-
νίκευση είναι εκείνη, η οποία αποτελεί κίνδυνο όχι τόσο για το
πολιτικό σύστηµα, αλλά για την ίδια τη δηµοκρατία. Θα µε θυµά-
στε, στις επόµενες Βουλές και δη στην επόµενη Βουλή ποια θα
είναι η σύνθεσή της. Θα µε θυµάστε, επίσης, ποιο θα είναι το επί-
πεδο της συζήτησης. Μακάρι, να κάνω λάθος, αλλά πολύ φοβά-
µαι ότι θα είναι έτσι. 

Κάποιοι, λοιπόν, επένδυσαν πολύ πάνω στην ισοπέδωση του
πολιτικού κόσµου, στη γενίκευση, ώστε η εξαίρεση να γίνει κα-
νόνας. Εδώ, όµως, πρέπει να είµαστε ειλικρινείς, κύριοι συνάδελ-
φοι. Την πρώτη και κύρια ευθύνη τη φέρουµε εµείς, γιατί είµαστε
εµείς οι οποίοι στηρίξαµε αυτήν την καµπάνια. Είµαστε εµείς που
επενδύσαµε δυστυχώς –δεν θέλω να χαλάσω την ατµόσφαιρα
που υπάρχει εδώ, την υπερκοµµατική και διακοµµατική- σ’ αυτήν
και φαίνεται ότι δεν διδαχθήκαµε πολλά πράγµατα από το 1989.
Εδώ και µερικά χρόνια και κυρίως από το 2007 και επέκεινα
υπήρξε µια επένδυση και πολιτικών πάνω στη διαπόµπευση του
πολιτικού συστήµατος και του πολιτικού κόσµου, πάνω στην
άποψη ότι είµαστε µια διεφθαρµένη χώρα.

Και αυτήν την εικόνα δώσαµε έξω, γιατί φαινόµενα σαν και
αυτά που συµβαίνουν στην Ελλάδα, συµβαίνουν και έξω. Δείτε
στο εξωτερικό πολιτικούς, οι οποίοι έχουν προβλήµατα. Μόνο
που εκεί δεν βρέθηκαν Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης, κυρίως
όµως, κύριοι συνάδελφοι –γιατί αυτή είναι η δουλειά µας να µην
κάνουµε κριτική στα µέσα, να κοιτάµε ιδίως τα καθ’ ηµάς- δεν
βρέθηκαν εκεί έξω πολιτικοί που να γυρίσουν και να υποστηρί-
ξουν µε τη µεγαλύτερη άνεση ότι όλος ο πολιτικός κόσµος είναι
διεφθαρµένος, ότι η Ελλάδα είναι µια διεφθαρµένη χώρα γενι-
κευµένα. Να, τι µας στοιχίζει τώρα. 

Η οικονοµία ξέρετε είναι ψυχολογία. Το τι κόστισε και κοστίζει
στον τόπο η άποψη ότι η Ελλάδα είναι µια χώρα διεφθαρµένων,
ανθρώπων, λειτουργών, αυτό πραγµατικά είναι ένα τεράστιο
πρόβληµα. Άρα, πρέπει να οµολογήσουµε ότι εµείς οι ίδιοι δεν
υπερασπιστήκαµε τους εαυτούς µας. Και όχι τόσο τους εαυτούς
µας, αλλά το πολιτικό σύστηµα, αυτούς που θα έρθουν στην επό-
µενη Βουλή. 

Τονίζω, µακριά από εµένα η άποψη ότι όλοι είµαστε αναµάρ-
τητοι. Ας γίνει ο πιο αυστηρός έλεγχος προς κάθε κατεύθυνση.
Αλλά, κύριοι συνάδελφοι, είναι άδικο να γενικεύονται έτσι τα
πράγµατα. Είναι άδικο για αυτούς τους ανθρώπους εδώ µέσα
στη Βουλή που ζούµε αυτήν τη συγκυρία. Κοιτάξτε τους συνα-
δέλφους µας. Κοιτάξτε ιδίως τους εξ επαρχίας συναδέλφους
µας. Πόσο αποδεχόµαστε εύκολα το να λέµε «πόσα παίρνουν οι
Βουλευτές», «πώς ζουν οι Βουλευτές» και κυρίως, να προέρχεται
αυτό από συναδέλφους που δεν έχουν καµµία ανάγκη εκεί,  στη
ζωή τους και οι οποίοι πλειοδοτούν σε προσφορές µάλιστα τέ-
τοιες στιγµές εκ του ασφαλούς. Τι θα την κάνουµε τη Βουλή των
Ελλήνων, κύριοι συνάδελφοι, στα επόµενα χρόνια; Αν συνεχί-
σουµε έτσι, χωρίς να υπερασπιζόµαστε το δίκαιο –τονίζω- του
πολιτικού κόσµου -όχι το άδικο- τότε από κει και πέρα οι επόµε-
νες Βουλές και ίσως και η επόµενη Βουλή µπορεί να είναι κατά
πλειοψηφία ή καταφύγιο ανικάνων ή αγκυροβόλιο εχόντων και
κατεχόντων. Για συλλογιστείτε το. Αυτός είναι ο ρόλος της Βου-
λής των Ελλήνων; 

Θέλω να τονίσω, λοιπόν, ότι δεν υπερασπισθήκαµε αυτό που
έπρεπε να υπερασπισθούµε. Δεν αποφύγαµε την πλειοδοσία. Εν-
δώσαµε στον λαϊκισµό εµείς οι ίδιοι. Για θυµηθείτε ποιοι ήταν οι
πιο αγαπηµένοι σε ό,τι αφορά τις εκποµπές; Ήταν εκείνοι οι
οποίοι ενέδιδαν σε αυτήν την προδοσία και ενδίδουν ακόµα.
Φταίνε, λοιπόν, τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης ή εκείνοι οι οποίοι
ενδίδουν στις σειρήνες αυτού του απίστευτου λαϊκισµού, για να
φτάσουµε σε αυτήν την πραγµατικά σηµαντική στιγµή αλλά καθ’
υπερβολήν, κύριε Πρόεδρε στιγµή, του ελληνικού Κοινοβουλίου;

Όπως, επίσης, δεν υπερασπισθήκαµε κάτι άλλο. Και εµένα
πραγµατικά αυτό µε έχει πληγώσει βαθιά, όταν ακούω να λένε
«το 2001 ψηφίσθηκε ο κατάπτυστος νόµος περί ευθύνης Υπουρ-
γών». Και αυτό δεν το λένε τόσο πολύ οι δηµοσιογράφοι, το λένε
συνάδελφοί µας εδώ. Το λένε πρώην Πρωθυπουργοί, οι οποίοι
επαίρονται µάλιστα για το γεγονός ότι δεν ψήφισαν τότε. Και,
δυστυχώς, δεν έχουν ιστορική µνήµη να πουν κάτι. Δηλαδή
τούτο:

Στην  αναθεώρηση του 2001 έγιναν τεράστια βήµατα προς την
αυστηροποίηση του καθεστώτος που υπήρχε από το 1847. Ο
πρώτος νόµος ήταν από τότε και ουσιαστικά ίσχυε µέχρι το 2001.
Κάναµε τη µία Σύνοδο δύο, που είναι πολύ µεγάλος πολιτικός
χρόνος στη σύγχρονη εποχή. Αλλά κάναµε κάτι άλλο που το ξε-
χνούν κάποιοι. Θεσπίσθηκε στο άρθρο 86 ότι σε αυτή την ιδιό-
µορφη αποσβεστική προθεσµία, κύριοι συνάδελφοι, υπάγονται
µόνο τα αδικήµατα εκείνα τα οποία τελέσθηκαν κατά την άσκηση
των καθηκόντων. Ποιος ερµηνεύει το τι συµβαίνει κατά την
άσκηση των καθηκόντων; Ο δικαστής. Ιδού πεδίον δόξης λαµ-
πρόν! Εάν η δικαιοσύνη θέλει να επεκτείνει τι είναι µέσα και τι
είναι έξω από τα καθήκοντα, γιατί δεν το κάνει; Εδώ δεν ήµασταν
που λέγαµε ότι η δωροδοκία παραδείγµατος χάριν είναι εκτός;
Γιατί λοιπόν να ισχύει για τη δωροδοκία, ενεργητική και παθητική,
η αποσβεστική προθεσµία; Υπήρχαν τέτοιες δικλίδες ασφαλείας
για την αυστηροποίηση του καθεστώτος πριν; Δεν τα θυµούνται
εκείνοι που ήταν εδώ στην αναθεώρηση του 2001 και µιλούν για
«κατάπτυστο νόµο περί ευθύνης Υπουργών», όταν είναι τουλάχι-
στον δύο και τρεις φορές πιο αυστηρός από αυτό που ίσχυε όλα
εκείνα τα προηγούµενα χρόνια, όπου τότε υποτίθεται ότι υπηρε-
τούσαν το Κοινοβούλιο οι έντιµοι και οι ικανοί; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Πρέπει να ολοκληρώ-
σετε κύριε συνάδελφε. 

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Να ολοκληρώσω, κύριε Πρό-
εδρε. Αλλά ξέρετε, τούτες οι στιγµές µας δίνουν τη δυνατότητα
να πούµε ορισµένα πράγµατα που δεν µπορούµε να τα πούµε
εκτός Βουλής. Και το λέω γιατί τελειώνει η θητεία αυτής της Βου-
λής, έρχεται µια επόµενη Βουλή και όλα αυτά θα τα βρούµε
µπροστά µας. Επαναλαµβάνω: Όλα αυτά θα τα βρούµε µπροστά
µας! Ας αναγνωρίσουν κάποιοι επιτέλους τι δείχνει ο τρόπος που
ζει ο πολιτικός. Και δεν µιλάω για τον πολιτικό που απέκτησε χρή-
µατα. Πρώτα-πρώτα, δεν χρειάζονται πολλοί νόµοι. Όλοι µας
γνωστοί περίπου είµαστε. Δεν έχει παρά να κοιτάξει ο καθένας
τη διαδροµή του άλλου, πώς µπήκε, πώς τελείωσε την πολιτική,
τόσο απλά.

Φτιάχνουµε νόµους και ξανά νόµους ακριβώς υπό την πίεση
των εντυπώσεων. 

Το ξαναλέω, όµως, και συµπεραίνω σε ό,τι αφορά αυτήν την
παρατήρηση, ότι φέρουµε κι εµείς τεράστια ευθύνη, γιατί δεν
υπερασπισθήκαµε όσα έπρεπε να υπερασπισθούµε. Ας το κά-
νουµε έστω και τώρα και τουλάχιστον ας το καταλάβουµε για το
τι θα σηµατοδοτήσει αυτή η εκλογική διαδικασία που θα ζήσουµε
τώρα. 

Τελειώνω µε την εξής παρατήρηση: Νοµίζω ότι ειδικά όσον
αφορά στη σύνθεση της επιτροπής η οποία θα κάνει τον επανέ-
λεγχο παίρνουµε πίσω την πρόταση που εµείς είχαµε κάνει στον
τοµέα αυτό. Θα πρέπει λοιπόν να είναι διεύρυνση της επιτροπής
του άρθρου 21 του ν. 3023/2002 µε δύο πρόσωπα. Δεν νοµίζω
ότι είναι σωστή η συµµετοχή των δικαστικών λειτουργών, όχι για
τίποτε άλλο, αλλά γιατί εδώ ήταν ο κ. Σταυρόπουλος όταν µιλά-
γαµε για το πειθαρχικό των δηµοσίων υπαλλήλων, που µας είπε
ότι είναι βεβαρηµένοι ιδιαίτερα οι ανώτεροι δικαστικοί µε άλλα
καθήκοντα. Γι’ αυτό, άλλωστε, στο Δευτεροβάθµιο Πειθαρχικό
Συµβούλιο έβαλε µέλη του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους και
δεν είναι δικαστικοί, όπως θα έπρεπε να είναι. 

Άρα, λοιπόν, νοµίζω πως στην περίπτωση αυτή καλό θα ήταν
αυτή η διεύρυνση να γίνει µε δύο καθηγητές, µε τεκµήριο αρµο-
διότητας στα αντικείµενα εκείνα τα οποία έχουν. Κι ενώ συζητού-
σαµε και λέγαµε ότι θα µπορούσε να είναι ένας της Νοµικής κι
ένας Οικονοµικών Επιστηµών, εγώ προτείνω να υιοθετήσουµε
την άποψη του Υπουργού Εσωτερικών κ. Γιαννίτση, όπως την
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έχει διατυπώσει, που µιλάει για δύο καθηγητές οικονοµικών µα-
θηµάτων των οικονοµικών σχολών, οι οποίοι αναδεικνύονται µε
κλήρωση. Μπορούµε να το δούµε µέχρι το τέλος της συζήτησης
και να µείνουµε σε αυτήν την πρόταση, γιατί περισσότερο  οικο-
νοµολόγοι θα χρειασθούν.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Οι τρεις ανώτατοι δικαστές θα
παραµείνουν στην επιτροπή.

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Βεβαίως, όπως είναι. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Δηλαδή, ο Δικαστής του Συµ-

βουλίου της Επικρατείας, του Αρείου Πάγου και του Ελεγκτικού
Συνεδρίου. Και θα διευρυνθεί η επιτροπή µε δύο καθηγητές;

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Βεβαίως. Θα υπάρξει η διεύ-
ρυνση της επιτροπής του άρθρου 21 του ν. 3023/2002 µε δύο,
όµως, καθηγητές κατά την πρόταση την οποία έχει κάνει ο κ.
Γιαννίτσης.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Συµφωνώ, ότι η Επιτροπή των
Ανωτάτων Δικαστικών µπορεί να βοηθήσει όπου χρειαζόµαστε
εκεί και να είναι και πιο αποτελεσµατική η λειτουργία της επιτρο-
πής.

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριοι συνά-
δελφοι.

(Χειροκροτήµατα)
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω µία

φράση µόνο να πω. Είναι η µόνη διαφωνία προς τον κ. Παυλό-
πουλο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ορίστε, κύριε Κακλα-
µάνη. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Μερικές φορές αισθάνοµαι την
ανάγκη και το κάνω και λέω «κυρίες και κύριοι Βουλευτές», δεν
λέω «κυρίες και κύριοι συνάδελφοι». Ξέρετε, αυτό το «εµείς» δεν
ξέρω µήπως κάπου πραγµατικά είναι µια ευγενική, µια αξιοπρε-
πής διατύπωση, γιατί έχω γνωρίσει εδώ πέρα περί τους δύο χι-
λιάδες Βουλευτές που έχουν περάσει. 

Σας βεβαιώ ειλικρινά, ανατρέχοντας προς το παρελθόν, για να
µην κάνω λόγο για την παρούσα ούτε καν για τη µέλλουσα
Βουλή, για την οποία συµµερίζοµαι την άποψή σας, ότι θα είναι
µια Βουλή όχι απλώς ταραχώδης αλλά και σε πολλά σηµεία ανεύ-
θυνη, διότι, όπως ξέρουµε όλοι, το σάπιο µήλο δίνει τη µυρωδιά
και στα υπόλοιπα. Όσοι είµαστε εδώ πάρα πολλά χρόνια το ξέ-
ρουµε αυτό, πως αρκεί να ανέβει κάποιος συνάδελφος επάνω.
Θυµάµαι κάποιον που κοπάνησε από πίσω του την ελληνική ση-
µαία. Τι να του πεις! 

Έχω, λοιπόν, τη γνώµη ότι κάποια στιγµή -και ο κόσµος το πα-
ρεξηγεί αυτό- πρέπει να εξατοµικεύουµε. Όπως παλιά έλεγαν
«όπως είπε ο κύριος αντιπρόσωπος εξ Αρκαδίας» ή «όπως είπε
ο άλλος». Διότι έτσι πολλοί νοµίζουν, όπως το αξιοποιούν και ορι-
σµένα µέσα ενηµέρωσης, ότι είναι όλοι µαζί, ενώ ξέρουµε εδώ
πέρα ότι υπάρχουν βαθύτατες διαφωνίες. Μπορεί να µη γίνεται
ό,τι γινόταν παλαιότερα που έβγαζαν και κουµπούρια εδώ µέσα,
αλλά οι ιδεολογικές και πολιτικές αντιθέσεις είναι βαθύτατες
πολλές φορές. 

Έχω τη γνώµη ότι αυτό πρέπει να αρχίσουµε να το καταλαβαί-
νουµε, γιατί ο λαός βλέπει µόνο τους δήθεν καυγάδες των πα-
ραθύρων, όπου εκεί πράγµατι για µένα, πλην ελαχίστων, είναι
σικέ αυτή η ιστορία.

Έτσι ίσως περνάει στο λαό ότι αυτοί είναι σαν τους δικηγό-
ρους, που µπροστά στο δικαστήριο υπερασπίζουν τον πελάτη
τους και συγκρούονται και µετά µια χαρά µεταξύ τους. Έτσι νο-
µίζουν. 

ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, θα ήθελα να ανακοινώσω στο Σώµα ότι από τα άνω
δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας, αφού
πρώτα ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής σαράντα ένας
µαθητές και µαθήτριες και έξι εκπαιδευτικοί από το 13ο Δηµοτικό
Λάρισας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει η Αντιπρόεδρος της Βουλής, κ. Ροδούλα Ζήση.
ΡΟΔΟΥΛΑ ΖΗΣΗ (Β’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Επιτρέψτε µου να ευχαριστήσω θερµά τον κ. Απόστολο Κα-

κλαµάνη, πρώην Πρόεδρο της Βουλής, αλλά και τους συναδέλ-
φους όλων των κοµµάτων, εσάς κύριε Πρόεδρε, εσάς κύριοι
Υπουργοί, γιατί µου δόθηκε η ευκαιρία σ’ αυτόν τον πολιτικό βίο
µέσα στο Κοινοβούλιο, να ακούσω τις πραγµατικές αλήθειες,
αυτές που δεν στρεβλώνονται και δεν αλλοιώνονται έξω από
τους αναµεταδότες ή πολλαπλασιαστές των στρεβλών, τελικά,
µηνυµάτων. 

Κύριε πρώην Πρόεδρε της Βουλής, κύριε Απόστολε Κακλα-
µάνη, µαζί µε το ευχαριστώ που σας είπα, αλλά και σε εσάς κύ-
ριοι Βουλευτές, φάνηκε τελικά ότι δεν τα καταφέραµε παρά την
πείρα µας, παρά το σθένος µας, τη δηµοκρατική και κοινοβου-
λευτική µας συνείδηση. Δεν καταφέραµε πάρα πολλά πράγµατα
ώστε να εµφυσήσουµε αλήθειες και κοινοβουλευτικό πατριωτι-
σµό έτσι όπως τον εννοούµε. Φοβάµαι, δηλαδή, ότι η πείρα µας,
οι συζητήσεις µας ήταν χρήσιµες για µικρές αποστάσεις. Σή-
µερα, όµως, έχουµε άλµατα, έχουµε µεγάλες αποστάσεις. Σή-
µερα απαιτούνται άλλες τοµές και άλλες πρωτοβουλίες. Το
πολιτικό σύστηµα συνεχώς αναµετράται µε το ανάστηµά του
έναντι της χώρας και του ελληνικού λαού. 

Η ιστορία είναι γνωστή και η αφήγηση περιττεύει. Η οικονοµία
είναι σε δοκιµασία, η δηµοκρατία σε δοκιµασία. Οι αρµοί συνο-
χής και εµπιστοσύνης του κοινωνικού και πολιτικού συστήµατος
έχουν σπάσει. Ποικίλα συµφέροντα απέκτησαν µεγάλη ισχύ και
χειραγωγική επενέργεια στους θεσµούς. Κυριαρχία των Μέσων
Μαζικής Ενηµέρωσης, άνθιση πολιτικού χρήµατος, αποτυχία κα-
ταπολέµησης της διαφθοράς, αδυναµία ανανέωσης βασικών
πτυχών του πολιτικού συστήµατος, καθυστέρηση του εκσυγχρο-
νισµού, κύριε Υπουργέ, και της αναδιοργάνωσης της διοίκησης,
διάχυτες δυσλειτουργίες στην τοπική αυτοδιοίκηση. Αποτέλεσµα
ήταν να χάσουµε στα συµπτώµατα που περιγράφει ο Ισοκράτης
το 436 – 438 π.Χ.: Η δηµοκρατία µας αυτοκαταστρέφεται διότι
κατεχράσθη το δικαίωµα της ελευθερίας και της ισότητας, διότι
έµαθε τους πολίτες, όλους µας, δηλαδή, να θεωρούν την αυθά-
δεια ως δικαίωµα, την παρανοµία ως ελευθερία, την αναίδεια του
λόγου ως ισότητα και την αναρχία ως ευδαιµονία. 

Πιστεύω σε αυτό µε το οποίο κατέληξε ο κ. Προκόπης Παυλό-
πουλος. Το πολιτικό σύστηµα µε όλες τις εκφάνσεις του έχει την
πρώτη ευθύνη. Γι’ αυτό, το ίδιο το πολιτικό σύστηµα πρέπει να
εξοντώσει τις Στυµφαλίδες Όρνιθες της υποψίας και της αδια-
φάνειας στη διαχείριση του δηµόσιου χρήµατος και να εξοντώσει
τον συνειρµό του πλουτισµού για όλα τα πολιτικά πρόσωπα.
Έτσι, το πολιτικό σύστηµα θα ζητήσει έµπρακτα συγγνώµη από
τον ελληνικό λαό. Όλα τα άλλα είναι η χρυσή τοµή σε κάθε µας
δράση. Και η χρυσή τοµή είναι πολύ µεγάλη υποκρισία γιατί πρό-
κειται για συµβιβασµούς και κάποιοι δεν θέλουν να είναι συµβι-
βασµένοι µε τη βόλεψη µιας καθεστηκυίας κατάστασης, που
τελικά αποδυνάµωσε την ίδια την ευτυχία της λειτουργίας του
δηµοκρατικού πολιτεύµατος και των θεσµών. 

Επειδή άκουσα τον κ. Τασούλα και µου έκανε εντύπωση το
πρωί, για να µιλάµε λίγο απλά, ναι έχετε δίκιο, κύριε Γραµµατέα
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας, δεν είναι
ο γνωστός και ο γνώριµος άξιος. Πηγαίνουµε σε λίγο καιρό σε
εκλογές. Για τους πολίτες µόνο η επικοινωνιακή πολιτική, τα επι-
κοινωνιακά πρόσωπα, τα γνωστά, αυτά που έχουν αναγνωρισι-
µότητα θεωρούνται και άξια της εµπιστοσύνης τους. Αυτό είναι
και µια προτροπή προς τον ελληνικό λαό. 

Και φοβάµαι πάρα πολύ ότι πρέπει αυτή την ώρα -γι’ αυτό
παίρνω το λόγο γι’ αυτή τη συζήτηση- να σκεφτούµε ένα πράγµα.
Θα µου επιτρέψετε να κάνω µια παράφραση του Κοέλο. Το πώς
θα είµαστε στο µέλλον ως πολιτικό σύστηµα, ως κοινωνία, ως
σχέση πολιτικού συστήµατος και κοινωνίας θα εξαρτηθεί από τον
τρόπο µε τον οποίο ζήσαµε, πολιτευθήκαµε, συζητήσαµε, εµπι-
στευθήκαµε, είπαµε τις αλήθειες µας. Μπορεί να καταλήξουµε
σαν Κοινοβούλιο-φάντασµα ή σαν γενναιόδωρο δέντρο αξιών,
αρχών, συνέχειας, που πραγµατικά συνεχίζει και είναι σηµαντικό,
ακόµα και όταν δεν µπορεί να στέκεται όρθιο. 

Πραγµατικά πήρα το λόγο, γιατί πιστεύω ότι αυτή η νοµοθε-
τική πρωτοβουλία, την οποία και εγώ υπογράφω, κύριε Πρόεδρε,
σχετικά µε το «πόθεν έσχες» ανοίγει το χρόνο και το χώρο για
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την αυτοκριτική του πολιτικού συστήµατος και για την αποκατά-
σταση του δικαίου, της τιµής του πολιτικού κόσµου, αλλά και τη
σχέση εµπιστοσύνης µε την κοινωνία. Και λυπάµαι, κύριε Πρό-
εδρε, και κάνω µια παρένθεση, γιατί εβδοµήντα πέντε Βουλευτές
υπογράψαµε, αλλά δεν είµαστε οι εβδοµήντα πέντε Βουλευτές
που υπογράψαµε εδώ µέσα. Αυτήν την εικόνα βλέπει ο κόσµος.
Και τα πολύ ωραία λόγια που είπατε εσείς για τη θωράκιση των
θεσµών του Κοινοβουλίου δεν ξέρω πόσα µέσα ενηµέρωσης θα
τα αναµεταδώσουν για να µάθουν οι πολίτες πραγµατικά τι γίνε-
ται στο Κοινοβούλιο, την αγωνία, την υπευθυνότητα, τις αλήθειες
της ζωής και τις προσπάθειες των δικών τους εθνικών αντιπρο-
σώπων.

Πρέπει, λοιπόν, να πείσουµε ότι η συζήτηση αυτή θα καταδεί-
ξει ότι είµαστε παρόντες, µαχόµενοι πολιτικοί της διαφάνειας,
του δικαίου, της αξιοπιστίας και της αξιοπρέπειας, ότι ο πολιτι-
κός µας λόγος δεν στερείται περιεχοµένου και αλήθειας και ότι
η κουλτούρα συνεννόησης και συνεργασίας είναι δικαίωµα και
υποχρέωση στην υπηρεσία του ελληνικού λαού και όχι στις µι-
κροκοµµατικές σκοπιµότητες και στα ξύλινα συµπεράσµατα της
στείρας κοµµατικής και εκλογικής αντιπαράθεσης και καχυπο-
ψίας, ότι οι πράξεις του πολιτικού κόσµου έχουν ήθος, συνέπεια
και συνάδουν µε αξίες και αρχές του δηµοκρατικού µας πολιτεύ-
µατος.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥΔΩΡΑΣ)

Αλλά δεν θέλω να λυπηθώ και πάλι γιατί εθελοτυφλώ. Ακούµε
πάντα τις ίδιες λέξεις, τα ίδια συνθήµατα, τους ίδιους στείρους
κοµµατικούς εγωκεντρισµούς. Το λέω γιατί είναι προεκλογική πε-
ρίοδος και απευθύνοµαι σε όλα τα κόµµατα και απευθύνοµαι κυ-
ρίως στο κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας και στο κόµµα του
ΠΑΣΟΚ. Δεν µπορεί µε τις ίδιες λογικές, µε τα ίδια εργαλεία που
οδήγησαν τη χώρα εδώ που την οδήγησαν να µπορέσουµε να
δώσουµε και λύσεις. Θα µιλήσουµε ξεκάθαρα και αληθινά για το
ποιος φταίει, τι φταίει. Ελάτε να το ψάξουµε µέσα από τα θεσµικά
κοινοβουλευτικά εργαλεία. Να, γιατί κάνουµε αυτήν την πρόταση
νόµου και γιατί υπογράφουµε αυτήν την πρόταση νόµου.

Αναρωτιέµαι µερικές φορές, κύριε Υπουργέ, επειδή ξέρω το
βίο και την πολιτεία σας και ξέρω ότι έχετε µια ιδιαίτερη ευαι-
σθησία σε αυτά, πόσο δίκιο είχε ο Στέλιος Ράµφος, ο συγγρα-
φέας, που έλεγε για τη χαµένη ταυτότητά µας. Μάλιστα, είχε µια
πάρα πολύ ωραία συζήτηση πρόσφατα στη ΝΕΤ µε την Έλλη
Στάη και µου έκανε εξαιρετική εντύπωση. Πρέπει να πω ότι συµ-
φωνώ µαζί του ότι η χαµένη µας ταυτότητα δεν οφείλεται σε απο-
φάσεις, αλλά σε στάσεις και ότι η κρίση, η κάθε κρίση, οφείλεται
σε έλλειµµα προσανατολισµού. 

Το έλλειµµα, λοιπόν, που έχουµε σήµερα δεν είναι η αριθµο-
λογία που παίζει συνέχεια στα κανάλια και παντού. Είναι το έλ-
λειµµα εµπιστοσύνης και αυτοπεποίθησης του πολιτικού κόσµου,
που έχει σχέση όχι µε ένα στατικό παρόν, αλλά µ’ ένα µέλλον δυ-
ναµικό, δηµιουργικό. 

Εµείς έχουµε ψευδαισθήσεις. Δηµοσκοπήσεις, αυταρέσκεια
υπεροχής, µαταιοδοξία εικόνας και ο λαός που µας ακούει τι
λέει; Ότι δεν εµφανίζεται ποτέ καθαρή η αλήθεια. Και εγώ θα συ-
νηγορήσω εδώ µε τον κ. Αποστολάκο και µ’ όλους τους συνα-
δέλφους που είπαν ότι έχει ευθύνες η εκτελεστική εξουσία.
Πρέπει να πάρει πρωτοβουλίες. Η εκτελεστική εξουσία είναι
εκείνη που έχει το µαχαίρι και το πεπόνι των εντολών, των απο-
φάσεων και των χρηµατοδοτήσεων. 

Θα πρέπει κάποιος να πάρει τέτοιες πρωτοβουλίες. Να στα-
µατήσουµε επίσης την ισόβια κριτική, την αδυναµία ενοχής της
κοµµατικής εξουσίας ή τη συνενοχή τελικά για το έλλειµµα αξιο-
πιστίας των πολιτικών ως προς τους πολίτες. 

Κύριε Πρόεδρε, αγαπητέ κύριε Πολύδωρα, την ώρα που η
κρίση όλων των αξιών και των θεσµών βαθαίνει, την ώρα που οι
άνθρωποι είναι εκτεθειµένοι στους άγριους νόµους της αγοράς,
την ώρα που η νέα γενιά θα χαρακτηριστεί χαµένη γενιά, την ώρα
που η οικονοµία και η πολιτική ακολουθούν χαοτική εξίσωση,
εµείς εδώ, οι Εθνικοί Αντιπρόσωποι, πρέπει να αποδείξουµε ότι
λέµε «ναι» στη διαφάνεια, στην έρευνα και στην αποκατάσταση
της αλήθειας. 

Ποιο είναι το µήνυµα αυτής της συζήτησης; Αντίσταση και θε-

τική πρόταση απέναντι στη σοβούσα κρίση της πολιτικής και των
θεσµών. Ελάτε λοιπόν, να αποδείξουµε ότι η πείρα και η ικανό-
τητα του ελληνικού Κοινοβουλίου είναι επαρκής για την υπέρ-
βαση, για τις µεγάλες αποστάσεις που έλεγα πριν. 

Οι Βουλευτές είναι εκείνοι που, µε τις καθαρές τους θέσεις και
πράξεις, θα αποδείξουν ότι µπορούν να κόψουν τα κεφάλια της
Λερναίας Ύδρας, της συκοφάντησης, της σύγχυσης και της ηθε-
ληµένης θολούρας. Είναι στάση ευθύνης και χρέος εθνικό η δια-
φάνεια στα οικονοµικά και περιουσιακά στοιχεία των πολιτικών
και πολιτικό σύστηµα δεν είναι µόνο οι Βουλευτές. 

Ένα απλό ερώτηµα, µιας και είστε Υπουργός της Διοίκησης.
Πώς είναι δυνατόν να µην κάνει δήλωση «πόθεν έσχες» ή να µην
ελέγχεται ένας διευθυντής, ένας τµηµατάρχης, που επί σαράντα
χρόνια είναι στην ίδια θέση ευθύνης και στην ίδια θέση συνειρ-
µών και ασκεί εξουσία και µπορεί να αλλάζει µε την εισήγησή του
τα ΦΕΚ, που επιδεινώνουν πάλι την κατάσταση, τη σχέση εµπι-
στοσύνης του πολίτη προς το κράτος, γιατί αποδεικνύουν τελικά
τις µεγάλες ευθύνες του κράτους. 

Όλοι «πόθεν», όλοι «έσχες», όλοι καθηµερινά, όλοι στη διαφά-
νεια. Το ξέρετε πολύ καλά ότι είµαι από τους πρώτους -όπως και
εσείς, κύριε Πρόεδρε, πάλι εσείς ήσασταν στην Έδρα- που ζή-
τησα να είναι τα πάντα στη διαφάνεια, οι λογαριασµοί στο εξω-
τερικό, οι λογαριασµοί στην Ελλάδα, οι λογαριασµοί συγγενών
προσώπων κ.λπ..

Τελειώνω, λέγοντας ότι είναι στάση ευθύνης και εθνικού χρέ-
ους η διαφάνεια για όλα τα θέµατα και για κάθε θέµα τελικά που
η δηµοσιότητά του αµφισβητεί την αλήθεια και δηµιουργεί συ-
νειρµούς, διαστρέβλωση της αντιπροσώπευσης και διάχυτη δυσ-
λειτουργία της δηµοκρατίας. 

Η ηθική στην πολιτική και η ηθική στη οικονοµία είναι χρέος
όλων µας. Καλώ, λοιπόν, όλους να ψηφίσουµε αυτήν την πρό-
ταση νόµου, µ’ όλες τις επεξεργασίες που ίσως χρειαστεί να γί-
νουν από την πλευρά της Κυβέρνησης και των άλλων κοµµάτων.
Να ψηφίσουµε για να ενισχύσουµε την θεσµική αξιοπιστία της
χώρας µας. 

Οι πολίτες πιστεύουν ότι οι Βουλευτές είναι παντοδύναµοι.
Παντοδύναµες τελικά είναι οι αδυναµίες του πολιτικού και του
κοινωνικού συστήµατος. Αυτή η πρόταση νόµου είναι πεδίο
δόξης λαµπρό. Δεν αρκούν οι λέξεις, δεν αρκούν οι ιδέες, δεν
αρκεί ο λόγος της καρδιάς µας, κύριε Υπουργέ.

Χρειάζεται η συνείδηση των λέξεων, χρειάζεται να ξαναβρούµε
τους δρόµους στους µπαξέδες µιας νέας σχέσης εµπιστοσύνης
µε τους πολίτες, µιας νέας σχέσης και µιας προοπτικής της
χώρας στο µέλλον που χτίζεται για τις νέες γενιές, απέναντι στις
οποίες έχουµε µεγάλο χρέος. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την Αν-
τιπρόεδρο κ. Ζήση για την εµπεριστατωµένη οµιλία της. Την ευ-
χαριστώ και προσωπικά για τις αναφορές στο πρόσωπό µου.
Ασφαλώς και προσυπογράφουµε την αγόρευσή σας στο όλον. 

ΡΟΔΟΥΛΑ ΖΗΣΗ (Β’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Το λόγο έχει ο Γραµµα-
τέας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Τασούλας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
µέσα σε µία πρωτοφανή κρίση προσπαθούµε να χαράξουµε µία
πορεία µε όσο το δυνατόν λιγότερες αναταράξεις, µία πορεία
πρώτιστα σταµατηµού της κατρακύλας της χώρας, µία πορεία
επανεκκίνησης, µία πορεία επανασυνδέσεως της πολιτικής µε
την κοινωνία, µία πορεία διορθώσεως κακώς, κάκιστα κειµένων.
Κι αν συνεχίσω να λέω τις πορείες που πρέπει να ακολουθή-
σουµε και όσα πρέπει να διορθώσουµε, φοβούµαι ότι θα κατα-
δείξω το µάταιον της προσπαθείας λόγω των πολλών ζητηµάτων,
των πολλών µετώπων, τα οποία απλώς επαληθεύουν το ότι «ενός
κακού µύρια έπονται». Ενός κακού µύρια έπονται, αλλά και µία
χώρα, ένας λαός, ένας έθνος δεν είναι δυνατόν να διαγραφούν.
Δεν είναι δυνατόν να οδηγηθούν στην άβυσσο, στο χάος. Έστω
και τώρα που κρηµνοβατεί η χώρα είναι καιρός να αναταχθεί
αυτή η πορεία και να επανακαθορίσουµε τη µοίρα µας, να επα-
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νακαθορίσουµε το ρόλο µας και τις ευθύνες µας. 
Το σύνηθες αγώνισµα των περιόδων αυτών είναι το αγώνισµα

της επιρρίψεως των ευθυνών. Κι είναι πειστικό αυτό το αγώνισµα,
όταν γίνεται από ανθρώπους οι οποίοι έχουν την ευχέρεια του
λόγου αλλά και τη δυνατότητα της προσβάσεως στις µάζες, τη
δυνατότητα της προσβάσεως στον ευρύτατο πληθυσµό. 

Το αγώνισµα της επιρρίψεως των ευθυνών είναι από τα πιο δη-
µοφιλή αγωνίσµατα στη χώρα µας, διότι η ευθύνη είναι κάτι το
οποίο τροµάζει. Η ευθύνη τροµάζει. Η ευθύνη είναι βαριά, ιδίως
η ατοµική ευθύνη. Στην Ελλάδα έχουν αναπτυχθεί θεωρίες συλ-
λογικών δράσεων, συλλογικών περιγραφών, συλλογικών κατα-
τάξεων, γιατί νιώθουµε όλοι την ανάγκη να ταµπουρωνόµαστε
πίσω από σύνολα. Χρησιµοποιούµε τη λέξη «διαχρονικά», χρησι-
µοποιούµε τη λέξη «το πολιτικό σύστηµα», χρησιµοποιούµε τη
λέξη «κοινωνικές τάξεις», χρησιµοποιούµε λέξεις όπως «το συν-
δικαλιστικό κίνηµα» ή «η πνευµατική ηγεσία», γιατί αρνούµεθα να
πούµε «εγώ, που οµιλώ».  Τα «κρησφύγετα» αυτά είναι προσφιλή
και διαχέουν την ευθύνη. 

Νοµίζω πως περισσότερο από καθετί τώρα, που συζητάµε εδώ
την πρόταση των εβδοµήντα συναδέλφων για τη βελτίωση της
ασκήσεως ελέγχου στα οικονοµικά των πολιτικών και άλλων πα-
ραγόντων του δηµοσίου βίου, θα πρέπει να τονίσουµε πως αυτές
οι προσπάθειες είναι πολύ καλοπροαίρετες και γόνιµες. Άλλωστε
και πριν από έναν χρόνο η Νέα Δηµοκρατία είχε καταθέσει µια
πρόταση στην ίδια κατεύθυνση, η οποία δεν συζητήθηκε, αλλά
είχε στόχευση ακριβώς τη γεφύρωση της αποστάσεως µεταξύ
του λεγόµενου «πολιτικού συστήµατος» και του ελληνικού λαού
και το να δειχθεί ότι είµαστε αποφασισµένοι να κάνουµε αυτό το
οποίο κανείς δεν πιστεύει ότι γινόταν µέχρι τώρα, δηλαδή να
ελέγξουµε αυστηρά, αντικειµενικά, αδιάβλητα όλα αυτά τα οποία
τραυµάτισαν τη σχέση µας µε το λαό κι όλα αυτά τα οποία δι-
αιωνίζουν, για να µην πω ότι διευρύνουν κιόλας αυτήν την από-
σταση. 

Είναι, συνεπώς, µία καλοπροαίρετη πρόταση, µία πρόταση
προς τη σωστή κατεύθυνση. Δεν είναι όµως αρκετό αυτό. Και για
να σας δείξω ότι δεν είναι αρκετό και δεν θα µπορούσε να ήταν
αρκετό µια οποιαδήποτε πρόταση αυτήν τη στιγµή, θα σας πω
ότι εάν υποθέταµε ότι αυτή η πρόταση ή η προηγούµενη ή η επό-
µενη ή µια άλλη, τέλεια πρόταση, που ιδεωδώς υπάρχει στο σύµ-
παν, εφηρµόζετο κατά τον πλέον δρακόντειο τρόπο κι έβγαζε
κάποιους πολιτικούς ότι είναι παράνοµοι και έβγαζε κάποιους άλ-
λους ότι δεν είναι παράνοµοι –που εγώ πιστεύω ότι θα ήταν η
πλειοψηφία, αλλά δεν έχει σηµασία το τι πιστεύω εγώ- έχω την
αίσθηση, για να µην πω την πεποίθηση, ότι σήµερα, µ’ αυτό το
κλίµα και ασχέτως νοµοθεσίας και σωστής εφαρµογής, η δυσπι-
στία των πολιτών είναι τέτοια, που δεν θα εδέχοντο τα πορίσµατα
περί κανονικότητας του ελέγχου πολιτικών προσώπων. 

Το πέπλο, η κρούστα της πανκαχυποψίας θα οδηγούσε στο
συµπέρασµα: «Έλα τώρα, δεν σας ξέρουµε; Εσείς νοµοθετείτε,
εσείς βγάζετε λάδι τους εαυτούς σας». Είµαστε στη φάση που
µας αρέσει ή δεν µας αρέσει, η κοινή γνώµη δεν θέλει να δικα-
στούµε, θέλει να καταδικαστούµε. Και δεν εννοώ ότι είναι άδικο
ή δίκαιο, δεν βάζω αυτόν το χαρακτηρισµό. Έτσι τα καταφέραµε,
έτσι φτάσαµε. 

Αυτό το αίσθηµα, αυτή η επίκριση, αυτή η γενίκευση, αυτό το
αδιακρίτως, που έχει παραλύσει το λεγόµενο πολιτικό σύστηµα
της χώρας είναι αποτέλεσµα µιας εργώδους προσπάθειας δε-
καετιών, όπου ο καθένας µας λιγότερο ή περισσότερο έβαλε το
χέρι του. Δεν φτάσαµε σε αυτή την κατάσταση της χώρας, στην
οικονοµία, στην κοινωνική αναταραχή, στα προβλήµατα τα πολι-
τικά, στην αίσθηση του κόσµου για το πολιτικό προσωπικό, αιφ-
νιδιαστικά. Δούλεψαν δεκαετίες. Και δούλεψαν πάρα πολλά
πρόσωπα γι’ αυτό και στο λεγόµενο πολιτικό σύστηµα και στο
λεγόµενο σύστηµα πληροφορήσεως -εντός ή εκτός εισαγωγι-
κών- του ελληνικού λαού. 

Το ερώτηµα είναι, αν τώρα αυτή η ιστορία πρέπει να αναχαιτι-
στεί ή αν πρέπει να ολοκληρωθεί αυτή η κατρακύλα, όπως λένε
κάποιοι, για να χτυπήσουµε στον τοίχο, να σκάσει το όλο θέµα
και να ξεκινήσουµε πια από το µηδέν ή υπό το µηδέν, όπως εγώ
πιστεύω ότι θα φτάσουµε, αν τα πράγµατα οδηγηθούν σε ανεξέ-
λεγκτες εξελίξεις. 

(Στο σηµείο αυτό χτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω, λοιπόν, ότι αυτή η φάση που µας έχει βάλει µπροστά

σε ένα σταυροδρόµι, είναι µία φάση, που είτε ενσυνειδήτως είτε
ενστικτωδώς θα κληθούµε όλοι και εµείς εδώ και έξω από εδώ
και ο λαός και οι πολιτευόµενοι να πάρουµε µία βασική απόφαση
για το µέλλον µας. Μια παράµετρος αυτής της αποφάσεως συ-
ζητείται σήµερα εδώ. Είναι ευρύτερο το δίληµµα. Και σε αυτό το
δίληµµα πρέπει να αποφασίσουµε. Και να αποφασίσουµε µε
τρόπο που να αναλαµβάνουµε ευθύνες.

Λέει ο Άγγελος Τερζάκης σε βιβλίο του ότι «τους ανθρώπους
δεν τους ενώνουν οι όµοιες αγάπες, τους ενώνουν οι όµοιες αν-
τιπάθειες». Σήµερα είµαστε σε µία φάση που οι όµοιες αντιπά-
θειες ενώνουν πάρα πολλούς. Οι όµοιες αντιπάθειες κατά των
πολιτικών, οι όµοιες αντιπάθειες κατά του κράτους, οι όµοιες αν-
τιπάθειες κατά του καπιταλισµού, οι όµοιες αντιπάθειες κατά της
δηµόσιας τάξης, οι όµοιες αντιπάθειες κατά της Ευρώπης, οι
όµοιες αντιπάθειες κατά της δανειακής σύµβασης, όλα αυτά
ενώνουν ανθρώπους και τους ενώνουν µε τρόπο, ο οποίος είναι
θορυβώδης, έντονος. Αλλά οι όµοιες αντιπάθειες δεν οδηγούν
σε λύσεις, οδηγούν σε ξεσπάσµατα. 

Εκεί που πρέπει να δούµε πώς µπορούµε να ενωθούµε είναι
στις όµοιες αγάπες, στην αγάπη για την ευθύνη πρώτα, στη γοη-
τεία για την ευθύνη, που την έχουµε αφήσει πίσω δεκαετίες
τώρα, ως πολιτικό σύστηµα. Στη γοητεία για την ανόρθωση της
χώρας, όχι τη µαγική, την εύκολη, αλλά τη δύσκολη, την πειστική
και εκείνη η οποία δεν είναι δηµαγωγική. Στη γοητεία για την ανά-
ληψη ευθυνών, όχι για την ψευτοανάληψη ευθυνών µε δηµόσιο
αυτοµαστίγωµα ή κλαψούρισµα, µε των δειλών τα παρακάλια δη-
λαδή, αλλά µε την ανάληψη ευθυνών, που ο µόνος τρόπος να
υλοποιηθεί είναι πράξεις διόρθωσης της καταστάσεως. 

Και σε αυτό το δίληµµα πρέπει να αποδείξουµε όλοι, και τα έν-
τεκα εκατοµµύρια Έλληνες και Ελληνίδες, ότι είµαστε έτοιµοι να
το κάνουµε. Θα µπορούσε να γίνει αυτό πριν τέσσερα ή δεκα-
τέσσερα χρόνια. Δεν έγινε. Πρέπει να γίνει τώρα και να αποφα-
σίσουµε. Φταίνε πάντα κάποιοι άλλοι; Φταίνε κάποιοι άλλοι που
αποφασίζουν πάντα για εµάς, που µας έχουν βάλει στο µάτι;
Φταίνε οι Αµερικάνοι; Φταίνε οι διεθνείς συνωµότες; Φταίνε οι
Τούρκοι; Φταίνε οι σιωνιστές;

Φταίνε οι προδότες στο εσωτερικό της χώρας; Ή είµαστε όλοι,
µε προεξάρχον το πολιτικό σύστηµα, υπεύθυνοι από ένα σπυρί,
από ένα ασήµαντο στοιχείο ευθύνης µέχρι έναν ογκόλιθο ευθύ-
νης που νιώθω ότι έχω και να δούµε πώς αυτό θα διορθωθεί; 

Πιστεύω πως αν µας γοήτευσε κάποτε η πολιτική µέσα από το
µύθο και το θρύλο που ασκούσε στα άπειρα µάτια µας, σήµερα
εάν υπάρχει µία µοναδική γοητεία στην πολιτική -που για πολ-
λούς είναι και µορµολύκειον, είναι και φόβητρο- είναι η γοητεία
της απίστευτης ευθύνης που καλούµεθα να επωµιστούµε από
εδώ και πέρα. 

Η γοητεία της ευθύνης, που για πολλούς είναι µαρτυρική, είναι
ο µόνος λόγος που πρέπει να σταθούµε στην πολιτική από εδώ
και πέρα και να εξηγήσουµε στον ελληνικό λαό ότι η χώρα µπορεί
να σταθεί όρθια και δεν πρέπει να οδηγηθεί στην καταστροφή,
ότι η χώρα πρέπει να µείνει µέσα στην Ευρώπη και να παλέψει
µέσα σε µία Ευρώπη που άλλοτε την αδικεί αυτή τη χώρα, άλλοτε
τη βοηθάει, άλλοτε δεν την καταλαβαίνει, άλλοτε την καταλαβαί-
νει. 

Πρέπει, όµως, να µείνουµε µέσα στην Ευρώπη, να µείνουµε
µέσα σε ένα αξιακό σύστηµα, το οποίο έπλασε τη δηµιουργία της
χώρας. Μέσα σ’ αυτό το πλάσιµο της δηµιουργίας πλάστηκαν
και όλες αυτές οι παρενέργειες, οι οποίες σε αυτήν την εποχή
των αναταράξεων οδήγησαν τη χώρα στο να γίνει τόσο ευάλωτη
και να πέσει κάτω και να κλονιστεί συθέµελα και να προσπαθούµε
όλοι µε τον τρόπο µας να τη σηκώσουµε όρθια.

Πρέπει αυτή η γοητεία της ευθύνης να µας οδηγήσει να εξη-
γήσουµε στον κόσµο ότι αυτό που γινόταν µε τα δισεκατοµµύρια
δανεισµού στο παρελθόν, δεν θα ξαναγίνει ποτέ πια. Ίσως αυτό
θα έπρεπε να είχε σταµατήσει νωρίτερα. Ήταν, όµως, περίπου
αδύνατον ο λαϊκισµός των παροχών και των αιτηµάτων και των
υποστηρίξεων των παροχών να αντιµετωπιστεί. Όχι να αντιµετω-
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πιστεί αόριστα από το πολιτικό σύστηµα ή διαχρονικά, αλλά να
αντιµετωπιστεί από εµένα που οµιλώ τώρα. Εγώ, ο οµιλών, δεν
µπόρεσα να νικήσω το λαϊκισµό. Εγώ, ο οµιλών, ηττήθηκα από
το λαϊκισµό και τη δηµαγωγία, όχι µόνο των πολιτικών αλλά και
των µέσων ενηµερώσεως και ενός συστήµατος το οποίο έκανε
περίπου ανίκητη και απροσµάχητη αυτήν την πορεία, την οποία
είχε πάρει η χώρα.

Σήµερα, λοιπόν, χρειαζόµαστε ηγεσία και ευθύνη. Πιστεύω ότι
µια πρωτοβουλία ευθύνης είναι αυτή που συζητάµε εµείς σή-
µερα. Ήταν και η περσινή πρωτοβουλία που πήρε η Νέα Δηµο-
κρατία, που είχε καταθέσει ένα νόµο στην ίδια κατεύθυνση µε
στοχεύσεις σωστές και αποτελεσµατικές. 

Το δίληµµα, λοιπόν, είναι µπροστά µας. Είναι δύσκολο, είναι
ανηφορικό, είναι όχι συµπαθητικό -δεν προτείνουµε µαγικές λύ-
σεις- και κυρίως δεν είναι ένα δίληµµα, το οποίο οδηγεί στο να
ενωθούµε κάτω από τη σηµαία όµοιων αντιπαθειών και όµοιων
εχθροτήτων.

Καλούµεθα να ενωθούµε κάτω από µία σηµαία όµοιων επιδιώ-
ξεων, όµοιων κατακτήσεων. Διατηρούµε τη θέση µας στην Ευ-
ρώπη και ξαναβάζουµε τα χέρια µας, το κεφάλι µας, το µυαλό
µας σε µία δουλειά, σε µία εργασία, για να πετύχουµε την ανόρ-
θωση της χώρας, όχι µε µίσος, όχι µε κατακερµατισµό, όχι µε δι-
χασµό. 

Σήµερα, το Κοινοβούλιο στην πλευρά και στην παράµετρο που
αφορά το θέµα της διαφάνειας της πολιτικής ασχολείται στοχευ-
µένα, σωστά προς αυτήν την κατεύθυνση. Έχουµε ένα συνολι-
κότερο δρόµο να ακολουθήσουµε. Είµαι βέβαιος ότι θα τον
ακολουθήσουµε. Είµαι βέβαιος ότι αυτή η χώρα δεν θα οδηγηθεί
στο διχασµό ή στο χάος. Είµαι βέβαιος ότι αυτός ο λαός, αυτή
τη δύσκολη ώρα, εξαιτίας και χάριν αυτής της δύσκολης ώρας,
θα αποφασίσει να ενωθεί για τις όµοιες αγάπες του και όχι για
τις όµοιες αντιπάθειές του. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε, τον κ.
Κωνσταντίνο Τασούλα. 

Το λόγο έχει ο Βουλευτής Λαρίσης της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Μάξιµος Χαρακόπουλος. 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Παίρνοντας το «νήµα» από το Γραµµατέα της Κοινοβουλευτι-

κής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Τασούλα, θέλω να πω ότι
ελπίζω η παραίνεσή του για τη γοητεία ευθύνης να κατισχύσει
στις επικείµενες εκλογές, έτσι ώστε η Βουλή που θα προκύψει
από αυτές να είναι αντάξια των περιστάσεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρόταση νόµου που συνυπο-
γράφουµε Βουλευτές από διαφορετικές πτέρυγες της Βουλής,
ύστερα από πρωτοβουλία του πρώην Προέδρου κ. Κακλαµάνη,
δείχνει το δρόµο της εθνικής συνεννόησης στα µεγάλα και τα
µείζονα προβλήµατα που οφείλουµε να ακολουθούµε σε αυτήν
την Αίθουσα.

Είχε προηγηθεί, βεβαίως, η εξαγγελία του Αντώνη Σαµαρά για
άµεση νοµοθετική πρωτοβουλία από την επόµενη κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας. Χαιρόµαστε, λοιπόν, που αυτή η πρόταση
τυγχάνει διακοµµατικής στήριξης σε µια εποχή που το πολιτικό
σύστηµα δοκιµάζεται.

Δυστυχώς η ελληνική κοινωνία, εξαιτίας της πρωτοφανούς οι-
κονοµικής κρίσης που µαστίζει τη χώρα για πάνω από δύο έτη
αλλά και της καταρράκωσης του κύρους της, χάνει την εµπιστο-
σύνη της προς τους πολιτικούς. Ο πολίτης σήµερα είναι οργι-
σµένος, αισθάνεται ότι ο πολιτικός κόσµος δεν έπραξε τα δέοντα
για να µη φθάσει στο χείλος του γκρεµού. Σε αυτό το αρνητικό
περιβάλλον βρίσκουν απήχηση ισοπεδωτικοί αφορισµοί επί δι-
καίων και αδίκων που δηλητηριάζουν την κοινή γνώµη, µε ό,τι
αυτό σηµαίνει για την κοινωνική ηρεµία και τη λειτουργία του δη-
µοκρατικού πολιτεύµατος.

Δυστυχώς, η κατάσταση επιδεινώνεται από τις πληροφορίες
για ανεξέλεγκτο και ανεξήγητο πλουτισµό πρώην Υπουργών,
µελών του ελληνικού Κοινοβουλίου, αλλά και προσώπων που βρί-
σκονται κοντά στην πολιτική εξουσία µε άλλες ιδιότητες, χωρίς
όµως να υποστούν την ανάλογη τιµωρία, χωρίς να ικανοποιείται
το περί δικαίου αίσθηµα των πολιτών, των πολιτών που υφίσταν-

ται τα αποτελέσµατα µιας αποτυχηµένης οικονοµικής πολιτικής,
που βλέπουν τα εισοδήµατά τους να εξανεµίζονται, που ασφυ-
κτιούν από τις υποχρεώσεις τους, που απειλούνται µε ανεργία,
αν δεν έχουν ήδη περιέλθει σε καθεστώς ανεργίας. Βεβαίως,
εξοργίζονται µε στοιχεία που βλέπουν το φως της δηµοσιότητας
για χρηµατισµό πολιτικών προσώπων και δεν έχει υπάρξει ως σή-
µερα η παραµικρή τιµωρία. Όλοι γνωρίζουµε για τι µιλάµε. Υπάρ-
χουν ονόµατα, υπάρχουν οµολογίες, υπάρχουν καταγγελίες.

Την ίδια ώρα η ελληνική κοινωνία παρακολουθεί ως καθηµε-
ρινό σήριαλ απίστευτα σκάνδαλα δηµοσίων λειτουργών, ιστορίες
διαφθοράς που απλώνονται σε κάθε τοµέα της κρατικής µηχανής
και θυµατοποιούν τον απλό, τον τίµιο πολίτη.

Έτσι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρατηρούµε να µεγαλώ-
νει το χάσµα ανάµεσα στην κοινωνία και την πολιτική, να µεγα-
λώνει η οργή και η αγανάκτηση και να εµπεδώνεται η άποψη ότι
δεν υπάρχει δικαιοσύνη και ότι όλοι είναι το ίδιο. Διότι, ως γνω-
στόν, η γυναίκα του Καίσαρα δεν αρκεί να είναι τίµια αλλά πρέπει
και να φαίνεται τίµια. Σε αυτό το χάσµα βρίσκουν το χώρο να εµ-
φανίζονται επικίνδυνα φαινόµενα, κατευθυνόµενης ή µη, βίαιης
διαµαρτυρίας κατά δηµοσίων προσώπων, να δικαιολογούνται
φασιστικές ενέργειες στο όνοµα της αυτόκλητης απόδοσης δι-
καιοσύνης και ταυτοχρόνως, από την άλλη πλευρά, να παίρνουν
τάχιστη διάσταση οι οποιεσδήποτε ανυπόστατες φήµες, όπως η
ιστορία που ζήσαµε πρόσφατα µε τον δήθεν εκατοµµυριούχο
Βουλευτή, που για µέρες αµαύρωνε το σύνολο της εικόνας των
Βουλευτών, µε τη γνωστή κατάληξη.

Γι’ αυτό, λοιπόν, είµαστε υποχρεωµένοι τώρα να θέσουµε σε
µία νέα βάση τη σχέση πολιτικών και εν γένει δηµοσίων προσώ-
πων µε την κοινωνία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι φανερό ότι το νοµοθετικό
πλαίσιο που ισχύει ως σήµερα για το «πόθεν έσχες» δεν ανταπο-
κρίνεται στις νέες συνθήκες. Πρέπει να γίνει περισσότερο διά-
φανο και αυστηρό. Είναι θετικό ότι το συζητούµενο σχέδιο νόµου
ενσωµατώνει την πρόταση της Νέας Δηµοκρατίας και του Αν-
τώνη Σαµαρά για εξονυχιστικό έλεγχο όλων όσοι διετέλεσαν από
το 1974 έως σήµερα Πρωθυπουργοί, Αρχηγοί κοµµάτων, Υπουρ-
γοί και Υφυπουργοί.

Εξίσου σηµαντικό είναι το ζήτηµα της διαφάνειας, καθώς µετά
την ψήφιση της πρότασης νόµου, ο πολίτης έχει τη δυνατότητα
πρόσβασης στις δηλώσεις πόθεν έσχες όχι µόνο των πολιτικών,
που είναι ο εύκολος στόχος. Πλέον οι σχετικές δηλώσεις όλων
όσοι είναι υπόχρεοι να υποβάλλουν «πόθεν έσχες» θα αναρτών-
ται στο διαδίκτυο.

Επιπλέον, τα περιουσιακά στοιχεία, τα οποία δεν έχουν δηλω-
θεί, θα περιέρχονται στο δηµόσιο. Και αυτό είναι µέτρο, το οποίο
µπορεί να πείσει για την αποφασιστικότητα του πολιτικού κό-
σµου, να βάλει ένα τέρµα σε νοσηρά φαινόµενα, που αµαυρώ-
νουν την πολιτική.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι µακρινή η εποχή που
στην Ελλάδα αρκετοί έµπαιναν στην πολιτική πλούσιοι και πέθαι-
ναν στην ψάθα. Ήταν άνθρωποι πετυχηµένοι, µορφωµένοι, άξιοι,
µε διάθεση προσφοράς και υψηλό πατριωτισµό. Είµαι βέβαιος
ότι και σήµερα υπάρχουν πολλοί και µέσα στο Κοινοβούλιο, αλλά
και πολλοί που θέλουν µε τις ίδιες τις αξίες να εισέλθουν στον
πολιτικό στίβο. 

Οι τελευταίες δεκαετίες της τεχνητής ευµάρειας στρέβλωσαν
πολλές από τις αρχές και τις αξίες της ελληνικής κοινωνίας αλλά
και του πολιτικού συστήµατος. Η επόµενη µέρα, η µέρα της ανοι-
κοδόµησης του τόπου, έχει ανάγκη από ένα αξιόπιστο πολιτικό
σύστηµα, από µία νέα σχέση εµπιστοσύνης. Όσο υφίσταται η κα-
χυποψία είναι δύσκολο να αλλάξουµε σελίδα και όσα πρέπει να
γίνουν, για να κάνουµε µία νέα αρχή, είναι πολλά και απαιτούν
τη συµµετοχή όλων.

Η αλλαγή του «πόθεν έσχες» είναι µία σηµαντική πρωτοβουλία,
κινείται αναµφίβολα στη σωστή κατεύθυνση και γι’ αυτό τη στη-
ρίζουµε. Αλλά δεν φτάνει. Το επόµενο βήµα θα πρέπει να είναι η
δέσµευση όλων των πολιτικών δυνάµεων για κατάργηση του
νόµου «περί ευθύνης Υπουργών» στη νέα αναθεώρηση του Συν-
τάγµατος, έτσι ώστε να µην υπάρχει η εντύπωση ότι έχουµε δύο
µέτρα και δύο σταθµά στην απονοµή της δικαιοσύνης.

Πρέπει πολλά να αλλάξουν ακόµη, προκειµένου να πετύχουµε
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την επανασύνδεση της κοινωνίας µε την πολιτική. 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή) 
Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι πιστεύω πως η

επόµενη Βουλή, που θα προκύψει από τις εκλογές που θα
έχουµε σε λίγες εβδοµάδες, θα καταφέρει να εργαστεί προς
αυτήν την κατεύθυνση, αρκεί, βεβαίως, και οι πολίτες να κάνουν
τις σωστές επιλογές.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Μάξιµο Χαρακόπουλο.

Παρακαλείται ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας Μεσσηνίας
κ. Ιωάννης Λαµπρόπουλος να λάβει το λόγο.

Ορίστε, κύριε Λαµπρόπουλε, έχετε το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αισθάνοµαι την

ανάγκη πρώτα και πριν απ’ όλα να χαιρετίσω σήµερα τη σηµαν-
τική πολιτική πρωτοβουλία του σεβαστού µας πρώην Προέδρου
της Βουλής κ. Απόστολου Κακλαµάνη. 

Επίσης, θέλω να πω ότι τον χειροκροτώ πάντοτε και µας εκ-
φράζει όλους ή τη συντριπτική πλειοψηφία των Βουλευτών, όταν
τον ακούµε πολλές φορές να υψώνει τη δική του δυνατή φωνή
κατά της διαπλοκής, κατά των Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης για
τον τρόπο που λειτουργούν και κατά πολλών άλλων στραβών
που υπάρχουν στην κοινωνία µας. Χαιρετίζω και χειροκροτώ.

Αγαπητοί συνάδελφοι, περνάµε µία περίοδο ισοπέδωσης των
πάντων, που αυτήν την ισοπέδωση κάποιοι την καλλιεργούν. 

Είναι βέβαιο ότι τη χώρα µας την έκλεψαν –χρησιµοποιώ αυτήν
τη βαριά λέξη- διαχρονικά κάποιοι επίορκοι πολιτικοί. Λίγοι,
όµως, είναι αυτοί, γιατί οι περισσότεροι ή πέθαναν ή είναι στην
ψάθα. 

Την έκλεψαν διαχρονικά κάποιοι δηµόσιοι υπάλληλοι. Διαβά-
σαµε, ακούσαµε τελευταία για το Υπουργείο Ανάπτυξης, για το
ΙΚΑ, όπου κάποιες κυρίες είχαν στήσει ολόκληρη ιστορία και για
πολλές άλλες υπηρεσίες. Πιστεύω, όµως, ότι αυτή είναι η µικρή,
η ελάχιστη µειοψηφία, γιατί οι περισσότεροι υπάλληλοι όλων
αυτών των υπηρεσιών -και του ΙΚΑ και γενικότερα οι δηµόσιοι
υπάλληλοι- είναι έντιµοι και προσπαθούν να ζήσουν µε το µισθό
τους τις δύσκολες µέρες που περνάµε.

Υπάρχουν και ελεύθεροι επαγγελµατίες, µεγαλοδικηγόροι, µε-
γαλογιατροί. Διαβάζουµε, ακούµε ότι το ΣΔΟΕ έχει βρει δεκάδες
εκατοµµύρια ευρώ γιατί αυτοί δεν πλήρωσαν τους φόρους που
έπρεπε να πληρώσουν. Και αυτοί έκλεψαν.

Δεν είναι, όµως, όλοι οι γιατροί. Δεν είναι όλοι οι δικηγόροι.
Είναι η µειοψηφία αυτή που έκλεψε και έχει τα δεκάδες εκατοµ-
µύρια στην µπάντα ή στο εξωτερικό.

Υπάρχουν και επιχειρηµατίες που µας κουνάνε και το δάχτυλο
κάθε µέρα. Πλήρωσαν αυτοί τους φόρους που έπρεπε να έχουν
πληρώσει; Δεν έχουν κλέψει το δηµόσιο αυτοί; Υπάρχουν και οι
έντιµοι επιχειρηµατίες, όµως, που πασχίζουν και παλεύουν να
σταθούν όρθιοι. 

Υπάρχουν και οι µεγαλοδηµοσιογράφοι που κάθε µέρα
ακούµε, πρωί, µεσηµέρι, βράδυ να γίνονται υποστηρικτές των
αδυνάτων και των φτωχών. Ποιοι; Αυτοί που κοροϊδεύουν την κοι-
νωνία, λίγοι. Οι περισσότεροι και οι πολλοί δηµοσιογράφοι αγω-
νίζονται και αυτοί για την αλήθεια και για το µεροκάµατο.
Ελέγχθηκαν, όµως, αυτοί οι κύριοι δηµοσιογράφοι; Έψαξε το
«πόθεν έσχες» κανένας; Είναι στοιβαγµένα όλα στον Άρειο Πάγο.
Το οµολόγησε ο εισαγγελέας. 

Τι έχει γίνει, λοιπόν, για να µην υπάρξει αυτή η ισοπέδωση, για
να ξεκαθαριστούν τα πράγµατα, για να µη λένε όλοι ότι οι δηµό-
σιοι υπάλληλοι είναι κακοί, όλοι οι πολιτικοί είναι κακοί, όλοι οι
δηµοσιογράφοι είναι κακοί, όλοι οι δικαστικοί είναι κακοί, όλοι οι
παπάδες είναι κακοί; Τι έπρεπε να γίνει, λοιπόν; Δεν θα πρέπει
να γίνει ο αναγκαίος έλεγχος; Στοιβάζονται οι δηλώσεις αυτών
των υπόχρεων. 

Εγώ λέω να επεκταθεί ο έλεγχος και σε άλλους που έχουν
ασκήσει διευθυντικά αξιώµατα και σε άλλους που έρχονται σε
επαφή µε την κοινωνία και τον κόσµο. Πρέπει να επεκταθεί το
«πόθεν έσχες». 

Και τι να κάνουµε; Κάνω πρόταση, κύριε Υπουργέ. Πρέπει τρια-
κόσιοι δικαστικοί αύριο το πρωί να αποσπαστούν από τις δου-
λειές τους για τρεις µήνες και να ψάξουν όλες αυτές τις δηλώ-
σεις που στοιβάζονται στον Άρειο Πάγο ή οπουδήποτε αλλού.
Πρέπει να τις ψάξουν αµέσως και να προκύψουν αυτά που πρέ-
πει να προκύψουν και να ζητήσουµε αυτά που λέει ο κόσµος,
αυτά που παράνοµα ενθυλάκωσαν εκείνοι και έχουν στις τράπε-
ζες ή στο εξωτερικό. Πρέπει να τα επιστρέψουν πίσω. Αυτή είναι
η δικαιοσύνη. Αυτό είναι το δίκαιο. 

Πρέπει να ερευνηθεί, λοιπόν, αυτός ο δηµόσιος υπάλληλος,
αυτός ο µεγαλογιατρός του ΕΣΥ, να ελεγχθεί την ηµέρα που το-
ποθετήθηκε στο ΕΣΥ τι είχε και τι έχει τώρα, πόσα δήλωνε κάθε
χρόνο και πώς έχει κάνει αυτήν την περιουσία σήµερα. Όσα δεν
µπορούν να δικαιολογηθούν πρέπει να καταλογιστούν υπέρ του
κράτους, να επιστραφούν στο κράτος. 

Έρχοµαι τώρα στους πολιτικούς. Δεν πρέπει κοντά στα ξερά
να καίγονται και τα χλωρά. Ελεγχόµαστε, όπως είπε προηγουµέ-
νως ο Αντιπρόεδρος της Βουλής. Θα πρέπει σήµερα οι πολιτικοί
–και είµαστε αναγκασµένοι και πρέπει να το κάνουµε- να αποδει-
κνύουµε ότι δεν είµαστε και ελέφαντες. Η γυναίκα του Καίσαρα
δεν πρέπει να φαίνεται µόνο τίµια, αλλά και να είναι. Πρέπει, λοι-
πόν, µε κάθε τρόπο να αποδείξουµε, να ξεχωρίσουµε την ήρα
από το σιτάρι, να ξεχωρίσουµε τους κακούς πολιτικούς. Πρέπει
να ελεγχθούν και να ψαχθούν πραγµατικά και το «έσχες», όπως
πρέπει, αλλά και το «πόθεν», τι είχες όταν µπήκες στην πολιτική
και τι έχεις τώρα και να ελεγχθούν µέχρι δεκάτης τετάρτης γε-
νεάς. Και όχι µόνο οι οικογένειες των πολιτικών, αλλά και τα πα-
ρένθετα πρόσωπα, κάποιοι που ήταν κοντά στους πολιτικούς. Και
αυτά πρέπει να ελεγχθούν. Όλα πρέπει να ελεγχθούν. Έτσι, θα
πρέπει να προχωρήσει η πολιτική. Έτσι, θα πρέπει και θα µπορεί
και ο κόσµος να µας κρίνει όλους. 

Ας προχωρήσουµε και πιο κάτω. Θα βρεθεί τρόπος; Πώς θα
µπορέσουµε να ελέγξουµε τις offshore εταιρείες, όπου αποθή-
κευαν κάποιοι έξυπνοι τα λεφτά τους και τα απολαµβάνουν τώρα,
ακόµα και συνάδελφοί µας πολιτικοί, πρώην Υπουργοί, Υφυπουρ-
γοί, Γραµµατείς, Φαρισαίοι; Θα βρεθεί τρόπος; Θα βρεθεί τρό-
πος να τους κάνουµε να µην κοιµούνται ήσυχοι, να µην
απολαµβάνουν αυτοί τα κλεµµένα και να αγωνιούµε όλοι εµείς
που τόσα χρόνια που είµαστε στην πολιτική δεν µπορέσαµε να
κάνουµε τίποτα στη ζωή µας, δεν αποκτήσαµε περιουσίες; Ήταν
οι έξυπνοι αυτοί; Όχι. Θα πρέπει, λοιπόν, µε τη σηµερινή ηµέρα
και µε το σηµερινό νόµο αυτοί να µην κοιµούνται ήσυχοι. Πρέπει
να ψαχθούν τα πάντα.

Έτσι θα εδραιώσουµε το δηµοκρατικό µας πολίτευµα, έτσι θα
εξυγιάνουµε την κοινωνία µας, έτσι θα αποδώσουµε δικαιοσύνη,
έτσι θα µπορούµε κι εµείς να κυκλοφορούµε µε το κεφάλι ψηλά.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Λαµπρόπουλο, Βουλευτή Μεσσηνίας της Νέας Δηµοκρατίας.

Παρακαλείται ο κ. Λεωνίδας Γρηγοράκος, Βουλευτής Λακω-
νίας του ΠΑΣΟΚ, να λάβει το λόγο.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συγγνώµη, κύριε Γρη-

γοράκο, που σας διακόπτω.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία τη συνεδρίασή µας παρα-
κολουθούν, αφού ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, είκοσι τρεις µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί
από το 57ο Γενικό Λύκειο Αθήνας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακαλώ, συνεχίστε, κύριε Γρηγοράκο. Θα µεριµνήσω και
για το χρόνο της οµιλίας σας.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Πάντα ευγενής µε τους Λάκωνες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, θα ήθελα να
υπερθεµατίσω και εγώ σε αυτά που είπε εδώ ο προηγηθείς Βου-
λευτής Μεσσηνίας, ο κ. Λαµπρόπουλος, για τον κ. Απόστολο Κα-
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κλαµάνη, τον πρώην Πρόεδρο της Βουλής.
Ο Απόστολος Κακλαµάνης, νεότατος τότε, αποτελούσε το ίν-

δαλµα πολλών ελληνοπαίδων, διότι ήταν από νωρίς στην πολι-
τική. Ήταν Γενικός Γραµµατέας του Υπουργείου Υγείας. Τα
πενήντα χρόνια, λοιπόν, που έχει µπροστά του στην πολιτική, σή-
µερα, αλλά και µε πολλές άλλες τοποθετήσεις του, βρίσκονται
για να µας διδάσκουν πολλά πράγµατα. Τον έχω θαυµάσει στους
µεγάλους αγώνες και στις οµιλίες εναντίον της διαπλοκής, εναν-
τίον των Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης, αλλά και για όλα τα θέ-
µατα που απασχολούν την ελληνική κοινωνία. Πάντα έτοιµος,
πάντα προθυµότατος να τοποθετηθεί επί των µεγάλων πολιτικών
θεµάτων και της καθηµερινότητας που απασχολεί τον Έλληνα
πολίτη.

Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, η Ελλάδα βρί-

σκεται σε µία δύσκολη οικονοµική θέση και τα τελευταία τρία
χρόνια ο ελληνικός λαός περνάει δύσκολες στιγµές. Ανεξάρτητα,
όµως, της ιδεολογικής τοποθέτησής τους, οι Έλληνες πολίτες
θέλουν να µάθουν επιτέλους τι έγινε τα τελευταία χρόνια και η
Ελλάδα περνάει δύσκολα. Όλοι µας θα πρέπει να απαλλαγούµε
από τις µεγάλες κατηγορίες που δέχεται το πολιτικό σύστηµα,
λόγω της διαφθοράς και της διαπλοκής που παρατηρήθηκαν τα
τελευταία χρόνια. Δεν έχουµε άλλο δρόµο. 

Το πολιτικό κόστος είναι µεγάλο για όλες τις παρατάξεις. Έρ-
χονται εκλογές. Θα το γευτούµε. Από κει και πέρα, όµως, είναι
απαραίτητο να γίνει, για να πιστοποιήσουµε ότι οι πολιτικοί δεν
έχουµε χάσει τις ευαισθησίες µας, ότι δεν είµαστε όλοι ίδιοι, ούτε
όλοι τα φάγαµε και ότι πιστεύουµε βαθύτατα και δεν υποτιµούµε
τα δηµοκρατικά αισθήµατα του ελληνικού λαού. Το πολιτικό έλ-
λειµµα που παρατηρείται τα τελευταία χρόνια είναι ένα από τα
στοιχεία του πολιτικού µας συστήµατος που κρατάει την Ελλάδα
καθηλωµένη. Και πιστεύουµε ότι συνεισφέρει στην απαξίωση και
την παρακµή της πολιτικής και των πολιτικών.

Η δηµοκρατία ως πολιτικό σύστηµα έχει πολλές ατέλειες.
Αλλά, συγκρινόµενο µε όλα τα άλλα πολιτεύµατα, είναι το καλύ-
τερο. Γι’ αυτό και δεν έχει αλλάξει δυόµισι χιλιάδες χρόνια τώρα.
Όµως, στην πορεία του 20ου αιώνα κυριάρχησε στις περισσότε-
ρες χώρες του κόσµου και έδειξε ότι έχει και αρνητικά στοιχεία
και ελαττώµατα. Διαπιστώθηκε, δηλαδή, ότι ο λαός από τη
στιγµή που θα εκλέξει τους αντιπροσώπους του δεν έχει καµµία
δικαιοδοσία ούτε ελέγχου ούτε ανάκλησης αυτών. Εκείνο, το
οποίο συµβαίνει, αν οι πράξεις των εκλεγµένων εκπροσώπων του
δεν ανταποκρίνονται στις προσδοκίες των ψηφοφόρων τους,
είναι το δηµιουργούµενο πολιτικό κόστος. Αυτό σηµαίνει ότι όλοι
όσοι τους ψήφισαν δυσαρεστούνται κι έτσι δεν τους ξαναψηφί-
ζουν. Αλλά µέχρι να έρθει η µέρα της ψηφοφορίας και των νέων
εκλογών το κακό έχει γίνει. Και τότε δεν διορθώνεται. Αυτό που
συµβαίνει στην πράξη είναι ότι οι επίορκοι πολιτικοί, όταν εντο-
πιστούν, για να µη λογοδοτήσουν ισχυρίζονται ότι ενήργησαν µε
την καλύτερη γνώση και καθαρή συνείδηση υπέρ των συµφερόν-
των του λαού. 

Το έχουµε βιώσει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα τελευταία
χρόνια. Το έχουµε δει στο δικαιακό µας σύστηµα, το οποίο και
αυτό, αν και του έχουµε εµπιστοσύνη, θα πρέπει να ανασυγκρο-
τηθεί και να επανατοποθετηθεί στα γεγονότα των τελευταίων
χρόνων στην Ελλάδα. Είδαµε τι έγινε µε την υπόθεση της
«SIEMENS», µε τα οµόλογα και µε το Βατοπέδι.

Παρ’ όλα αυτά λοιπόν, παρ’ όλο που θεωρητικά οι εκλεγµένοι
αντιπρόσωποι του λαού είναι υπηρέτες των συµφερόντων του,
στην πράξη συµβαίνει πολλές φορές το αντίθετο, γιατί παρει-
σφρέουν κάποιοι φιλόδοξοι και ανήθικοι, που δεν έχουν ιερό και
όσιο και κοιτούν πώς θα αναρριχηθούν και πώς θα τα οικονοµή-
σουν. 

Δυστυχώς για κάποιους τα περί καθήκοντος πατριωτισµού,
τιµής, ηθικής και φιλότιµου αποτελούν απλά αµπελοφιλοσοφίες
και ως εκ τούτου κοιτάζουν µόνο το δικό τους συµφέρον και
αδιαφορούν για εκείνο του λαού. Αποτέλεσµα αυτής της νοοτρο-
πίας και της κακής ειδικά νοοτροπίας που παρατηρήθηκε τα τε-
λευταία χρόνια, είναι ενίοτε να εµφανίζονται σκάνδαλα και κάθε
είδους διαφθορά. 

Δεν µπορούµε όµως να κατηγορούµε συλλήβδην το πολιτικό

σύστηµα της χώρας. Δεν µπορούµε να κατηγορούµε τις µεγάλες
κοινωνικές οµάδες, διότι υπάρχουν αξιολογότατοι πολιτικοί τα
τελευταία χρόνια, που δεν έχουν διαχειριστεί δηµόσιο χρήµα, δεν
έχουν διαχειριστεί εξουσία, αλλά δυστυχώς όλους µας παίρνει
η µπάλα µε αυτά που έχουν γίνει τον τελευταίο καιρό. 

Το πρόβληµα της διαφθοράς των πολιτικών δεν είναι καινούρ-
γιο. Το ξέρουµε. Έχει τοποθετηθεί γι’ αυτό ο Πλάτωνας δυόµισι
χιλιάδες χρόνια πριν. Προσπάθησε να βρει τρόπους να το αντι-
µετωπίσει. Δυστυχώς ούτε τότε βρέθηκαν οι ανάλογοι τρόποι,
διότι και τότε το πολιτικό σύστηµα είχε τις αδυναµίες του. 

Έτσι ο εκάστοτε αντιπρόσωπος του λαού που αποστέλλεται
από τους ψηφοφόρους στο Κοινοβούλιο και ενδεχοµένως στην
κυβέρνηση, οφείλει να έχει πάντα κατά νου τη γενική λαϊκή και
ηθική βούληση και όχι τον πλουτισµό. Διότι κάθε απόκλιση από
αυτή σηµαίνει καταπάτηση του όρκου που έδωσε προς το έθνος
και την πατρίδα όταν ορκίστηκε Βουλευτής και όταν ήρθε εδώ
στο Κοινοβούλιο.

Ο πολίτης που αποφασίζει να ασχοληθεί µε τα κοινά και σκέ-
πτεται να χρησιµοποιήσει τη θέση του για κοινωνική ανέλιξη και
ατοµικό πλουτισµό διαπράττει το έγκληµα της προδοσίας απέ-
ναντι στην πατρίδα, το έθνος και το λαό. Η πατρίδα δεν έχει
ανάγκη κανέναν αναξιόπιστο γιατί οι πατριώτες είναι πολλοί και
πρόθυµοι, όχι µόνο να προσφέρουν και να θυσιαστούν γι’ αυτήν,
αλλά να δώσουν και τη ζωή τους γι’ αυτή. 

Δεν έχουν θέση, λοιπόν, αναξιόπιστοι πολιτικοί και ανήθικοι
στα κυβερνητικά πόστα, αλλά µήτε στα βουλευτικά έδρανα
έχουν θέση οι διεφθαρµένοι. Αυτός ο οποίος αποφασίζει να ει-
σέλθει στην πολιτική, οφείλει να γνωρίζει ότι θα πρέπει ενδεχο-
µένως να θυσιάσει τα περιουσιακά του στοιχεία και όχι να τα
αυξήσει. Ανάµιξη µε τα κοινά σηµαίνει µόνο προσφορά πνευµα-
τική, σωµατική, υλική και ηθική και αν χρειαστεί, να δώσει κανείς
ακόµα και τη ζωή του. Το παράδειγµα της µεγάλης ιστορικής
προσωπικότητας του στρατηγού Πλαστήρα, είναι φωτεινό παρά-
δειγµα για όλους µας και είναι το λαµπρό παράδειγµα του έντι-
µου Έλληνα πολιτικού. 

Το µεγάλο ερώτηµα λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είναι πώς µπορεί η πολιτεία να προφυλαχθεί από τους επίορκους
που διεισδύουν στο Κοινοβούλιο. Πιστεύω λοιπόν ότι το σηµε-
ρινό νοµοσχέδιο είναι ένα καλό εργαλείο για τον έλεγχο του κα-
θενός µας. Βέβαια σήµερα υπάρχουν πολλοί τρόποι µε τις
εξωχώριες εταιρείες, µε αυτά που έχουµε δει τα τελευταία χρό-
νια, µε 600 δισεκατοµµύρια να υπάρχουν στις ξένες τράπεζες για
να καλύψει κανείς τον πλουτισµό και τις κοµπίνες του. Πρέπει
όµως να υπάρχει πάνω απ’ όλα η ποινική απειλή και η ηθική
απειλή. Πρέπει να υπάρχει ο ηθικός ξεπεσµός που προκαλεί Ερι-
νύες και θα πρέπει αυτό το ελληνικό Κοινοβούλιο, η ελληνική πο-
λιτική και οι Έλληνες που ασκούν την πολιτική να προστατεύ-
σουν το πολίτευµα. 

Το νόµιµο λοιπόν δεν είναι και ηθικό. Έχουν γίνει πολλά λάθη
τα τελευταία χρόνια. Νόµιµα µπορεί να έβγαλαν κάποιοι τα χρή-
µατά τους στο εξωτερικό, αλλά όταν υπήρχε έκκληση απ’ όλες
τις πολιτικές παρατάξεις στο ελληνικό Κοινοβούλιο να µείνουν
τα χρήµατα στην Ελλάδα, γιατί τα έχουµε ανάγκη και ότι το τρα-
πεζικό µας σύστηµα είναι σταθερό και δεν κινδυνεύει, κάποιοι
από εµάς, κάποιοι Έλληνες πολίτες έβγαζαν τα χρήµατά τους
στο εξωτερικό, διότι ήταν σαν αυτόν τον ιερωµένο ο οποίος είχε
πει ότι χρειάζεται τα λεφτά για τα γεράµατά του. 

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω ότι το νοµο-
σχέδιο αυτό είναι ένα βήµα αυτοκάθαρσης, είναι µία αρχή για
την επανάκτηση της χαµένης εµπιστοσύνης των πολιτών στην
πολιτική και τους πολιτικούς. Ήθος ανθρώπω δαίµων. Δηλαδή η
µοίρα του ανθρώπου είναι ο ίδιος ο χαρακτήρας του. Το ήθος
έχει να κάνει µε τις πράξεις και τον τρόπο σκέψης του κάθε αν-
θρώπου. Τα φαινόµενα σήψης του πολιτικού συστήµατος που
βίωσε ο πολίτης τα τελευταία χρόνια καταδείκνυαν µία νέκρωση
και µία αποσύνθεση των ιστών του πολιτικού µας συστήµατος
που έχει βαθύτερες ρίζες. 

Τα φαινόµενα της διαφθοράς και της διαπλοκής της πολιτικής
εξουσίας µε τους επιχειρηµατίες, τις εταιρείες και τα Μέσα Μα-
ζικής Ενηµέρωσης δεν είναι σηµερινά, αλλά παρατηρήθηκαν σε
όλη τη διάρκεια της ζωής του νέου ελληνικού κράτους και γρά-
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φτηκαν µε τα µελανότερα χρώµατα στις σελίδες της ιστορίας. Η
σύγχρονη επιδηµία της διαφθοράς δεν είναι ταυτόσηµη µε κόµ-
µατα ή πολιτικά πρόσωπα, αλλά δυστυχώς αποτελεί ενδηµικό
στοιχείο βαθιά ριζωµένο µέσα τους που έχει προσλάβει και τα
τελευταία κύτταρα της σύγχρονης πολιτικής και κοινωνικής κουλ-
τούρας.

Βασικοί πυλώνες του αξιακού µοντέλου της ελληνικής κοινω-
νίας και δηµοκρατίας µας, στους οποίους ο πολίτης έβρισκε τα
στηρίγµατά του, το αποκούµπι του µε τον έναν ή τον άλλο τρόπο
µέσω των Βουλευτών και του Κοινοβουλίου τα τελευταία χρόνια
παρουσίαζαν ανησυχητικές ρωγµές και σηµάδια διάλυσης. Η ει-
κόνα µας στο εσωτερικό και στο εξωτερικό είναι µουτζουρωµένη.
Τα πολιτισµικά και πολιτικά µας ελλείµµατα καταγράφονται µε
τα µελανότερα χρώµατα σε µια κρίσιµη πολιτική συγκυρία. 

Πρέπει να κάνουµε κάτι για να βγάλουµε την Ελλάδα από την
εντατική και να αναστρέψουµε την κατάσταση. Η αποσάθρωση
του νεοελληνικού οικοδοµήµατος πρέπει να αποτραπεί, οι δοµές
της ελληνικής κοινωνίας πρέπει να αναζωογονηθούν, οι πολιτικές
συνιστώσες του συστήµατός µας πρέπει να διαβάσουν και να
αποκωδικοποιήσουν το µήνυµα των καιρών που το παίρνουµε
κάθε µέρα σαν πολιτικοί ερχόµενοι σε επαφή µε τους πολίτες. 

Κάθαρση λοιπόν και καινούργια αρχή µε ένα νόµο που θα πιά-
νει όλους µας. Οι εκλογές έρχονται. Ο λαός θα κάνει την απαι-
τούµενη κάθαρσή του, θα κάνει το καθήκον του και τις επιλογές
του. 

Πρέπει όµως κι εµείς από εδώ να αναστηλώσουµε τους θε-
σµούς της δικαιοσύνης, να πατάξουµε την παραοικονοµία, να ξε-
χάσουµε και να εξαλείψουµε τη συντεχνιακή λογική, να αποτρέ-
ψουµε την παραβίαση του µέτρου µε σκοπό την εξουσία, τη
χλιδή και τον πλούτο, να αντισταθούµε στην επιστράτευση κάθε
αθέµιτου µέσου για κάθε ανέντιµο σκοπό, να αποκαλύψουµε τις
ανέντιµες πρακτικές και λειτουργίες όλων των αργυρώνητων των
πολιτικών και κρατικών λειτουργών, να στηρίξουµε µε κάθε
τρόπο τους πυλώνες της δηµοκρατίας µας, του σύγχρονου κοι-
νωνικού κράτους, την υγεία, την παιδεία, την ανάπτυξη, τη δια-
φάνεια, την αξιοκρατία, την αξιοπρέπεια του Έλληνα, που τρώ-
θηκε ανεπανόρθωτα τα τελευταία χρόνια, να δώσουµε χρώµα και
ελπίδα, όνειρα στα παιδιά µας. 

Η µαυρισµένη εικόνα της Ελλάδος δεν είναι µόνο οι εκτενείς
αναφορές στα ξένα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης για την κακή οι-
κονοµική κατάσταση της χώρας. Η κακή εικόνα της Ελλάδος
είναι η πολιτική παρακµή, είναι η ατιµωρησία, η ανευθυνότητα
απέναντι στη λαϊκή εντολή, ο παραγόµενος φόβος και η ανασφά-
λεια, η καχυποψία και η προσπάθεια αποπροσανατολισµού από
τον πυρήνα των προβληµάτων του πολίτη.

Η Ελλάδα της αξιοπρέπειας έχει θέση στη ζωή µας και στο
κάδρο του παγκόσµιου πολιτικού συστήµατος. Το νοµοσχέδιο
αυτό είναι ένα εργαλείο. Ας το στηρίξουµε όλοι, για το καλό του
τόπου µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Λεωνίδα Γρηγοράκο.

Παρακαλείται ο κ. Γεώργιος Χαραλαµπόπουλος, Βουλευτής Β’
Αθηνών του ΠΑΣΟΚ, να λάβει το λόγο.

Ορίστε, κύριε Χαραλαµπόπουλε, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΕΡΝΕΣΤΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρό-

εδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κι εγώ µε τη σειρά µου είµαι
εδώ για να χαιρετίσω και να συγχαρώ τον Πρόεδρο Απόστολο
Κακλαµάνη γι’ αυτήν τη νοµοθετική πρωτοβουλία που συζητάµε
σήµερα.

Ο κ. Κακλαµάνης είναι ο Νέστωρ του κοινοβουλευτισµού από
το 1974 παρών, ενεργός και µαχητικός για τα δηµοκρατικά µας
δικαιώµατα, τους αγώνες µας και την ανύψωση του κύρους του
Κοινοβουλίου. Μας ξέρει όλους ιστορικά, διαχρονικά και εδώ σε
αυτήν την Αίθουσα. Σας θυµίζω µια φορά -γιατί καµµιά φορά πι-
κραίνεται δικαίως- ο κ. Κακλαµάνης είχε πει: Δεν θα σας αποκα-
λέσω «κυρίες και κύριοι συνάδελφοι» θα σας αποκαλέσω «κυρίες
και κύριοι Βουλευτές». Γιατί είπατε τότε, κύριε Κακλαµάνη: Δεν
είµαστε όλοι το ίδιο, υπάρχουν και ορισµένα σάπια µήλα, τα
οποία θα πρέπει να εντοπιστούν και να εντοπίζονται. Γι’ αυτό και

η πρόταση νόµου, για τη βελτίωση του θεσµικού πλαισίου που
έχουµε ήδη συνεχίσει τα τελευταία δύο χρόνια –και θα επανέλθω
σε αυτό- ώστε να υπάρχει αυτό που λέµε «Η γυναίκα του Καίσα-
ρος  δεν αρκεί να είναι τίµια, πρέπει και να φαίνεται τίµια». 

Είναι, λοιπόν, θεσµικά ώριµη αυτή η πρωτοβουλία και έρχεται
µετά από σειρά άλλων νοµοθετηµάτων από το 2009 και µετά σε
µια εποχή δύσκολη για τον κόσµο. Όπως γνωρίζετε, το καλοκαίρι
του 2011, στο πλαίσιο του εφαρµοστικού νόµου, του µεσοπρο-
θέσµου, µε το άρθρο 32 παράγραφος 3 επιβάλλεται το «πόθεν
έσχες» σε όλους όσους έχουν ΑΦΜ σε αυτήν τη χώρα, σε όλους
τους Έλληνες και τις Ελληνίδες που υπόκεινται σε φορολογικό
έλεγχο για τα εισοδήµατά τους.

Τοσούτω µάλλον και για τους πολιτικούς και για όσους δια-
πλέκονται άµεσα ή έµµεσα ή επηρεάζουν το σύστηµα της δηµο-
κρατίας.  Δηλαδή θα πρέπει να έχουµε για εµάς πολλά άρθρα
σαν το άρθρο 32 παράγραφος 3. 

Χρειάζεται επιπλέον αυστηρός έλεγχος, ώστε να διαφυλαχθεί
το κύρος του κοινοβουλευτισµού και όχι µόνο για τους Βουλευ-
τές, τους Υπουργούς, αλλά και για όσους διατελούν πρόεδροι
οργανισµών, δηµοσίων εταιρειών, τραπεζών κ.λπ.. Σας θυµίζω
την επιστολή που υποβάλαµε σαράντα νεοεκλεγέντες το Φλε-
βάρη του 2010 προς τον Πρωθυπουργό και τον Πρόεδρο της
Βουλής, ώστε να υπάρξει σχετικό νοµοθέτηµα. 

Κύριε Κακλαµάνη, φέρατε την κατάλληλη στιγµή αυτό το θέµα.
Αλλά γιατί το «πόθεν έσχες»; Τι είναι το «πόθεν έσχες»; Τι

αφορά το «πόθεν έσχες»; Αφορά τη φοροδιαφυγή και τη δια-
φθορά µε λίγα λόγια.

Αυτά τα δύο χρόνια υποστηρίζοντας και εγώ ως Βουλευτής
της πλειοψηφίας την κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, κάναµε αρκετά
πράγµατα προς αυτήν την κατεύθυνση: και το σύστηµα «Διαύ-
γεια» και τη βελτίωση του «πόθεν έσχες». Σας θυµίζω ότι όποιος
έχει offshore εταιρεία και δεν την έχει δηλώσει ή και να την έχει
δηλώσει, εκπίπτει του βουλευτικού αξιώµατος. 

Έγιναν πολλά σε αυτήν τη χώρα. Δεν θέλω να χαλάσω την
υπερκοµµατική και διακοµµατική ατµόσφαιρα, αλλά σήµερα διά-
βασα κάτι, το οποίο θα σας αναφέρω για να είµαστε συγκρατη-
µένοι και συγκροτηµένοι από δω και πέρα τουλάχιστον. Αναφέ-
ροµαι στην έκθεση του Ελεγκτικού Συνεδρίου που αναφέρει ότι
το 2009 υπήρξε υπέρβαση στα έξοδα του προϋπολογισµού κατά
47 δισεκατοµµύρια ευρώ, ότι το 2009 η Ελλάδα δανείστηκε το
αστρονοµικό ποσό των 105 δισεκατοµµυρίων ευρώ -περίπου το
µισό του ΑΕΠ της- που ήταν κατά 64,5 δισεκατοµµύρια ευρώ
υψηλότερο από τις αρχικές προβλέψεις -έτσι εκτροχιάστηκε ο
προϋπολογισµός- και πού πήγαν τα 47 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Λέγαµε πως λεφτά υπάρχουν. Λοιπόν, αυτά υπήρχαν και
πήγαν σε παράνοµες αναθέσεις, προµήθειες και σε παρανοµίες
στη µισθοδοσία των δηµοσίων υπαλλήλων. Γι’ αυτό υπάρχει και
φοροδιαφυγή και διαφθορά και γι’ αυτό έχουµε τρώση του κύ-
ρους του πολιτικού συστήµατος. Υπάρχουν πρακτικές οι οποίες
δεν πρέπει να επαναληφθούν.

Έρχονται εδώ ορισµένοι συνάδελφοι και ρωτάνε «τι κάναµε
εµείς τα δύο χρόνια». Ο λαός θα το κρίνει και η ιστορία θα τα
γράψει. 

Έµαθα ότι δεν θα έρθει το νοµοσχέδιο για τη διοικητική µε-
ταρρύθµιση –διαψεύστε µε αν κάνω λάθος- διότι η Νέα Δηµο-
κρατία θέλει να το φέρει µετά τις εκλογές, γιατί νοµίζει ότι θα
είναι κυβέρνηση αυτής της χώρας. Εάν συνεχίσει –και εφόσον
γίνει κυβέρνηση- την πρακτική του 2009, τότε, κύριε Κακλαµάνη,
σας θέλουµε πάλι εδώ, για να δούµε αν εφαρµόστηκε ο νόµος
που θα ψηφίσουµε σήµερα και ίσως για να φέρουµε αυστηρότε-
ρους νόµους. 

Υπερψηφίζω την πρόταση νόµου.
Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Χαραλαµπόπουλο.
Το λόγο έχει η κ. Μαρία Μίχου, Βουλευτής Πιερίας του

ΠΑΣΟΚ. 
ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να χαιρε-

τίσω κι εγώ µε τη σειρά µου και να στηρίξω την πρωτοβουλία του
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πρώην Προέδρου της Βουλής κ. Απόστολου Κακλαµάνη για την
πρόταση νόµου για ένα τόσο σηµαντικό θέµα, όπως είναι ο έλεγ-
χος των δηλώσεων του «πόθεν έσχες» των Βουλευτών, των δη-
µόσιων λειτουργών, των ιδιοκτητών ΜΜΕ και άλλων κατηγοριών.

Ο πρώην Πρόεδρος της Βουλής κ. Απόστολος Κακλαµάνης
έχει µιλήσει πάρα πολλές φορές κατά της διαφθοράς καθώς και
για την αντιµετώπισή της πάνω απ’ όλα. 

Η πρόταση αυτή πιστεύω ότι ενισχύει τη διαφάνεια στο δηµό-
σιο βίο και είναι σηµαντική γιατί αποδεικνύει ότι το Κοινοβούλιο
µπορεί να αναλάβει ακόµα πιο ενεργό ρόλο για την αντιµετώπιση
της κρίσης. Γιατί η κρίση που βιώνουµε, όπως έχουµε τονίσει,
δεν είναι µόνο οικονοµική. Είναι παράλληλα, για να µην πω πρω-
τίστως, κρίση αξιών και προτύπων. Η παρούσα διαδικασία, λοι-
πόν, κατά τη γνώµη µου πρέπει να ενισχυθεί από όλους. Η χώρα
βρίσκεται σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης και όλοι πρέπει να
συµβάλουµε δηµιουργικά για την ανασυγκρότησή της. 

Οι περισσότεροι Βουλευτές βρισκόµαστε καθηµερινά σε
επαφή µε πολίτες και γνωρίζουµε από πρώτο χέρι τα θέµατα που
τους απασχολούν. Επί της ουσίας όµως όλοι γνωρίζουµε ότι η
σχέση εµπιστοσύνης πολιτών µε το πολιτικό σύστηµα έχει τραυ-
µατιστεί καίρια από φαινόµενα διαφθοράς και αναποτελεσµατι-
κότητας. Γι’ αυτό πιστεύω βαθύτατα ότι αυτήν τη στιγµή, που οι
πολίτες αναζητούν λύσεις για τα συσσωρευµένα προβλήµατα
που αντιµετωπίζουν, είναι απαραίτητο να γνωρίζουν ότι οι άνθρω-
ποι που τους εκπροσωπούν δεν έχουν αποκτήσει περιουσία σε
βάρος του δηµόσιου συµφέροντος. 

Πρέπει, λοιπόν, να συµβάλουµε στην τιµωρία των πραγµατικών
ενόχων. Οι γενικεύσεις και η ατιµωρησία συµβάλλουν στη συγ-
κάλυψη και όχι την αποκάλυψη της πραγµατικότητας. Το «όλοι
ίδιοι είναι» δεν πρέπει να έχει θέση στην ελληνική Βουλή ούτε
φυσικά στην ελληνική κοινωνία. Ο ουσιαστικός και πλήρης έλεγ-
χος του «πόθεν έσχες» όλων των υπόχρεων προσώπων είναι
πολύ βασικό όπλο στη µάχη κατά τη διαφθοράς. Γι’ αυτό και η
ενίσχυση του υπάρχοντος θεσµικού πλαισίου θα συµβάλει σί-
γουρα στο να κινηθούµε πιο γρήγορα και πιο αποτελεσµατικά
στην εξεύρεση όσων παρανοµούν. 

Ας µην ξεχνάµε ότι στη σηµερινή εποχή η ταχύτητα µε την
οποία µπορεί κάποιος να µετακινήσει χρήµατα µεταξύ τραπεζών
και Χρηµατιστηρίου είναι ιλιγγιώδης. Ο έλεγχος, λοιπόν, θα πρέ-
πει εξίσου να είναι ταχύς και ευέλικτος. Γι’ αυτό κατά τη γνώµη
µου είναι σηµαντικές οι διατάξεις που αφορούν, πρώτον, στην
ηλεκτρονική επεξεργασία, µε βάση το άρθρο 2, του συνόλου των
περιουσιακών στοιχείων που θα καταγράφονται ανά κατηγορία
και θα αναφέρετε η αξία τους και όχι να έχουµε δηλώσεις στοι-
βαγµένες σε υπόγεια,  όπως αναφέρθηκε σήµερα απ’ αυτό το
Βήµα της Βουλής από πολλούς οµιλητές.  

Δεύτερον, την επέκταση του ελέγχου σε όλα τα πρόσωπα που
άσκησαν κυβερνητικά καθήκοντα από το 1974 µέχρι σήµερα για
τους οποίους επιβάλλεται αναδροµικός έλεγχος µε βάση το
άρθρο 1.

Τη δήλωση παραίτησης υπέρ του ελληνικού δηµοσίου από
οποιοδήποτε περιουσιακό στοιχείο που δεν έχει τυχόν καταγρα-
φεί στη δήλωση του «πόθεν έσχες» µε βάση το άρθρο 4, καθώς
και τις ποινικές κυρώσεις για όσους συµπράττουν στην υποβολή
ανακριβούς δήλωσης. Κάµπτεται έτσι οποιοδήποτε επαγγελµα-
τικό απόρρητο. Ακόµα δεν ισχύουν οποιεσδήποτε υποχρεώσεις
εχεµύθειας ή εµπιστευτικότητας έναντι υπόχρεου σε δήλωση
«πόθεν έσχες» µε βάση τα άρθρα 6 και 7. 

Κύριε Πρόεδρε, στο πρόσφατο παρελθόν και µε αφορµή την
απόφαση για έρευνα στους λογαριασµούς που τυχόν διατηρούν
Βουλευτές σε τράπεζες της Ελβετίας είχα καταθέσει µια πρό-
ταση για άνοιγµα όλων των τραπεζικών λογαριασµών που διατη-
ρούν πολιτικά πρόσωπα, όπου αυτοί και αν βρίσκονται. 

Νοµίζω ότι η συγκεκριµένη πρόταση νόµου µετά την πρωτο-
βουλία του πρώην Προέδρου της Βουλής κ. Απόστολου Κακλα-
µάνη, ουσιαστικά υλοποιεί και αυτή την πρόταση που είχαµε
καταθέσει, την επιστολή που είχαµε στείλει για να αντιµετωπιστεί
αυτό το φαινόµενο. Σαφώς συµβάλλει πολύ ουσιαστικά προς
αυτήν την κατεύθυνση. 

Θέλω όµως να επισηµάνω ότι οι διαδικασίες εφαρµογής της
συγκεκριµένης πρότασης θα πρέπει να είναι το ίδιο ευέλικτες µε

το θεσµικό πλαίσιο, κυρίως όσον αφορά στη διαδικασία δήµευ-
σης των περιουσιακών στοιχείων που δεν δικαιολογούνται από
τη δήλωση του «πόθεν έσχες». Εκεί πρέπει να επικεντρωθεί η
προσπάθειά µας ειδικά αν πρόκειται για ακίνητη περιουσία. 

Πρέπει το κράτος µε γρήγορο τρόπο και σε σύντοµο χρονικό
διάστηµα να αξιοποιεί αυτή την περιουσία, η οποία έρχεται στην
κυριότητά του, γιατί διαφορετικά θα έχουµε να αντιµετωπίσουµε
περιπτώσεις, όπως είναι αυτές των σχολαζουσών κληρονοµιών.
Πρόκειται για περιουσίες που λιµνάζουν χρόνια τώρα στα γρα-
νάζια της γραφειοκρατίας. Δυστυχώς η κυβέρνηση µέχρι σήµερα
δεν έχει προχωρήσει στην αλλαγή του υπάρχοντος θεσµικού
πλαισίου αν και κατά καιρούς έχουν δοθεί υποσχέσεις ότι θα
προχωρήσουµε σ’ αυτήν την αλλαγή. 

Για να γίνει καλύτερα αντιληπτό το µέγεθος, για να γίνω πιο
συγκεκριµένη θέλω να σηµειώσω ότι µόνο στη Θεσσαλονίκη
υπάρχουν αναξιοποίητα εβδοµήντα πέντε διαµερίσµατα, 300.000
ευρώ µετρητά, διακόσια στρέµµατα αγροτεµαχίων, ποσοστά
ιδιοκτησίας σε επτά χιλιάδες εξακόσια πενήντα τρία τετραγωνικά
µέτρα οικοπέδων εντός σχεδίου πόλης. Αντιλαµβανόµαστε ότι η
αλλαγή και µόνο του θεσµικού πλαισίου πόσο εύκολα θα µπο-
ρούσε να οδηγήσει σε αξιοποίηση µιας µεγάλης ακίνητης περι-
ουσίας για να έρθουν χρήµατα στα ταµεία του ελληνικού
δηµοσίου.

Με αυτές τις σκέψεις υποστηρίζω και ψηφίζω την παρούσα
πρόταση νόµου του πρώην Προέδρου της Βουλής κ. Απόστολου
Κακλαµάνη. Τον συγχαίρω για την πρωτοβουλία, γιατί είναι µια
πρωτοβουλία σηµαντική και δηµιουργική του ελληνικού Κοινο-
βουλίου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.
Μαρία Μίχου.

Παρακαλείται η Βουλευτής Χανίων του ΠΑΣΟΚ, κ. Ευαγγελία
Κουρουπάκη, να λάβει το λόγο.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρόταση νόµου που καταθέ-

σαµε και συζητάµε σήµερα αποτελεί το ελάχιστο µέσο αντίδρα-
σης και απόκρουσης των κατηγοριών για εµπλοκή των πολιτικών
προσώπων σε υποθέσεις διαφθοράς, ανοχής και συγκάλυψης. 

Η εξαιρετική πρωτοβουλία του πρώην Προέδρου Απόστολου
Κακλαµάνη αναδεικνύει ότι ο ν.3213/2003 περί δήλωσης και
ελέγχου περιουσιακής κατάστασης Βουλευτών, δηµοσίων λει-
τουργών, ιδιοκτητών ΜΜΕ και άλλων κατηγοριών προσώπων εµ-
περιέχει κενά όπως εφαρµόζεται ως σήµερα και ως προς τα
πρόσωπα που ελέγχει και ως προς τον τρόπο που προτείνεται ο
έλεγχος. Η υπεύθυνη στάση των Βουλευτών αποδεικνύει την
ισχυρή βούληση για ενίσχυση της διαφάνειας, καθώς και την
ανάγκη αποφασιστικής αντιµετώπισης του πρόσφατου φαινοµέ-
νου του διασυρµού του πολιτικού κόσµου και της απαξίωσης των
θεσµών της κοινοβουλευτικής δηµοκρατίας. 

Με την πρόταση νόµου που έχουµε καταθέσει ικανοποιείται το
κοινό περί δικαίου αίσθηµα σε µια συγκυρία που προβάλλει ως
αναγκαιότητα, τόσο η ανάκτηση της εµπιστοσύνης όσο και της
αξιοπιστίας του πολιτικού προσωπικού της χώρας, καθώς και η
περιφρούρηση της ηθικής ακεραιότητας των θεσµών που εκπρο-
σωπεί. Προκειµένου να δοµηθεί εκ νέου µια σχέση εµπιστοσύνης
των πολιτών µε τους πολιτικούς πρέπει να δηµιουργηθούν νέα
θεµέλια και η πρόταση που συζητάµε σήµερα αποτελεί έναν τέ-
τοιον ισχυρό θεµέλιο λίθο.

Οι τροποποιήσεις που προβλέπει η πρόταση νόµου αφορούν
όχι µόνο στους πολιτικούς αλλά και σ’ όλους όσοι έχουν εκ του
νόµου υποχρέωση να υποβάλλουν δήλωση «πόθεν έσχες». Η δη-
µοσιοποίηση από τους υπόχρεους των εισοδηµάτων τους, καθώς
και των πηγών προέλευσης αυτών διασφαλίζει ελεύθερη πρό-
σβαση σ’ αυτά για κάθε πολίτη, ώστε να αποκτήσει ο ίδιος άποψη
για την αξιοπιστία ή όχι του υπόχρεου. 

Οι Έλληνες πολίτες θα έχουν τη δυνατότητα να βρίσκουν στο
διαδίκτυο τις δηλώσεις περιουσιακής κατάστασης όλων όσοι
έχουν σχέση µε τη διαχείριση δηµοσίου χρήµατος, όπως οι γενι-
κοί γραµµατείς, οι ειδικοί γραµµατείς, οι πρόεδροι των ΔΕΚΟ, οι
γενικοί διευθυντές των Υπουργείων, οι δικαστές, οι εισαγγελείς,
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οι ιδιοκτήτες µέσων ενηµέρωσης, οι εµπλεκόµενοι γενικώς µε τη
διαχείριση δηµοσίου χρήµατος, οι εµπλεκόµενοι και στην τοπική
αυτοδιοίκηση. 

Έχει αποδειχθεί ότι η διαπλοκή από την οποία πλήττεται εδώ
και χρόνια η ελληνική κοινωνία δεν γίνεται από τους Βουλευτές
παρά τις εντυπώσεις που κάποιοι σκόπιµα καλλιεργούν και ανα-
παράγουν. Δυσκολία βέβαια σ’ αυτούς που µετέρχονται αυτήν
την αναπαραγωγή προκαλεί το γεγονός ότι στα οικονοµικά σκάν-
δαλα, που πρόσφατα αποκαλύφθηκαν είτε στο ΙΚΑ είτε στο
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης είτε στο Υπουργείο Ανάπτυξης
είτε στην τοπική αυτοδιοίκηση είτε στο Υπουργείο Εργασίας µε
τα επιδόµατα «µαϊµού» οι εµπλεκόµενοι δεν είχαν βουλευτική
ιδιότητα.

Ουσιαστικά µε την πρόταση νόµου που έχουµε καταθέσει τί-
θεται το θέµα της θέσπισης ουσιαστικών µέσων διασταύρωσης
και εξακρίβωσης τόσο του «έσχες» όσο και του «πόθεν», έτσι
ώστε να δηµιουργείται ένα αποτελεσµατικό πλαίσιο πρόληψης
και καταστολής.

Είναι σηµαντικό το γεγονός ότι ζητάµε τον επανέλεγχο όλων
των εσόδων και περιουσιακών στοιχείων των πολιτικών προσώ-
πων από το 1974 έως το 2010. Εξίσου σηµαντικό, όµως, είναι και
το γεγονός της συµφωνίας των περισσότερων κοµµάτων ως
προς την πρόταση αυτή. Ζητούµενο παραµένει η επανάκτηση
της αξιοπιστίας του πολιτικού κόσµου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η πρόταση νόµου είναι µία
ισχυρή κίνηση υπέρ του δηµοσίου συµφέροντος. Η πρόβλεψη
κατάσχεσης, που περιέχει υπέρ του δηµοσίου οποιουδήποτε πε-
ριουσιακού στοιχείου έχει παραλειφθεί να δηλωθεί, εάν µέσα σε
τρεις µήνες δεν έχει αποδειχθεί ότι έχει αποκτηθεί νοµίµως, βρί-
σκει σύµφωνο το σύνολο του κοινοβουλευτικού Σώµατος και
αποτελεί βέβαια απάντηση στους κάθε λογής κακόβουλους και
κακοπροαίρετους.

Συνολικά αυτή η κίνηση αποτελεί µία σηµαντική προσπάθεια
στην κατεύθυνση ισχυροποίησης της δηµοκρατίας στη χώρα
µας, αφού αποδεικνύει στην πράξη ότι όντως οι Βουλευτές δια-
θέτουµε πολιτική βούληση για κάθαρση και απόδοση δικαιοσύ-
νης και διάθεση για αποκαλύψεις και τιµωρία. 

Αυτή η νοµοθετική πρωτοβουλία αποτελεί µία γενναία πράξη
αντίστασης στα φαινόµενα διαπλοκής, διαφθοράς και κατασπα-
τάλησης του δηµοσίου χρήµατος. Ταυτόχρονα, µας δίνει τη δυ-
νατότητα να αποδείξουµε ότι η πλειοψηφία του πολιτικού κόσµου
δεν έχει σχέση µε αυτά τα φαινόµενα, αλλά αντίθετα επιθυµεί
την πλήρη διαφάνεια του δηµόσιου βίου. 

Σε µία κοινωνία όπου κοινωνικές και επαγγελµατικές οµάδες
συνεχίζουν να λειτουργούν µε συντεχνιακούς όρους εµείς, οι
Βουλευτές του ελληνικού Κοινοβουλίου µε τη σηµερινή µας
στάση αποδεικνύουµε στην πράξη ότι λειτουργούµε µε βάση το
δηµόσιο συµφέρον, δηλαδή το συµφέρον της πατρίδας µας.

Η πατρίδα έχει ταλαιπωρηθεί τα τελευταία χρόνια από µεγάλα
σκάνδαλα, στα οποία φέρονται ως πρωταγωνιστές πολιτικοί και
κρατικοί αξιωµατούχοι. Αυτό, όµως, δεν δίνει σε κανέναν το δι-
καίωµα να µας κατηγορεί και να θεωρεί ότι είµαστε όλοι το ίδιο.

Πολλοί συνάδελφοι Βουλευτές έχουµε βιώσει τη βίαιη αντί-
δραση µερίδας Ελλήνων πολιτών που αισθάνονται ότι δεν ισχύει
η έννοια της διαφάνειας όταν πρόκειται για το πολιτικό προσω-
πικό της χώρας. Με τέτοιες κινήσεις, όµως, όπως η πρόταση
νόµου που συζητάµε σήµερα, µπορούµε να αλλάξουµε αυτές τις
αντιλήψεις και να αποδείξουµε την αλήθεια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γνωστή η ιστορία που ανα-
φέρεται στην παρέα του νερού, της φωτιάς και της τιµής. Αυτά
τα τρία έκαναν παρέα, είχαν σχέση και ήταν φίλοι. Κάποια ηµέρα
σκέφτηκαν µήπως χαθούν. Το νερό είπε: «Εµένα εάν µε χάσετε
θα µε βρείτε εκεί που υπάρχει πυκνή βλάστηση». Η φωτιά είπε:
«Εµένα εάν µε χάσετε θα µε βρείτε εκεί που υπάρχει καπνός».
Και είπε η τιµή: «Εµένα εάν µε χάσετε µη µε ψάξετε. Δεν θα µε
ξαναβρείτε ποτέ». 

Κάποιοι µέσα σε αυτήν την Αίθουσα, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, επιδίδονται στο κυνήγι αυτής της χαµένης τους τιµής επί
µαταίω. Κάποιοι άλλοι, όµως, δεν την ψάχνουν αυτήν την τιµή,
γιατί δεν την έχασαν ποτέ, την περιφρούρησαν, την προστάτε-
ψαν και την έχουν πάντα στην πρώτη θέση του προσωπικού τους

κώδικα αξιών.
Με το παρόν νοµοσχέδιο δίνεται η δυνατότητα στους Έλληνες

πολίτες να αποκτήσουν ιδία άποψη και να σχηµατίσουν αντικει-
µενική γνώµη για το ποιοι ανήκουν σε κάθε κατηγορία. Αυθαίρε-
τες, ανεύθυνες, υβριστικές προσεγγίσεις και γενικεύσεις θα
στρέφονται ενάντια σε όσους τις εξαπολύουν στον εαυτό τους,
γιατί θα απευθύνονται σε αυτούς που έχουν επιλέξει οι ίδιοι να
τους εκπροσωπούν. 

Προσβάλλοντας κάποιος το πρόσωπο ευτελίζει συνειδητά το
θεσµό του Βουλευτή, βασικού πυλώνα της δηµοκρατίας. Περισ-
σότερο, όµως, προσβάλλει τον ίδιο του τον εαυτό ως πολίτη
αυτής της χώρας, γιατί αυτός επέλεξε αυτόν το Βουλευτή. Τώρα,
πλέον µε την ψήφιση της εν λόγω πρότασης κανείς δεν δικαιού-
ται να ισχυρίζεται ότι δεν γνωρίζει τα περιουσιακά στοιχεία ενός
πολιτικού προσώπου και του τρόπου που αυτά αποκτήθηκαν,
ούτε βέβαια να κατηγορεί εκ των υστέρων µε υποκριτικά υπονο-
ούµενα.

Στην παρούσα συγκυρία οι Βουλευτές κάνουν την υπέρβαση,
ενστερνίζονται το λαϊκό αίτηµα για κάθαρση και διεκδικούν µε
πράξεις σαν τη σηµερινή την ουσιαστική και αποτελεσµατική ενί-
σχυση της διαφάνειας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ είµαι υπερήφανη που είµαι
από εκείνους που συνυπέγραψαν την πρόταση νόµου του κ. Κα-
κλαµάνη, διότι αυτή εξελίχθηκε σε µία υπερκοµµατική πράξη
προσφοράς στον κοινοβουλευτισµό, αλλά και διότι προάγει την
ποιοτική βελτίωση της κοινοβουλευτικής δηµοκρατίας και προ-
βάλλει την καθαρότητα ή µη της εικόνας του Βουλευτή της Ελ-
λάδας. 

Προσωπικά, θεωρώ άδικο, υποκριτικό και προσβλητικό να υπο-
χρεώνοµαι, λόγω της θεσµικής ιδιότητας την οποία φέρω, να
απολογούµαι για πράξεις και συµπεριφορές άλλων, µε τις οποίες
ουδέποτε συµφώνησα. Ουδόλως έχω συµφωνήσει µε αυτές,
αλλά έρχοµαι και κατηγορούµαι συλλήβδην µαζί µε άλλους δια-
κόσιους ενενήντα εννέα συναδέλφους του Κοινοβουλίου. Ωστό-
σο διαβεβαιώνω όσους ανεύθυνα προσάπτουν χαρακτηριστικά
και εύκολα απευθύνουν χαρακτηρισµούς ότι όσον µε αφορά του-
λάχιστον οι προσβολές αυτές ακυρώνονται άµα τη γενέσει τους,
διότι δεν αναγνωρίζω τον εαυτό µου ως αποδέκτη τους και δεν
αισθάνοµαι ότι µε αφορούν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η βουλευτική ιδιότητα είναι ιδι-
αιτέρως τιµητική, όχι µόνο γιατί φέρει µαζί της τη βούληση χιλιά-
δων πολιτών αλλά και γιατί αποτελεί το σύνδεσµο της κοινωνίας
µε τον κοινοβουλευτισµό και τη δηµοκρατία. Οποιαδήποτε πράξη
δοκιµάζει να σπιλώσει και να αµαυρώσει εκφραστές της λαϊκής
εντολής σε οποιαδήποτε έκφανση της δηµόσιας παρουσίας τους
αποτελεί πράξη επαίσχυντη και κατάπτυστη, πράξη κατά της
ίδιας της δηµοκρατίας. Θεωρώ ότι είναι καιρός να πάψουν οι γε-
νικεύσεις και οι ισοπεδωτικές λογικές και να κρίνεται κάθε πολι-
τικός ξεχωριστά µε βάση την προσωπική, επαγγελµατική και
πολιτική του διαδροµή, πορεία ή ιστορία στο σωστό χρόνο και
µε βάση τα ατοµικά χαρακτηριστικά µε τα οποία πολιτεύεται. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θέλω να συγχαρώ για άλλη µια
φορά τον κ. Κακλαµάνη και να τον ευχαριστήσω γι’ αυτήν του
την πρωτοβουλία, που δίνει την ευκαιρία στον Έλληνα πολίτη να
γνωρίσει, να αξιολογήσει και να χαρακτηρίσει τους πολιτικούς
ανάλογα και να µην κρίνει αυθαίρετα ανθρώπους που δεν γνω-
ρίζει, αλλά να αποδίδει δίκαια στον καθένα τις ευθύνες που του
αναλογούν. Γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι ευθύνες έχουν
ονοµατεπώνυµο και εδώ µέσα τα ονοµατεπώνυµα που έχουν ευ-
θύνες δεν είναι τριακόσια.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.
Ευαγγελία Κουρουπάκη.

Παρακαλείται η κ. Μαρία Σκραφνάκη, Βουλευτής Ηρακλείου
του ΠΑΣΟΚ, να λάβει το λόγο.

ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σή-

µερα την πρόταση νόµου που καταθέσαµε εβδοµήντα πέντε Βου-
λευτές, κυρίως του ΠΑΣΟΚ, ύστερα από πρωτοβουλία του
πρώην Προέδρου κ. Κακλαµάνη, η οποία αφορά την αλλαγή του
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τρόπου ελέγχου των περιουσιακών στοιχείων των Βουλευτών και
τον αναδροµικό έλεγχο από το 1974 όσων διετέλεσαν Πρωθυ-
πουργοί, Αρχηγοί πολιτικών κοµµάτων που εκπροσωπούνται ή
εκπροσωπήθηκαν στο ελληνικό Κοινοβούλιο, Υπουργοί, Αναπλη-
ρωτές Υπουργοί και Υφυπουργοί κυβερνήσεων από το έτος ανά-
ληψης των καθηκόντων τους και για κάθε επόµενο έτος έως το
2010. 

Πρόκειται για µια σπουδαία νοµοθετική πρωτοβουλία, προερ-
χόµενη από Βουλευτές, προεξάρχοντος του κ. Κακλαµάνη, η
οποία είναι απολύτως αναγκαία ιδιαίτερα σ’ αυτήν τη δύσκολη
στιγµή για το πολιτικό σύστηµα της χώρας, όπου υπάρχει πλή-
ρης απαξίωση της πολιτικής και των πολιτικών. 

Καιρός είναι να σταµατήσει ο διασυρµός του Κοινοβουλίου και
του ρόλου του, ο διασυρµός όλου του πολιτικού κόσµου, των θε-
σµών της κοινοβουλευτικής δηµοκρατίας και ταυτόχρονα να πα-
ταχθούν φαινόµενα διαφθοράς που υπονοµεύουν την κοινοβου-
λευτική δηµοκρατία και την ίδια την κοινωνική συνοχή.

Πρέπει να γίνει αντιληπτό ότι µπαίνουµε στην πολιτική, για να
προσφέρουµε και όχι για να κάνουµε περιουσία. Εγώ είµαι µόλις
τέσσερα χρόνια Βουλευτής. Μπήκα στην πολιτική, για να προ-
σφέρω πραγµατικά στον τόπο µου τίµια και έντιµα. Δεν έχω κλέ-
ψει ποτέ, υποβάλλω δήλωση «πόθεν έσχες» και εγώ και η
οικογένειά µου από το 1999 αρχικά ως Αντιδήµαρχος Ηρακλείου,
µετά ως Περιφερειάρχης, στη συνέχεια πάλι ως Αντιδήµαρχος
Ηρακλείου και τώρα ως Βουλευτής. Δεν έχω αποκτήσει κανένα
περιουσιακό στοιχείο όλη αυτήν την περίοδο και όµως καλούµαι
να απολογηθώ για τις αδυναµίες του πολιτικού συστήµατος και
για τους όποιους διεφθαρµένους πολιτικούς υπήρξαν. Δεν είµα-
στε όλοι οι πολιτικοί διεφθαρµένοι ούτε κλέφτες ούτε λαµόγια
και δεν είναι σωστή αυτή η ισοπέδωση. Εάν θέλετε, είναι επικίν-
δυνη για την ύπαρξη της ίδιας της δηµοκρατίας. 

Πρέπει, λοιπόν, να ξεκαθαρίσει η ήρα από το στάρι. Έτσι λένε
στην πατρίδα µου την Κρήτη. Με αυτήν την πρόταση νόµου προ-
σπαθούµε αυτό να επιτύχουµε και να εξατοµικεύσουµε την ευ-
θύνη που έχουν κάποιοι πολιτικοί, οι οποίοι έγιναν πλούσιοι
αναµειγνυόµενοι στα κοινά. 

Ο κόσµος περνάει πάρα  πολύ δύσκολα και θέλει να δει να
αποδίδεται δικαιοσύνη, να τιµωρούνται και να πληρώνουν πρώτα
απ’ όλα οι διεφθαρµένοι  πολιτικοί. Είναι, λοιπόν, ανάγκη να θε-
σµοθετήσουµε πιο εξελιγµένους τρόπους ελέγχου της περιου-
σιακής κατάστασης των πολιτικών και να µη µείνουµε σ’ ένα
απαρχαιωµένο νοµικό καθεστώς που διέπει τον έλεγχο του
«πόθεν έσχες». 

Τι κάνουµε λοιπόν σήµερα -να καταλάβει ο κόσµος τι αλλά-
ζουµε- µε την πρόταση νόµου που υπέβαλλαν οι Βουλευτές. Κατ’
αρχάς, θεσµοθετούµε τον αναδροµικό έλεγχο, από το 1974 µέχρι
σήµερα, των Πρωθυπουργών, των Υπουργών, των Υφυπουργών
και των Αρχηγών των κοµµάτων που εκπροσωπούνται στη
Βουλή, αυτών δηλαδή που διαχειρίστηκαν δηµόσιο χρήµα, για
να δούµε συγκριτικά τι περιουσία έχουν αποκτήσει αυτοί όλοι,
από το 1974 µέχρι σήµερα και αν δικαιολογείται αυτή η από-
κτηση της περιουσίας τους από τα εισοδήµατά τους. 

Δεύτερον, συµπληρώνουµε το ν.3213 του «πόθεν έσχες» µε
νέες ρυθµίσεις πιο αποτελεσµατικές, δίδοντας µεγαλύτερη βα-
ρύτητα στο «πόθεν έσχες» και ειδικά στο «έσχες». Έτσι, προβλέ-
πουµε τη δήλωση παραίτησης παραχώρησης, δωρεάς στο
δηµόσιο των µη δηλωθέντων στοιχείων στη δήλωση «πόθεν
έσχες», γιατί υπάρχουν κάποιοι που δεν δήλωσαν στοιχεία περι-
ουσιακά στη δήλωση «πόθεν έσχες», ώστε να µην περιµένουµε
την καταδικαστική απόφαση για τη δήµευση αυτών των περιου-
σιακών στοιχείων που δεν έχουν δηλωθεί. Θεσµοθετούµε, δη-
λαδή, ένα προδικαστικό στάδιο, ένα συµβατικό στάδιο που
αφορά όλους τους εµπλεκόµενους, από τους Βουλευτές µέχρι
όλους τους εµπλεκόµενους. Έτσι αυτοί που δεν θα υποβάλουν
αυτή τη δήλωση, αµέσως θα πρέπει να ελεγχθούν, διότι είναι
ύποπτοι. 

Επίσης, προβλέπεται ειδικός τύπος της δήλωσης του «πόθεν
έσχες» για όλους τους υπόχρεους, για να γίνει ηλεκτρονικά  η
καταγραφή και ο έλεγχός τους. Και, επίσης, είναι υποχρεωτική
η ανάρτηση στο διαδίκτυο όλων των δηλώσεων και επιτρέπεται
η δηµοσίευση του «πόθεν έσχες» όλης της δήλωσης και όχι µόνο

επιλεκτικά ότι ο τάδε έχει τόση περιουσία και µόνο, διότι θα πρέ-
πει να δηλώνεται όλη συνολικά η δήλωση. 

Το πιο σπουδαίο που θεσµοθετούµε σήµερα είναι ότι αίρεται,
ότι κάµπτεται κάθε απόρρητο, κυρίως τραπεζικό, στις τράπεζες
του εσωτερικού και του εξωτερικού για όλους τους εµπλεκόµε-
νους, για όλους τους ελεγχόµενους και προβλέπονται κυρώσεις
και ποινές για όσους δεν συνεργάζονται ή αποκρύπτουν στοι-
χεία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η υπό συζήτηση πρόταση νόµου
αποτελεί µια σπουδαία νοµοθετική πρωτοβουλία. Είναι καλοδε-
χούµενη από όλους  µας, ώστε να λάµψει επιτέλους η αλήθεια.
Να τιµωρηθούν παραδειγµατικά όσοι έχουν καταχραστεί δηµό-
σιο χρήµα, διότι οι πολιτικοί πρέπει να είµαστε το παράδειγµα
και αυτό θα είναι ένα καλό µάθηµα και προς τους πολίτες και θα
αποτελέσει και µια σπουδαία κοινωνική δικαίωση του κόσµου, ο
οποίος απαιτεί να τιµωρηθούν αυτοί οι οποίοι φταίνε. 

Ψηφίζω βεβαίως αυτήν την πρόταση, την οποία έχω και εγώ
υπογράψει και πιστεύω ότι  όλοι θα τη στηρίξετε. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΔΡΕΥΩΝ( Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.
Σκραφνάκη. 

Παρακαλείται ο κ. Σπυροπάνος Μαργέλης, Βουλευτής Λευκά-
δας, να λάβει το λόγο. 

ΣΠΥΡΟΠΑΝΟΣ ΜΑΡΓΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, πήρα το λόγο

να µιλήσω για το νοµοσχέδιο που συζητούµε σήµερα όχι µόνο
διότι είµαι ένας από τους εβδοµήντα πέντε Βουλευτές που
έχουµε συνυπογράψει την πρόταση νόµου αλλά κυρίως για δύο
άλλους λόγους. 

Ο πρώτος λόγος είναι διότι θέλω να εκφράσω τον απαιτού-
µενο, τον δέοντα σεβασµό και τιµή απέναντι στο συµπατριώτη
µου, πρώην Πρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων κ. Απόστολο Κα-
κλαµάνη γιατί επί µερικές δεκαετίες σε αυτόν εδώ τον ιερό χώρο
του ελληνικού Κοινοβουλίου µε τρόπο σταθερό και αταλάντευτο
υποστηρίζει τις απόψεις του και γιατί πρωταγωνιστεί στον αγώνα
κατά της διαφθοράς και της διαπλοκής.

Ο δεύτερος λόγος είναι διότι θέλω να εκφράσω µερικούς προ-
βληµατισµούς, σκέψεις και ιδέες που έχω για το θέµα που κου-
βεντιάζουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι γνωρίζουµε ότι η χώρα µας
βιώνει µία πολύ µεγάλη, τεράστια κρίση οικονοµική, αλλά και κυ-
ρίως κρίση θεσµών και αξιών και παλεύει προκειµένου να βγει
απ’ αυτήν. Σαν εργαλείο έχουµε το µνηµόνιο το πρώτο, το δεύ-
τερο, τη δανειακή σύµβαση, αυτά που επί δύο ολόκληρα χρόνια
τώρα κουβεντιάζουµε στη Βουλή. Όµως, όλα αυτά αποτελούν
µία αναγκαία, αν θέλετε, συνθήκη αλλά σε καµµία περίπτωση δεν
αποτελούν και ικανή συνθήκη να βγάλει τη χώρα µας από το
αδιέξοδο. Γι’ αυτό χρειάζεται –και είναι ένα έλλειµµα, ως έτσι το
καταγράφω- ένα συνολικό, παράλληλο µε αυτά τα µνηµόνια,
εθνικό σχέδιο το οποίο θα βοηθήσει τη χώρα µας πραγµατικά να
βρει µία καινούργια πορεία. 

Αυτό το εθνικό σχέδιο πρέπει να έχει µερικά κεφάλαια, µερι-
κούς άξονες που να έχουν σχέση µε την αναδιάρθρωση της πα-
ραγωγικής βάσης της χώρας, µε την αναδιάρθρωση της
ελληνικής Δηµόσιας Διοίκησης, µε την ανάπτυξη, µε τη διατή-
ρηση της κοινωνικής συνοχής, αλλά και µε το πολιτικό σύστηµα.
Πρέπει να κάνουµε πολλά πράγµατα σε αυτήν την κατεύθυνση,
σ’ αυτό το κεφάλαιο. 

Το πολιτικό σύστηµα της χώρας πρέπει να εξυγιανθεί, να γίνει
πολύ πιο αποτελεσµατικό, πολύ πιο φιλικό στους πολίτες, να
αποκτήσει ξανά την εµπιστοσύνη και την αξιοπιστία την οποία
έχει χάσει. Σε αυτήν την κατεύθυνση θα µπορούσε να αλλάξει
τον εκλογικό νόµο, θα µπορούσε να πάρει µέτρα και πολιτικές
για την ανανέωση και του συστήµατος και του πολιτικού προσω-
πικού της χώρας και µία σειρά άλλα πράγµατα, τα οποία, όµως,
δεν είναι του παρόντος.

Ένα τµήµα, λοιπόν, ένας κρίκος σε αυτές τις πολιτικές που
έπρεπε να έχουµε κάνει για το πολιτικό σύστηµα, είναι και το νο-
µοσχέδιο που κουβεντιάζουµε σήµερα. Κοιτάξτε να δείτε, κακά
τα ψέµατα, όσους νόµους και να κάνουµε, αν κάποιοι θέλουν να

7810 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



είναι απατεώνες, θα είναι. Δεν το κουβεντιάζω τώρα και για να
είµαστε ειλικρινείς και να µην κοροϊδευόµαστε µεταξύ µας, οι δυ-
νατότητες που δίνει σήµερα το χρηµατοπιστωτικό σύστηµα, οι
τεχνολογίες, οι offshore, η λειτουργία χωρίς σύνορα, η διακίνηση
κεφαλαίων µε πολύ άνεση, που πραγµατικά όσο και να κυνηγάς,
θα είσαι από πίσω, δεν θα είσαι µπροστά, δεν θα είσαι εµπόδιο,
δεν θα είσαι φράχτης σε όλη αυτήν την ιστορία. Αυτό, βέβαια,
δεν σηµαίνει ότι εµείς δεν πρέπει να ανανεώνουµε το νοµικό µας
οπλοστάσιο. Προφανώς, αυτό πρέπει να κάνουµε και αυτό κά-
νουµε σήµερα. 

Συγχρόνως, όµως, πρέπει να εµπεδώσουµε µία παιδεία, µία
άλλη κουλτούρα, έναν άλλο πολιτικό πολιτισµό, προκειµένου από
µόνοι µας, όσοι ασχολούµαστε µε τα κοινά, να µην χρειαζόµαστε
νόµους για να είµαστε αντάξιοι της ευθύνης µας, αλλά από µόνοι
µας να καταλάβουµε ότι είναι υποχρέωσή µας να είµαστε αντά-
ξιοι της ευθύνης µας. Και βεβαίως, δεν είναι υποχρέωση µόνο
των πολιτικών. Είναι υποχρέωση όλων όσων εµπίπτουν στη δια-
δικασία υποχρέωσης υποβολής δηλώσεων «πόθεν έσχες» και της
κοινωνίας και των πολιτών. 

Διότι κακά τα ψέµατα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µικρή
είναι η κοινωνία, µικρή είναι η χώρα µας, µικροί οι νοµοί µας, όλοι
γνωριζόµαστε σε αυτόν τον τόπο και η κοινωνία και οι πολίτες µε
την ψήφο τους οφείλουν να µην επιβραβεύουν αυτούς για τους
οποίους υπάρχουν υποψίες και όχι µόνο υποψίες, αλλά ορατές
αποδείξεις, διότι όλοι βλέπουν τον κάθε έναν πώς εξελίσσεται
και αναπτύσσεται, πώς προχωράει τη ζωή του, τι βίο κάνει, τι
µέσα χρησιµοποιεί στη ζωή του. Αυτά είναι γνωστά.

Άρα, θέλω να πω, για να διορθώσουµε το σύστηµα, θα πρέπει
και οι πολίτες και η κοινωνία σε αυτήν την κατεύθυνση να ανα-
λάβουν τις δικές τους ευθύνες. Γιατί σήµερα κουβεντιάζουµε το
αυτονόητο, ότι οι πολιτικοί θα πρέπει να είναι έντιµοι και θα πρέ-
πει να τηρούν κανόνες ηθικής. Αυτό είναι το αυτονόητο. Δεν το
συζητάµε. Θα πρέπει να το έχουµε κατακτήσει αυτό σαν κοινωνία
και ως πολιτικό σύστηµα και να συζητάµε ότι οι πολιτικοί επι-
πλέον πρέπει να έχουν όραµα, σχέδιο, επάρκεια, ικανότητα, απο-
τελεσµατικότητα, όλα αυτά που είναι αναγκαίες αρετές για να
οδηγούν τη χώρα σωστά και όχι έτσι όπως έχει οδηγηθεί η χώρα
όλα τα προηγούµενα χρόνια.

Εν πάση περιπτώσει, όµως, καλά κάνουµε και ασχολούµαστε
και ενισχύουµε το νοµικό µας οπλοστάσιο. Καλά κάνουµε και κα-
λούµε όλους όσους από το 1974 και µετά, µέχρι σήµερα, έχουν
διατελέσει σε θέσεις ευθύνης, Πρωθυπουργοί, Υπουργοί, Αρχη-
γοί Κοµµάτων, Υφυπουργοί, να κάνουν δηλώσεις και καλά κά-
νουµε και ορίζουµε µία επιτροπή. 

Δεν ξέρω αν η επιτροπή πρέπει να είναι αυτή που έχουµε σή-
µερα ή αυτή που προτείνει το νοµοσχέδιο ή η τροπολογία, εν
πάση περιπτώσει καλώς κάνουµε.

Θέλω να κάνω µια παρατήρηση, κύριε Υπουργέ και κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι. Λέµε ότι σε ένα χρόνο αυτή η επιτροπή πρέ-
πει να έχει κάνει τη δουλειά της. Αυτό είναι πολύ σηµαντικό. Αν
σε ένα χρόνο αυτή η επιτροπή δεν κάνει τη δουλειά της, χάσαµε
το παιχνίδι. Οι πολίτες θα πουν πάλι ότι φτιάξαµε έναν καινούργιο
νόµο έτσι για να εκτονώσουµε τα πράγµατα τον οποίο, όµως,
ποτέ δεν εφαρµόσαµε. Άρα θέλει προσοχή σε αυτό πραγµατικά.
Ό,τι θεσµοθετούµε, ό,τι νοµοθετούµε, συγχρόνως πρέπει να
αναλαµβάνουµε και την ευθύνη και την υποχρέωση να το υλο-
ποιούµε, αλλιώς δεν έχει κανένα νόηµα.

Θα έλεγα σαν ιδέα ότι θα είχε εξαιρετικό ενδιαφέρον αν
όποιος θέλει να ασχοληθεί µε τα κοινά, υποβάλει δήλωση έσχες,
τι έχει, και δήλωση «πόθεν έσχες», δηλαδή πόθεν τα έχει αυτά
πριν καν εκλεγεί. Διότι τότε θα µπορούσαν στις τοπικές κοινωνίες
οι πολίτες να ελέγξουν, διότι, όπως είπα, γνωριζόµαστε όλοι, και
να δούµε τι πραγµατικά σηµαίνει. Θα είχε ένα ενδιαφέρον αυτό.

Θα πω και κάτι άλλο. Αν κάποιος στη ζωή του, στην επιχειρη-
µατική του δραστηριότητα, στο βίο του, έχει κερδίσει µε παρά-
νοµο τρόπο, είναι φοροφυγάς, έχει κάνει άλλες πράξεις, αυτός
λοιπόν δεν µπορεί να κληθεί από οποιαδήποτε θέση ευθύνης να
διαχειριστεί τα κοινά και να οδηγήσει τον τόπο µπροστά. Δεν γί-
νεται. Με ποια λογική θα γίνει αυτό, όταν αυτός έχει ανατραφεί,
έχει γαλουχηθεί µέσα σε τέτοιες διαδικασίες; Άρα, ίσως θα πρέ-
πει ένας τέτοιος έλεγχος να γίνεται ουσιαστικός πριν. Το λέω σαν

ιδέα.
Θέλω να πω ακόµα -ειπώθηκε και νωρίτερα- ότι οι Βουλευτές,

οι οποίοι είµαστε στη δίνη και το µάτι του κυκλώνα, δεν διαχειρι-
ζόµαστε προϋπολογισµούς, δεν υπογράφουµε αποφάσεις, γι’
αυτό εγώ πιστεύω ότι η συντριπτική πλειοψηφία για να µην πω
όλοι οι Βουλευτές δεν µπορούν να κατηγορούνται για διάφορα
πράγµατα που ακούµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)

Θα τελειώσω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. Επιτρέψτε µου,
δυο-τρεις παρατηρήσεις θέλω να κάνω ακόµα. 

Είναι σωστό αυτό που λέµε ότι οι δηλώσεις αυτές θα αναρτών-
ται στο διαδίκτυο, διότι σήµερα το διαδίκτυο δεν είναι προνόµιο
λίγων, ενός µικρού ποσοστού των Ελλήνων πολιτών. Οι νέοι άν-
θρωποι, αλλά και οι µεγαλύτεροι και σιγά-σιγά όλοι πλέον µπο-
ρούν να έχουν πρόσβαση στο διαδίκτυο και µπορούν να κάθονται
να βλέπουν µε την ηρεµία τους και µε την προσοχή που χρειάζε-
ται, κάθε ένας πώς οφείλει να υποβάλει δήλωση «πόθεν έσχες».
Και δεν είναι µόνο οι Βουλευτές, αλλά είναι όλοι όσοι έχουν τα
µέσα ενηµέρωσης, διοικήσεις οργανισµών, τραπεζίτες, δηµοσιο-
γράφοι και µια σειρά άλλοι, που δεν χρειάζεται να αναφέρω
τώρα.

Είναι σηµαντικό αυτό που λέµε και στο νόµο αυτό ότι πρέπει
αυτά τα έντυπα των δηλώσεων να είναι λειτουργικά, να είναι
απλά, να µπορεί κάποιος  διαβάζοντάς τα να καταλαβαίνει. Δεν
χρειάζεται να καταλαβαίνουν µόνο οι ελεγκτές, οι ορκωτοί λογι-
στές, όλοι αυτοί ή οι δικαστές που θα κληθούν σε κάποια φάση
να τα δουν αυτά. Πρέπει να είναι µε τέτοιο τρόπο διατυπωµένα
που να τα καταλαβαίνει σε πολύ λίγο χρόνο και χωρίς ιδιαίτερη
σκέψη και γνώση ο κάθε πολίτης.

Πιστεύω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι το κύρος του πο-
λιτικού κόσµου πρωτίστως οφείλει να το υπερασπιστεί ο ίδιος ο
πολιτικός κόσµος. Πρωτίστως οφείλουµε να το υπερασπιστούµε
εµείς οι ίδιοι. Δεν µπορούµε εµείς οι ίδιοι να ζητάµε νόµους και
νόµους και ξανά νόµους για να διασφαλίσουµε το κύρος µας.
Είναι δική µας ευθύνη να διασφαλίσουµε το κύρος µας και σε
αυτήν την κατεύθυνση νοµίζω πρέπει να κινηθούµε.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Σπυροπάνο Μαργέλη.

Παρακαλείται ο κ. Νικόλαος Τσώνης, Βουλευτής ΠΑΣΟΚ Φθιώ-
τιδος, να λάβει το λόγο.

Ορίστε, κύριε Τσώνη, έχετε το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΩΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, βιώνουµε τη δυσκολότερη περίοδο που

έχει περάσει η χώρα µας µετά τον πόλεµο. Οικονοµικές αναλύ-
σεις, οικονοµικές αντιλήψεις έχουν υπάρξει πάρα πολλές, αντι-
κρουόµενες πολλές φορές µεταξύ τους, αλλά και πολλές φορές
έχουν αλλαχτεί από τα ίδια πρόσωπα που άλλα ισχυρίζονταν κά-
ποια στιγµή και άλλα µετά και εδώ η Βουλή, δυστυχώς, έχει γίνει
και πεδίο «κωλοτούµπων» το τελευταίο διάστηµα. 

Για να ανταπεξέρθουµε καλύτερα σε αυτήν την κρίση, πέραν
της σωστής και δίκαιης στόχευσης, χρειάζεται και οµόνοια και
εργατικότητα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΡΟΔΟΥΛΑ ΖΗΣΗ)

Αυτήν τη στιγµή την οµόνοια δεν την έχουµε γιατί δεν υπάρχει
πλέον εµπιστοσύνη του λαού προς τον πολιτικό του. Κι εδώ
φταίµε, αγαπητοί συνάδελφοι. Πολύ σωστά αναρωτιέται ο λαός
πώς είναι δυνατόν οκτώ Πρωθυπουργοί –τουλάχιστον που έχω
ζήσει εγώ- τα τελευταία χρόνια άλλος µε οκτώ και άλλος µε δυό-
µισι χρόνια θητείας να µην έχουν χτυπήσει το λαθρεµπόριο πε-
τρελαίου. Αναρωτιέται πώς είναι δυνατόν τόσα χρόνια αφού όλοι
λένε ότι η µηχανοργάνωση θα είναι το κύριο εργαλείο της λύσης
και της διαφάνειας, δεν µπορεί να προχωρήσει και πάντα σκον-
τάφτει. Αναρωτιούνται πώς είναι δυνατόν να µην αποδίδεται το
ΦΠΑ και όσο πάει να µεγαλώνει. Και θα περάσω και στο τελευ-
ταίο και δεν είναι λαϊκίστικο καθόλου: Γιατί οι Βουλευτές να
έχουν σύνταξη βουλευτού, δηλαδή διπλή σύνταξη; Δεν κρύβω
ότι αναρωτιέµαι και εγώ για αυτά. 
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Πέραν αυτών δεν έχουµε δώσει ξεκάθαρα ποιοι είµαστε εδώ
στη Βουλή. θα ήταν πολύ πιο σωστό να είχε γίνει ένας έλεγχος
από την αρχή που έκανε ΑΦΜ ο κάθε πολιτικός και να γίνει η αν-
τιστοίχησή του µε το Ε9 από τότε που έκανε το ΑΦΜ µέχρι σή-
µερα. Έτσι θα αποδεικνυόταν ποιοι είµαστε και δεν θα µας
έβριζαν όπως µας βρίζουν τώρα. Ίσως µας έλεγαν αναποτελε-
σµατικούς, ότι δεν έχουµε ικανότητα αλλά τουλάχιστον θα αι-
σθάνονταν ότι είµαστε έντιµοι. 

Αυτή η προσπάθεια του κ. Κακλαµάνη είναι εξαιρετική και ανα-
γκαία. Για αυτό και την υπέγραψα. Πιστεύω ακράδαντα ότι θα
έπρεπε να έχει γίνει από την πρώτη µέρα που έχουµε µπει εδώ
και βλέπαµε µια κρίση να έρχεται και να µεγαλώνει. Θα έπρεπε
να το έχουµε καταλάβει και να το έχουµε δώσει στον κόσµο.

Δεν νοµίζω όµως, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι φτάνει µόνο αυτό.
Αυτό ίσως θα εµποδίσει τους πολιτικούς να κλέψουν ή ακόµα θα
τους βάλει σε σκέψεις πώς να κρύβονται καλύτερα, µε όλο αυτό
που υπάρχει, offshore εταιρείες, τεχνητούς παραδείσους κ.λπ..
Το ζητούµενο λοιπόν είναι να µπαίνουν στη Βουλή περισσότεροι,
αν όχι όλοι –εγώ λέω όλοι- καθαροί άνθρωποι που να µην θέλουν
να κλέψουν. Και αυτό θα πρέπει να το κάνουν τα κόµµατα. Να
βάζουν στα ψηφοδέλτιά τους απόλυτα ελεγµένους και επιλεγµέ-
νους ανθρώπους. 

Έτσι και καθαρότεροι άνθρωποι θα µπαίνουν εδώ µέσα στη
Βουλή που δεν θα θέλουν να κλέψουν αλλά και το προφίλ του
µελλοντικού πολιτικού θα αλλάξει. Γιατί τώρα είµαστε στη δυσά-
ρεστη θέση κάποιοι να έχουν συνδυάσει την πολιτική µε την ευ-
φράδεια λόγου, µε το να µιλάς και να µη λες τίποτα, να ξεφεύγεις
από τις ερωτήσεις. Τα άλλα δεν τα κοιτάνε. Κάνοντας αυτά που
είπα, το νέο παιδί που θα θέλει να ασχοληθεί µε την πολιτική θα
κοιτάξει ότι πρέπει να είναι και καθαρό σε όλα αυτά τα σηµεία,
πρέπει να έχει δουλέψει και να είναι καθαρότατο σε όλα. 

Τέλος, όσον αφορά στους προεκλογικούς αγώνες και στους
χρηµατοδότες, εδώ πέρα και ο τίµιος γίνεται και λίγο ένοχος.
Πρέπει να κάνουµε την πολιτική, λοιπόν, ένα φθηνό σπορ και
αυτό πρέπει να γίνει µε την αλλαγή του εκλογικού συστήµατος,
η οποία πολλές φορές έχει κουβεντιαστεί αλλά ποτέ δεν έφτασε
σε αυτό το σηµείο. Να µην αναγκάζεται ο πολιτικός να θέλει τόσο
µεγάλη οικονοµική επιφάνεια, την οποία δεν διαθέτει και έτσι ο
έξυπνος επιχειρηµατίας γνωρίζοντας την κατάσταση τον περιµέ-
νει. Γιατί εύκολο είναι να καταλάβει ότι δεν τα δίνει κανείς έτσι
τα χρήµατά του. 

Αν αυτά τα τρία δεν τα επιβάλουµε, αγαπητοί συνάδελφοι, θα
είµαστε κατώτεροι των περιστάσεων και πιστεύω ότι θα έχουµε
βλάψει και τη χώρα µας. Γι’ αυτό θεωρώ, αγαπητέ Πρόεδρε κ.
Κακλαµάνη, ότι πρέπει να υπάρξει και συνέχεια και στα άλλα δύο
εκ µέρους σας και σας ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Νι-

κόλαο Τσώνη, Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ στο Νοµό Φθιώτιδας.
Καλείται να λάβει το λόγο ο Ανεξάρτητος Βουλευτής Νοµού

Αχαΐας, κ. Νικόλαος Τσούκαλης.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα η Βουλή έχει τη νοµο-

θετική πρωτοβουλία. Σήµερα Βουλευτές διαφόρων πτερύγων
της Βουλής προτείνουν προς την Κυβέρνηση και προς το Σώµα
ένα σχέδιο νόµου. Είναι µία διαδικασία δυστυχώς για τη χώρα
µας πρωτόγνωρη να συζητάµε ολοκληρωµένα µία πρόταση
νόµου και να έχουµε την Κυβέρνηση να τη συζητά και να την απο-
δέχεται, προκειµένου να διαµορφωθεί ένα πλήρες πλαίσιο λει-
τουργίας, ελέγχου των οικονοµικών των Βουλευτών, του
πολιτικού κόσµου. Η συγκεκριµένη πρόταση νόµου έτυχε µίας
διεξοδικής επεξεργασίας στην επιτροπή και έρχεται σήµερα πλή-
ρης και µε τις τροπολογίες που καταθέσαµε σαν επιτροπή. Και
ο έχων την πρωτοβουλία κ. Κακλαµάνης και εγώ και η Δηµοκρα-
τική Αριστερά θεωρούµε ότι έχει την πληρότητα αυτή που απαι-
τείται, προκειµένου να οχυρωθεί περαιτέρω ο θεσµός του «πόθεν
έσχες» των πολιτικών προσώπων. 

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρόταση νόµου δεν
αρκεί προκειµένου να αποκαθάρει τις ανοµίες του πολιτικού συ-
στήµατος, να διασκεδάσει στοιχειωδώς την απαίτηση των πολι-
τών να υπάρξει διαφάνεια παντού και κυρίως να τελειώνει αυτή

η εκκρεµότητα όσον αφορά τη γενικευµένη ανοµία και τη µη
εφαρµογή των νόµων. Η κρίση του πολιτικού συστήµατος, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι απλώς η άλλη όψη της δηµοσιο-
νοµικής κρίσης. Συνιστά ταυτόχρονα βασική γενεσιουργό αιτία
της, αλλά και κύριο ανασταλτικό παράγοντα στην όποια προσπά-
θεια διεξόδου και ανάκαµψης. Στη χώρα µας αναπτύχθηκε ένα
πολιτικό σύστηµα µε σχετικοποιηµένη την ισχύ των νόµων και
των θεσµών και παράλληλα αναπτύχθηκε ένα εκτεταµένο πλέγµα
διαπροσωπικών εξωθεσµικών σχέσεων πολιτικών κοµµάτων και
πολιτικών µε τους πολίτες. 

Οι πελατειακές σχέσεις και η διάχυτη παραβατικότητα αποτε-
λούν άτυπο µεν, αλλά υπαρκτό και διαρκή παράγοντα της σύγ-
χρονης κοινοβουλευτικής µας δηµοκρατίας. Παράλληλα, το
κράτος στα χέρια των ιδιοτελών πολιτικών αποτέλεσε το βασικό
µέσο εξόφλησης οφειλών των πελατειακών σχέσεων. Παρά-
πλευρη απώλεια αυτής της κατάστασης υπήρξε η ανάπτυξη και
η επέκταση της διαφθοράς σε όλο το φάσµα του δηµόσιου
τοµέα, η γενίκευση της συναλλαγής ως αποτελεσµατικής µεθό-
δου καλών σχέσεων και επιτυχών δραστηριοτήτων σε όλη την
έκταση της δηµόσιας σφαίρας. Πρώτοι και καλύτεροι λειτουργοί
αυτών των επ’ ανταλλάγµατι σχέσεων οι διαχειριστές εξουσίας
σε όλη την κλίµακα του κράτους, καθώς βεβαίως και οι θεσµο-
θετηµένοι ή άτυποι διαµεσολαβητές στις σχέσεις του, όπως κόµ-
µατα εξουσίας, το πολιτικό τους προσωπικό, η ανώτερη
νοµενκλατούρα του στενού και ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, κρα-
τικοδίαιτες συνδικαλιστικές ηγεσίες, Μέσα Μαζικής Ενηµέρω-
σης. 

Η θέσπιση ουσιαστικά εκ των προτέρων παραγραφής των
όποιων υπουργικών ευθυνών για πράξεις ή παραλείψεις τους στη
διάρκεια της θητείας τους µετέτρεψε αυτήν την κατάσταση σε
ελκυστικό περιβάλλον ασκήσεων ανοµίας. Προς αυτήν την κα-
τεύθυνση λειτούργησαν οι πρωθυπουργοκεντρικές συνταγµατι-
κές ρυθµίσεις, η µετέπειτα δε κρατική χρηµατοδότηση και
στελέχωση των κοµµάτων από δηµοσιοϋπαλληλικό δυναµικό, το
ανεξέλεγκτο της λειτουργίας και των πηγών χρηµατοδότησής
τους. 

Η κρίση του πολιτικού µας συστήµατος δεν τεκµαίρεται µόνο
εκ του αποτελέσµατος, δηλαδή τη χρεωκοπία στην οποία οδή-
γησε τη χώρα. Είναι κρίση των δοµών που συγκροτούν την αρχι-
τεκτονική του, κρίση των θεσµών που διασφαλίζουν τη λειτουρ-
γία του, κρίση των θεσµών φορέων της πολιτικής αντιπροσώπευ-
σης. Είναι κρίση διακυβέρνησης, κρίση βασικών αξιών. 

Πρέπει να συναποφασίσουµε και να θεσπίσουµε το αναλογικό
εκλογικό σύστηµα µε µικρότερες εκλογικές περιφέρειες, γεγο-
νός που θα αποτρέψει ή θα περιορίσει τη διακίνηση µαύρου πο-
λιτικού χρήµατος και έτσι θα καθίσταται ο κοινωνικός έλεγχος
και η λογοδοσία των Βουλευτών ευκολότερη.

Το κόστος του πολιτικού συστήµατος είναι άλλος παράγων
όσον αφορά τη γενικότερη διαφάνεια. Σήµερα ακριβώς συζη-
τάµε τη µείωση του κόστους του πολιτικού συστήµατος, τη µεί-
ωση των βουλευτικών αποζηµιώσεων και των µεγάλων προνο-
µίων, την επανεξέταση του τρόπου χρηµατοδότησης των κοµµά-
των, την αυστηροποίηση του «πόθεν έσχες», ακόµα και την κα-
τάσχεση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε κάθε συζήτηση όµως για την
τροποποίηση του ν.3233 διατυπώναµε την άποψη ότι κάναµε ένα
βήµα προς τη θωράκιση της αξιοπιστίας του πολιτικού συστήµα-
τος. Φαίνεται όµως ότι αυτό δεν αρκεί, γιατί τα µηνύµατα που
στέλνει όλο το πολιτικό σύστηµα προς την κοινωνία, είναι άκρως
αντιφατικά. Δικαίως λοιπόν ο πολιτικός κόσµος δέχεται τα πυρά
των πολιτών. Δικαίως απαξιώνεται, δικαίως λοιδορείται και δυ-
στυχώς πάρα πολλές φορές ακόµα και λεκτικά προπηλακίζεται.
Το βιώνουµε. 

Αυτήν τη στιγµή ο πολιτικός κόσµος βουλιάζει απαξιωµένος.
Εν µέσω σκανδάλων, κακοδιοίκησης του δηµοσίου, ανά τακτά
διαστήµατα επανέρχεται το ζήτηµα των βουλευτικών αναδροµι-
κών συντάξεων. Ακόµη υπάρχουν πρώην συνάδελφοι και ορισµέ-
νοι νυν, αν δεν κάνω λάθος, που εµµένουν στη διεκδίκηση των
αναδροµικών. 

Πώς µπορούµε να δικαιολογηθούµε απέναντι στους πολίτες
όσον αφορά τις τεράστιες προεκλογικές δαπάνες και τα σκάν-
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δαλα που πολλές φορές τις συνοδεύουν; Έχουµε επίσης και το
παράδειγµα της πρόσφατης τροπολογίας –όνειδος για την ρύθ-
µιση των δανείων των κοµµάτων ή ακόµα και την τεράστια κωλυ-
σιεργία που είχαµε το τελευταίο διάστηµα όσον αφορά τη
διερεύνηση καταγγελιών σε σχέση µε το «πόθεν έσχες».

Όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εντείνουν την αντί-
φαση. Αν δεν διασφαλίσουµε µε κάθε τρόπο τον κοινωνικό
έλεγχο στο «πόθεν έσχες» των πολιτικών και όσων έχουν υπο-
χρέωση υποβολής «πόθεν έσχες», δεν θα αλλάξει κάτι δραµα-
τικά. 

Μάλιστα, αυτός ο κοινωνικός έλεγχος πρέπει να βασίζεται σε
µία βάση δεδοµένων, ώστε να είναι απλός και κατανοητός από
το µέσο πολίτη. Δεν µπορεί να νιώθει ότι παραπλανιέται ή ότι
προσπαθεί κάποιος να τον κοροϊδέψει, τη στιγµή µάλιστα που η
οικονοµική ανάκαµψη δεν θα έρθει χωρίς αναστήλωση της έν-
νοιας της αλληλεγγύης και της διαφάνειας και γενικότερα της
πάταξης της ανοµίας.

Η Δηµοκρατική Αριστερά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ
και καιρό έχει αναδείξει το ζήτηµα της αυστηρής εφαρµογής του
«πόθεν έσχες» µεταξύ των απαραίτητων στοιχείων για τη δηµο-
σιονοµική εξυγίανση. Δεν θα µπορούσαµε λοιπόν να µην υποστη-
ρίξουµε την πρόταση αυτή, να την συνυπογράψουµε και να
αγωνιστούµε όλοι να γίνει επιτέλους ένας νόµος πράξη.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ.

Τσούκαλη, Ανεξάρτητο Βουλευτή Αχαΐας. 
Το λόγο έχει ο Βουλευτής του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού

Α’ Αθήνας κ. Πλεύρης. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οπωσδήποτε συζητούµε ένα ση-

µαντικό θέµα. Θεωρώ όµως ότι αυτό που λείπει από την ελληνική
πολιτική σκηνή –θα λέγαµε και διεθνώς την πολιτική σκηνή- ανα-
φορικά µε τα θέµατα της διαφάνειας του πολιτικού κόσµου δεν
είναι τόσο η νοµοθεσία όσο η ειλικρίνεια.

Ποια ειλικρίνεια; Να δούµε αν υπάρχει πραγµατικά η πολιτική
βούληση επιτέλους όσοι συσχετίζονται µε διακίνηση µαύρου
χρήµατος και ενέχονται στην πολιτική ζωή του τόπου, να τιµω-
ρηθούν. Πρόβληµα νοµοθεσίας θα είχαµε αν είχαµε πιάσει τις
περιπτώσεις, τους είχαµε βρει και κρίναµε ότι το θεσµικό πλαίσιο
που έχουµε, η νοµοθεσία δεν είναι καλή. Δηλαδή ακόµα και που
θα ψηφιστεί σήµερα αυτό το νοµοσχέδιο θα βρούµε τα προβλη-
µατικά «πόθεν έσχες»; Αυτό είναι το νόηµα. 

Το νόηµα δεν είναι να λες κάποια πράγµατα που θα πω ότι
έχουν και επικοινωνιακή χροιά. Είµαι σίγουρος ότι θα αρέσει στα
Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης να ακούσουν ότι γίνεται δήµευση
των µη δηλωθέντων στοιχείων. Το σηµαντικό είναι να βρούµε
αυτά τα µη δηλωθέντα στοιχεία. Και σας πληροφορώ ότι και το
υπάρχον θεσµικό πλαίσιο έχει ποινές, έχει αυστηρές ποινικές
διατάξεις. Πόσες περιπτώσεις βρήκαµε και έφθασαν να τιµωρη-
θούν; Επειδή τώρα θα βάλουµε επιπλέον διαδικασίες, που µπορεί
άλλες απ’ αυτές να είναι σωστές, άλλες να είναι λανθασµένες,
άλλες να έχουν ουσία κι άλλες να έχουν επικοινωνιακή χροιά, κι
επειδή θα βάλουµε περισσότερες τέτοιες διατάξεις σηµαίνει ότι
θα πιάσουµε και περισσότερες περιπτώσεις; 

Εδώ, λοιπόν, είναι το στοίχηµα. Το στοίχηµα είναι να γίνεται ο
έλεγχος των «πόθεν έσχες» όπως πρέπει -και όχι µόνο των πολι-
τικών προσώπων- και να µην φθάνουµε σε µία υπερβολή έχοντας
βάλει ένα κοµµάτι δηµοσίων λειτουργών µέσα σ’ αυτά τα «πόθεν
έσχες» -κι αν πάτε στις εισαγγελίες του Αρείου Πάγου θα δείτε
ότι στοιβάζονται κάθε χρόνο τα «πόθεν έσχες» και δεν µπορούν
να ελεγχθούν- για να λέµε ότι υπάρχει «πόθεν έσχες». Ο έλεγχος
δηλαδή είναι το µείζον και πρέπει να ξεκινήσουµε από το τι συµ-
βαίνει, κύριοι συνάδελφοι. Τα πολιτικά κόµµατα έχουν ειλικρίνεια
για να κάνουν αυτή την κουβέντα; Δεν την έχουν. Και θα σας πω
γιατί δεν την έχουν. 

Όταν υπήρξε η περίπτωση «SIEMENS» κι αναφέρθηκε ότι
πήγαν χρήµατα σε πολιτικά κόµµατα και συγκεκριµένα υπήρξε
και µαρτυρία ότι έγινε και κίνηση χρηµάτων στο ταµείο του
ΠΑΣΟΚ, βγήκε το επίσηµο ΠΑΣΟΚ να µας πει «ήλεγξα τα βιβλία
και δεν υπάρχει καµία τέτοια διαδροµή». Όποιον να ρωτήσετε
µεταξύ µας αλλά και στην κοινωνία, είναι βέβαιοι ότι τα χρήµατα

της «SIEMENS» πήγαν σε πολιτικά κόµµατα. Όταν λοιπόν δεν
υπάρχει ειλικρίνεια, να βγει το πολιτικό κόµµα στο οποίο υπήρξε
αυτή η διαδροµή, κατά την έρευνα η οποία υπάρχει και κατά τη
µαρτυρία, την οµολογία κατηγορουµένου, και να πει «ήταν µια
κακή πρακτική που πρέπει να αλλάξει και θα την πατάξουµε»,
αλλά σου λέει «εµείς δεν το βρήκαµε αυτό», τότε φταίει ο Βου-
λευτής του κόµµατος για το τι έχει ή δεν έχει δηλώσει! Πώς λοι-
πόν όταν τα ίδια τα κόµµατα δεν έχουν την ειλικρίνεια να πουν τι
γίνεται στα  ταµεία τους, για ποιο λόγο δηµιουργήθηκαν όλα
αυτά τα χρέη στα κόµµατα τα οποία έχουν ταµεία και τι σχέσεις
υπήρξαν µε Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης και µε επιχειρηµατικό
κόσµο, ώστε να πούµε ότι γίνεται η αρχή, εµείς µένουµε στο επι-
κοινωνιακό, το «πόθεν έσχες»; 

Σιγά σιγά θα δούµε και την προσωπική ευθύνη του καθενός.
Κι αναφέροµαι ειδικά στους συναδέλφους οι οποίοι  βρίσκονται
πάρα πολλά χρόνια σ’ αυτό εδώ το Κοινοβούλιο. Θέλετε να µου
πείτε ότι σ’ αυτή τη διαδροµή σας στα υπουργικά έδρανα στα
οποία βρισκόσασταν δεν ακούγατε περιπτώσεις που βγήκαν
µετά στο φως της δηµοσιότητας; Εγώ ήµουν φοιτητής κι άκουγα
για ονόµατα που «έσκασαν» µετά, για να το πούµε απλά. Εσείς
που ήσασταν σ’ αυτά τα έδρανα δεν τα είχατε ακούσει; Δεν εί-
χατε ακούσει τι γινόταν; Ή λοιπόν εκεί υπήρξε µία συγκάλυψη ή
δεν καταλάβατε. Και τα δύο είναι αρνητικά.

Αυτό που πιστεύω ότι έγινε όλα αυτά τα χρόνια στον πολιτικό
στίβο της χώρας µας είναι ότι επικράτησε ένας κακώς εννοού-
µενος κοµµατικός πατριωτισµός: «αν αύριο το πρωί συµβεί κάτι
σ’ έναν δικό µας Υπουργό ή σ’ έναν δικό µας Βουλευτή, επειδή
θα κάνει κακό στο κόµµα, καλό είναι να µείνει σκεπασµένο το
θέµα».  Αυτό το πράγµα γιγαντώθηκε και αυτοί οι οποίοι όλα
αυτά τα χρόνια έβλεπαν δυσλειτουργίες δεν µιλούσαν. Γιατί εγώ
δεν µπορώ να πιστέψω ότι δεν βλέπατε δυσλειτουργίες. Δεν
µπορώ να πιστέψω ότι δεν ξέρατε ότι υπάρχουν άτοµα τα οποία
ενέχονται κι ότι δεν είχαν φθάσει πληροφορίες στα αυτιά σας.
Όµως ο κακώς εννοούµενος κοµµατικός πατριωτισµός έλεγε:
«θα κάνει κακό στο κόµµα για τις εκλογές. ‘Αστον. Ξέρουµε ότι
δεν υπάρχει». Κι αυτός ο ένας γίναµε όλοι µετά στα µάτια του
κόσµου, διότι δεν µπορέσαµε να βγάλουµε αυτούς οι οποίοι ενέ-
χονταν, µε το πρόσχηµα του να µην έχει κάποιο πλήγµα το
κόµµα. 

Αυτή είναι η πραγµατικότητα κατά την άποψη µου και γι’ αυτό
το λόγο εγώ δεν πιστεύω σε αυτά τα νοµοσχέδια. Και το λέω µε
µεγάλο σεβασµό στον Πρόεδρο, ο οποίος έχει κάνει µεγάλο
αγώνα προς αυτή την κατεύθυνση και είναι και ο συντάκτης του
νοµοσχεδίου. Εγώ δεν τα πιστεύω, γιατί έχω δει ότι όλες αυτές
οι διαδικασίες είναι τυπικές. Πιστεύω στην ειλικρινή διάθεση
εφαρµογής της νοµοθεσίας την οποία έχουµε, που θα βγουν τα
κόµµατα και θα πουν τι έγινε στο παρελθόν, αν µπήκαν στα τα-
µεία τους «µαύρα» χρήµατα. Να βάλουµε την κόκκινη γραµµή και
να κάνουµε την αρχή, να ξανακερδίσουµε την εµπιστοσύνη
στους πολίτες. Όχι όµως, λέγοντας τους: «Ορίστε, ένα ωραίο
καινούργιο νοµοσχέδιο», αλλά βλέποντας ότι πραγµατικά σε όλο
αυτό το διάστηµα έγινε ο έλεγχος, ο οποίος έπρεπε να γίνει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Να πω αναφερόµενος ειδικά στους συναδέλφους του ΠΑΣΟΚ,
αλλά και της Νέας Δηµοκρατίας, ότι βλέπω πολιτικά πρόσωπα,
τα οποία σηµάδεψαν την ιστορία του τόπου και τη δεκαετία του
’80 και τη δεκαετία του ’90 και δεν τους έχω δει από τότε που
έφυγαν από την πολιτική ζωή να εργάζονται, κύριοι συνάδελφοι.
Δεν ξέρω την εργασία τους. Δεν θα πω τα ονόµατα.

Υπάρχουν Υπουργοί που πέρασαν από το ΠΑΣΟΚ, πέρασαν τις
καλές εποχές έφυγαν και δεν τους θυµάται τώρα κόσµος. Το
όνοµά τους το θυµάται, αλλά δεν θα δεχθούν τα πυρά. Ήταν σε
κρίσιµα Υπουργεία, ενδεχοµένως δεν είχαν και πτυχίο -αυτό δεν
είναι αναγκαστικά κακό- αλλά δεν ξέρω το επάγγελµά τους. Δεν
ξέρω τι έκαναν µετά. Δεν ξέρω πώς ζούνε τα παιδιά τους. 

Αυτό, χρειάζεται να µας πει κάποιος εισαγγελέας ότι υπάρχει
πρόβληµα στο «πόθεν έσχες»; Εγώ τους ξέρω. Εσείς, που ήσα-
σταν δίπλα στα υπουργικά έδρανα µαζί τους, δεν τους βλέπατε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ.
Πλεύρη.
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ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, σας παρα-
καλώ θα ήθελα το λόγο γιατί πρέπει να δώσω µια απάντηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Παρακαλώ, κύριε Πρό-
εδρε, έχετε το λόγο.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κοιτάξτε, υπάρχουν δύο τρόποι
για να λειτουργήσει µια κοινωνία. Ο ένας είναι κάποιοι, ένα κοµ-
µάτι της κοινωνίας να αυτοαναγορεύεται σε «σώµα αγγέλων» και
να αναλαµβάνει από κει και πέρα να καθορίζει ποιοι στην υπό-
λοιπη κοινωνία µπορούν να µεθέξουν των ιερών µυστηρίων και
να γίνουν και αυτοί άγγελοι, άλλως θα είναι διάβολοι.

Μια σύγχρονη πραγµατικά δηµοκρατική κοινωνία δεν κρίνεται
από τους µύδρους, που µπορεί να εκπέµπει ο καθένας µας. Κρί-
νεται από το παράδειγµά του και προφανώς, από τον ρόλο που
κάθε φορά έχει. Άλλος είναι ο ρόλος των εισαγγελέων, άλλος
είναι ο ρόλος των ντετέκτιβ, άλλος είναι ο ρόλος εκείνων που
προφασίζονται τους αντιεισαγγελείς και εκβιάζουν, όποιους
τυχόν, βρεθούν στο δρόµο τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Υπάρχει µια νόσος, η οποία συνεχίζεται από το 1974, κυρία
Πρόεδρε, ότι δεν λειτουργούν στην Ελλάδα πολιτικοί οργανισµοί
από πάνω µέχρι κάτω δηµοκρατικοί. Αυτό σηµαίνει ότι κανένας
πραγµατικά δεν είναι σε θέση χωρίς συγκεκριµένα στοιχεία να
πει οτιδήποτε. Όχι µυρίζοντας τα νύχια του ή υποπτευόµενος ή
ακούγοντας τον έναν ή τον άλλον, που µπορεί να ξέρει πολλά
πράγµατα, αλλά όταν τον καλείς να σου δώσει και συγκεκριµένα
στοιχεία σου λέει: «Μην µε ανακατεύεις εµένα».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Είναι η πρώτη φορά, που ακούµε αυτήν την απάντηση; Είναι
δέκα, είκοσι, εκατό, χίλιοι, µόνο οι Έλληνες που βλέπουν ότι
δίπλα τους κάποιος φοροδιαφεύγει, αλλά που δεν είναι σε θέση
προφανώς, να σου φέρουν τα συγκεκριµένα στοιχεία; Ή µάλλον
να µην τα φέρουν σε εσένα, γιατί εσύ είσαι ο Βουλευτής, δεν
είσαι ούτε ανακριτής ούτε εισαγγελέας. Και είναι µεγάλη υπο-
κρισία αυτό που συνεχίζεται, είτε για λόγους διασώσεως της πο-
λιτικής οποιουδήποτε προσώπου ή οποιουδήποτε κόµµατος
συλλήβδην και αθρόως  να καταγγέλλει και να κατηγορεί. 

Κάποια στιγµή και ο τυφλός αναβλέπει. 
Αυτή τη στιγµή η Ελλάδα είναι έρµαιο ενός τυχοδιωκτισµού,

µιας απαράδεκτης χωρίς ήθος, χωρίς αρχές, επιβολής! Όποιος
έχει διαβάσει την «Πανούκλα» του Καµύ, θα δει πώς µπορεί,
απλώς χωρίς να δει κανείς καν το δείγµα.

Κυρία Πρόεδρε, πρέπει επιτέλους εδώ πέρα από ευγενικές
αναφορές του ενός εις τον άλλον, να συναισθανθούµε την ευ-
θύνη µας. Έχει ο καθένας µας ευθύνη και προφανώς και στα
οποιαδήποτε κόµµατα παλιά και νέα. Ας έρθει κάποιος εδώ Βου-
λευτής ή εκτός του Κοινοβουλίου που ανήκει σε οποιοδήποτε
κόµµα και να µου πει ότι γνωρίζει και παρακολουθεί τα οικονο-
µικά του κόµµατός του. Τίνος κόµµατος; Τα κόµµατα είναι κρε-
µαστοί κήποι της Βαβυλώνας. Έτσι λειτουργούν.

Και λειτουργούν έτσι διότι, το εκτός του δηµόσιου πολιτικού
βίου σύστηµα που έχει επιβληθεί δεν βάζει αυτά τα ζητήµατα,
γιατί θέλει να µην υπάρχουν κόµµατα µε ρίζες στο λαό, ώστε κα-
τασκευάζοντας κάθε φορά κόµµατα και κοµµατήρια, Αρχηγούς
και αρχηγίσκους να σείεται το πολιτικό οικοδόµηµα της χώρας.

Από εκεί, σας το έχω πει αγαπητοί συνάδελφοι. Τα κόµµατα
από το ’74 µε την ιστορική ευθύνη του Κωνσταντίνου Καραµανλή
και του Ανδρέα Παπανδρέου που ήταν πολύ δυνατοί, που είχαν
µεγάλη εµπιστοσύνη στον εαυτό τους, έπρεπε τουλάχιστον
αυτές οι δύο παρατάξεις -θα ακολουθούσαν και τα άλλα κόµ-
µατα- να ήταν συγκροτηµένες δηµοκρατικά από πάνω µέχρι
κάτω.

Είπαν αρκετοί συνάδελφοι, πώς φθάνουν και εάν έρχονται
στην πολιτική κλίµακα, στην κοινωνική κ.λπ. πρόσωπα ανάξια. Μα
εάν λειτουργούν τα κόµµατα δηµοκρατικά, προφανώς η κοινωνία
στην οποία αναφέρονται, στο κοµµάτι εκείνο που έχουν ρίζες
µέσα σε αυτή την ίδια την κοινωνία, δεν θα το ανέχεται.

Αυτά αγαπητοί συνάδελφοι, δεν τα λέω τώρα εγώ. Διαβάστε
τα Πρακτικά της Αναθεώρησης του Συντάγµατος από το ’75. Για
µια µεγάλη προσωπικότητα της εποχής, τον Κωνσταντίνο Τσά-

τσος, µου είπε κάποιος ότι θα µπει στο ψηφοδέλτιο επικρατείας
διότι δεν µπορεί να πηγαίνει να ζητάει σταυρό. Του είπα ότι εγώ
ξέρω πως ο Τσάτσος πριν από τη δικτατορία δεν είχε ανάγκη από
ψηφοδέλτιο επικρατείας. Ήταν κοντά στο λαό. 

Έχουµε, όµως, ψηφοδέλτια επικρατείας. Στη συνέχεια, ευτυ-
χώς που απηλλάγηµεν από αυτό τον κίνδυνο για τη δηµοκρατία
του νόµου αλλά Γερµανία -δεν συνιστούντο από πολλές πλευρές,
δεν θέλω να εξειδικεύω- που το µισό Κοινοβούλιο θα ορίζεται
όπως είναι τα ψηφοδέλτια επικρατείας. 

Στη Γερµανία, όµως, εάν και την προτελευταία θέση στο ψη-
φοδέλτιο ενός κόµµατος µε οποιαδήποτε µεθόδευση εσωκοµµα-
τική, την αρνηθεί από αυτόν που τη δικαιούται, υπάρχει το
Συνταγµατικό Δικαστήριο στο οποίο προσφεύγει. Και τότε οποι-
οσδήποτε Αρχηγός, οι οποιεσδήποτε ηγετικές οµάδες, τα οποι-
αδήποτε «περιβάλλοντα», οι οποιεσδήποτε «αυλές» πάνε περίπα-
το. 

Το πρόβληµα, λοιπόν, είναι  να πούµε καθαρά στον κόσµο να
γνωρίζει, µέχρις ότου λειτουργήσουν πραγµατικά τα κόµµατα
δηµοκρατικά, να ανοίγει τα µάτια του, να κρίνει πρόσωπα από τη
διαδροµή τους, από τη συµπεριφορά τους, όχι από τους λόγους
τους πύρινους ή όχι. Έτσι νοµίζω. Αλλιώτικα θα φτάσουµε σε
αυτό το σηµείο. Εγώ απορώ γιατί δεν το συνειδητοποιούµε. Δεν
µπορώ να το καταλάβω.

Αφού ξέρετε καλά ότι η γνώµη του λαού για το Κοινοβούλιο
δεν προέρχεται από όλα αυτά που πολλοί εδώ πέρα αναφέρετε,
αλλά από το ότι βλέπει τριάντα-σαράντα πρόσωπα στις τηλεο-
ράσεις -που είναι ζήτηµα αν πέντε-έξι εξ αυτών κάνουν τον κόπο
να έρχονται και σε αυτό το ιερό Βήµα που τους στέλνει ο λαός-
και από την εικόνα εκείνη σχηµατίζει γνώµη για τους υπολοίπους
τριακόσιους. Έχει µαλλιάσει η γλώσσα µου να τα λέω.

Εγώ είµαι από το 1974 εδώ. Κατά συνέπεια, -και αυτό να κρι-
θεί- θα µπορούσα να είχα καταληστέψει. Όµως, εκατό νέοι Βου-
λευτές που ήρθαν εδώ το 2009, τι χρωστούν χωρίς να τους
ξέρουµε ούτε κατ’ όψιν; Σας βεβαιώ. Τι σας βεβαιώ; Είναι κάτι
που το ξέρετε. Είναι Βουλευτές που βγήκαν το 2007, το 2009. Η
µετεµψύχωση του Γιαγκούλα να είναι, δεν µπόρεσαν, δεν πρό-
φθασαν. Και όµως, πολύς λαός µου το είπε χθες στους Αγίους
Αναργύρους σε µία κηδεία που πήγα. Μου έλεγαν -και είµαι βέ-
βαιος ότι ο καθένας από εσάς το ακούει αυτό- το εξής: «Κύριε
Κακλαµάνη, εσείς ξεχωρίζετε από αυτό το …» και είπε τη γνωστή
χυδαία έκφραση. Και είπα: «Λυπάµαι για σένα, αγαπητέ µου.
Διότι αυτό που λες εσύ σε µένα και σε άλλους, ίσως και σε
όλους, ο καθένας το λέει. Όµως, αυτό είναι φθορά και για σένα
και για τους ίδιους τους θεσµούς και εύχοµαι να µη το πληρώ-
σεις».

Καλά είπε ο κ. Παυλόπουλος. Δεν ξέρω ποια θα είναι η σύν-
θεση της επόµενης Βουλής. Φοβούµαι ότι θα είναι µία σύνθεση,
πολλοί εκ των µελών της δεν θα χρειάζεται καν να ανοίξουν τον
Κανονισµό της Βουλής, δεν θα χρειάζεται καν να ανέβουν στο
Βήµα, αλλά θα πάρουν το δρόµο που εξασφαλίζει, όπως έχουν
τα πράγµατα τώρα, την επανεκλογή. Ποιο δρόµο; Να βρουν χρη-
µατοδότη, να βρουν προβολή στα συγκροτήµατα του Τύπου ή
των ραδιοτηλεοπτικών µέσων. Άλλως, όπως το έχω ζήσει µε
πάρα πολλούς πανάξιους ανθρώπους που ήρθαν εδώ, δεν θα
επανεκλεγούν.

Εγώ βλέπω κάθε φορά από το 1974 που είµαι εδώ, κάθε φορά
όλο και παρατηρώ ότι έρχονται κάποιοι, αλλά είναι οι ελάχιστοι,
αρκεί όµως οι ελάχιστοι ή το µήλο, όπως λέω, σε µια φρουτιέρα
να δώσει την οσµή στο σύνολο. Όµως, εµείς ως υπεύθυνοι πολί-
τες νοµίζω ότι πρέπει αυτά τα ζητήµατα να τα αντιµετωπίσουµε
µε περισσότερη και ανυπόκριτη ειλικρίνεια. Το να πυροβολούµε
δεξιά και αριστερά ίσως δίνει µια πρόσκαιρη εντύπωση. Όµως,
για ανθρώπους τουλάχιστον που έχουν τη δυνατότητα για κάτι
πολύ πιο σηµαντικό, πολύ πιο σπουδαίο, δεν νοµίζω ότι πρέπει
να συνεχιστεί -και φοβούµαι ότι θα συνεχιστεί στο επόµενο Κοι-
νοβούλιο- αυτή η κατάσταση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κύριε Πρόεδρε, ολοκλη-
ρώστε, σας παρακαλώ.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Δεν έχουµε κάποιο χρέος; Εάν
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αυτή η χώρα καταρρεύσει -εγώ τρέµω σε αυτή την ιδέα- ποιες
Ένοπλες Δυνάµεις, ποια νεολαία θα πάει στη Θράκη και στο Αι-
γαίο; Θα ρωτούν: «Γιατί να πάω; Με στέλνουν αυτοί εκεί που είναι
έτσι, αλλιώς και αλλιώτικα, όπως τα λένε και οι ίδιοι, ο καθένας,
όταν ανεβαίνει στο Βήµα ή πηγαίνει στα κανάλια και τα λέει;».

Είναι αλήθεια; Εάν είναι αλήθεια, να πάµε όλοι να πνιγούµε ή
να πάνε εκείνοι οι οποίοι, πράγµατι, αξίζουν.

Όµως, όλα αυτά δεν γίνονται µε µεθόδους είτε Μεσαίωνα, δη-
λαδή, στην πυρά καίµε τους µάγους και τις µάγισσες ή όποιους
θα βαφτίσουµε εµείς, όπως σωστά είπε ο κ. Τασούλας το πρωί
από το Βήµα. Εγώ συµφωνώ απολύτως. Εδώ πέρα ο καθένας
µας βαφτίζει έτσι εκείνους, έτσι τους άλλους. Βέβαια, από αυτό
που γίνεται εδώ, αυτό που είναι η ουσία θα το δείτε αύριο στα
µέσα ενηµέρωσης.

Αυτό το βήµα «σπάει κόκαλα», κατά γνώµη µου, εάν το εφαρ-
µόσουµε. Διότι από τις πενήντα χιλιάδες υπόχρεους σε δήλωση
«πόθεν έσχες», µόνο των Βουλευτών υπάρχει ο έλεγχος και κάθε
χρόνο σελίδες ολόκληρες διαβάζει όποιος θέλει, είτε για κου-
τσοµπολιό είτε για να µάθει.

Οι άλλοι σαράντα εννιά χιλιάδες περίπου είναι στοιβαγµένοι
σε δύο δωµάτια στον Άρειο Πάγο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Σας παρακαλώ, κύριε
Πρόεδρε, ολοκληρώνετε, γιατί θα φύγει ο κύριος Υπουργός.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κανείς δεν ελέγχεται και κανέ-
νας πολίτης, δυστυχώς, δεν ενηµερώνεται, ώστε να πει κάποια
στιγµή σ’ αυτούς τους τελάληδες της διάλυσης γιατί αυτά εκεί
πέρα που µένουν θαµµένα κάτω δεν ελέγχονται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Με συγχωρείτε, κύριε
Υπουργέ. Νοµίζω ότι στις 3 -το είπε και ο κ. Κακλαµάνης- υπάρχει
Υπουργικό Συµβούλιο και υπάρχουν δύο ακόµη οµιλητές στον
κατάλογο των οµιλητών.

Θέλω να κάνω µία ανακοίνωση προς το Σώµα:
Ο Α’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Γρηγόριος Νιώτης και είκοσι

έξι Βουλευτές κατέθεσαν πρόταση νόµου: «Ισοδύναµα κοινωνικά
µέτρα για την ανακατανοµή των φορολογικών βαρών, έλεγχος
«πόθεν έσχες» από το οικονοµικό έτος 2001 και εντεύθεν σε κα-
ταθέσεις φορολογούµενων εκτός χώρας. Παροχή κινήτρων επι-
στροφής καταθέσεων από τράπεζες του εξωτερικού».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΡΕΠΠΑΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθµι-

σης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Πόσοι οµιλητές είναι
εγγεγραµµένοι ακόµη στον κατάλογο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ο κ. Δαβάκης, η κ. Ντα-
λάρα και µετά θα µιλήσετε εσείς, κύριε Υπουργέ.

Παρακαλώ, να είµαστε σύντοµοι όσο γίνεται.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας Νοµού Λα-

κωνίας, κ. Αθανάσιος Δαβάκης.
Ορίστε, κύριε Δαβάκη, έχετε το λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν

υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι αυτή η νοµοθετική πρωτοβουλία,
η οποία στηρίζεται από πληθώρα υπογραφών συναδέλφων, νο-
µοθετική πρωτοβουλία που κυρίως εδράζεται στον αξιότιµο Πρό-
εδρο, τον κ. Κακλαµάνη, έχει µία συνέχεια και µία συνέπεια
λόγων και έργων αυτού, και εντός και εκτός της Αιθούσης. Έχει
και µία συνέχεια, η οποία προσπαθεί µε ιδιαίτερα σηµαντικό
τρόπο τόσα χρόνια να αποσείσει και να απαλύνει –θα έλεγα- σαν
ένα γιατρικό τον «κόµπο στο στοµάχι» που αισθανόµαστε όλοι,
όταν µας εξοµοιώνουν µε τα «ξερά και τα χλωρά». Αυτόν τον
κόµπο τον αισθάνεται η πλειοψηφία αυτής της Αιθούσης στο κα-
φενείο, στο πεζοδρόµιο, στην επαφή της µε το λαό, όταν εξαιτίας
κάποιων, οι οποίοι, όπως πολύ σωστά προελέχθη από τον κ. Κα-
κλαµάνη, µη υποχρεούµενοι να δηµοσιοποιούν το «πόθεν έσχες»
τους ή εξ αδυναµίας της πολιτείας να το δηµοσιοποιεί, κάθονται
στη γωνία και γελάνε, έχοντας εµάς σαν το «αυγό στα δύο λιθά-
ρια», όπως λένε στο χωριό µου, να απολογούµεθα για κάτι για
το οποίο καθόλου δεν φταίµε.

Επιτέλους, λοιπόν, αυτή η νοµοθετική πρωτοβουλία έρχεται -
και πιστεύω ότι µπορεί να αποτελέσει µία καλή αρχή- να δηµι-
ουργήσει µία ευοίωνη προοπτική για το µέλλον, για την όποια

Βουλή προέλθει από τις επικείµενες εκλογές, ένα µέλλον, το
οποίο µπορεί να προοιωνιστεί σωστό, να προοιωνιστεί καλό, εάν
αυτοί, οι οποίοι θα εκλεγούν µε την ψήφο του ελληνικού λαού
αύριο, δώσουν σαφή δείγµατα γενναιοφροσύνης, εντιµότητας
και σταθερότητας πάνω στο «καυτό» ζήτηµα του πολιτικού χρή-
µατος.

Είναι βέβαιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι οι πρώτοι οι
οποίοι φέρουν τη βασική ευθύνη είναι οι ασκήσαντες εξουσία.
Αναλογιζόµενος τα λόγια του συναδέλφου, του κ. Πλεύρη, προ-
ηγουµένως, είναι βέβαιο -και όλοι µας το αναλογιζόµαστε- και
γεννά τεράστια ερωτηµατικά πώς κάποιοι, οι οποίοι διετέλεσαν
επί σειρά ετών Υπουργοί –και το λέει ένας, ο οποίος επί δεκαεπτά
χρόνια διακονώ και εκπροσωπώ το λακωνικό λαό σ’ αυτήν την Αί-
θουσα και δεν έχω κάνει ούτε µία ώρα Υπουργός, ο οποίος βρί-
σκεται σήµερα σ’ αυτήν τη φάση- αποχωρήσαντες πλέον
τεχνητώ τω τρόπω της πολιτικής, έρχονται και γελούν στη γωνία
υποκριτικά –όπως προείπα- έναντι όλων εκείνων, δηλαδή ηµών,
οι οποίοι δεχόµαστε ακόµα και σήµερα αυτά τα πυρά.

Λείπει η ειλικρίνεια -είναι ξεκάθαρο- µία ειλικρίνεια, όµως,
κύριε Πρόεδρε,  που πρέπει να προέλθει από αυτά καθ’ αυτά τα
κόµµατα. Ειπώθηκε προηγουµένως.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ποια κόµµατα;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Τα κόµµατά µας, τα οποία εν ονόµατι

του κοµµατικού πατριωτισµού, µην τυχόν και πάθει κάτι εκλογικά,
ενδεχοµένως, το κόµµα, συγκαλύπτουν τα πάντα. Ειπώθηκε ότι
δόθηκε, επί παραδείγµατι, 1 εκατοµµύριο σε κοµµατικά ταµεία
από τη «SIEMENS» και τα κοµµατικά ταµεία διά των εκπροσώπων
τους είπαν ότι «εµείς δεν πήραµε τίποτα». 

Δεν πρέπει στον ελληνικό λαό, στον ακρίτα της ελληνικής πε-
ριφέρειας που κάθεται και τα ακούει αυτά να βγούµε και να
πούµε την πραγµατικότητα, µηδενός κόµµατος εξαιρουµένου;
Και γνωρίζω και την πορεία σας και την ιστορία σας την οποία
σέβοµαι και υπολήπτοµαι. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Μήπως θα έπρεπε αυτά να τα
πούµε στους εισαγγελείς εκείνους που γνώριζαν ότι ο κ. Χριστο-
φοράκος είπε ότι έδωσε 1.000.000 εκεί και έδωσε και σε ένα θα-
νόντα; Εκείνοι, όµως, περίµεναν να φύγει ο Χριστοφοράκος, αντί
να τον πάρουν και αυτόν και τον όποιο χρηµατισθέντα και να
τους βάλουν στον Κορυδαλλό και να κάνουµε εσείς ή εγώ εδώ
τον εισαγγελέα. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Συµφωνώ, κύριε Πρόεδρε.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Τα δε κόµµατα είναι ανύπαρ-

κτα. Τα κόµµατα έχουν έναν ή µερικούς γύρω από τον έναν. Δεν
υπάρχουν δηµοκρατικά κόµµατα στην Ελλάδα και το ξέρετε όλοι. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Συµφωνώ και γνωρίζω και την προ-
ηγούµενη ιστορία µε την οποία σας είχα απασχολήσει. 

Αυτό, όµως, το οποίο εµάς πρέπει να µας κάνει να ασκηθούµε
σε µια διαδικασία αυτοκριτικής είναι ότι πτυχές του παρόντος
πολιτικού συστήµατος γεννούν τους Χριστοφοράκους. Αυτούς
πρέπει εµείς µε θωρακισµένη νοµοθετική διαδικασία να τους
καυτηριάζουµε και να µην συνεχίσουµε να τους γεννούµε. 

Είναι βέβαιο ότι τα υπουργικά έδρανα γεννούν τη διαπλοκή.
Είναι βέβαιο ότι τα υπουργικά έδρανα και όχι αυτά τα έδρανα
µπροστά µας, αυτού του περιστυλίου έχουν την ευθύνη. Την ευ-
θύνη την έχουµε από τη στιγµή εκείνη που κλείνουµε τα µάτια
στο όνοµα του κοµµατικού πατριωτισµού, στο όνοµα µίας δια-
φορετικής αντίληψης για τα πράγµατα και γινόµαστε µόνοι µας
βορά όλων εκείνων των συµφερόντων και όλων εκείνων των εκ-
φραστών τους, οι οποίοι µπαίνουν στην πολιτική µόνο και µόνο
για να πλουτίσουν, µπαίνουν στην πολιτική µόνο και µόνο για να
εκπροσωπήσουν τα συµφέροντα µεγαλοσχηµόνων παραγόντων,
µπαίνουν στην πολιτική παχυλώς προβαλλόµενοι από τα µέσα
ενηµέρωσης -τα οποία κατ’ επανάληψη έχουµε ακούσει ότι και
εσείς έχετε καυτηριάσει- µπαίνουν στην πολιτική ως εκπρόσωποι
αδιαφανών και σκοτεινών πλευρών. 

Πιστεύω ότι αυτή η πρωτοβουλία που λάβατε είναι προς µία
κατεύθυνση, η οποία πρέπει να θωρακίσει µε γνώµονα το συµ-
φέρον της πατρίδας µας την ειλικρίνειά µας. 

Από εδώ και µπρος, πιστεύω ότι και οι προερχόµενοι από την
ψήφο του ελληνικού λαού θα έχουν µία αµιγή και αυθεντική εκ-
προσώπησή του για να στηρίξουν αυτήν την προσπάθεια, προ-
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κειµένου να πάψουν αυτά τα οποία σήµερα, όπως είπα και στην
αρχή της οµιλίας µου, µας κάνουν όλους να αισθανόµαστε αυτόν
τον τροµερό, το φοβερό πόνο και κόµπο στο στοµάχι. 

Δεν είµαστε όλοι ίδιοι. Δεν είµαστε όλοι έτσι, όπως ο ελληνικός
λαός µε το τεχνητό περιβάλλον που του έχουν δηµιουργήσει –
επίτηδες- θέλει να µας παρουσιάζει. Έχουµε µπει στην πολιτική
µε ιδανικά, µε αξίες, έχουµε στερηθεί προσωπικές στιγµές,
έχουµε στερηθεί και όλα τα άλλα που για κάποιους αποτελούν
πρωταρχικό µέληµα, προκειµένου να εκπροσωπούµε αυθεντικά
τον ελληνικό λαό και να εκπροσωπούµε αυτά για τα οποία µπή-
καµε στην πολιτική αισθανόµενοι ορισµένα πράγµατα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι αυτή η νοµοθετική
πρωτοβουλία έρχεται να βοηθήσει προς την κατεύθυνση να συ-
νεχίσουµε να εκπροσωπούµε τις αρχές και τις αξίες τις οποίες
έχουµε.

Σας ευχαριστώ.  
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Αθα-
νάσιο Δαβάκη, Βουλευτή Νοµού Λακωνίας της Νέας Δηµοκρα-
τίας. 

Το λόγο έχει τώρα η κ. Άννα Νταλάρα, Βουλευτής Α’ Αθήνας
του ΠΑΣΟΚ.

Ορίστε, κυρία Νταλάρα, έχετε το λόγο.  
ΑΝΝΑ ΝΤΑΛΑΡΑ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, είπατε

ότι και ο τυφλός αναβλέπει και αναφέρατε και την «Πανούκλα»
του Καµύ. Εγώ θα αναφέρω και το «Περί τυφλότητας» του Σα-
ραµά. Έπρεπε να γίνει κάποια στιγµή. Έπρεπε να επιβεβαιωθεί
και ειδικά αυτήν την κρίσιµη ώρα ο ρόλος του Βουλευτή που δεν
είναι άλλος από το να νοµοθετεί και όχι να ακολουθεί πειθήνια
την όποια κοµµατική επιλογή. 

Με ευθύνη του πολιτικού συστήµατος εγώ ως καινούργια έχω
να πω ότι στο βωµό της πολιτικής σταθερότητας και της κοµµα-
τικής συνοχής πάρα πολλές φορές τα µεταπολιτευτικά χρόνια
έχει υποβαθµιστεί ο ρόλος του Κοινοβουλίου.

Αναφέρω κάτι το οποίο έχετε κατ’ επανάληψη θίξει, κύριε Πρό-
εδρε –απευθύνοµαι σε εσάς- το πώς συµπεριφέρεται πολλές
φορές η όποια κυβέρνηση σε νοµοθετικές πρωτοβουλίες των
Βουλευτών. Το πολύ-πολύ συζητιούνται οι προτάσεις νόµου σε
επιτροπή. Σήµερα έχουµε µία εξαίρεση και την οφείλουµε σε
εσάς. Και είναι µία καλή αφετηρία -περί τυφλότητας, όπως λέ-
γαµε- να ανοίξουµε τα µάτια µας και να ανοίξει ένας δρόµος στην
αναβάθµιση των πολιτικών θεσµών, γιατί αυτήν την ώρα ο πολι-
τικός κόσµος δίνει εξετάσεις µε τις πρωτοβουλίες που παίρνει ή
δεν παίρνει για να περάσει τη βάση –δυστυχώς, χωρίς να φταίµε
όλοι- στο µάθηµα της αξιοπιστίας, της αλήθειας και της καταπο-
λέµησης των φαινοµένων του λαϊκισµού. 

Ο ν.3213/2003 χρειάζεται βελτιώσεις. Είναι σαφές αυτό. Πρέ-
πει να καταστεί δυνατή η διερεύνηση και µάλιστα η πραγµατική
αξία, αν πρόκειται για ακίνητα, όχι µόνο του πόθεν, στο οποίο πε-
ριορίζεται ουσιαστικά ο έλεγχος και η αναπαραγωγή στα Μέσα
Μαζικής Ενηµέρωσης, αλλά πρωτίστως του έσχες. Ειδικά όταν
πρόκειται για πρόσωπα που άσκησαν κυβερνητικά καθήκοντα
από το ’74 και αυτών και των συγγενών τους, επιβάλλεται ο ανα-
δροµικός έλεγχος του έσχες και του πόθεν. Τουλάχιστον να βά-
λουµε µία τελεία ως εδώ και να διασφαλίσουµε καθαρούς
λογαριασµούς στο µέλλον. 

Από τις προτεινόµενες αλλαγές, διαβάζοντας µε προσοχή την
τροπολογία, αποδίδουµε στην «εγγύηση ειλικρίνειας», που οφεί-
λει να δίνει ο υπόχρεος στη δήλωση της περιουσιακής µε την
πρόσθετη δήλωση παραίτησης υπέρ του ελληνικού δηµοσίου
από οποιοδήποτε στοιχείο δεν έχει καταγραφεί. Παράλληλα µε
τις ρυθµίσεις για κυρώσεις, προσπαθούµε να κλείσουµε τη δι-
κλίδα διαφυγής για όσους λοξοκοιτάζουν σε παράνοµες συµπε-
ριφορές. Πολλές φορές τα παράθυρα των νόµων, δυστυχώς
είναι πιο ισχυρά, κυρία Πρόεδρε, από τους ίδιους τους νόµους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι επιδιώκουµε στη Βουλή,
αλλά και οι πολίτες στην κοινωνία, τη διαµόρφωση µηχανισµών
που θα διασφαλίσουν αυτήν την πολυσυζητηµένη αξιοκρατία και
τη διαφάνεια, γιατί αυτά καλώς ή κακώς πάνε µαζί. Και  βέβαια
δεν παύουµε να λέµε ότι καλός νόµος δεν είναι ο νόµος που ψη-

φίζεται, αλλά είναι ο νόµος που εφαρµόζεται. 
Αυτά τα ζητήµατα που αφορούν τη θεσµική θωράκιση του πο-

λιτικού συστήµατος, πρέπει να έρχονται πάντοτε και πάντα
πρώτα. Δηλαδή η διαφάνεια στα  οικονοµικά των κοµµάτων για
το µαύρο χρήµα, το ουσιαστικό «πόθεν έσχες», ο νόµος της ευ-
θύνης Υπουργών είναι πρώτος για κάθε κόµµα. Αργήσαµε όµως,
έστω κι αν πολλοί, ειδικά οι νέοι Βουλευτές που ήρθαµε σε µία
ζούγκλα, το φωνάζουµε. 

Θέλω να ευχαριστήσω εδώ τον Πρόεδρο Κακλαµάνη, δεν
µπορώ να µην το κάνω, διότι γίνεται ο ιµάντας να εκφραστούµε.
Τα 2/3 της Βουλής από το 2007 και το 2009 είναι νέοι. 

Πάντως αν κινηθούµε γρήγορα, έστω και την τελευταία στιγµή
και σε αυτό εντάσσεται η σηµερινή πρωτοβουλία, θα φέρει στη
συνέχεια την καταπολέµηση της φοροδιαφυγής, αυτό που εί-
πατε, κύριε Πρόεδρε, που υπέβαλαν οι Βουλευτές πριν από λίγο,
τον έλεγχο των ροών στο εξωτερικό, που καταθέσαµε µαζί µε
τους εικοσιτέσσερις συναδέλφους. Τα διαπιστευτήρια αξιοπι-
στίας που πρέπει να δώσουµε, πρέπει να είναι άµεσα. Ας µην
κρυβόµαστε πίσω από το δάχτυλό µας. Λειτουργούµε σε ένα σύ-
στηµα που χρειάζεται αυστηρούς κανόνες, θέλει πολιτική για το
καλό επιχειρείν και όχι ψευτολαϊκισµούς. Εδώ και τώρα πρέπει
να δράσουµε ώστε να αποκατασταθεί το κύρος του πολιτικού κό-
σµου, να διαµορφωθεί ένα σαφές πλαίσιο για τις επιχειρήσεις
και τα πρόσωπα και να αποκατασταθεί η σοβαρότητα αυτού του
θεσµικού πλαισίου.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ)

Έλεγε πριν ο Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Αργύρης ότι εάν
διενοείτο να γίνει έλεγχος µε την αυστηρότητα που γίνεται στους
πολιτικούς σε κάποιους που πρέπει να ελεγχθούν παράλληλα και
στοιβάζονται τα «πόθεν έσχες» τους, τα πράγµατα θα ήταν πολύ
καλύτερα. Θα µιλούσαµε µε πολύ µεγαλύτερη αισιοδοξία για το
έλλειµµα. 

Επιπλέον, ευρύτερα να δούµε πώς µπαίνουν κάποιοι στην πο-
λιτική και πώς βγαίνουν. Να δούµε ποιοι κρύβονται πίσω από νό-
µους και παράθυρα, ποιοι πληρώνουν τους φόρους τους, ποιοι
δουλεύουν δίνοντας δουλειά στον κόσµο, πρώην ή νυν Βουλευ-
τές και ποιοι κλέβουν και συκοφαντούν. Μέσα σε αυτούς είναι
και τα συστήµατα που αναφέρατε, κύριε Πρόεδρε, τα παρά-
πλευρα, της στήριξης των Βουλευτών. Να δείξουµε ότι όποιος
είναι νόµιµος -κι αυτό είναι ένα παράδειγµα που πρέπει να δεί-
ξουµε εµείς- δεν φοβάται τίποτα κι όποιος λαθροχειρεί, τιµωρεί-
ται. 

Έτσι θα αποκατασταθεί µία ηρεµία, µία αξιοπιστία, µία διαρ-
ρηγµένη αξιοπιστία, έτσι θα ησυχάσει κάπως το εγχώριο τραπε-
ζικό σύστηµα και δεν θα τρέχουν άνθρωποι να σηκώσουν τις
µικρές τους οικονοµίες να τις βάλουν κάτω από τα στρώµατα.
Είναι το παράδειγµα αυτό, είναι µία αφετηρία. Χρειαζόµαστε κα-
θαρές κουβέντες, νόµους που εφαρµόζονται, ξεκάθαρους και
ρεαλιστικούς κανόνες για το επιχειρείν. 

Διαφορετικά φοβάµαι ότι θα φτάσουµε σε σηµείο που ούτε οι-
κονοµική δραστηριότητα θα έχουµε, αφού κανείς δεν θα εµπι-
στεύεται το σύστηµα, κανένας τίµιος και άξιος καινούργιος δεν
θα µπαίνει στην πολιτική. Κύριοι Υπουργοί, το ξέρετε, το έχετε
υποστεί στο πετσί σας αυτό το πράγµα. 

Θα κλεινόµαστε στο καβούκι µας, αν έχουµε να ζήσουµε, στο
µικρό µας ατοµικό παράδεισο, χωρίς να δίνουµε ποτέ το παρά-
δειγµα κι αυτό για µένα είναι το χειρότερο. Ο λαϊκισµός που οδη-
γεί σε άκριτο εξοστρακισµό, αυτό είναι το σοβαρότερο για τη
σηµερινή εποχή και το πιο επικίνδυνο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο Υπουργός Διοικητι-
κής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης κ. Δηµή-
τριος Ρέππας έχει το λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΡΕΠΠΑΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθµι-
σης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Βουλή των Ελλήνων σήµερα
στέλνει ένα ηχηρό µήνυµα, ένα µήνυµα ευθύνης και µέτρου. Για
να γίνεις πειστικός ως προς τις προθέσεις σου αλλά και τη δυ-
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νατότητά σου να εφαρµόσεις στην ελληνική κοινωνία αυτά τα
οποία εξαγγέλλεις, πρέπει πρώτα στη διαχείριση των θεµάτων
του οίκου σου εµπράκτως να έχεις πάρει τις συγκεκριµένες απο-
φάσεις και να έχεις επιτύχει τα αντίστοιχα αποτελέσµατα.

Το µήνυµα που στέλνει σήµερα η Βουλή, δεν είναι ένα µήνυµα
αµυντικό ή ενοχικό, ένα µήνυµα απολογίας, αλλά είναι ένα µή-
νυµα, θα έλεγα, πρόσκλησης κυρίως προς όλους τους φορείς
και τις δυνάµεις της κοινωνίας να πράξουν µε τρόπο αντίστοιχο
και ανάλογο στη δική τους περιοχή ευθύνης, σύµφωνα µε αυτά
τα οποία αποφασίζει σήµερα η Βουλή των Ελλήνων για τους Έλ-
ληνες πολιτικούς.

Κατά τούτο, η σηµερινή συνεδρίαση είναι µία αξιοµνηµόνευτη
στιγµή του κοινοβουλευτισµού, πρώτον, γιατί για τόσο σοβαρό
θέµα η Κυβέρνηση υιοθετεί µία πρόταση νόµου συναδέλφων και
αυτό δεν έχει προηγούµενο για σοβαρό θέµα, πράγµα που δεί-
χνει ότι υπάρχει κοινός τόπος όταν πρόκειται να συζητήσουµε
και να αποφασίσουµε επί θεµάτων που οριοθετούν αγαθά και
αξίες, όχι µόνο στην πολιτική, αλλά ευρύτερα στη δηµόσια ζωή
του τόπου.

Δεύτερον, το θέµα που έχει εγείρει πολλές συζητήσεις, για
πολλά χρόνια, βρίσκεται σήµερα προς συζήτηση στο ελληνικό
Κοινοβούλιο και θα ληφθεί σχετική απόφαση για ρυθµίσεις οι
οποίες είναι λειτουργικές και οδηγούν στο ποθούµενο αποτέλε-
σµα.

Τρίτον, αποτελεί -όπως είπα - κοινό τόπο και η πρόταση αυτή,
µε συνέπεια να µην ακούγεται λόγος αρνητικός, απορριπτικός
από κάποια πτέρυγα της Βουλής. Με τον ένα ή άλλο τρόπο, µε
τη δική του προσέγγιση ο καθένας, όλα τα κόµµατα, όχι µόνο οι
οµιλητές, όλοι οι Βουλευτές αυτής της Αίθουσας συγκλίνουν και
προσυπογράφουν αυτήν την πρόταση. 

Και βεβαίως, επειδή είµαστε στον αστερισµό του µνηµονίου,
που κακώς κατά την αντίληψή µου έχει δηλητηριάσει και διχάσει
τη δηµόσια ζωή της χώρας, να µία πρωτοβουλία η οποία αποδει-
κνύει την ισχυρή βούληση των Ελλήνων πολιτικών. Και δεν έχουν
επιδείξει αντίστοιχη βούληση κάποιοι άλλοι χώροι, βούληση
αυτού του µεγέθους, οι οποίοι όµως εκείνοι θέλουν να αυτοδιο-
ρίζονται κριτές και τιµητές των πολιτικών και της δηµόσιας ζωής
της χώρας. Στη δηµόσια σφαίρα ασκούν επιρροή δυνάµεις, οι
οποίες είναι κατά πολύ πιο αποτελεσµατικές και διεισδυτικές
όσον αφορά την επίτευξη των σκοπών τους σε σύγκριση µε τον
µέσο Έλληνα Βουλευτή.

Οι περισσότεροι Έλληνες Βουλευτές, επιτρέψτε µου να πω,
αποτελούν το πρότυπο στην περιφέρεια στην οποία εκλέγονται,
κάτι που δεν µπορεί να ισχυριστεί κάποιος άλλος για τους επικε-
φαλής κρίσιµων υπηρεσιών του κράτους –και αντιλαµβάνεστε τι
υπονοώ- ή άλλων επιχειρηµατικών δραστηριοτήτων, όπου εκεί οι
παράγοντες των αντίστοιχων χώρων συχνά αποτελούν αντικεί-
µενο αρνητικών σχολίων και δικαιολογηµένα. Δεν συµβαίνει το
ίδιο µε τους Έλληνες Βουλευτές για θέµατα ήθους.

Αυτό που έχει αξία είναι να καταλήξουµε σε ένα συµπέρασµα:
Η κριτική που δεχόµεθα είναι µία κριτική καλόπιστη προκειµένου
να βελτιώσουµε κακώς κείµενα ώστε να ενδυναµωθεί η πολιτική,
τα κόµµατα και οι πολιτικοί; Ή µήπως είναι µία κριτική η οποία
ασκείται µε έναν τρόπο στρεβλό και παραπλανητικό προκειµένου
να αποδυναµωθεί ακόµη περισσότερο η πολιτική και τα κόµµατα
ώστε να καταδυναστεύονται από άλλες δυνάµεις εκτός πολιτι-
κής; 

Πρέπει να δεχθούµε την κριτική από εκείνους που µε συγκε-
κριµένες προτάσεις θα µας βοηθήσουν να γίνουµε καλύτεροι.
Και πρέπει να θωρακίσουµε την πολιτική ζωή και την αυτονοµία
των κοµµάτων και της πολιτικής απέναντι σε εκείνους που µας
θέλουν υποταγµένους και εξαρτηµένους. Κι αυτό είναι µια µε-
γάλη διαφορά. Γιατί δυστυχώς λειτουργεί στη δηµόσια ζωή της
χώρας εν είδει επετηρίδας αναγνωρισιµότητας, µία διαδικασία
όπου η εκλογή του πολιτικού εξαρτάται σε µεγάλο βαθµό από
την αναγνωρισιµότητα που έχει πετύχει στον ελληνικό λαό. Προ-
σφεύγει, λοιπόν, σε αυτήν τη λειτουργία προκειµένου να εξασφα-
λίσει την πρόσβαση στο ευρύτερο κοινό. Και συµµετέχοντας σε
αυτήν την επετηρίδα αναγνωρισιµότητας προκειµένου να βελ-
τιώσει τη θέση του στη συγκεκριµένη επετηρίδα, πολλές φορές
προσχωρεί ή παραδίδεται -θα έλεγα- και µάλιστα άνευ όρων, σε

απόψεις οι οποίες ακούγονται, που βλάπτουν την πολιτική. Δυ-
στυχώς κάποιοι δεν αντιλαµβάνονται ότι βλάπτουν και τους ίδι-
ους, γιατί ουσιαστικά εκχωρούν ζωτικό χώρο της πολιτικής σε
τρίτες δυνάµεις εκτός πολιτικής και αυτό είναι ανεπίτρεπτο. 

Βεβαίως δεν µπορεί να υπάρχει συζήτηση και καµµία ανοχή
στην αντιδραστική αντίληψη της συλλογικής ευθύνης, που είναι
µία µεσαιωνική αντίληψη. Το «εµείς» δεν µπορεί να καλύπτει το
ισχυρό και αυτοτελές «εγώ» του καθενός, αλλά δεν µπορεί να
υπάρχει το απαραίτητο και χρήσιµο «εµείς» αν το κάθε «εγώ» δεν
συµβάλλει σε αυτήν την κατεύθυνση. 

Πρέπει, λοιπόν, να βρούµε το µέτρο και την ισορροπία. Και
αυτό ακριβώς είναι που πρέπει να κάνουµε πάντα και στη συγκε-
κριµένη περίπτωση, ούτε αυτοενοχοποιούµενοι, µε έναν τρόπο
ο οποίος είναι προφανώς άδικος, ούτε όµως στρουθοκαµηλίζον-
τας ώστε έτσι να επιβεβαιώσουµε όλους εκείνους που µας αξιο-
λογούν και θεωρούν ότι αυτός ο τρόπος πολιτικής έχει εκµε-
τρήσει τα προς το ζην. 

Γίνεται µία προσπάθεια να µηδενιστεί οποιαδήποτε πρόοδος
έχει συντελεστεί τα τελευταία χρόνια στην Ελλάδα σε αυτό το
λεγόµενο µεταπολιτευτικό κύκλο. Οι πολιτικοί, οι επιχειρηµατικές
δυνάµεις, οι δηµόσιοι, οι κρατικοί λειτουργοί, ο κάθε απλός πο-
λίτης έχει συµβάλλει ώστε η Ελλάδα σήµερα να είναι µία θεσµικά
προηγµένη χώρα, να είναι µια δηµοκρατία της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, να έχει ένα καλό βιοτικό επίπεδο, να συγκαταλέγεται στις
τριάντα ισχυρότερες οικονοµίες του κόσµου. 

Η κρίση µε την ένταση και την οξύτητα που προέκυψε, ασφα-
λώς είναι η απόδειξη της ευθύνης που έχουµε όλοι και κυρίως
εµείς. Αλλά αυτό δεν πρέπει να αποτελέσει, επιτρέψτε µου να
πω, ένα στοιχείο το οποίο θα χρησιµοποιηθεί ως παραπλανητικό
επιχείρηµα, απαράδεκτος ισχυρισµός, από κάποιους προκειµέ-
νου ο κοινοβουλευτισµός, η µεταπολιτευτική ελληνική δηµοκρα-
τία να καταγραφεί στην ιστορία σαν µία µελανή περίοδος της
ελληνικής ιστορίας. Αυτό δεν ανταποκρίνεται στην αλήθεια και
δεν πρέπει να το δεχτούµε. 

Θα υπερασπιστούµε την πολιτική όταν οµολογούµε τα λάθη
µας και αναλαµβάνουµε τις ευθύνες µας. Αλλά ως εκεί. Κι όταν
αυτό το κάνουν οι πολιτικοί, στέλνουν, επαναλαµβάνω, το ισχυ-
ρότερο µήνυµα προς τα έξω πως «αφού µπορούµε να διαχειρι-
στούµε τα του οίκου µας µε αυτή τη γενναιότητα και την υπερ-
βατική τόλµη, άρα µπορείτε να µας εµπιστευτείτε γιατί µπορούµε
να διαχειριστούµε και τα της ελληνικής οικονοµίας». Δεν το κά-
νουν άλλοι φορείς, οι οποίοι επιχειρούν -είτε είναι η κρατικοδί-
αιτη επιχειρηµατικότητα είτε είναι οι συντεχνιακές οµάδες είτε
είναι επιλήσµονες του καθήκοντος τους κρατικοί λειτουργοί- να
φανούν υπέρµετρα χρήσιµοι στον εαυτό τους, αδιαφορώντας για
το γενικό καλό. 

Η σηµερινή πρόταση του Προέδρου Απόστολου Κακλαµάνη
και των πολλών συναδέλφων είναι πραγµατικά ένα σηµαντικό
βήµα, θα έλεγα, στη βελτίωση της ποιότητας της ελληνικής δη-
µοκρατίας.

Πρέπει να γίνουν πολλά ακόµα. Και έχουµε υποχρέωση να
απαντήσουµε σε όλα τα ερωτήµατα που απασχολούν τους πολί-
τες, γιατί είναι ερωτήµατα που απασχολούν και εµάς. Αλλά αυτό
θα το κάνουµε µε έναν τρόπο σχεδιασµένο, οργανωµένο και συν-
τεταγµένο, όχι µε κραυγές. Γιατί αυτό που έχει ανάγκη ο τόπος,
είναι να αντιστοιχήσει αυτό που λέµε µε αυτό που ανταποκρίνεται
σε συγκεκριµένο έργο, που δικαιώνει τις προσδοκίες των πολι-
τών. Μέχρι τώρα και στην πολιτική, αλλά όχι µόνο, υπάρχει ένα
κενό. Λείπει αυτός ο ενδιάµεσος κρίκος. Έχουµε έναν λόγο ο
οποίος ανταποκρίνεται στην προσδοκία των πολιτών. Λείπει ο εν-
διάµεσος κρίκος. Ο λόγος µας πρέπει να έχει αντίκρισµα σε συγ-
κεκριµένο έργο. Και το συγκεκριµένο έργο να είναι αυτό που θα
ανταποκρίνεται στην προσδοκία των πολιτών και θα δικαιώνει τις
ελπίδες τους. Αυτό είναι το ποιοτικό άλµα που πρέπει να πετύ-
χουµε.

Η πρόταση αυτή είναι µια πρόταση που υιοθετείται από την
Κυβέρνηση, όπως είπα από την πρώτη στιγµή στην αρµόδια κοι-
νοβουλευτική επιτροπή, έτσι όπως ακριβώς διαµορφώνεται και
µε τις τροπολογίες που κατατίθενται. Η Κυβέρνηση ως µέρος
αυτού του Σώµατος και ο οµιλών θέλουµε να ενισχύσουµε το θε-
σµικό οπλοστάσιο της χώρας µε µέτρα και ρυθµίσεις που είναι
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λειτουργικές και αποτελεσµατικές και δεν αποτελούν απλώς µια
διακήρυξη, ένα σύνθηµα δηλαδή. Πρέπει, όµως, για να είµαστε
σίγουροι ότι θα φτάσουµε σ’ αυτό το αποτέλεσµα να πούµε ότι
κανείς δεν πρέπει να έχει την παραµικρή ψευδαίσθηση ότι κά-
ποιες ρυθµίσεις µπορούν να αντιµετωπίσουν την ακραία επινοη-
τικότητα της αγοράς ή των επιτήδειων που πάντα θα βρίσκουν
κάποιο τρόπο να ξεγλιστρούν µέσα και από την πιο τέλεια ρύθ-
µιση ή διάταξη νόµου. 

Ο ελληνικός λαός, καθώς κλείνει αυτός ο κοινοβουλευτικός
κύκλος και η χώρα φαίνεται ότι οδηγείται σε εκλογές, θα κληθεί
να εκλέξει τους εκπροσώπους του. Μακάρι ο ελληνικός λαός να
έχει τη δυνατότητα να εκλέξει τριακόσιους Βουλευτές που θα
είναι οι τριακόσιοι εξυπνότεροι Έλληνες, οι τριακόσιοι εντιµότε-
ροι Έλληνες, οι τριακόσιοι ικανότεροι Έλληνες. Ας το κάνει. Οι
τριακόσιοι όµως που θα εκλέξει πρέπει να απολαµβάνουν της αν-
τίστοιχης τιµής από τον ελληνικό λαό, να έχουν την αναγνώριση
και την  υποστήριξή του. 

Όταν ο πολίτης εκλέγει τον εκπρόσωπό του και στη σχέση µε
τον εκπρόσωπό του παρεµβάλλονται τρίτοι για να διασπάσουν
αυτήν τη σχέση, τότε η ευθύνη είναι αµοιβαία. Δεν είναι ευθύνη
µόνο του πολιτικού. Οι πολίτες έχουν ευθύνη. Και οι πολίτες είναι
αυτοί που πάντοτε θα εκλέγουν τους εκπροσώπους τους σε µια
δηµοκρατία, όπως είναι η σύγχρονη ελληνική δηµοκρατία. Γι’
αυτό καλό είναι να µη δανείζονται τις απόψεις τους για τους πο-
λιτικούς τους από άλλους, αλλά να επιχειρούν, δαπανώντας
χρόνο και κοπιάζοντας, να µορφώνουν άποψη γι’ αυτούς που
διεκδικούν την ψήφο τους προκειµένου να κάνουν την κατά τη
γνώµη τους άριστη επιλογή, όχι µε όρους επικοινωνίας και life
style, αλλά µε όρους βιωµατικούς, µε όρους ευθύνης και µέτρου,
όπως είπα και στην αρχή. 

Πιστεύω ότι η συγκεκριµένη πρόταση αποτελεί ένα σηµαντικό
βήµα. Είναι καλός οιωνός ότι ανάλογη πρόταση είχε καταθέσει
η Νέα Δηµοκρατία πριν λίγους µήνες και έχει συντεθεί, όπως
σωστά επεχείρησε ο κ. Κακλαµάνης, σε µια τελική πρόταση. Είναι
εξαιρετικό ότι όλες οι πτέρυγες της Βουλής έχουν ένα θετικό
λόγο και η Κυβέρνηση συναινεί. 

Τελικώς, αυτό που θα µείνει απ’ αυτήν τη συνεδρίαση, είναι –
επιτρέψτε µου να πω- όχι ένας λόγος ικανοποίησης γι’ αυτό που
κάνουµε σήµερα αλλά κυρίως ένας λόγος υποχρέωσης γι’ αυτό
που πρέπει να κάνουµε στη συνέχεια και εµείς και ο ελληνικός
λαός. Γιατί έχουµε πολύ και δύσκολο δρόµο µπροστά µας.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΡΟΔΟΥΛΑ ΖΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον Υπουρ-
γό Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνη-
σης, τον κ. Δηµήτρη Ρέππα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής σαράντα µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαι-
δευτικοί από το 7ο Γυµνάσιο Τρικάλων. Είναι το πρώτο τµήµα.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
Υπάρχουν πολλοί Θεσσαλοί Βουλευτές σ’ αυτήν την Αίθουσα

και ο κ. Χρήστος Μαγκούφης που είναι Βουλευτής του Νοµού
Τρικάλων του ΠΑΣΟΚ και ο κ. Σκρέκας Βουλευτής της Νέας Δη-
µοκρατίας του Νοµού Τρικάλων.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Οι Υπουργοί Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας,

Οικονοµικών, Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Δια-
κυβέρνησης, Εσωτερικών, Εξωτερικών, Εθνικής Άµυνας, Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, Παιδείας, Διά
Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων, Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης, Προστασίας του Πολίτη, Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, Πολιτισµού και Τουρι-
σµού και οι Αναπληρωτές Υπουργοί Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικό-
τητας και Ναυτιλίας και Οικονοµικών κατέθεσαν σχέδιο νόµου:

«Βελτίωση Επιχειρηµατικού Περιβάλλοντος – Νέα Εταιρική
Μορφή – Σήµατα – Μεσίτες Ακινήτων – Ρύθµισης θεµάτων Ναυ-
τιλίας, Λιµένων και Αλιείας και άλλες διατάξεις».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Παρακαλώ τον κ. Πέτρο Ευθυµίου, Κοινοβουλευτικό Εκπρό-

σωπο του ΠΑΣΟΚ, να λάβει το λόγο.
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ:  Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Βλέπω απέναντί µας αυτά τα νέα παιδιά και σκεφτόµουν ότι -

δεν ισχύει στη διδασκαλία της σχολικής ιστορίας παρά µόνο σε
γενικές γραµµές- αν πάνε στο πανεπιστήµιο σε ιστορικό τµήµα,
θα ανακαλύψουν έκπληκτα ότι τους ανθρώπους που τους προ-
τείνει η ελληνική πολιτεία, όλοι εµείς, να τιµούν ως µεγάλους,
όλοι αυτοί οι άνθρωποι που θήτευσαν στο χώρο της πολιτικής,
πρόσφεραν στον τόπο. Καθώς µπαίνατε εδώ, αγαπητά παιδιά, εί-
δατε δύο µεγάλους ανδριάντες, από τη µια µεριά το Χαρίλαο Τρι-
κούπη, από την άλλη τον Ελευθέριο Βενιζέλο, δύο γίγαντες που
έκαναν την Ελλάδα όπως είναι σήµερα. Ο ένας στις δεκαετίες
του 1880 - 1890 και ο άλλος στο πρώτο µισό του εικοστού αιώνα.
Αυτοί οι δύο γίγαντες µε τη ψήφο του ελληνικού λαού έχασαν
τις εκλογές ως κλέφτες. Ο κοµµατικός ανταγωνισµός, ο φανατι-
σµός των τότε µέσων ενηµέρωσης, η κοµµατική διαπάλη, αυτούς
τους γίγαντες που βλέπετε τώρα, που τους έχουµε -και ορθά- ως
βάθρα της κοινωνίας µας και ως βάθρα της ιστορίας µας, τους
έκαναν να φύγουν σε εκλογές, µε την ψήφο του ελληνικού λαού
µε το σύνθηµα «κάτω οι κλέφτες». 

Ποιος όµως σήµερα σκέφτεται τον Χαρίλαο Τρικούπη ή τον
Ελευθέριο Βενιζέλο ως κλέφτη; Αντίθετα και ορθά διδάσκεστε
τη σηµαντική συµβολή αυτών των δύο ακέραιων ανθρώπων στην
πατρίδα και γι’ αυτό περπατάτε στις πόλεις σας σε δρόµους Χα-
ριλάου Τρικούπη και Ελευθερίου Βενιζέλου, γιατί ακριβώς η ιστο-
ρία διδάσκει ότι αυτό που αποµένει στα πράγµατα είναι η
αλήθεια. 

Έτσι, λοιπόν, σήµερα ζούµε µια εποχή όπου σχεδόν όλα τα
συστήµατα στρέφονται στην απαξίωση της πολιτικής και των πο-
λιτικών. Αυτή τη φορά όµως δεν είναι τόσο η κοµµατική διαπάλη
που εισάγει αυτήν την αµφιβολία, αυτήν την υπονόµευση του
ενός στον άλλο. Δεν είναι ο κ. Σιούφας και ο κ. Ευθυµίου, που
διαβάλουµε ο ένας τον άλλον, επειδή τυχαίνει να ανήκουµε σε
διαφορετικές ιδεολογικές και πολιτικές παρατάξεις. Αυτή τη
φορά είναι άλλα συστήµατα. Εύχοµαι να µας άκουγαν σήµερα
τα εκατοµµύρια των πολιτών του ελληνικού λαού.

Δεν πρέπει να σκεφθούµε, γιατί -όχι µόνο στην Ελλάδα, αλλά
διεθνώς- για πρώτη φορά στην παγκόσµια ιστορία συµβαίνει το
εξής παράξενο; Και θα ήθελα να έχω την προσοχή και των συνα-
δέλφων της Αριστεράς.

Όλες οι εξεγέρσεις στην ανθρώπινη ιστορία εστράφησαν κατά
των Κυβερνήσεων. Και µια και είναι µόδα όλοι να αναφέρονται
στην Αργεντινή, πού πήγε ο οργισµένος λαός της Αργεντινής;
Πήγε στο Προεδρικό Μέγαρο, στην έδρα της Κυβέρνησης, της
εκτελεστικής εξουσίας.

Δεν είναι λίγο παράξενο, ότι ενώ στα χιλιάδες χρόνια των αν-
θρώπινων κοινωνιών όποτε υπήρχε λαϊκή οργή εστρέφετο κατά
της εκτελεστικής εξουσίας, αυτών που έχουν την ευθύνη για όσα
δυσαρεστούν ή καταθλίβουν ή πιέζουν τους λαούς; Είναι πρώτη
η πρώτη φορά, που σε όλο το δυτικό κόσµο, όλες αυτές οι δια-
µαρτυρίες, οι εξεγέρσεις, οι οποίες εδράζονται σε συστήµατα
που δεν έχουν επώνυµους φορείς, στρέφονται κατά των κοινο-
βουλίων; Πώς είναι δυνατόν στην παγκόσµια ιστορία οι κοινωνίες
να έχουν µια ορισµένη, σταθερή συµπεριφορά και ξαφνικά την
τελευταία δεκαετία όλα τα συστήµατα αµφισβήτησης, καταδίκης,
υπονόµευσης να στρέφονται κατά των κοινοβουλίων;

Κατά παράξενο τρόπο όµως, όταν είναι διαυγές τι ακριβώς
πρέπει να χτυπηθεί, δεν επιλέγονται τα Κοινοβούλια, αλλά επι-
λέγεται πάλι η εκτελεστική εξουσία. Στη Ρωσία, για παράδειγµα,
ενώ γίνονταν εκλογές για τη Δούµα, για τη Βουλή, οι διαδηλωτές
µε αυτά τα συστήµατα της κινητοποίησης από τα κάτω εστρέ-
φοντο κατά του Κρεµλίνου, όχι κατά του Κοινοβουλίου. 

Είναι λίγο παράξενο να διαπιστώνει κανείς ότι µια ευρύτατη
σύµπτωση οδηγεί για πρώτη φορά στην ανθρώπινη ιστορία στην
εστίαση, στην καταδίκη των θεσµών της αντιπροσώπευσης. Όταν
ακούς στην Ελλάδα «Και οι τριακόσιοι είναι προδότες», «Και οι
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τριακόσιοι στην κρεµάλα» αυτό είναι πια όχι αµφισβήτηση απο-
φάσεων που λαµβάνει η Βουλή και εκτελεί η Κυβέρνηση, αλλά
είναι αµφισβήτηση της υπόστασης ενός συστήµατος αντιπροσω-
πευτικής δηµοκρατίας. Προφανώς, όµως αν καταργηθεί η δηµο-
κρατία καταργείται και ο λαός. 

Επειδή ακούστηκαν εξαιρετικές τοποθετήσεις σε αυτήν την Αί-
θουσα –δεν θέλω να αδικήσω κανένα, γιατί υπήρξε ένας σπάνιος
πλούτος συµβολής στον προβληµατισµό- θέλω να επεκτείνω µια
πλευρά του θέµατος που έθεσε ο συνάδελφος εκ µέρους της
Νέας Δηµοκρατίας, ο Προκόπης Παυλόπουλος. 

Σήµερα, µπορεί να φαίνεται ότι νοµοθετούµε για την αναγκαία
διαφάνεια στην πολιτική τάξη, στην πραγµατικότητα, όµως, νο-
µοθετούµε για τον τρόπο που πρέπει να ελέγχονται όλες οι εξου-
σίες. Διότι οι εξουσίες δεν βρίσκονται µόνο σε αυτήν την Αίθουσα
και δεν είναι µόνο η εκτελεστική πλευρά που εφαρµόζει όσα η
Βουλή νοµοθετεί. Οι σηµερινές εξουσίες είναι οικονοµικές, είναι
µιντιακές, είναι πολυποίκιλες και πολυδαίδαλες. Γι’ αυτό η σηµε-
ρινή νοµοθεσία πρέπει να θεωρηθεί  αφετηρία για την εγκαθί-
δρυση κανόνων διαφάνειας σε όλο το εύρος και σε όλο το
φάσµα των πραγµατικών µηχανισµών εξουσίας και όσων βρί-
σκονται έξω απ’ αυτήν την Αίθουσα. 

Θα ήθελα να συµπληρώσω, επειδή ακριβώς δεν είναι όλοι ίδιοι
και ούτε όλα είναι τα ίδια και επειδή ξέρουµε πάρα πολύ καλά
ότι κάθε φορά πρέπει να πάµε στα ουσιώδη και όχι στα επιφα-
νειακά, να πάµε σε αυτά που έχουν νόηµα για τον ελληνικό λαό
και όχι σε αυτά που έχουν νόηµα καµµιά φορά µόνο για τα στενά
συστήµατα που συζητούµε ορισµένα θέµατα ανάµεσά µας, ότι
αυτή η νοµοθεσία σήµερα κατ’ ουσίαν επικυρώνει το ότι, όχι
απλώς δεν είναι όλοι ίδιοι –ούτε όλοι είµαστε ίδιοι- αλλά ότι στην
πολιτική πρέπει να προσέρχονται µε υπερηφάνεια και αξιοπρέ-
πεια άνθρωποι, οι οποίοι έχουν να προσφέρουν και όχι να αντ-
λήσουν. Γι’ αυτό, άλλωστε, θέλουν να είναι διαυγείς, διαφανείς
και ελέγξιµοι σε κάθε πράξη της ζωής τους, σε κάθε περίοδο της
ζωής τους.

Έτσι, λοιπόν, όλοι µαζί σε αυτήν την Αίθουσα σήµερα λέµε
στον ελληνικό λαό ότι πρέπει να έχει ο καθένας µας συνείδηση -
όπως και έχουµε εδώ µέσα- ότι υπηρετούµε τον ελληνικό λαό και
όχι τον εαυτό µας. Γι’ αυτό και θέλουµε να είµαστε ελέγξιµοι στο
σύνολό µας και, όπως πιστεύω, αυτό θα είναι και η βάση ενός
νέου συµβολαίου εµπιστοσύνης ανάµεσα στη Βουλή, στους αν-
τιπροσώπους του λαού και στον ίδιο τον ελληνικό λαό, καθώς
όρος και προϋπόθεση για να βγούµε από την κρίση είναι, όχι
µόνο να προτείνουµε τις σωστές πολιτικές που διασφαλίζουν τα
συµφέροντα του ελληνικού λαού, αλλά να υπάρχει αξιοπιστία
πίσω από την κάθε πρόταση. 

Η αξιοπιστία ξεκινά από έναν ηθικό δεσµό, από µια ηθική προ-
ϋπόθεση, ότι όλοι εδώ µέσα παίρνουµε, πριν απ’ όλα, την ευθύνη
να κάψουµε τα καλύβια πίσω µας, σε ό,τι αφορά το άτοµό µας
και να είµαστε απλώς και µόνο στην υπηρεσία των συµφερόντων
του ελληνικού λαού, για να στερεώσουµε την πατρίδα, να δια-
σφαλίσουµε τα εθνικά και κοινωνικά συµφέροντα, για να βγούµε
απ’ αυτή την κρίση, όπως αξίζει του λαού µας. Να βγούµε δη-
λαδή και µε οικονοµική και κοινωνική δικαιοσύνη και µε ανάπτυξη
και µε εδραίωση µιας δυνατής θέσης της Ελλάδας µέσα στην Ευ-
ρώπη και στον κόσµο, αποκαθιστώντας ταυτόχρονα την περη-
φάνια και την τιµή του ελληνικού λαού και των σηµερινών γενιών
και των γενιών που έρχονται. 

Πιστεύω ότι σήµερα µπορώ να δώσω και εγώ µε τη σειρά µου
τα συγχαρητήρια στον Απόστολο Κακλαµάνη γι’ αυτήν την πρω-
τοβουλία, αλλά και να σηµειώσω ότι σήµερα όλες οι πτέρυγες
της Βουλής ήταν αντάξιες αυτής της πρωτοβουλίας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον Κοινο-
βουλευτικό Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ, τον κ. Πέτρο Ευθυµίου.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού Ορ-
θόδοξου Συναγερµού κ. Αλέξανδρος Χρυσανθακόπουλος.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε. 

Συζητάµε σήµερα εν κατακλείδι µιας ολόκληρης κοινοβουλευ-
τικής µεταπολιτευτικής περιόδου για την υπεράσπιση της αξιο-

πιστίας του πολιτικού κόσµου µέσα από τη διαφάνεια των οικο-
νοµικών του. 

Υπάρχουν ιστορικά παραδείγµατα σηµαντικά για ιδεολόγους
που µπαίνουν στην πολιτική και βγαίνουν φτωχότεροι. Το να έχεις
χρήµατα πριν µπεις στην πολιτική είναι ιδιαίτερα σηµαντικό, διότι
πολλοί ανέρχονται εις τα αξιώµατα, αλλά κατέρχονται εις την πο-
λιτική και εδώ είναι και η υποβάθµιση της σηµασίας που έχει το
να συµµετέχει κανείς στο δηµόσιο βίο. 

Θυµάµαι ότι το 1990 σε µια επιστολή µου προς την ηγεσία του
ΠΑΣΟΚ και το εκτελεστικό γραφείο, σε µια δηµόσια αντιπαρά-
θεση που είχαµε, έγραφα: «Να µην είστε όµηροι των µέσων προ-
βολής και ανάδειξής σας». Αυτό ήταν µια εξάρτηση για την
πολιτική τους επιβίωση. Ήταν µια εχθρότητα απέναντι σε αυτούς
που θα τους πρόβαλαν. Ήταν µια αντιπαράθεση µε τη διαπλοκή,
όπως περιγράφονταν από τότε, ότι δηλαδή επιχειρηµατίας για
να εδραιωθεί, να επιβάλει τους όρους του στην αγορά, στο κλε-
πτοκρατικό σύστηµα της χώρας µας, έπρεπε να κατασκευάσει
«µιζοκόµµατα». Μέσα απ’ αυτά να προσλάβει υπηρετικό πολιτικό
προσωπικό, να επιλέξει αυτούς που θα αναδείξει και αυτοί που
θα έφθαναν στα αξιώµατα, κυρίως τα υπουργικά, θα ήταν πειθή-
νιοι ή πρόθυµοι εθελοντές που θα υπερασπιστούν και τα δικά του
δικαιώµατα. Αυτό ζήσαµε κατ’ επανάληψη. 

Ποια είναι η ιστορική αντίφαση; Είναι ότι εγώ συγκρούστηκα
µε ένα κόµµα, το οποίο κάποτε µε την υπόθεση Πάχτα πήγε να
µου χρεώσει προσωπικά ζητήµατα ηθικής τάξης. 

Και πράγµατι είναι κανείς να γελάει, όταν αυτοί που «παντελό-
νιαζαν» για δεκαετίες τα χρήµατα, τα έβαλαν µε εµένα που τους
έφερα την αντιπαράθεση γι’ αυτόν τον σκοπό, από τότε. Και για
όποιον θέλει να ψάξει τις λεπτοµέρειες υπάρχει και στη Βιβλιο-
θήκη της Βουλής το βιβλίο µου «Απόψεις ιστορικά δικαιωµένες»
το 1990 µε δηµόσια αρθρογραφία διαχρονική που περιγράφει τι
συνέπειες θα έχει η αστική απορρόφηση της ηγεσίας του ΠΑΣΟΚ
από το σύστηµα, πώς αυτό θα οδηγήσει στην κατάπτωση την
ηθική και στην πολιτική διάλυση. 

Σήµερα, λοιπόν, κάνοντας αποτίµηση κάποιων δεδοµένων,
πρέπει κανείς να δει ποιοι είναι οι νικητές. Είναι νικητές αυτοί που
έφτιαξαν αυτό το πολιτικό σύστηµα, αυτό το οικονοµικό σύ-
στηµα, το σύστηµα γενικώς που περιλαµβάνει και τα µέσα προ-
βολής και ανάδειξής τους; Εντέλει µπορεί να πέρασαν καλά,
ατύχησαν, έβλαψαν την πατρίδα, µετέτρεψαν τα κόµµατα από
συλλογικά υποκείµενα ιδεολογίας σε µηχανισµούς, οι µηχανισµοί
έφτιαξαν γραφειοκρατίες, οι γραφειοκρατίες αποτελούνται από
διεφθαρµένους ανθρώπους που υπηρετούν την όποια πολιτική -
αντιφατική η µία µε την άλλη- και στο τέλος καταρρέουν. 

Έρχεται σαν από καιρό πλατωνική ιδέα και αναζητεί ενσάρ-
κωση η πρόταση του Απόστολου Κακλαµάνη. Ενός πολιτικού Νέ-
στωρα του Κοινοβουλίου που θέλει να υπενθυµίσει προς όλες τις
πλευρές ότι η ατιµωρησία που µέχρι τώρα επικράτησε µε τη συ-
νενοχή των κοµµάτων  διαχείρισης εξουσίας, η ατιµωρησία των
στελεχών τους, µπορεί να λάβει τέλος, αλλά µέχρι προχθές σε
όλα τα σκάνδαλα που συζήτησε αυτή η Βουλή, δεν υπήρξε πα-
ραποµπή πρωταιτίων. Υπήρξε µέχρι και άρνηση να καταθέσουν
οι Πρωθυπουργοί, για να προστατεύσουµε ποιόν; Τον Γιώργο τον
Κύρτσο µε το βιβλίο του που αναφέρει για το ένα δισεκατοµµύ-
ριο που έδωσε στο κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας ο τάδε επιχει-
ρηµατίας και µετά άλλο ένα δισεκατοµµύριο; Το γράφει στο
βιβλίο του. Να προστατεύσουµε ποιον; Τον Χριστοφοράκο ή τον
Τσουκάτο που ήταν ο παραλήπτης της κοµµατικής ενίσχυσης; Τι
πάµε να προστατεύσουµε; 

Δυστυχώς, ζήσαµε την ατιµωρησία µε τη συµφωνία των ηγε-
σιών ΠΑΣΟΚ και Νέας Δηµοκρατίας. Σήµερα είδατε ότι το λόγο
αναζήτησαν κατά πλειοψηφία -όχι σε απόλυτη βάση- όλοι όσοι
απέχουν της χρησιµοποίησης του δηµόσιου πολιτικού αξιώµατος
από την οικονοµική απολαβή. Δηλαδή, δεν χρησιµοποιούµε το
αξίωµα, τις διασυνδέσεις και τη θέση εύνοιας για να πλουτί-
σουµε. Ήµουν υπέρµαχος του ασυµβίβαστου και πρωτοστά-
τησα. Κάποτε εδώ όλες οι πτέρυγες σε µία εξέγερση της βάσης
περάσαµε το ασυµβίβαστο, όχι για να θίξουµε κυρίως τους δικη-
γόρους που έδειξαν πυγµή απέναντι στον δικαστικό παράγοντα,
που περίµενε την προαγωγή ή τη µετάθεσή του ή τι άλλο, αλλά
κυρίως για το σύνολο των Βουλευτών που απερίσπαστα έπρεπε
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να αφοσιωθούν στο καθήκον. Αλλά το σύστηµα είχε τους µηχα-
νισµούς να προστατεύσει τις δυνάµεις του, να διαβρώσει διακοµ-
µατικά αυτούς που χρειαζόντουσαν, για να υπηρετήσει τους
σκοπούς του. Και ενώ στην πρώτη φάση χρειάζονταν πολλά
λεφτά για να εκλεγεί κανείς στις µεγάλες περιφέρειες για τη δια-
φήµισή του, στη συνέχεια δεν χρειάζονταν πολλά λεφτά, αλλά
χρειαζόταν πολλή προβολή, αγιοποίηση. Να βλέπατε σήµερα ένα
µεγάλο κανάλι πώς αγιοποιούσε κάποιον που ήθελε να τον δια-
τηρήσει και να τον συντηρήσει το σύστηµα. Έτσι κάνουν. 

Είχα καταθέσει πριν από καιρό µία επίκαιρη ερώτηση προς τον
Αντιπρόεδρο της Κυβέρνησης για το θέµα του εάν ισχύει ακόµα
το εµπάργκο στο πρόσωπό µου από τα µέσα ενηµέρωσης. Διότι,
ξέρετε, έχουν περάσει δυόµισι χρόνια αλλά κανένα κρατικό µέσο
ενηµέρωσης ή ιδιωτικό µεγάλο που έχει τηλεθέαση δεν µε κά-
λεσε µία φορά να συζητήσουµε. Δεν αναρωτιέµαι γιατί. Και βέ-
βαια δεν το λέω για να τους το ζητήσω δηµοσίως. Δεν θα το
πράξουν άλλωστε. Λέω απλά ένα πράγµα. Αυτά που διαφηµίζει
το κατεστηµένο να τα φοβόµαστε. Και το κατεστηµένο αυτό
κάνει και επιλεκτικές επιθέσεις, κάνει και τηλεδικία αν χρειαστεί.
Για να σε καταστρέψει σου στήνει ένα ωραίο τηλεδικείο. Και αν
το κερδίσεις στα δικαστήρια δεν το λέει ποτέ, δεν το προβάλλει.
Δεν προβάλλει τίποτα που θα βλάψει τα δικά του συµφέροντα. 

Ξέρετε, σε αυτόν τον καιάδα που άνοιξε µε την κατάρρευση
του συστήµατος, αυτού που η τελευταία του πράξη θα γίνει τον
Ιούνιο, φοβόµαστε η λαϊκή εξέγερση να µην είναι τυφλή. Γιατί το
να υπάρχει εξέγερση είναι υγεία. Ένας λαός αντιστέκεται. Όταν
είναι τυφλή όµως και όταν έχει ως επικεφαλής λαοπλάνους, κιν-
δυνεύει. Όταν η εξέγερση έχει ηγέτες θετικής διεξόδου, σαφώς
είναι απαραίτητο. Ξέρετε όµως, τι γίνεται; Υπάρχει και το στη-
µένο παιχνίδι στη µέση. Η άλλη πλευρά των παγκοσµιοκρατόρων
καταφέρνει και παίζει όλα τα παιχνίδια βάζοντάς τα στον αρµό
των δικών της επιδιώξεων. Δηλαδή, µπορεί να χρεώσει και στον
ελληνικό λαό ότι αντιστάθηκε πολύ όταν ξαφνικά του είπαν «δεν
σου παίρνουµε τα ρούχα, σε γυµνώνουµε, στα παίρνουµε πλέον
όλα». Αν διαµαρτυρηθεί γι’ αυτό κινδυνεύει να είναι και ένοχος.

Χθες είχα στα χέρια µου το δεκάλογο του Τσόµσκι για τα µέσα
χειραγώγησης. Πώς αυτοί που έχουν περισσότερη γνώση των
ζητηµάτων και εποπτική αντίληψη χειραγωγούν ένα λαό, τον κρα-
τάνε σε χαµηλή πληροφόρηση, σε κατευθυνόµενη, επιλεκτική και
αν δουν ότι κάτι φεύγει από τον έλεγχό τους θα πρέπει να βρουν
ένα τρόπο αντίρροπο. Γιατί σοβαρότητα σήµερα σηµαίνει να
είσαι υποκριτής. Αν είσαι πολύ αληθινός το έχεις χάσει το παι-
χνίδι. Είπες περισσότερες αλήθειες από αυτές που µπορεί να κα-
ταναλώσει ο πολίτης. Αυτή είναι µια λογική η οποία δυστυχώς
αποτελεί και τη βάση στην οποία στην πολιτική όλα εµφανίζονται
σαν µονόδροµος. Δεν υπάρχει άλλος δρόµος. Απειλές, συκοφαν-
τίες, προσωπικοί εκβιασµοί και προπαγάνδα. 

Εδώ έχουµε και ένα υπόστρωµα στο «πόθεν έσχες». Ποιο είναι
αυτό; Κατ’αρχάς να δούµε πώς πρακτικά διαπιστώνεται. Όταν
εγώ δεχόµουν τις επιθέσεις παλαιότερα  έλεγα: «Ανοίξτε τα
πάντα. Οι λογαριασµοί µου στη διάθεσή σας. Δεν είχα δα ποτέ
µετοχές». Όταν µάλιστα δήλωσα ότι δεν είχα καµµία µετοχή ποτέ
στη ζωή µου, εξεπλάγησαν. Και όταν πέρυσι  µε έβγαλαν και ως
φτωχότερο Βουλευτή από όλους, από πλευράς εισοδηµάτων, κά-
ποιοι έλεγαν ότι κάτι συµβαίνει. Μάλιστα µε κάλεσε και ο ορκω-
τός λογιστής να µου διαµαρτυρηθεί, γιατί µια χρονιά που είχα
προσπαθήσει επιχειρηµατική δράση είχα περισσότερο έλλειµµα
από ό,τι δικαιολογούσαν οι εισπράξεις µου. Με ρώτησε, λοιπόν,
πώς έζησα. Εµφανίστηκε οικογενειακό µέλος για να πει ότι κά-
λυψαν εκείνοι τα 1000 ευρώ που ήταν το ζήτηµα. Αυτό σηµαίνει
έλεγχος µέχρι σήµερα.

Ξέρετε τι γίνεται εδώ; Βλέπω ότι τα κόµµατα, µε δηµόσιες δη-
λώσεις στελεχών τους, έχουν εισπράξει παράνοµο χρήµα. Αυτό
θα έπρεπε να επιφέρει συνέπεια στα κόµµατα. Μια σηµαντική συ-
νέπεια θα ήταν η απαγόρευση συµµετοχής τους στο Κοινοβού-
λιο. Διότι αν έχουν εισπράξει χρήµατα έχει σηµασία. Και το έχουν
βεβαιώσει οι ίδιοι, τα στελέχη τους. Δηλαδή, ο Χριστοφοράκος
που το βεβαίωσε, διά µέσου του γερµανικού δικαστηρίου ή ο
Τσουκάτος που το παραδέχθηκε αποτελεί παράγοντας κατηγο-
ρίας των κοµµάτων που τα εισέπραξαν. Κινήθηκε καµµία διαδι-
κασία; Καµµία. 

Όπως η άνευ εµπράγµατης ασφάλισης πράξη δανεισµού από
τους δυο ταµίες του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας  από την
Αγροτική Τράπεζα τόσων εκατοµµυρίων ευρώ. Δόθηκαν τόσα
χρήµατα χωρίς εµπράγµατη ασφάλιση. Εν ονόµατι ποίου; Γιατί
υπάρχουν θέµατα εδώ, πολύ σοβαρά θέµατα, τα οποία ενέχονται
στην προσπάθεια εξυγίανσης του πολιτικού βίου. 

Δεν θα συνεχίσω, λόγω της ολοκλήρωσης του χρόνου µου. Σέ-
βοµαι και την κόπωση, µιας και πάρα πολλοί συνάδελφοι σήµερα
µέσα εδώ µίλησαν µε το άρθρο 60 του Συντάγµατος και λιγότερο
µε την κοµµατική παρωπίδα. 

Θα πω ότι ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός στηρίζει αυτήν
την πρωτοβουλία, συµµετέχει σε αυτήν την πρωτοβουλία και πι-
στεύει σε αυτούς τους στόχους. 

Επιπρόσθετα, υπάρχουν και ζητήµατα τα οποία έθιξα στην οµι-
λία µου. Ελπίζουµε ο αποδέκτης ελληνικός λαός να συνειδητο-
ποιήσει ότι όσοι κακώς έχουν - παρανόµως αποκτήσαν- καλό θα
ήταν να µην είναι υποψήφιοι, να µη δίνουν το παρών εδώ, γιατί
ποτέ η βουλευτική αποζηµίωση δεν αρκεί από µόνη της για να
αυξήσει κανείς τα εισοδήµατά του, ώστε να κάνει τόσο µεγάλη
ζωή. 

Κλείνοντας, θα πρέπει ξανά να απευθυνθώ στον Απόστολο Κα-
κλαµάνη και να τον ευχαριστήσω εκ µέρους όλων των Βουλευ-
τών για τη στάση του σε αυτό το ζήτηµα, που είναι µια τιµωρία
κυρίως στα δύο κόµµατα, στο ΠΑΣΟΚ και τη Νέα Δηµοκρατία,
που αναγκάστηκαν σήµερα να αποδεχθούν τη βέργα την οποία
κράτησε στο χέρι του και που τους ράβδισε κανονικά µε τον πο-
λιτικό του τρόπο. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα)

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα  καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοινώσω ότι έχει έρθει στο
Προεδρείο επιστολή του Πρωθυπουργού, κ. Λουκά Παπαδήµου,
προς τον Πρόεδρο της Βουλής, κ. Φίλιππο Πετσάλνικο, µε θέµα:
«Κυβερνητική Μεταβολή», η οποία έχει ως εξής:

«Κύριε Πρόεδρε, έχουµε την τιµή να παρακαλέσουµε όπως
ανακοινώσετε στο Σώµα ότι: α) µε το 30/21-3-2012 προεδρικό
διάταγµα, που δηµοσιεύθηκε στο ΦΕΚ 62/21-3-2012, έγιναν απο-
δεκτές οι παραιτήσεις που υπέβαλαν οι: Ευάγγελος Βενιζέλος
του Βασιλείου από τις θέσεις του Αντιπροέδρου της Κυβέρνησης
και Υπουργού Οικονοµικών και Φίλιππος Σαχινίδης του Δηµη-
τρίου από τη θέση του Αναπληρωτή Υπουργού Οικονοµικών και
απαλλάχθηκαν από τα καθήκοντά τους. 

β) µε το 31/21-3-2012 προεδρικό διάταγµα, που δηµοσιεύθηκε
στο ΦΕΚ 62/21-3-2012, διορίστηκε ο Φίλιππος Σαχινίδης του Δη-
µητρίου στη θέση του Υπουργού Οικονοµικών».

(Η ανωτέρω επιστολή καταχωρείται στα Πρακτικά της σηµερι-
νής συνεδρίασης και έχει ως εξής: 

7820 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο πρώην
Πρόεδρος της Βουλής, κ. Δηµήτριος Σιούφας. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, η σηµερινή συνε-
δρίαση και η συζήτηση που γίνεται επί τόσες ώρες, αναδεικνύει
µια σειρά από ζητήµατα, τα οποία είναι ιδιαίτερα σηµαντικά κατά
την άποψή µου. 

Πριν αναφερθώ σε αυτά τα θέµατα, θα ήθελα να σταθώ στο
ότι σπάνιες φορές -για να µην πω από ό,τι εγώ τουλάχιστον
µπορώ να θυµηθώ- όλες οι πτέρυγες που εκφράζονται και εκ-
φράζουν τον ελληνικό λαό µέσα σε αυτήν την Αίθουσα, συµπί-
πτουν σε µια πρωτοβουλία από την ίδια τη Βουλή. Αυτό είναι
εξαιρετικά παρήγορο, µε την έννοια ότι τα πράγµατα που ενώ-
νουν τον ελληνικό λαό είναι πολύ περισσότερα από εκείνα που
τον χωρίζουν και ότι ακόµα και τα ιδεολογικά τείχη ορισµένες
φορές, µπροστά σε αδήριτες πραγµατικότητες, πέφτουν. 

Αυτό, λοιπόν, γίνεται µε τη συζήτηση αυτής της πρότασης
νόµου στην Εθνική Αντιπροσωπεία.  

Θα ήταν πολύ καλύτερα και για τα κόµµατα αλλά και για το
ίδιο το Κοινοβούλιο αν αυτή δεν συνεζητείτο παραµονές της προ-
κήρυξης των εκλογών αλλά πριν από πάρα πολύ καιρό. 

Θέλω να θυµίσω στην εθνική αντιπροσωπεία ότι µαζί µε τον
Τάσο Νεράντζη, τότε Πρόεδρο της επιτροπής στην οποία προ-
εδρεύετε εσείς σήµερα, κύριε Πρόεδρε, για τον έλεγχο του
«πόθεν έσχες» των Βουλευτών και για τα οικονοµικά των κοµµά-
των, ύστερα από µακρύ διάλογο είχαµε καταθέσει για δηµόσια
διαβούλευση µια σειρά από παρεµβάσεις που έπρεπε να γίνουν
στο νόµο για το «πόθεν έσχες» των Βουλευτών. Χαίροµαι γιατί
απ’ ό,τι πληροφορήθηκα µια απ’ αυτές που περιλαµβάνει αυτή η
πρόταση για τη δηµοσίευση µετά την είσοδο στη Βουλή ή στην
έναρξη της κοινοβουλευτικής περιόδου, δηλαδή στα επόµενα
χρόνια να δηµοσιεύονται µόνο οι µεταβολές της περιουσιακής
κατάστασης, πρόκειται τώρα να τεθεί υπόψη του Σώµατος και
να ψηφιστεί. 

Βεβαίως, αν όλες οι ιδέες αυτές που ακούστηκαν σήµερα εδώ
είχαν ακουστεί και στις δύο επιτροπές που συνήλθαν για να εξε-
τάσουν την πρόταση αυτή που κατέθεσε ο Πρόεδρος Κακλαµά-
νης, θα υπήρχε η δυνατότητα αυτήν την ώρα, πεντέµισι ώρες
µετά την έναρξη της συνεδρίασης να έχουµε και µια συνολική ει-
κόνα για το τι είναι αυτό που τελικά θα ψηφίσουµε σήµερα. Δεν
το γνωρίζω. Θα περιµένουµε να δούµε την τελική σύνοψη, πώς
θα διαµορφωθεί το κείµενο αυτό που εύχοµαι να είναι και λει-
τουργικό και εφαρµόσιµο. Γιατί αυτό έχει σηµασία, αυτό το οποίο
θα ψηφιστεί να µπορεί αύριο να γίνει πράξη, να εφαρµοστεί και
πραγµατικά να υπάρξουν τα επιδιωκόµενα αποτελέσµατα. Θα
δούµε πώς θα διαµορφωθεί.

Θέλω επίσης να σταθώ σε δύο ακόµη σηµεία, κύριε Πρόεδρε,
και να κλείσω την παρέµβασή µου. Δεν υπάρχει κανένας που να
µη συνοµολογεί ότι αυτή η πρωτόγνωρη κρίση την οποία ζει η
πατρίδα µας και υφίσταται ο ελληνικός λαός και µάλιστα πάρα
πολλοί οι οποίοι δεν έχουν και καµµιά ευθύνη για όλη αυτήν την
εξέλιξη -αναφέροµαι στο χαµηλοσυνταξιούχο, στο χαµηλόµισθο,
σε αυτόν που χάνει τη δουλειά του, σε αυτόν που αγωνιά για να
βρει δουλειά- είναι ένα θέµα που ο ελληνικός λαός όταν θα κλη-
θεί στις κάλπες, θα αποδώσει και τις σχετικές ευθύνες. 

Θέλω όµως να πω ότι είναι πολύ µεγάλο λάθος να λέµε ότι σε
όλη τη µεταπολιτευτική περίοδο, από όλη τη µεταπολιτευτική
γενιά –και χαίροµαι που ο Υπουργός κ. Ρέππας αναφέρθηκε πριν
σ’ αυτό- δεν έγινε τίποτα. Έγιναν πολλά και σηµαντικά και δεν
έχει κανείς παρά να συγκρίνει το 1974 µετά την τραγωδία στην
Κύπρο και την πτώση της δικτατορίας και το πού είναι σήµερα η
πατρίδα µας µε τις κατακτήσεις που έγιναν στο µεταξύ χρονικό
διάστηµα. Υπήρξε ένα Σύνταγµα µε τις τροποποιήσεις του που
έδωσε πολιτική σταθερότητα στην πατρίδα µας. Η περίοδος
αυτή έληξε το πολιτειακό που βασάνιζε για ολόκληρες δεκαετίες
την πατρίδα µας. Γίναµε µέλος στην Ευρωπαϊκή Οικονοµική Κοι-
νότητα και στη συνέχεια στην ΟΝΕ. Απεκτήθησαν στο µεταξύ
υποδοµές. 

Τώρα είµαστε µπροστά σε µια καινούργια πραγµατικότητα.
Μόνο µε µια εθνική συνεννόηση, µε κοινή προσπάθεια µπορούµε
να ανατάξουµε αυτήν την κατάσταση και να µπούµε µε τις δυ-
σκολίες, µε τον ανήφορο που υπάρχει µπροστά, σε περίοδο ανά-

ταξης. Αυτό είναι το πρώτο. 
Δεύτερον, πέρα από αυτήν την πρωτοβουλία η οποία πρόκει-

ται να ψηφιστεί, θα µου επιτρέψετε να ξαναπώ πάλι µέσα σε
αυτήν την Αίθουσα αυτό το οποίο διαχρονικά υπεστήριζα, όταν
µε είχατε τιµήσει να είµαι Πρόεδρος του Σώµατος, να µιλώ για
νόµο που να αφορά την οργάνωση και τη λειτουργία των κοµµά-
των και όχι µόνο µε τα καταστατικά τα οποία εγκρίνουν τα συνέ-
δρια για τα κόµµατά τους. Είναι µια από τις ανεπάρκειες και τις
αδυναµίες, γιατί βρισκόµαστε µπροστά και σε αυτά τα οποία
ζούµε ιδιαίτερα το τελευταίο χρονικό διάστηµα, τη µη ύπαρξη
νόµου που να ορίζει σε γενικές γραµµές, όπως συµβαίνει σε
πάρα πολλές δηµοκρατίες στη Δύση, τον τρόπο µε τον οποίο λει-
τουργούν τα κόµµατα και στην πατρίδα µας. Αυτό θα είναι ένα
απαραίτητο συµπλήρωµα για να αναταχθεί στα µάτια του ελλη-
νικού λαού και ο κοινοβουλευτισµός και η ίδια η δηµοκρατία.
Γιατί όταν επιτίθενται εναντίον της Βουλής έτσι γενικά και αόρι-
στα, χωρίς να υπάρχουν οι συγκεκριµένοι οι οποίοι κατηγορούν-
ται, δεν κάνουµε τίποτε άλλο παρά να πλήττουµε την ίδια τη
δηµοκρατία και να πριονίζουµε το κλαδί στο οποίο στέκεται πάνω
ο ελληνικός λαός, η πατρίδα µας, το έθνος µας.

Αυτές τις σκέψεις ήθελα να καταθέσω, µε την ευχή αυτό το
πρωτόγνωρο -που και τα πέντε κόµµατα που εκπροσωπούνται
µέσα στη Βουλή σε αυτήν την πρωτοβουλία που προέρχεται από
τους ίδιους τους Βουλευτές, να µπορέσει µε τις ανακοινώσεις οι
οποίες θα γίνουν και µε τις ρυθµίσεις και τι γίνεται αποδεκτό- να
καταστεί εφικτό να εφαρµοστεί.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώ-
θηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής, τριάντα δύο µαθητές και µαθήτριες και
τρεις εκπαιδευτικοί από το 7ο Γυµνάσιο Τρικάλων, 2ο τµήµα.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, κ.
Θεόδωρος Δρίτσας.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Έχει ήδη δηλώσει εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ ο ειδικός αγορητής,

ο συνάδελφος και σύντροφος, ο Βασίλης Μουλόπουλος -και άλ-
λωστε και πριν εισαχθεί προς συζήτηση- ότι η Κοινοβουλευτική
Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ έχει ταχθεί υπέρ της ψήφισης και επί της
αρχής και επί των άρθρων αυτής της πρότασης νόµου. Τοποθε-
τηθήκαµε θετικά, γιατί κρίνουµε ότι αυτές οι ρυθµίσεις συνεισφέ-
ρουν σε µία κατεύθυνση ενίσχυσης των διαδικασιών ελέγχου των
πολιτικών προσώπων, των Βουλευτών, των Υπουργών, επειδή
πάντα έχουµε µία αρχή ότι ο έλεγχος δεν είναι για να αναπτυχ-
θούν ανακριτικές διαδικασίες, αλλά κυρίως γιατί ο έλεγχος τιµά
τον ελεγχόµενο και πρέπει ακριβώς να κατοχυρώνεται και να επι-
ζητείται, ιδιαίτερα από όσους ασκούν δηµόσιο ρόλο, ο διαρκής
και διαφανής έλεγχος. 

Θέλουµε να επισηµάνουµε ότι δεν συνυπογράψαµε αυτήν τη
πρόταση νόµου, παρά το γεγονός ότι στεκόµαστε θετικά απέ-
ναντί της, αν και αισθανθήκαµε λίγο άσχηµα, γιατί, πράγµατι,
έπρεπε να τιµήσουµε την πρωτοβουλία του πρώην Προέδρου
της Βουλής, του κ. Κακλαµάνη. Και το λέω αυτό, γιατί εκείνος δι-
καιούται να υπερασπιστεί αυτήν την πρόταση νόµου µε απόλυτο
τρόπο και απόλυτους όρους. Και δεν είναι τυχαίο ότι ήταν ο εµ-
πνευστής της, γιατί τουλάχιστον εκείνος µέσα στο Κοινοβούλιο
κατ’ επανάληψη χρόνια τώρα θέτει ζητήµατα αναφορικά µε το
δηµόσιο έλεγχο όχι των Βουλευτών ή των Υπουργών αλλά ολό-
κληρου του πλέγµατος εξουσίας µε κορυφαία έκφρασή της και
αιχµή της τα Μέσα Μαζικής Επικοινωνίας, τα ΜΜΕ. 

Δεν είναι, λοιπόν, καθόλου τυχαίο, έστω και στο παραπέντε,
λίγο πριν ολοκληρώσει τη θητεία αυτή η Βουλή, που έρχεται
αυτή η πρόταση νόµου. Όµως, ακριβώς αυτό πρέπει να µας κάνει
πολύ προσεκτικούς. Δεν µπορεί να λειτουργήσει αυτή η πρόταση
νόµου µε όλα της τα θετικά και όλες τις επιφυλάξεις που µπορεί
να έχει κανείς –και έχουµε και εµείς- και σκεπτικισµούς για τη
λειτουργικότητα ορισµένων ρυθµίσεων ή για την αποτελεσµατι-
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κότητα κ.λπ.. 
Εν τούτοις, δεν πρέπει να λειτουργήσει ως φύλλο συκής, εν

όψει της πραγµατικότητας και των εξελίξεων και εν όψει των
εκλογών. Είναι πρόταση νόµου και νόµος δέσµευσης για τα πε-
ραιτέρω. Ανοίγει το κεφάλαιο, δεν κλείνει µε αυτήν την πρόταση
νόµου.

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
οι απαιτήσεις της ελληνικής κοινωνίας επί του προκειµένου και
ιδιαίτερα των τελευταίων χρόνων για διαφάνεια, χτύπηµα της
φαυλότητας, χτύπηµα της συναλλαγής, µπορεί να έχουν διαχρο-
νική σηµασία και αξία και υπάρχουν τµήµατα και της ελληνικής
κοινωνίας και του ελληνικού πολιτικού κόσµου που αυτά τα ζη-
τήµατα τα έθεταν πάντα και σταθερά. 

Η ιστορική τους, όµως, επικαιρότητα έχει να κάνει µε τις οικο-
νοµικές και πολιτικές εξελίξεις, µε ένα πολιτικό σύστηµα που
αποδεικνύεται ανίκανο ή αδιάφορο κατά άλλους, να υπερασπι-
στεί το λαϊκό εισόδηµα. Αντίθετα, είναι πρόθυµο να νοµοθετήσει,
ακόµα πολλές φορές και καθ’ υπαγόρευση, όταν αυτό κρίνεται
απαραίτητο για την κερδοφορία του κεφαλαίου, ένα πολιτικό σύ-
στηµα πρόθυµο να τιµολογήσει την εργασία και να µειώσει την
τιµή της, αλλά καθόλου πρόθυµο να τιµολογήσει τα αγαθά, τις
υπηρεσίες και τα προϊόντα, γιατί αυτό είναι εκτός νοµοθετικής
ρύθµισης, σύµφωνα µε τις σύγχρονες αντιλήψεις του ευρωπαϊ-
κού και του ελληνικού νοµοθετικού πλαισίου. Γιατί δεν «παρεµ-
βαίνουµε στην ελευθερία της αγοράς και στον ανταγωνισµό».

Όταν, λοιπόν, το πολιτικό σύστηµα δεν µπορεί να υπερασπι-
στεί το λαϊκό εισόδηµα µε όρους δικαιοσύνης, όταν µαζί µ’ αυτό,
εκεί που προκύπτουν ζητήµατα προς διερεύνηση, δεν επιδεικνύε-
ται επιµέλεια –και πάρα πολλοί Βουλευτές που υπογράφουν
αυτήν την πρόταση νόµου συµµετείχαν στις εξεταστικές επιτρο-
πές και δεν επέδειξαν τη βούληση και την επιµέλεια για να φθά-
σει µέχρι το τέλος η διερεύνηση των υποθέσεων αυτών, για να
λάµψει και να αποκαλυφθεί η αλήθεια χωρίς συµβάσεις, χωρίς
σκοπιµότητες- τότε εκεί δικαίως η συντριπτική πλειοψηφία της
ελληνικής κοινωνίας, πέραν της εκµετάλλευσης εναντίον της πο-
λιτικής των κοµµάτων και της δηµοκρατίας -που όντως αξιοποι-
είται- υγιώς αντιδρά και διεκδικεί. Εκεί βρίσκεται το ζήτηµα. 

Θα πω ένα παράδειγµα. Η «SIEMENS» και το γερµανικό κρά-
τος διαπλέκονται επίσης και αναπτύσσουν παγκόσµια διαπλοκή
και στην Ελλάδα, ως απεδείχθη. Τα ρύθµισαν µε αποζηµιώσεις
και τακτοποιήσεις. Στον ίδιο δρόµο οδηγείται και η ελληνική πρα-
κτική. Ούτε γάτα ούτε ζηµιά. 

Φαντάζεστε ότι, αν ο γερµανικός λαός, οι γερµανοί εργαζόµε-
νοι, βρίσκονταν στην ίδια θέση που βρίσκεται σήµερα ο ελληνι-
κός λαός, θα περνούσαν το φαινόµενο αυτό ξώφαλτσα; Γιατί το
φαινόµενο της διαπλοκής και της διαφθοράς όντως είναι σύµ-
φυτο µε τον ελεύθερο οικονοµικό ανταγωνισµό. Θα µου πείτε,
όχι µόνο. Βεβαίως όχι µόνο. Υπάρχουν και άλλες παράµετροι και
άλλες αιτίες. Αλλά αυτή είναι πυρηνικής σηµασίας παράµετρος.
Δεν θα αντιδρούσε η γερµανική κοινωνία; Δεν θα ξεσηκωνόταν;
Εκεί βρίσκεται, λοιπόν, η αλληλοσύνδεση ηθικής, εντιµότητας,
διαφάνειας, δικαιοσύνης, σε σχέση µε την ακολουθούµενη πολι-
τική. Έχει δίκιο ο κ. Ευθυµίου –ο οποίος έχει φύγει- για το οξύ-
µωρο του να κατηγορείται η Βουλή και ο ελληνικός λαός να
απευθύνει όλα τα πυρά του εναντίον της Βουλής που την εκλέγει
ο ίδιος ο ελληνικός λαός κι όχι εναντίον της Κυβέρνησης ή των
βιοµηχάνων ή δεν ξέρω ποιου άλλου. Φαντάζει οξύµωρο. Μήπως
το πολιτικό σύστηµα όµως εδώ βρίσκεται ενώπιο ενωπίω µίας πο-
λιτικής πρακτικής όπου η διαµεσολάβηση των Βουλευτών επί δε-
καετίες ολόκληρες δεν ήταν για την υπεράσπιση συλλογικών
συµφερόντων αλλά ατοµικών ρυθµίσεων και τώρα που ο Βου-
λευτής δεν επιτελεί αυτόν το ρόλο και δεν µπορεί ατοµικά να
στηρίξει ακόµη και τις θεµιτές επιδιώξεις των πολιτών καταρρέει
ως θεσµός; 

Απ’ αυτήν την άποψη οποιοσδήποτε νόµος για τη διαπλοκή,
για τη διαφάνεια, για την εντιµότητα και τον έλεγχο των πολιτι-
κών όντως έχει όρια και δεν µπορούµε να µυθοποιούµε λέγοντας
ότι χάρη στην πρόοδο αυτής της νοµοθεσίας και τη σηµαντική
εξέλιξη που έχει αυτή η πρόταση νόµου την οποία θα ψηφίσει
απ’ ό,τι φαίνεται η ελληνική Βουλή, λύνουµε το πρόβληµα. Όχι.
Είναι, λοιπόν, εντελώς απαραίτητο να συζητήσουµε για τα χρέη

και τα ελλείµµατα µε πυρήνα ένα δόγµα θα το έλεγα: Τα χρέη
και τα ελλείµµατα είναι οι απλήρωτοι φόροι των πλουσίων, είναι
οι φόροι που δεν πλήρωσαν οι πλούσιοι κάθε είδους. Δέχοµαι να
κάνουµε και την ιεράρχηση. 

Προφανώς, υπάρχουν κι άλλες αιτίες. Όµως εδώ ανετράπη η
ίδια η πραγµατικότητα. Η απουσία κοινωνικής δικαιοσύνης, η
απουσία υλοποίησης της συνταγµατικής επιταγής ότι στα δηµό-
σια βάρη –δεν είναι τυχαίο ότι το Σύνταγµα δεν κάνει λεπτοµερή
επεξήγηση, αλλά χρησιµοποιεί τη λέξη «βάρη»- συµµετέχουν
όλοι ανεξαιρέτως ανάλογα µε τις δυνατότητές τους, αυτή η πλή-
ρης ανατροπή αυτής της συνταγµατικής επιταγής επί σειρά ετών
αλλά και σήµερα, στις συνθήκες της κρίσης, είναι ο πυρήνας της
δικαιολογηµένης αγανάκτησης του ελληνικού λαού και της ανά-
δειξης αυτού του τεράστιου κύµατος οργής µπροστά στην αδι-
κία. Κι εκεί δεν υπάρχουν άλλοθι που να µπορούν να µας τα
δώσουν οι οποιεσδήποτε νοµοθετικές ρυθµίσεις προς το καλύ-
τερο, για τον δηµόσιο έλεγχο των πολιτικών προσώπων. 

Υπ’ αυτήν την άποψη συνυφασµένο και συνδεδεµένο απόλυτα
είναι και το ζήτηµα του τι εννοούµε µε τον όρο «έλεγχο». Είναι ο
έλεγχος ο δικαστικός; Ναι. Είναι ο έλεγχος ο κοινοβουλευτικός;
Ναι. Όµως η θεσµοθέτηση θεσµών κοινωνικού ελέγχου πού βρί-
σκεται; Είµαστε πάρα πολύ πίσω όχι µόνο όσον αφορά τη δηµό-
σια λειτουργία αλλά και την ιδιωτική.  Διάφορα εργοστάσια
κλείνουν και προβάλλουν διάφορες αιτιολογίες. Έχουµε όλοι µας
υπ’ όψιν εργοστάσια µε δέκα διεθνείς πατέντες, εργοστάσια µε
την πρώτη –ίσως- τεχνολογία  της Ευρώπης, που κλείνουν. Κι
αυτό συµβαίνει παντού: στη βόρειο Ελλάδα, στη Βοιωτία, σε
πολλά σηµεία. 

Ποιος θα ελέγξει αυτήν την παραγωγική βάση αν µπορεί να τη
διαχειριστεί ελεύθερα και αναπολόγητα ο ιδιοκτήτης της; Πού
είναι ο κοινωνικός έλεγχος και ο θεσµός κοινωνικού ελέγχου για
τους εργαζόµενους; Για να δούµε, πρέπει να κλείσει αυτό το ερ-
γοστάσιο πράγµατι, δεν έχει δυνατότητα να υπάρξει; Και είναι
υπόθεση ατοµική του επιχειρηµατία αν θα το κλείσει ή όχι; Δεν
είναι από κει και πέρα υπόθεση δηµόσιου συµφέροντος; Πολύ
περισσότερο όταν µιλάµε για τη διαφάνεια, ως προς τον έλεγχο
των πολιτικών κοµµάτων. 

Αναφέρθηκε και από πολλούς άλλους συναδέλφους και µόλις
πριν από τον αξιότιµο πρώην Πρόεδρο της Βουλής, τον κ. Σι-
ούφα. Είναι κεντρικής σηµασίας ζήτηµα, πολύ ίσως µεγαλύτερης
σηµασίας από τον έλεγχο των µεµονωµένων Βουλευτών. Εκεί,
καθυστερούµε, κύριε Πρόεδρε. 

Επειδή θέλω κι εγώ να χαιρετήσω το γεγονός ότι έστω και συγ-
κυριακά -δεν θέλω να το µεγιστοποιήσω, γιατί θέλω να είµαι προ-
σεκτικός, διεκδικούµε πάντα τη νοµοθετούσα Βουλή και όχι τη
Βουλή που επικυρώνει αποφάσεις που λαµβάνονται αλλού- του-
λάχιστον σήµερα η Βουλή νοµοθετεί χάρη στην πρωτοβουλία
του κ. Κακλαµάνη.

Θα τελειώσω µε µερικές επιµέρους επισηµάνσεις. 
Τα προσωπικά δεδοµένα δεν µπορούν να επικαλούνται προ-

σχηµατικά για τα πολιτικά πρόσωπα. Δεν υπάρχουν προσωπικά
δεδοµένα στα οικονοµικά µεγέθη για τα πολιτικά πρόσωπα. Και
το απόρρητο και όλα αυτά πρέπει να ρυθµιστούν µε έναν τρόπο
που να µη δίνει τέτοια φύλλα συκής και τέτοιες προστασίες. Το
περιουσιολόγιο για τα κόµµατα, η ονοµαστικοποίηση τουλάχι-
στον των µετοχών των εταιρειών που συναλλάσσονται µε το κρά-
τος και τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης, οι υπεράκτιες εταιρείες.
Πρέπει να πούµε στα πολιτικά πρόσωπα ότι απαγορεύεται να
ιδρύουν ή να συµµετέχουν εκείνοι και τα συγγενικά τους πρό-
σωπα σε υπεράκτιες εταιρείες. Δεν µπορεί το δίληµµα ηθικό ή
νόµιµο να τίθεται για τα πολιτικά πρόσωπα, διότι υπεράκτιος
εταιρεία σηµαίνει απόκρυψη εσόδων εξ ορισµού. Άρα, δεν γίνε-
ται.

Όπως, επίσης, εξαγωγή κεφαλαίου χωρίς δικαιολόγηση, χωρίς
διαδικασία για πολιτικά πρόσωπα δεν πρέπει να επιτρέπεται στο
όνοµα της ελευθερίας  διακίνησης των κεφαλαίων. Αν χρειάζεται
για κάποια δουλειά ή για σπουδές των παιδιών τους ή για οτιδή-
ποτε, τότε, βεβαίως, εκεί µε έλεγχο, µε δικαιολόγηση, µε διαφά-
νεια, αλλά αν χρειάζεται για να κατατεθούν σε τράπεζα, σε
δεσµευµένους λογαριασµούς ή σε οτιδήποτε, εκεί όχι βέβαια. 

Τέλος, αυτά τα στοιχεία, ναι, να το δεχτούµε για λόγους ευε-
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λιξίας και για πολλούς άλλους λόγους για την αρχική δήλωση και
εν συνεχεία για τις µεταβολές. Πόσος θα είναι ο χρόνος, κύριε
Πρόεδρε, που τα στοιχεία των δηλώσεων των πολιτικών προσώ-
πων και των Βουλευτών θα βρίσκονται στη διάθεση οποιουδή-
ποτε θα ήθελε να ελέγξει; Είναι κρίσιµο ζήτηµα. Δεν µπορεί να
αναρτώνται στο διαδίκτυο για πέντε µέρες, για δέκα µέρες, για
ένα µήνα και µετά να µην υπάρχουν. Είναι και τεχνικό το ζήτηµα
και οικονοµικό και χρειάζεται µία µεγάλη βάση δεδοµένων, αλλά
η διαφάνεια και ο έλεγχος απαιτούν και διαχρονικότητα, απαι-
τούν διαρκή δυνατότητα πρόσβασης όποιου θα ήθελε να ελέγξει. 

Νοµίζω ότι γίνεται µία καλή αρχή. Συγχαίρω και πάλι τον
πρώην Πρόεδρο της Βουλής, κ. Κακλαµάνη, δεν το έχει ανάγκη
αλλά, εν πάση περιπτώσει εµείς αισθανόµαστε αυτήν την ανάγκη,
γιατί είναι δίκαιο να το πούµε. Αλλά προς θεού µην πανηγυρί-
σουµε. Όχι, αυτός ο νόµος να γίνει φύλλο συκής για τα περαι-
τέρω και όχι προεκλογικό άλλοθι.

(Χειροκροτήµατα από πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο πρώην

Πρόεδρος της Βουλής, κ. Απόστολος Κακλαµάνης.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω πρώτα-

πρώτα να ευχαριστήσω όλους, από τον Υπουργό µέχρι τον κ.
Δρίτσα που έκλεισε, όλους τους συναδέλφους που µίλησαν θε-
τικά για την πρόταση αυτή και µε ιδιαίτερα τιµητικά λόγια για
εµένα.

Πρέπει να πω, όµως, ότι αυτή η πρόταση δεν είναι προσωπική
δική µου, υπογράφεται από άλλους εβδοµήντα τέσσερις Βου-
λευτές, που άλλος λίγο, άλλος περισσότερο συνεργαστήκαµε σε
αυτή την πρόταση. Η ιδέα ήταν δική µου, όπως είπα, από το
1994. Επιµένω να πιστεύω ότι το πόθεν είναι φενάκη. Κανένας
δεν θα γράψει στη δήλωση «πόθεν έσχες» –και δεν είναι αφελείς
όσοι κάνουν κατάχρηση της όποιας εξουσίας έχουν ή κάνουν
οποιαδήποτε άλλη εγκληµατική πράξη- κάτι που δεν µπορεί να
δικαιολογήσει στο πόθεν.

Όλα αυτά τα χρόνια το πρόβληµα ήταν στο έσχες. Επειδή
ελέχθησαν πολλά για το παρελθόν και ο φίλος µου κ. Σκυλλάκος
είπε για την εποχή που, πράγµατι, από την Τράπεζα της Ελλάδος
100 δολάρια να έστελνες κάπου για ένα ταξίδι να τα πάρεις µαζί
σου, έπρεπε να έχεις τις διατυπώσεις από την Τράπεζα της Ελ-
λάδος. 

Τότε, το έσχες το γνώριζε όλη η Αθήνα για τα πολιτικά πρό-
σωπα για τις διάφορες ελίτ. Η οικονοµική ζωή ήταν περιορισµένη
εδώ, στην πρωτεύουσα ή στα µεγάλα αστικά κέντρα. Τώρα κά-
θεται κάποιος στο γραφείο του, πατάει στο κοµπιούτερ από τα
χαράµατα –χαράµατα για εµάς- που ανοίγουν τα ανατολικά χρη-
µατιστήρια και σταµατάει το βράδυ που κλείνει η Μόσχα ή κά-
ποιο άλλο. Από εκεί και πέρα διακινούνται δισεκατοµµύρια.

Είµαστε, λοιπόν, σε µία άλλη εποχή. Και είµαστε υποχρεωµένοι
να µην κλείσουµε τη χώρα µε ένα µεγάλο φράχτη όπως κάνουµε
επάνω στον Έβρο για τους λαθροµετανάστες. Δεν µπορούµε να
το κάνουµε αυτό, να ζήσουµε µόνοι µας. Εδώ, λοιπόν, όσο µπο-
ρούµε αυτό προσπαθούµε. Και εσείς, κύριε Πρόεδρε, ως αρµό-
διος για την επιτροπή του άρθρου 21, θα έχετε και την ευθύνη. 

Όπως είπε σωστά ο κ. Δρίτσας, εδώ χρειάζεται η βάση δεδο-
µένων της Βουλής να µπορεί όχι για ένα µικρό διάστηµα, αλλά
για αρκετό διάστηµα να έχει πρόσβαση οποιοσδήποτε πολίτης
να δει. Μάλιστα, θα τον διευκολύνει πάρα πολύ να δει τις όποιες
αλλαγές από την ώρα που πρωτοκατέθεσε κανείς µία δήλωση
«πόθεν έσχες» µέχρι πόσα χρόνια µετά.

Νοµίζω ότι κάνουµε µία πολύ καλή αρχή. Να µην επαναπαυ-
τούµε  βέβαια σε αυτό, διότι χρειάζεται διαδικασίες, αποφάσεις.
Εγώ δεν τα αγνοώ όλα αυτά. Αφού και πάλι θα ευχαριστήσω
τους συναδέλφους, θα κλείσω µε ένα µικρό ανέκδοτο. Μάλλον
όχι ανέκδοτο, αλλά πραγµατικό γεγονός το οποίο έχει ανεκδο-
τοποιηθεί πλέον και ο δράστης της ανεκδοτοποίησης είµαι εγώ. 

Το 1965 δεκαπέντε ηµέρες πριν από την περίφηµη αποστασία,
είχαµε την κηδεία του τότε Δηµάρχου της Νέας Φιλαδέλφειας
Νίκου Τρυπιά. Όλη η κυβέρνηση τότε του Γεωργίου Παπαν-
δρέου, διότι ήταν ένα από τα στελέχη της Ενώσεως Κέντρου,
ήσαν εκεί. Ήµασταν πολλοί. Είχε πνιγεί η Φιλαδέλφεια από τον
κόσµο και ήταν και ο Γεώργιος Παπανδρέου. Τον επικήδειο επρό-
κειτο να εκφωνήσει ένας Υπουργός της κυβερνήσεως του Γεωρ-

γίου Παπανδρέου ο οποίος έπειτα από δεκαπέντε ηµέρες βέβαια
µετέστη.

Μάλιστα, στους διαφόρους φίλους και ψηφοφόρους, επειδή
ήταν σίγουρος και για τη βιωσιµότητα -όπως λέµε τώρα για το
χρέος- του εγχειρήµατος, έκανε τάχα ότι µιλούσε µε κάποιον, λέ-
γοντας: «Τι να τους πω; Να τους πω ότι µε πιέζει ο ίδιος ο Πα-
πανδρέου να πάω;». Ήθελε να θεωρούν οι φίλοι του ότι δεν πάει
µόνος, αλλά ότι ίσως έχει και την ενθάρρυνση ή το οκέι της απο-
δράσεως από τον ίδιο τον Παπανδρέου.

Εκεί, λοιπόν, στην κηδεία επί µισή ώρα ο επικήδειος δεν είχε
σχεδόν καµµία αναφορά στο θανόντα, αλλά κάθε τρεις και λίγο
ανεφέρετο στον Πρωθυπουργό µας, µε λόγια του τύπου «εδώ
είναι ο Γεώργιος Παπανδρέου, που είναι εδώ κοντά σου». Ο
Γέρος τότε, ο Γεώργιος Παπανδρέου, θυµάµαι ότι µετεκινείτο
κάθε τρεις και λίγο από τη θέση του.

Βέβαια, δεν είναι αυτή η περίπτωση, προς θεού. Όµως, εγώ
καθόµουν στο έδρανό µου, διότι σκεφτόµουν και επειδή το έχω
ως απόφασή µου να επανέλθω στην επόµενη Βουλή.

Είµαι, λοιπόν, βέβαιος, επειδή µε πολύ καλή διάθεση όλοι ανε-
φέρθησαν σε µένα, ότι σίγουρα θέλουν να τους «ταλαιπωρώ» και
στην επόµενη περίοδο της Βουλής.

Θα συνεχίσουµε σε λίγο µε τα άρθρα.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Πρόεδρε, τα συ-

ζητάµε όλα µαζί. Βέβαια, σε λίγο θα κάνετε τις όποιες προτάσεις
θέλετε.

Πριν προχωρήσουµε στην ψήφιση επί της αρχής της προτά-
σεως νόµου, θα ήθελα να πω κάτι. Στην πατρίδα µου λένε ότι τις
κλειδαριές δεν τις βάζουµε για τους κλέφτες. Για τους έντιµους
τις βάζουµε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Διότι οι κλέφτες βρίσκουν και
πολλούς άλλους τρόπους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Άρα, αυτός ο νόµος
ας αποτελέσει ένα νόµο που θα προστατεύσει το πολιτικό σύ-
στηµα, την εντιµότητά του και τη λειτουργία του.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της αρχής της πρότασης νόµου του Υπουργείου Δι-
οικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης:
«Τροποποίηση του ν. 3213/2003 «Δήλωση και έλεγχος περιου-
σιακής κατάστασης Βουλευτών, δηµοσίων λειτουργών, ιδιοκτη-
τών ΜΜΕ και άλλων κατηγοριών προσώπων»».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η πρόταση νόµου επί της
αρχής;

ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Παρών.
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς η πρόταση

νόµου προς το Υπουργείο Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλε-
κτρονικής Διακυβέρνησης: «Τροποποίηση του ν. 3213/2003 «Δή-
λωση και έλεγχος περιουσιακής κατάστασης Βουλευτών,
δηµοσίων λειτουργών, ιδιοκτητών ΜΜΕ και άλλων κατηγοριών
προσώπων»» έγινε δεκτή επί της αρχής κατά πλειοψηφία.

Εισερχόµαστε τώρα στη συζήτηση επί των άρθρων.
Κύριε Πρόεδρε, θέλετε να πείτε τώρα τις νοµοτεχνικές βελτιώ-

σεις και τροποποιήσεις, για να µπούµε στα άρθρα;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ως προς τα

άρθρα της προτάσεως, το πρώτο, όπως είπα και στην επιτροπή,
αποσύρεται και στη θέση του εντάσσεται το κείµενο της τροπο-
λογίας µε γενικό αριθµό 843 και ειδικό αριθµό 2, όπως αυτό το
κείµενο αυτής της τροπολογίας βελτιώνεται µε αυτό το σηµεί-
ωµα που έχω, επίσης, διανείµει -θα το δώσω και για τα Πρακτικά-
που κάνει την αρχική βελτίωση, που είπαµε ότι είναι δυο καθη-
γητές οι οποίοι προστίθενται για το διάστηµα που θα χρειαστεί
για να ολοκληρώσει το έργο της η επιτροπή. Παραµένει ως έχει
η επιτροπή, µε τους τρεις ανωτάτους δικαστικούς κ.λπ..

Επίσης, πάλι στο σηµείωµα αυτό αναφέρεται µια φραστική αλ-
λαγή στις δυο πρώτες σειρές της παραγράφου 6 της τροπολο-
γίας αυτής, όπου λέµε ότι µε απόφαση του Προέδρου της
Βουλής -αντί του Υπουργού Εσωτερικών που έλεγε πριν- καθο-
ρίζεται ότι χρειάζεται η επιτροπή αυτή τους ελεγκτές κ.λπ., αυτά
που ήδη προβλέπονται.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Πρέπει να βγει ο νέος
Κανονισµός.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Αυτά για το άρθρο 1. Δηλαδή,
αυτή είναι η τροπολογία µε όποιες βελτιώσεις αναφέρονται στο
δισέλιδο σηµείωµα που µοίρασα και αυτές που προκύπτουν από
τη συζήτησή µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Άρα, θα πάρουν σε-
λίδα. Πρέπει να κατατεθούν στα Πρακτικά για να πάρουν σελίδα.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Τα λέω αργά για να µε παρα-
κολουθούν όλοι οι συνάδελφοι. 

Στο δεύτερο άρθρο, εκεί υπάρχει, επίσης, η εποµένη τροπο-
λογία µου, που διαµορφώνει αυτήν την παράγραφο περί της δή-
λωσης παραιτήσεως κ.λπ.. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Η 844.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Είναι η εποµένη, η 844 µε ειδικό

αριθµό 3. Αυτή έχει µία βελτίωση, επίσης, την οποία παραθέτω
στο σηµείωµα, που αιτιολογεί ότι όλοι αυτοί οι λειτουργοί, οι υπό-
χρεοι σε δήλωση προς ενίσχυση της διαφάνειας στο δηµόσιο βίο
και της οικονοµικής και κοινωνικής ζωής, όπως αναφέρει και το
άρθρο 5 του Συντάγµατος, είναι όλοι αυτοί -δεν είναι οποιοιδή-
ποτε πολίτες, είναι Βουλευτές, είναι τραπεζίτες, εκδότες, στε-
λέχη του κράτους κ.λπ.- και κάνουν αυτήν την παραίτηση.
Δηλαδή, την κάνουν πλέον υποχρεωτικά για το λόγο αυτό. Διότι
ετέθη θέµα εάν το αφήναµε «δύνανται», όποιος θα ήθελε θα το
έκανε, αν το βάζαµε, δηλαδή, χωρίς ο ίδιος ο νόµος να ορίζει.
Γιατί εσείς –ας πούµε- θα κάνατε δήλωση διότι είστε Αντιπρό-
εδρος της Βουλής. Δεν είστε κάποιος που δεν έχει ρόλο σε όλη
αυτήν τη δηµόσια ζωή.

Και σ’ αυτό, επίσης, αναφέρεται αυτή η επεξήγηση που λέω
τώρα στο δισέλιδο σηµείωµα που διένειµα µε βελτιώσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Πρόεδρε, στην
παράγραφο 3 του άρθρου 2, θα µπορούσε να διευκολύνει, γιατί
δίνει τη δυνατότητα ο νόµος µε την τροποποίηση που κάναµε
πριν, να µπει «ως προς τα δηµοσιευµένα στοιχεία». Υποχρεώνει
ο νόµος τον πρόεδρο της επιτροπής …

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Μη βιάζεστε, διότι, όπως είπα,
έχω στο σηµείο αυτό ότι ο πρόεδρος της επιτροπής καθορίζει
τη µορφή, τον τρόπο κ.λπ και τα προς δηµοσίευση στοιχεία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Εντάξει.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Καταλάβατε;
Στο επόµενο άρθρο, στο άρθρο 3 υπάρχει και εκεί …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Η 845.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Η τροπολογία αυτή σε δέκα ση-

µεία αναφέρεται σε διάφορα από τα άρθρα αυτά, καθώς, επίσης,
και σε άλλα άρθρα του νόµου, όπως προέκυψε από τη συζήτηση
στην επιτροπή. Και εδώ, πρέπει αίφνης τα θέµατα που είπαµε της
αντικειµενικής αξίας για τα ακίνητα ή όπου δεν υπάρχει αντικει-
µενική αξία….

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΡΕΠΠΑΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθµι-
σης και ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Αυτή είναι η 846, όχι η
845.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Αυτή είναι η 845.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Όχι. Προσέξτε. Είπα πριν την

845.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Αναφέρεται και σε

άλλα άρθρα.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Πρέπει να ξέρετε ότι η επο-

µένη, που είναι η 846, σε δέκα σηµεία που είναι καταγεγραµµένα,
κάνει διάφορες παρεµβάσεις και βελτιώσεις και στην πρόταση
νόµου.

Με καταλαβαίνετε;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΡΕΠΠΑΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθµι-

σης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Ναι. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κάνει διάφορες παρεµβάσεις

και βελτιώσεις και σε άρθρα του νόµου, όπως προτείνεται µε την
πρόταση νόµου να αλλάξουν. Μακάρι έτσι να νοµοθετούσαµε
πάντοτε, ώστε, πραγµατικά, να βγαίνει από εδώ ένας νόµος µε
τη συµβολή όλων. 

Τώρα, σε ό,τι αφορά το άρθρο 4, σας εξήγησα ήδη µε την τρο-
πολογία ότι επεξηγεί για ποιο λόγο γίνεται αυτό. Και σε αυτό το
άρθρο, όµως, υπάρχουν βελτιώσεις που προκύπτουν και θα κα-

τατεθούν. Έχουν κατατεθεί είτε ως τροπολογίες είτε έχει διανε-
µηθεί αυτό το σηµείωµα. 

Εν συνεχεία, τα άρθρα 5, 6, 7 και 8 είναι όπως έχουν µε κά-
ποιες βελτιώσεις που είναι επίσης καταγεγραµµένες εδώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Στην τροπολογία. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Τώρα, οι τροπολογίες και αυτό

το δισέλιδο σηµείωµα µε βάση και όσα ακούστηκαν εδώ –και
υποθέτω ότι θα συµφωνήσουµε, αλλά πρέπει να σας τα διαβάσω-
είναι τα εξής. 

Πρώτον, είπα ήδη πριν για το σύστηµα των αντικειµενικών
αξιών. Στην παράγραφο 2α του άρθρου 2, στην έβδοµη σειρά
διαγράφουµε µεν τις λέξεις «διατάξεις περί φορολογίας, µετα-
βίβασης ακινήτων», αλλά προσθέτουµε «διατάξεις του συστήµα-
τος αντικειµενικών αξιών ακινήτων» και όπου τούτο δεν ισχύει
εισέτι προσδιορίζεται από την αξία και τη χρονολογία κτήσεως
που αναφέρονται τυχόν στον οικείο τίτλο. Αν δεν υπάρχει τίτλος
στον οποίο αναφέρονται αυτά, καταγράφει απλώς τι έχει κανείς
και δεν γράφει δίπλα αξία, διότι δεν θα πρέπει καθένας να αξιο-
λογεί ο ίδιος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Δεν θα καταγράφεται
στον τίτλο, κύριε Πρόεδρε; 

ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Αυτό που µας διαβάζετε δεν έχει µοι-
ραστεί ακόµα σε έντυπο.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Γι’ αυτό σας το διαβάζω. Είναι
αυτό που είπαµε και στην επιτροπή και εδώ. Καλό είναι, αν θέ-
λετε, να το ξαναδιαβάσω. 

ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Όχι, συµφωνούµε. Λέω ότι δεν το
έχουµε στα χέρια µας. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Μα, γι’ αυτό σας τα διαβάζω.
Είπα το εξής, αν θέλετε, προσέξτε. Είναι τρεις τροπολογίες τις
οποίες έχω καταθέσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Έχουν κατατεθεί. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Την τέταρτη που αφορούσε την

πρόταση της Νέας Δηµοκρατίας, εφ’ όσον βρήκαµε κοινή πλέον
προσέγγιση, την απέσυρα. Εποµένως, δεν µας απασχολεί τώρα.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Οι τροπολογίες βελ-
τιώνουν και τροποποιούν την πρόταση νόµου. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Εκτός από τις τροπολογίες,
είναι το δισέλιδο αυτό κείµενο που λέει «νοµοθετικές βελτιώσεις-
προσθήκες» που έχω καταθέσει και έχω µοιράσει και σας λέω
τώρα κάτι το οποίο δεν θα το βρείτε γραµµένο στις τροπολογίες
ή στο σηµείωµα, για να συµφωνήσετε ή όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Καταγράφεται αυτό
στα Πρακτικά.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Προχωρώ στο ίδιο άρθρο, το
άρθρο 2 του ν. 3213 κ.λπ..

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Πρόεδρε, το
κλείσαµε αυτό µε την αντικειµενική αξία, όπου δεν υπάρχει κ.λπ.;

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ό,τι γράφει στον

τίτλο, στο συµβόλαιο. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Συγγνώµη. Επειδή µε τις δια-

κοπές µπορεί να υπάρξει σύγχυση, εγώ θα τα λέω πολύ αργά και
προσέξτε µε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Για να καταγράφον-
ται.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ναι, προφανώς. Ο κ. Σκυλλά-
κος µε ρώτησε κάτι και του επεξήγησα. 

Στη συνέχεια, στην παράγραφο 3, αναφέρεται αυτό που µόλις
πριν σας είπα και τα προς δηµοσίευση στοιχεία, αυτό που µε ρω-
τήσατε πριν επειγόµενος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ναι αυτό εννοώ. Διότι
βοηθούν στη δουλειά…

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ναι, κάτι ξέρω κι εγώ εδώ
µέσα. 

Στο τέλος της παραγράφου 3...
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Ποιου άρθρου; 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Του άρθρου 2, του ν.3213. Θα

σας διαβάσω τι λέµε εκεί και τι προσθέτω. Εκεί σχετικά µε τη δη-
µοσιοποίηση στοιχείων σε εφηµερίδες κ.λπ. των δηλώσεων
«πόθεν έσχες», προσθέτουµε -πιο πριν λέει ο νόµος ότι δεν είναι
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επιτρεπτή η επιλεκτική δηµοσιοποίηση- ότι «κάθε παράβαση της
διάταξης αυτής τιµωρείται, πέραν της προβλεποµένης ποινής
φυλάκισης έξι µηνών τουλάχιστον…» -αυτό προβλέπεται µέχρι
τώρα και προσθέτουµε- «…και µε χρηµατική ποινή  από 5.000
έως 100.000 ευρώ». 

Στο σηµείο αυτό ο κ. Δρίτσας µου είπε, µήπως είναι µεγάλο το
εύρος από 5.000 µέχρι 100.000. Φοβούµαι ότι µπορεί κάποιος
που βγάζει µία εφηµεριδούλα κάπου, αν του βάλεις 10.000,
20.000 να το κλείσεις. Εγώ νοµίζω ότι πρέπει να µείνει στις 5.000
και ο δικαστής θα έχει το εύρος να κρίνει και τι «πονάει» κιόλας.
Αν όµως νοµίζετε κάτι άλλο, πείτε µου.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Εντάξει.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Προχωρώ τώρα σε κάτι που ει-

πώθηκε από κάποιον συνάδελφο πιο πριν, σχετικά µε το ότι ο
πρόεδρος της επιτροπής του άρθρου 21 και ο Υπουργός Οικο-
νοµικών, εξουσιοδοτούνται να αναζητήσουν πληροφορίες, στοι-
χεία από τράπεζες κ.λπ.. Δεν γίνεται. Κάθε χρόνο δηλαδή θα
απευθύνονται µε πενήντα χιλιάδες δηλώσεις σε όλες τις τράπε-
ζες κ.λπ.; Όχι. 

Διαβάζω το κείµενο. Λέει ο παραιτούµενος στη δήλωσή του:
«Περαιτέρω παρέχω ανεκκλήτως στον πρόεδρο της επιτροπής
ελέγχου των οικονοµικών πολιτικών κοµµάτων και υποψηφίων
Βουλευτών και στον Υπουργό Οικονοµικών της Ελληνικής Δηµο-
κρατίας την εντολή και πληρεξουσιότητα όπως αµφότεροι από
κοινού ή χωριστά οιοσδήποτε εξ αυτών διαβιβάσουν το όνοµα
και ζητήσουν στοιχεία αν έχουν λογαριασµό κ.λπ..». Εκεί µεταξύ
των λέξεων «αυτών» και «διαβιβάσουν» λέω «και όταν το κρίνουν
σκόπιµο». Δηλαδή ο Υπουργός Οικονοµικών, ο πρόεδρος της
επιτροπής, προφανώς αν έχει είτε µία υποψία είτε µία καταγγελία
είτε οτιδήποτε, τότε θα απευθύνεται στην κάθε τράπεζα µε βάση
τη δήλωση αυτή. Διότι σωστά παρατηρήθηκε πως λέγοντας ότι
αυτοί διαβιβάζουν όλα τα ονόµατα των υποχρέων σε δήλωση,
µπορεί να θεωρηθεί ότι είναι και υποχρεωµένοι να το κάνουν ενώ
δεν θα πρέπει να το κάνουν. Αλλιώτικα δεν θα βρίσκουµε άκρη
αν όλες οι δηλώσεις των υποχρέων αποστέλλονται. Ελπίζω να
έγινα σαφής και σ’ αυτό.

Θα ήθελα να αναφερθώ τώρα στο σηµείο στ’. Είµαστε ακόµη
στο άρθρο 2 και σε αυτά που ακολουθούν τη δήλωση του παραι-
τουµένου. Ο νόµος τώρα λέει τι θα κάνει ο Υπουργός από εκεί
και πέρα πώς θα επιληφθεί κ.λπ..

Εκεί λέµε ότι αυτός µπορεί όταν κληθεί να πάει στο αρµόδιο
δικαστήριο και να πει ότι αυτό µου ανήκει, νοµίµως το κατέχω.
Είναι αυτό που ήταν στις παρατηρήσεις. Έσβησα αυτό που λέ-
γαµε ότι θα αποδείξει ότι είναι δικό του και ότι δεν το γνώριζε ή
δεν όφειλε να το γνωρίζει κ.λπ., που είναι µπέρδεµα. Λέω όµως
«…και ότι η µη υποβολή ή η υποβολή ανακριβούς ή ελλιπούς δή-
λωσης δεν οφείλεται σε δόλο», όπως είπε ο κ. Παυλόπουλος «…
ή σε βαρεία αµέλεια». Είναι απλώς δηλαδή µία απλή αµέλεια. 

Τέλος, σε µία διάταξη η οποία λέει «…τα περιουσιακά στοιχεία
που δεν δηλώθηκαν στην περίπτωση κάποιου από τα αδικήµατα
των παραγράφων τάδε, τάδε…» -αυτή είναι ήδη ισχύουσα διά-
ταξη, µιλάµε δηλαδή για περιπτώσεις που παραπέµπονται στα
δικαστήρια- συνεχίζει να λέει ότι «δηµεύεται το περιουσιακό στοι-
χείο µε την καταδικαστική απόφαση, εκτός αν ο υπαίτιος αποδει-
κνύει τη νόµιµο προέλευση». Κι εκεί βάζουµε ακριβώς την ίδια
φράση πάλι «…και ότι η µη υποβολή ή η υποβολή ανακριβούς ή
ελλιπούς δήλωσης δεν οφείλεται σε δόλο ή σε βαρεία αµέλεια».
Τίποτε άλλο. 

Αυτά, όπως τα έχουµε στην πορεία που είναι στα Πρακτικά
γραµµένα, που είναι τρεις τροπολογίες, το δισέλιδο σηµείωµα
και αυτές οι φραστικές τώρα δικές µου βελτιώσεις-προσθήκες.
Στο σύνολο θα δούµε και εάν τυχόν µία διάταξη επικαλύπτεται,
είναι η ίδια που υπάρχει είτε έχει ψηφιστεί είτε και σε άλλο νόµο.

Η πρόταση της Νέας Δηµοκρατίας ικανοποιούσε την άποψη
ότι πρέπει να γίνει ο επανέλεγχος. Η πρόταση της Νέας Δηµο-
κρατίας δεν αναφέρεται σε όλα τα θέµατα αυτά, αλλά αναφέρε-
ται µόνο στον επανέλεγχο, ο οποίος θα γίνει άπαξ όσων
διετέλεσαν Πρωθυπουργοί κ.λπ.. Εκεί, από υπερβολική ίσως επι-
µέλεια, αναφέρονται διάφορες διαδικασίες, ουσιαστικά συγκρό-
τηση µιας υπηρεσίας κ.λπ. Εκεί πολλά απ’ αυτά που περιελάµ-
βανε ισχύουν ήδη. Δηλαδή, όπως σας έλεγα πριν, η πρόσληψη
πραγµατογνωµόνων, ο διορισµός ορκωτών λογιστών, όλα αυτά
προβλέπονται. Εκεί έλεγε ότι ο Υπουργός Εσωτερικών προωθεί
αυτά, αλλά τώρα αφού µε δαπάνες του προϋπολογισµού της
Βουλής θα γίνει αυτός ο έλεγχος, ο Πρόεδρος της Βουλής θα
κάνει και αυτά τα οποία θα τα έκανε ο Υπουργός Εσωτερικών.

Το επισηµαίνω αυτό, διότι όσον αφορά στο απόρρητο κ.λπ. τα
λέει ήδη και ο νόµος …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Για να µην επαναλη-
φθούν.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Όταν µε την υπηρεσία θα το
συγκροτήσουµε ολόκληρο το κείµενο, θα τα δούµε αυτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Παρακαλώ πρώτα τον
κ. Κακλαµάνη, εάν κάτι που θα διαβάζω δεν είναι σωστό, να γίνε-
ται η παρέµβαση του,  για να ψηφιστεί ακριβώς ό,τι έχουµε πει. 

Αυτά τα οποία ειπώθηκαν από τον κ. Κακλαµάνη είναι καταγε-
γραµµένα, αλλά θα…

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή οι επα-
ναλήψεις πολλές φορές δηµιουργούν ζητήµατα, εγώ θα παρα-
καλούσα να γίνει η διαδικασία όπως τα άρθρα, µε αυτές τις
προσθήκες, µε τις τροπολογίες, µε τις κυρώσεις κ.λπ., να µην
αρχίσετε να µας διαβάζετε τι λέει η τάδε και η τάδε.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Απόστολος Κακλαµάνης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Όχι.
Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί των άρθρων της πρό-

τασης νόµου και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το

λόγο για µία µικρή παρέµβαση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Όταν θέλετε να πείτε

κάτι, να το λέτε, γιατί µπήκαµε ήδη στην ψήφιση.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν πρόλαβα.

Απλά και µόνο θέλω να κάνω µία διευκρίνιση. Επειδή µιλάµε εδώ
στη Βουλή και µας βλέπουν όσοι παρακολουθούν και ίσως να
τους φαίνεται παράξενη η σηµερινή διαδικασία και ο τρόπος που
ψηφίζουµε, θέλω να τονίσω ότι για όλους µας ισχύει ότι όταν θα
ψηφίσουµε στο σύνολο την πρόταση νόµου, θα κάνουµε ουσια-
στική ψήφιση στο σύνολο. Ίσως κάποιοι που βλέπουν για πρώτη
φορά, να αναρωτιούνται πώς συµβαίνει να µην έχουν οριστικο-
ποιηθεί τα άρθρα κλπ. Τώρα που θα ψηφίσουµε τα άρθρα, θα
ψηφίσουµε το νόηµα του κάθε άρθρου. Όµως η οριστική διατύ-
πωση, η σύνθεση των απόψεων που ακούστηκαν, είναι εκείνη
που θα προκύψει από την αρµόδια υπηρεσία στο διάστηµα που
θα υπάρξει. Άρα όταν θα ψηφίσουµε στο σύνολο, αυτή η ψήφιση
θα έχει ουσιαστικό νόηµα, γιατί έχουµε συνηθίσει στη Βουλή να
ψηφίζουµε στο σύνολο και να λέµε ότι είναι µία τυπική διαδικασία
και τίποτα παραπάνω.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Παυλόπουλε, έτσι πρέπει
να νοµοθετούµε γενικώς. Αυτό πιστεύω.

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό διευκρινίζω, κύριε Πρό-
εδρε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Όταν κλείνουµε µία συζήτηση
στο σύνολο, είναι δύο Εισηγητές και ο Υπουργός ο οποίος καµιά
φορά θέλει να κάνει προσθήκες.

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Τελευταία φράση: Θέλω να το-
νίσω ότι την Τρίτη που φαντάζοµαι ότι θα το ψηφίσουµε στο σύ-
νολο, ας κρατήσουµε τη δυνατότητα του κυρίου Υπουργού, αν
χρειαστεί, όχι απλώς να µείνει σ’ αυτό που λέγαµε κάποτε «ψή-
φιση στο σύνολο», όπου επιτρέπονταν µόνο κάποιες φραστικές
διορθώσεις, αλλά µπορεί να χρειαστεί κάτι περισσότερο στη σύν-
θεση η οποία θα προκύψει. Να εξουσιοδοτήσουµε, λοιπόν, τον
κύριο Υπουργό, ο οποίος τότε θα έχει την πλήρη εικόνα του
πράγµατος, αν χρειαστεί την ηµέρα εκείνη να επιφέρει κάποιες
µεταβολές.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Και για όλους να ισχύει αυτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω κι εγώ το λόγο

για µία διευκρίνιση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ορίστε, κύριε Σκυλ-

λάκο.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Εµείς υποστηρίζουµε το να γίνει επα-

νέλεγχος για τους Υπουργούς κ.λπ., όµως το να προσθέτουµε
ακόµα δύο εξωκοινοβουλευτικά πρόσωπα που είναι καθηγητές
πανεπιστηµίου όταν δεν είναι εισαγγελείς δεν µας βρίσκει σύµ-
φωνους, για λόγους που έχουµε αναπτύξει χρόνια τώρα για το
πώς πρέπει να είναι αυτή η σύνθεση και για το τι προβλήµατα
δηµιουργούνται. 

Επίσης είµαστε λίγο απαισιόδοξοι για το αν θα υπάρχουν κά-
ποια συγκεκριµένα αποτελέσµατα µε τον επανέλεγχο, όταν
αυτές οι βασικές επιλογές που κάνουµε εµείς δεν γίνονται. Ονο-
µαστικοποίηση µετοχών δεν γίνεται, πολλά απόρρητα παραµέ-
νουν και υπάρχει ελευθερία κίνησης κεφαλαίων στο εξωτερικό.
Παρ’ όλο που πρέπει να γίνει έλεγχος, όλα αυτά µας οδηγούν
στο να πούµε «παρών» στο άρθρο 1. Τα υπόλοιπα τα ψηφίζουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ψήφιση των άρθρων.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 όπως τροποποι-
ήθηκε µε την τροπολογία µε γενικό αριθµό 843 και ειδικό 2 και
µε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που έκανε κατά την τοποθέτησή
του ο κ. Κακλαµάνης; 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εάν θέλετε να
κάνετε τόσο τυπικά την ψηφοφορία, να πείτε «όπως τροποποι-
ήθηκε µε τις τροπολογίες που είναι κατατεθειµένες». Διότι η µία
τροπολογία είναι ολόκληρο το άρθρο 1 το παλιό. Κατά τη γνώµη
µου µπορείτε να πείτε, όπως κάθε άρθρο τροποποιήθηκε από

αυτές τις τρεις τροπολογίες, καθώς και µε το κείµενο των νοµο-
τεχνικών βελτιώσεων και προσθηκών και µε ό,τι αναγνώστηκε
ήδη για κάθε άρθρο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Αυτό το είπα για την
τροπολογία µε ειδικό αριθµό 843, γιατί στο άρθρο 1 αναφέρεται
έτσι. Οι άλλες τροπολογίες αναφέρονται στα άλλα άρθρα. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Το άρθρο 1 είναι µία τροπολο-
γία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Αυτό είπα. Αποσύρε-
ται το άρθρο 1 όπως ήταν στην πρόταση νόµου και αντικαθίστα-
ται µε την τροπολογία µε γενικό αριθµό 843 και ειδικό 2 και µε
τις προσθήκες τις δικές σας. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Καλώς. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ερωτάται το Σώµα: Γί-

νεται δεκτό το άρθρο 1 όπως τροποποιήθηκε µε την τροπολογία
µε γενικό αριθµό 843 και ειδικό 2 και µε τις νοµοτεχνικές βελτιώ-
σεις που έκανε κατά την τοποθέτησή του ο κ. Κακλαµάνης; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: «Παρών».
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 1

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε µε την τροπολογία µε γενικό
αριθµό 843 και ειδικό 2 και µε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που
έκανε κατά την τοποθέτησή του ο κ. Κακλαµάνης κατά πλειοψη-
φία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ερωτάται το Σώµα: Γί-
νεται δεκτό το άρθρο 2 όπως τροποποιήθηκε; 

ΟΛΟΙ ΟΙ  ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 2

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε οµοφώνως.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 όπως τροποποι-

ήθηκε; 
ΟΛΟΙ ΟΙ  ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 3

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε οµοφώνως.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 όπως τροποποι-

ήθηκε; 
ΟΛΟΙ ΟΙ  ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 4

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε οµοφώνως.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει;  
ΟΛΟΙ ΟΙ  ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 5

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 ως έχει;  
ΟΛΟΙ ΟΙ  ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 6

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 ως έχει;  
ΟΛΟΙ ΟΙ  ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 7

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει;  
ΟΛΟΙ ΟΙ  ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 8

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως.
Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου .
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;  
ΟΛΟΙ ΟΙ  ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό οµοφώνως.
Συνεπώς η πρόταση νόµου αρµοδιότητας Υπουργείου Διοικη-

τικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης: «Τρο-
ποποίηση του ν.3213/2003 «Δήλωση και έλεγχος περιουσιακής
κατάστασης Βουλευτών, δηµοσίων λειτουργών, ιδιοκτητών ΜΜΕ
και άλλων κατηγοριών προσώπων» έγινε δεκτή επί της αρχής και
επί των άρθρων. 

Η ψήφισή της στο σύνολο αναβάλλεται για άλλη συνεδρίαση. 
Έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της Τρίτης 21 Φεβρουαρίου

2012 και ερωτάται το Σώµα αν τα επικυρώνει.
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς, τα Πρακτικά
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της Τρίτης 21 Φεβρουαρίου 2012 επικυρώθηκαν. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 16.40’ λύεται η συνε-

δρίαση για σήµερα ηµέρα Πέµπτη, 22 Μαρτίου 2012, και ώρα
18.00’ µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος νοµοθετική εργα-

σία: Συνέχιση της συζήτησης επί των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου: «Αξιοποίηση του πρώην Αεροδροµίου Ελλη-
νικού - Πρόγραµµα ΗΛΙΟΣ - Προώθηση της χρήσης ενέργειας
από ανανεώσιµες πηγές (Ενσωµάτωση Οδηγίας 2009/28/ΕΚ) -
Κριτήρια Αειφορίας Βιοκαυσίµων και Βιορευστών (Ενσωµάτωση
Οδηγίας 2009/30/ΕΚ)». 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΒ’ - 22 ΜΑΡΤΙΟΥ 2012 (ΠΡΩΙ) 7837

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                                  ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ



7838 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)


